
Prenovljen d om  v Draga- 
tušu, nova zdravstvena 

postaja v Vinici

Danes je  poteklo 37 let od 
tistega 19. februarja  1944, ko  je 

osvobojenem ozemlju v 
Črnomlju zasedal prvi slovenski 
parlament, Slovenski narodno
osvobodilni svet. Ta dan so si 
črnomaljski občani izbrali za 
sv°j praznik.

K fub težavam zaradi zaostre
n i1 pogojev gospodarjenja in 
težav pri preskrbi z reprodukcij
skimi materiali je  črnomaljsko
gospodarstvo v zadnjem  letu 
oo seglo ugodne rezultate. Tako 
)« dnižbeiii proizvod v lanskem 
letu znašal 1,48 m ilijarde dinar
jev in je  bil za četrtino  večji ko t 

to predtem . Kmalu se bodo 
pokazali tudi sadovi naložb v 
novo tovarno Gorenja v Črnom - 
9U> se miške Iskre, Kmetijske 
zadruge in še nekaterih .

Y tem letu se lahko pohvalno 
ti»di z gradnjo ali obnovitvijo 
večnamenskih domov v krajev-

središčih, vodovodov in 
fevdnih drugih kom unalnih deL 
tn a  večjih nalog v naslednjem 
obdobju je gotovo posodobitev 
obkolpske ceste od Adlešičev do 

t^ega  trga, saj se v občini 
zavedajo, da je  to eno najpo
membnejših del, ki naj ohrani 
Odmaknjene in nerazvite ob- 
kolpske kraje pri življenju.

V okviru praznovanja bo ju tri 
najprej slavnostna seja v prenov
ljenem zadružnem dom u v 
Dragatušu, n a to  pa bodo v 
Vinici odprli novo zdravstveno 
postajo, kar je  velika pridobitev 
a t o  krajevno skupnost. Tako

°  Z<T vrsto let bo program za 
nocojšnjo slavnostno akademijo 
v črnomaljskem  kulturnem  do
mu pripravilp in izvedlo kultur- 
n o-umetniško društvo iz pobra 
tene hrvaške občine  Duga Resa.

Mladi v sredo  dogajanj
Z S M S  p rem alo  p r iso tn a  v življenju D o le n jsk e  — D o  19 8 2  
š tev i ln e  akcije  — B ranka  Bu kovec  nova  p redsedn ica

Glas mladih je  na ravni 
dolenjske regije še premalo 
slišati, mladinska organizacija 
pa je  premalo prisotna v 
celotnem družbenopo litičnem 
življenju regije. Za to nosi del 
krivde sama, del pa tudi širše 
družbeno okolje oz. druge 
družbenopolitične organizacije, 
saj se morajo mladi pogosto kar 
sami povabiti na seje in posvete 
v njihovi' organizaciji, celo ko 
gre za problematiko, ki najbolj 
neposredno zadeva mlade.

To je  nekaj osnovnih ugotovitev z 
volilno program ske seje M edobočin- 
skega sveta ZSMS za Do lenjsko 
pretekli torek , na ka teri so delegati

IZ O B R A Ž E V A L N E  
SM E R I U S T R E Z A JO  

PO T R E B A M  
Z D R U  2 E N E G A  D E L A

d 5 adni ‘ P®tek so se sestali delegati 
Jv ^n jsk e  eno te  posebne izobraže- 
. 7 ® skupnosti za kov insko-pre-

lovalno industrijo. V glavnem so
azpravljali o vzgojnoizobraževal- 
n®m programu za to usmeritev, so- 
6®šali so , da izbor posameznih sme- 
1 ^streza potrebam  združenega dela 

v štirih dolenjskih občinah. Sprejeli 
50 sklep o razpisu vpisa, k i bo 
Potekal v Novem mestu in Črnom - 
***• nakazali so nekatere nejasnosti 
okoli štipendiranja, podprli pa so 
Udi pobudo o  združitvi PIS za 

_°vinsko-predelovalno  in metalur- 
ko industrijo v eno sam o posebno 

®Obraževakno skupnost.

T R IJE  
P R E D S E D N IK I 

V  K R K I
V torek, 17. februarja pozno po

poldne so novomeško tovarno Krka 
°biskali predsedniki izvršnih svetov 
k eh  republik . Goste Momčila 
^ m o v iča -p red sed n ik a  IS Č rne g o  
**. Blago j a Popova—predsednika IS 
^**kedonije in O ručija B a h rija -  
Pttdsednika IS Kosova so v Krki 
Jfrejeli genaralni direktor m r. ph. 
“ oris Andrijanič s sodelavci ter Uroš 

t ia r  predsednik novomeške občin- 
skupščine. Razkazali so jim  del 

Ptoizvodnje in nato  v pogovoru 
ftedstavili K rko, njeno rast in na- 
^ te  s posebnim  poudarkom  na iz
vozno dejavnost

Več prihodnjič.

Do konca tedna bo prevlado- 
lo hladno oblačno vreme, 
ičasno bo ▼ notranjosti Slove- 
je možno tudi rahlo sneženje

m andatnem  obdobju. Iz poročila 
o d e lu  v preteklih  dveh letih in iz 
živahne razprave je izzvenelo, da ni 
bilo večjega vsebinskega premika in 
da niso bile uresničene vse začrtane 
akcije. Svet se n i sestajal, delal je  v 
glavnem sekretariat. Vendar pa so 
dejandti odraz dela skupno izpeljane 
akcije, teh  pa n i bilo tak o  malo!

So pa še praznine na mnogih 
področjih . M edobčinski svet je  
v edel za delo OK ZSMS, premalo pa 
je bilo regijskega povezovanja, kar 
bo treba v prihodnje spremeniti. 
M edobčinski svet naj res postane 
mesto koordinacije, izmenjave izku
šenj občinskih konferenc. Vsekakor 
pa bo v prihodnje nujno doseči 
tesnejše sodelovanje z drugim i 
družbenopo litičnim i organizacijami. 
Potrebno b i bilo tud i sodelovanje z 
mladimi v drugih regijah, ter večje 
zanimanje predsedstva RK ZSMS za 
delo dolenjske mladine.

Na seji so sprejeli tudi pravila o 
organiziranosti in delovanju m ed
občinskega sveta ter akcijski 
program za obdobje  1981—82, ki 
vključuje akcije m ladih n a  vseh 
področjih  življenja in dela.

Izvoljeno je  bilo tu d i novo 
neprofesionalno vodstvo med
občinskega sveta; nova predsednica 

je Branka B ukovec iz Novega mesta, 
sekretar pa Jože Stegne iz Črnomlja.

Z. L .-D .

DRUGI KROG KULTURNIH SREČANJ -  Srečanje kulturnikov 
štirih dolenjskih občin uspešno utira pot. Pretekli teden so 
Novomeščani gostovali v domu Edvarda Kardelja v Metliki, 
črnomaljski kulturniki pa so se predstavili Trebanjoem. Metliške 
poslušalce je navdušla edina dolenjska harfistka Irena Maršič iz 
Novega mesta, k i se na ta  dragoceni inštrument uri v Ljubljani, v 
Novem mestu pa obiskuje gimnazijo. Več o srečanjih na kulturni 
strani DL. (Foto: Janez Pavlin)

Branka Bukovec: predsednica 
medobčinskega sveta ZSMS
občinskih konferenc ZSMS iz vseh 
štirih dolenjskih občin  s precejšnjo 
kritičnostjo  ocenili delo med
občinskega sveta v preteklem

P E V S K I ZB O R  
N A  M A D Ž A R S K O

Me šani pevski zbor Beti bo  v 
začetku maja odpotoval na M adžar- 
sko, kjer bo imel koncert za delavce 
neke tekstilne tovarne. Tridnevni 
izlet bodo izkoristili tudi za ogled 
Budimpešte, domov grede pa se 
bodo ustavili ob Blatnem jezeru.

ijstvu podporo, ne besede
Posavje: p o d p o ra  de lu  slovenske  delegacije  — U poš tevane  p r ip o m b e  o b  o s n u tk u

Na posvetu medobčinskega sveta SZDL za Posavje o načrtih 
republike in zveze za naslednjo petletko, k i je bil 12. februaija v 
Krškem, so Posavčani izhajali predvsem iz ocen svojih razmer.

Č lan republiškega izvršnega sveta izvršnega sveta Franc Ogorevc je
Marjan Sim ič je  v uvodni obrazlo
žitvi poudaril pripom  be Posavčanov, 
ki so j ih  ti dali že ob  razpravi ob  
osnutku konec leta na posvetu v 
Sevnici Ena od tak ra tn ih  vsebinskih 
pripomb je  bila, da  j e treba v 
planske dokum ente republike vnesti 
tudi naloge za manj razvito obm očje 
Žumberak -  G orjanci

Zanimiva razprava se je razvila o 
km etijstvu. Predsednik sevniškega

opozoril, da o kmetijstvu še vedno 
v eliko samo govorimo, ne pa zanj 
tud i storim o. V prašal se je, zakaj 
bolj ne podprem o zasebnega km eta.

Revnejše občine nim ajo denarja, da 
bi bolj podprle višinske km etije.

Nasploh so v Posavju še sedaj 
razočarani, ko so b ili pred časom  v 
republiški skupščini skupno s 30 
občinam i zavrnjeni s predlogom , 
kako naj bi se napajale pospeševalne 
skupnosti za km etijstvo.

Valentin Dvojmoč iz Sevnice je 
izrazil misel vseh, ko je izrekel

nedeljeno priznanje slovenski dele
gaciji v zveznem  zboru. Zavzel se je, 
da v odnosih s tujino zagotavljamo 
posodabljanje tehnoloških postop
kov, saj pri fizični produktivnosti ni 
več rezerv, m edtem  ko je  pri tako  
imenovani družbeni produktivnosti 
te še marsikje dosti.

Tajnik posavske m edobčinske 
gospodarske zbornice Boris Malinger 
je grajal vsiljene sporazume o cenah, 
k o npr. nekatere železarne od 
kovinskopredelovalne industrije ter
jajo združevanje deviz celo za uvoz 
starega železa.

O predlogu plansKih dokum entov 
je bilo n a  voljo resda malo časa za 
razpravo. Vseeno je  b il ta posvet 
dober posnetek  tega kako gledajo te 
n aloge v regiji.

A . ŽELEZNIK

Še 
neusklajene 

naložbe
M noge p r ip o m b e  k 

s re d n je ro č n e m u  razv o j«  
n em u n a č r tu

O družbenem  planu naše 
republike in Jugoslavije za 
obdobje 1981-1985  so pretekli 
četrtek  razpravljali tudi na 
razširjenem sestanku koordina
cijskega odbora za plan pri 
Me dobčinskem  svetu SZDL za 
Dolenjsko.

Poudarjeno je  bilo, da je sedaj 
predvidena 3,5-ods. gospodarska 
rast precej nižja od prvotne, 
vendar bo še to zelo zahtevna 
naloga, odvisna od uresničevanja 
š te v ilih  drugih nalog, od tega 
pa bodo seveda odvisne tu d i vse 
oblike porabe. V planih so 
predvidene še vedno previsoke 
investicijske naložbe in vrsta 
drugih nerešenih vprašanj. Pri 
usklajevanju, ki poteka zelo 
počasi, bomo morali biti pozor
ni na vprašanje usklajenosti z 
družbenimi doeovorL nujne na 
so tudi konkretnejše opredelitve 
sistemskih rešitev. Za marsikaj 
bo potrebno tudi natančno 
preveriti, č e  je dovolj stabiliza
cijsko naravnano, da ne bo 
zapletov kasneje.

V  razpravi je  bilo poudarjeno, 
d a se izredno težko usklajujemo 
tudi v dolenjskih občinah. Vsaka 
občina zagovarja svojo stopnjo 
gospodarske rasti, zaradi česar se 
utegne zgoditi, da bodo kasneje 
spet potrebne kompromisne 
rešitve. Z a  dolenjsko regijo je 
z načilno, da je  še vedno zelc 
ncuskl^ena predvsem pri investi
cijah.

Posledice neusklajenosti pa bo 
treba spet popravljati z letnimi 
plani. Kritika je padla tudi na 
račun porabe, kjer se delajo 
mnoge izjeme od zveze do 
občin, posledice pa nosi združe
no delo.

Z. L .-D .

•  Članica krškegp izvršnega 
sveta Zdenka Lipovž je navedla, 
s kakšno podporo so se delavci 
izrekali za financiranje km etij- 
dcih pospeševalnih skupnosti. 
„Če bi ta denar v gospodarstvu 
lahko izdvajali iz tekočega 
dohodka, bi v Krikem lahko 
namenili za kmetijstvo nepo
sredno 8 milijonov dinarjev. • 
Tako imajo urejene stvari v 
nekaterih interesnih skupno
stih.

Uspehe zmanjšujejo razprtije
V KS O siln ica  veliki u sp e h i  pa t u d i  preveč  n e p o t re b n ih  nesoglasij in nagajanj — v 

zdravstvu disc ip lina  boljša, a ne še zadovoljiva — O b veščan je  še m o č n o  šepa

Delovna dcupina CK ZKS, ki jo  je vodil izvršni sekretar Alojz 
Gojčič, je  bila minuli teden dva dni na obisku v kočevski občini, 
k je r  je obiskala osnovne organizacije ZK v Gozdnem gospodarstvu, 
krajevni skupnosti Osilnica in Zdravstvenem domu Kočevje, pa 
tudi tozdih GG, k i so izven kočevske občine.

ZNANILCI POMLADI PREGANJAJO MRAZ -  Letošnja zima, ki 
ji ni najti primere vsaj deset let nazaj, se kar noče posloviti, ko t da 
noče nič slišati o energetski krizi Kmetje se je vesele, saj pravijo, 
da bo za spomladansko setev zemlja tako bolj zrahljana in brez 
nadležnih škodljivcev, s katerimi je mraz letos dobro poračunal 
Mraz po nič kaj ne spoštujejo prvi znanilci letošnje pomladi ki so v 
novomeškem Rogovem logu že prikukali na svetlo. Posneli smo jih 

napone ddjhovem Delu, da ne bi mislili, da so še lanskega datuma. 
(Janez tavanj

Kom unisti v KS Osilnica so ugo
tovili, da je ta krajevna skupnost v 
zadnjih petih letih dosegla zavidljive 
uspehe in skoraj v celoti uresničila 
srednjeročni načrt. Do vsake vasi so 
uredili cesto, da so vse dostopne z 
m otornim i vozili. Vse vasi so dobile 
zdravo pitno vodo. Poskrbeli so tudi 
za napredek na področju oskrbe z 
e nergijo, predvsem elektriko. To 
troje je  bilo pogoj, da so nato  lahko 
razširili proizvodni obrat Tekstilane 
in za izgradnjo obrata LIV, ki tudi 
že dela. Nadalje so zgradili zdrav
stveno postajo, televizijski pretvor
nik in stanovanjsko poslovno stav
b o , v zaključni fazi pa je  urejanje 
avtomatske telefonske centrale PTT. 
Tudi za bodoče petletno  obdobje 
imajo velike načrte .

Vse te uspehe pa zamegljujejo 
nekatera nesoglaga, ki nastajajo 
predvsem v vrstah kom unistov. Ni 
treba posebej poudarjati, da je  treba 
sile strniti, da b i dosegli še večje 
uspehe. Ne bi smelo b iti ljubo
sumnosti zaradi funkcij. Za uspešn o 
b odoče delo bo treba še več dobre 
v olje, posluha, zaupanja in manj 
prepirov. Ob tem  bo treba izboljšati 
delo političnih organizacij, delegacij

in samoupravnih organov. Ob uspe
hih pa ni treba skopariti tudi s 
priznanji in odlikovanji za tiste, k i 
jih zaslužijo, in pri takih uspehih 
zaslužnih gotovo ne manjka.

V Zdravstvenem dom u Kočevje -  
tu  so sodelovali v razpravi tudi 
p redstavniki SIS zdravstvo -  so

ugotovili, da vprašanje delovne disci
pline v glavnem uspešno rešujejo . 
Tudi na področju SLO in družbene 
samozaščite so dosegli lepe uspehe. 
O pozorili pa so na več pom anjklji
vosti. Tako so ugotovili, da visokega 
staleža bolniške (k i je  drugi največji 
med občinam i v Sloveniji). ne bodo 
mogli sami rešiti niti zdravstveni 
d elavci, n iti sindikat, n iti gospodar
stvo, k i so doslej v glavnem drug 
drugemu odrivali „črnega Petra” ,

(Nadaljevanje na 4. strani)

UREDNIŠTVO V GOSTEH
Ekipa novinarjev Dolenjskega lista bo 2 4 . februarja obiskala 

novomeško sosesko na

CESTI HEROJEV
Na pogovor, k i se bo ob 17. uri začel v učilnici gasilskega doma, 

vabimo predstavnike hišnih svetov, stanovalce novih blokov in  
okoliških zasebnih hiš, da pa razpravljanje o površnosti gradnje, 
nekaterih še zmeraj neurejenih zadevah in siceršnjih razvojnih 
m ožnostih te soseske, ki bo sčasoma m orda prerasla v samostojno 
krajevno skupnost, ne bi izzvenelo enostransko, vabimo na pogovor 
tu d i predstavnike samoupravne stanovanjske skupnosti, Pionirja, 
Cestnega podjetja, PTT, M ercatorja, VVZ in ne nazadnje KS Ločna.



tedenski
mozaik

ZUNANJEPOLITIČNI PREGLED
V indijskem glavnem mes

tu se je  prejšnji teden s 
sprejetjem deklaracije o klju
čnih političnih in gospodar
skih problemih današnjega 
sveta zaključila ministrska 
konferenca neuvrščenih 
držav. Glede na dnevni red 
zbor vodij diplomacij iz do
mala sto držav, v katerih 
prebiva kar tri četrtine sve- 

,  topnega prebivalstva, poime- 
J  nujemo z letošnjim največ- 
S  jim političnim dogodkom.

§5 Formula za mir
2 Čeprav je  morda v tem 
{ trenutku še prezgodaj ocen- 
hjevati, kako bodo rezultati 
S k onference vplivali na bodo ■ 
^ či potek svetovnih gibanj, za 
S katere pa vemo, da so prav 
^ zdaj na najnižji stopnji, pa 
£ vendarle lahko pritrdimo 
5 dejstvu, da je srečanje pote- 

kalo v, bi lahko rekli, zad
njem trenutku, in da tudi 
vse tisto, kar so se zunanji 
ministri dogovorili, ponuja 
dovolj široko podlago za re
šitev prenekaterega svetov
nega problema, ki sicer že 
močno ogroža svetovni mir 
in njegovo stabilnost.

Zunanji ministri neuvršče
nih držav bi se, kot vemo, 
morali sestati šele v letošnjiI

S drugi polovici leta, a so prav 
zaradi nakopičenih težav že

\  prej pohitel i v New Delhi, da 
£ b i tako brez odlašanja z be- 
* sedo neodvisnega, samost oj- 
S nega in izvenblokovskega 
J  faktorja ponudili tiste reši-
k .  t~ \ iO  I r t  n i  u / i n  n 7/ i v i  ^tve, ki bi odvrnile naš planet 

od najhujšega. Obenem pa je 
bilo delhijsko srečanje tuši 
soočanje z resnico o gibanju 
samem, saj dobro poznamo 
težave, s katerimi se v m ed- 
sebojnih odnosih srečujejo 
posamezne članice.

Konferenca je doživela 
popoln uspeh, tako glede 
ponovne potrditve o enot
nosti in pripadnosti izvirnim 
načelom, kot tudi neprecen
ljivega medsebojnega dialo
ga: rezultate svojega dela je 
zapisala v deklaraciji, k i  so

jo s konsenzom sprejele vse 
članice.

Tako v javni razpravi kot 
še posebej v političnem ko
mi teju konference so delega
ti razpravljali o vseh danes 
najbolj perečih vprašanjih, 
od Afganistana, Kampučije 
do iraško—iranskega spopa
da itd. Če bi govorili o 
skupnem imenovalcu konfe
rence, potem bi morali reči, 
da je bila usmerjena proti 
intervencijam in vmešavan
jem v notranje zadeve dru
gih. Neuvrščeni so se torej 
zavzeli za umik sovjetskih 
čet iz Afganistam kot tudi 
vietnamskih iz Kampučije, 
čeprav teh držav poimensko 
niso navedli j

Ministri so v sklepno listi- 4 
no zapisalitudi vse tisto, kar *- 
so storili tudi že pred mnogi
mi leti, recimo, lak o si pred
stavljajo rešitev bližnje- 
vzhodne krize, kjer bi o svoji 
usodi morali v prvi vrsti 
spregovoriti Palestinci sami 
i 1 kjer bo mir mogoč samo 
ob izraelskem umiku z arab
skih ozemelj in z uresničitvi
jo pravice palestinskega ljud
stva do lastne neodvisne in 
suverene države.

Ekonomski del sklepne 
listine ni prav nič manj po
memben od njenega politi
čnega dela. Če bi ga na 
kratko povzeli, potem bi 
mosali zapisati naslednje:

Nujno je  potrebno vzpo
staviti nove, pravičnejše od
nose, k i bodo zajeli tudi 
vzpostavitev nove mednaro
dne gospodarske ureditve. S 
tem v zvezi so ministri pou
darili zgodovinsko vlogo ne
uvrščenih v boju za to, da se 
vsem narodom v razvoju 
omogoči, da uresničijo eko
nomsko in politično ne
odvisnost ter da imajo trajno 
in barezpogojno suverenost 
ter nadzorstvo nad svojimi 
naravnimi viri oziroma gos
podarskimi dejavnostmi 

Zunanji ministri so se v 
New Delhiju tudi dogovorili, 
da bo prihodnje srečanje ne
uvrščenih na vrhu septembra 
drugo leto v iraškem glav
nem m etu , Bagdadu.

VASO GASAR
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O B Č IN E  M E T L IK A  

razpisuje J A V N  I N A T E Č A J 
za o d d a jo  s tav b n ih  zemlj išč v s tanova  njski soseski T R D IN O V A  PO T

Na osnovi od loka o oddajanju in razpolaganju s stavbnimi zem ljišči razpisujemo oddaio  
stavbnih parcel v soseski TRDINOVA POT.

Javni natečtg zajem a naslednje stavbne parcele:

a za Stro ški kom.
SKUPAJ

23 8 .1 8 0  
2 5 2 .2 4 0  
263 69 0  
2 4 7 .3 0 0  
2 4 0 .090  
2 4 9 .200  
27 6 .620  
2 8 6 .7 7 0
2 6 1 .5 1 0  
2 3 2 .9 8 0
2 5 8 .5 1 0  
2 8 3 .4 9 0  
2 4 6 .410  
2 2 7 .5 5 0  
2 5 4 .8 9 0  
2 6 5 .6 8 0

V stroške za kom unalno oprem ljanje je zaračunan prispevek za električni vod , prispevek za 
izgradnjo primarnega vodovodnega om režja, prispevek za izgradrjo kanalizacijskega 
odvodm ka ter prispevek za zgraditev cest do vsake parcele.
Ce na je postavljeni na dan, 1. 1 . 1980  in se revalorizira v skladu z rastjo cen gradbenih 
storitev po indeksih Biroja za gradbeništvo, in sicer trim esečno.
M ožnost za sodelovanje v natečaju imajo vsi občani ob čin e  Metlika.
Prednost pravice za pridobitev stavbnega zem ljišč a po tem  natečaju imajo:
1. Lastniki stanovanjskih hiš, ki se jim zaradi izvajanja urbanističnega reda odstranijo njihove 

stanovanjske hiše in pred razpisom niso izkoristili d o lo č il za nadom estno gradnjo;
2. Borci NOV, ki nim ajo primernega stanovanja;
3. Ose be, ki so pod posebnim  družbenim  varstvom;
4  . Družine s slabimi stanovanjskimi razmerami;
5. Družine z manjšim1 dohodki;
6. O bčani, k i opravljajo dela in naloge pom em bne za družbeno ekonom ski razvoj ob čin e  

Me tlika;
7 . Družine z več otroV i;
8. Mlade družine.

i? P a č ila  prispevka za kom unalno opremljanje in način izvajanja del na posameznih 
objektih kom unalne oprem e je predm et posebne pogodbe, ki jo skleneta investitor in 
Samoupravna kom unalna interesna skupnost občine Metlika.
Podrobnejše informacije dobijo interesenti na sedežu Samoupravne kom unalne interesne 
skupnosti ob č in e  Metlika.
Prijave se zbirajo do  dne, 15. 3. 1981 , na naslov: Samoupravna komunalna interesna 
skupnost Metlika, Odbor za urejanje in oddajanje stavbnih zemljišč.

Evid. Parcel. Cena za Stro ški kom.
št. št. Površina zem ljišče oprem, /d in

3 1 6 4 9 /1 1 556  m 2 1 6 .680 221 .500
4 1 6 4 9 /3 6 0 8  m2 18 .240 2 3 4 .0 0 0
5 1 6 4 9 /2 68 3  m2 2 0 .4 9 0 24 3 .200
7 1 6 4 9 /5 59 0  m2 1 7 .7 0 0 2 2 9 .600
8 1 6 4 9 /6 56 2  m2 1 6 .8 9 0 2 2 3 .2 0 0
9 1 6 4 9 /7 596  m2 1 7 .7 0 0 2 3 1 .5 0 0

10 1 6 4 9 /8  " 8 8 4  m2 2 6 .5 2 0 250 .100
11 1 6 4 9 /9 89 9  m 2 2 6 .9 7 0 2 5 9 .8 0 0
12 1 6 8 1 /2 6 6 7  m2 2 0 .0 1 0 24 1 .500
13 1 6 8 1 /4 5 3 6  m2 1 6 .080 21 6 .900
14 1 6 8 1 /5 6 4 7  m2 19 .410 2 3 9 .100
15 1 6 8 1 /6 82 3  m2 2 4 .6 9 0 2 5 8 .800
16 1 6 8 1 /7 58 7  m2 1 7 .6 1 0 22 8 .800
17 1 6 8 1 /8 52 5  m2 15 .750 2 1 1 .8 0 0
18 1 6 8 1 /9 62 3  m 2 18 .960 2 3 6 .2 0 0
19 1 6 8 1 /1 0 69 6  m2 2 0 .8 8 0 2 4 4 .8 0 0

Dražiti je najlažje in najslabše
K oliko  ju n cev  za e n  a v to  ali t r a k t o r ?  K m etje  p rep r ičan i ,  da  d a je jo  pod ceno
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„R D E Č I P R A P O R ”
V Kragujevcu se je končalo 13. srečanje 

samoupravljavcev „Rdeči prapor. Na plenarni 
seji so sprejeli režime o samoupravnem spora
zumevanju v združenem delu in izvolili odbor 
naslednjega 14. srečanja samoupravljalcev. Za 
predsednika prihodnjega srečanja so izvolili 
člana predsedstev SFRJ in CK ZKJ Fadila 
Hoxho.

Rezime 13. srečanja med drugim poudarja, 
da je samoupravno sporazumevanje delavcev 
kljub problemom in slabostim pa tudi odpo
rom postalo bistvena podlaga urejanja družbe
noekonomskih odnosov in glavni način uskla
jevanja in izvajanja interesov delovni ljudi 
in vseh družbenih subjektov.

Cene ogrožajo vse
Če se bo tudi v prihodnjih mesecih nadalje

vala dirka cen kot v januarju, bo politika 
ekonomske stabilizacije najresneje ogrožena. 
Januarske podražitve grozijo, da se bo jugoslo
vansko gospodarstvo preusmerilo iz izvoza na 
trenutno ugodnejši teren (vsaj glede cen) na 
domače tržišče. Januarska podražitev pa ogro
ža tudi standard prebivalstva ter rast produ
ktivnosti dela.

Ta opozorila so izrekli na tiskovni konfe
renci v ZIS. Trenutno nujna odločna akcija 
za zmanjšanje inflacijske stopnje’ in prav vsi 
dejavniki, k i na to vplivajo, morajo dosledno 
izvrševati obveznosti, ki izhajajo iz sprejete 
politike stabilizacije. Če družbena akcija za 
zmanjševanje cen ne bo dala ustreznih rezulta
tov, se bo ZIS odločil za ukrepe, za katere je 
pooblaščen.

ZIS S P R E JE L  N A Č R T  SE T V E
Zvezni izvršni svet je sprejel informacijo 

Zveznega zavoda za družbeno načrtovanje o

Kmetovalci so prepričani, da cene njihovih pridelkov niso višje 
zategadejj, ker morajo del svojega upravičenega dohodka prispevati 
z a višjo življenjsko raven delavcev; torej prodajati pod ceno, da bi 
bila hrana cenejša. Predlagajo in zahtevajo sprostitev vseh cen 
h rane, da se dohodek ne bi prelival iz kmetijstva v druge dejavnosti.

Računi, s katerimi bi hoteli upravičenost takih trditev, so
dokazovati upravičenost ali ne- lahko hudo zapleteni. Kako

sploh ugotoviti, kakšne cene bi 
bile pravične? S čim jih pri
merjati, kadar je naš trg tako 
zaprt pred uvozom kot zdaj? 
Kako ugotoviti razmerje med 
cenami pitanega junca in avto
mobila ali traktorja, med cena
ma pšenice in obleke? Če ni 
mednarodne konkurence ali 
v saj primerjave s cenami v dru
gih državah, lahko vsak pridelo
valec in izdelovalec zagovarja 
z višanje svojih cen le s svojo 
izgubo ah premajnim dohod
kom. Premajhna uspešnost 
gospodarjenja pa je lahko tudi 
posledica slabega, površnega de
la, ne le pren izkih cen.

ekonomskem položaju v začetku letošnjega 
leta. V tem času so se v vse večji meri 
pokazale nekatere negativne tendence v gos
podarskih gibanjih, posebno v visoki rasti cen 
in življenjskih stroškov.

t a mSvet je sprejel tudi akcijski progri 
spomladanske setve, ki predvideva, da bomo 
letos posejali 4,54 milijona hektarov površin , 
kar je za 8 odstotkov več kot lani. Največ 
b°m ° posejali koruze, in sicer na okoli 2,34 
milijona hektarih, kar je za 6,5 odstotka več 
kot lani. Sladkorno peso bomo posejali na 
180.000 hektarih, kar je  za 38,8 odstotka več 
kot lani.

P O L IT IČ N O  P O R O Č IL O

Pod predsedstvom Staneta Dolanca je  bila v 
Beogradu prva seja komiteja CK ZK J za 
izdelavo političnega poročila o delu CK ZKJ 
in o poglavitnih značilnostih dejavnosti ZKJ 
med 11. in 12. kongresom. Na seji so izmenja
li mnenja o značaju in vsebini tega pomemb
nega kongresnega dokumenta.

Pravočasno pripravljeno politično poročilo 
kot tudi osnutki drugih kongresnih dokumen
tov bodo omogočili članstvu, osnovnim 
orgnaizacijam in organom Zveze komunistov, 
da aktivno in bolj neposredno sodelujejo v 
pripravah na 12. kongres ZKJ in oblikovanju 
politike ZKJ.

Stane Dolanc je v uvodni besedi poudaril, 
da mora politično poročilo oceniti rezultate 
dejavnosti ZK pri izvajanju sklepov in nalog 
11. kongresa ZKJ, posebej tistih, ki so jih 
vključili v resolucije, referat tovariša Tita in 
študijo tovariša Kardelja „Smeri razvoja po
litičnega sistema socialističnega samo
upravljanja.”

MILAN MEDEN
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v a lc i, k i  t rd ijo ,  d a  m o ra jo  d a ja t i
svoje pridelke in živino po pre
nizkih cenah.

Nekateri bodo k temu pri
pomnili, da delavci v drugih 
državah porabijo za hrano 
manjši odstotek svoje plače, ker 
je ta višja ko t osebni dohodki 
pri nas. Kmetovalci pa v vseh 
državah primeijajo svoje dohod
ke z dohodki domačih delavcev 
in želijo, da bi bili enaki. Torej 
so tudi njihovi dohodki višji, 
hrana pa je  sorazmerno cenejša.

Možnih je več razlag, ki pa se 
med seboj prepletajo. Kmeto
valci znajo ob ustreznejši orga- 
n izaciji kmetijstva pridelovati z 
nižjimi strošk i in imajo pri ena
ki ih odkupnih cenah, kot so 
naše, več ostanka dohodka. 
Med pridelovalci in porabniki je 
morda manj posrednikov in je 
razlika med cenama manjša: 
kmet dobi toliko kot naš, dela
vec pa plača m anj. Pri boljši 
organizaciji prodaje se pokvari 
ali ostane neprodanih manj pri
delkov, zato je skupen izkupi-
č ek kmetovalcev večji, 

bi se poglobili

Za merila pri ugotavljanju 
ustreznosti cen lahko rabijo ne
katere mednarodne primerjave. 
Eno izmed takihje lahko odsto
tek od celotnega zaslužka delav
cev, ki ga v posameznih državah 
porabijo za hrano. Pog lejmo 
statistične podatke, ki so jih 
zbrali v Združenih narodih.

V Ev ropi porabijo največji 
del zaslužka za prehrano na 
Portugalskem, in sicer 39,9%. 
Takoj za njo je  Jugoslavija s 
39,7 %. Med našimi sosedi pora
bijo v Grčiji 35,1 %, Italgi 
30,6 %, na Madžarskem 30,3 % 
in v Avstriji 19,0%. Primerjaj
mo še dve večji državi: v Fran
ciji 20,1 % in v Zahodni Nemči
ji 22,0 %. Naši delavci torej še 
z daleč ne dobijo hrane tako 
poceni, kot menijo tisti kmeto-

Če bi se poglobili v to, bi 
lahko odkrili še več možnosti 
za zvišanje dohodkov kmetoval
cev p r i nespremenjenih odkup
nih cenah. Pa smo se že preveč 
navadili — ne le kmetovalci, 
marveč tudi delavci v drugih 
dejavnostih — n a zvečevanje do
hodka z zviševanjem cen. To 
počenjamo že leta in desetletja, 
a se nikoli ne izkopljemo iz 
težav; kajti vsi po vrsti mislijo, 
da so njihove cene vedno pre- 
n izke v primerjavi z drugimi.

JOŽE PETEK

NA PIRENEJSKEM POLO
TOKU TRAJA SUŠA že od lan
skega zgodnjega poletja in situ
acija je  toliko hujša, ker ni bilo 
ne jesenskega in ne zimske?1 
deževja. Portugalska vladaje mo
rala ukazati redukcije elektri
čnega toka, p o lo ž i v kmetijstvu 
pa je  naravnost katastrofah® 
Prejžiji ponedeljek je sicer rah*> 
deževalo in prebivalstvo na po
deželju je  ta dogodek sprejeto i 
ploskanjem na vaških trgih, ven
dar ta dežek problemov ni reSL 
Tud: španska vlada bo v kratke® 
prisiljena om ejiti preskrbo 1 
elektriko, saj so akumulacijska 
jezera skoraj prazna. P o r tu g a lc a  
vlada je  že določila znižanje 
električne napetosti za pet od- 
sotkov, televizijski programi se 
končajo ob  triindvajseti uri, Iz
ložbe niso osvetljene, prav tako 
niso o svet ̂ eni spomeniki in j*'" 
ne stavbe.

NIZOZEMSKO VRTALN0 
PLOŠČAD „D1RK“, ki s e je )  
višini Alborga odtrgala od vlačil
ca, so ustavili dve milji f*el* 
Vedsko obalo. Veter jo  je  gnal s 
hitrostjo osm ih vozlov in visoki 
valovi so ovirali reševalno akcijo, 
v kateri so sodelovali trge vlačil
ci in helikopter. Najprej so s 
švedskega helikopteija  skušali 
spustiti na prazno ploščad dva 
moža, vendar jim  to ni uspek), 
Nato so med dvema vlačilcem® 
napeli žično vrv, da  b i tako 
ploščad odrinili na odprto mol
je, vendar se je  vrv pretrgala- 
Končno je enem u od reševalca' 
uspelo splezati nanjo in jo  prive
zati k  vlačilcu. Nizozemci so v 
malem Beltu opravljali poskusna 
vrtanja.

ZVEZNI ZDRAVSTVENI 
URAD V BERLINU je od  pro
izvajalcev horm onskih kontra
cepcijskih tablet zahteval, da 
vsakemu zavojčku priložjjo sva
rilo , nemenjeno predvsem kadil
kam. Stalno jem anje tablet pov
zroča še posebej pri ženskah, ki 
kadijo, spremembe n a  ožilju. Po 
m nenju zveznega urada za zdrav
stvo, naj bi se predvsem ženske, 
ki so starejše od trideset le t in ki 
se kajenju ne morejo odpoveda
ti, odločile za  kakšen drug način 
preprečevanja zanositve. V sta
rostn i skupini o d  3 0  d o  3 9  let je 
pri ženskah, k i uporabljajo hor-> 
monske kontracepcijske tablete, - 
srčni infarkt trikrat bolj pogost 
kot pri drugih.

NAJMANJŠA DEKLICA NA 
SVETU je verjetno osemletna 
Indonezijka Karis, k i je  doslej 
zrastla samo 51 centimetrov, 
težka pa je 4,5 kilograma. Zdrav
nik i pravijo, da je  rast deklice 
zastala zaradi m otenj pri delo
vanju horm ona za rast. Osemlet
na Karis, hči kmeta iz Babakana, 
je brez dvoma najmanjša deklica 
na svetu, odkar je  1895. leta 
umrla devetnajstletna Polina, 
Mister, Nizozemka, k i je  bila- 
visoka le 61 centimetrov.

T E L E G R A M I

MADRID -  T u  se je  končalo 
„evropsko srečanje o varnosti, so
delovanju in človeških pravicah", k* 
so se ga udeležili pom em bni vodi
te j i  kom unističnih, socialističnih ih 
socialdemokratskih partij evropskih 
držav. To „evropsko srečanje" so 
organizirali znanstveni in družbe h1 
instituti o b  madridski konferenci o 
evropski varnosti in sodelovanju -  
KVSE.

VARŠAVA — V predsedstvu no
ve poljske vlade so razdelili dolžnos
t i  V  grobih črtah  bo premier Wojci- 
ech Jeruzelski poleg resorja za na
rodno obrambo neposredno vodil 
tudi sektorje za zunanjo politiko, 
pravosodje, religijo in državno statis
tiko. Prvi namestnik premiera Mieo- 

zyslaw Jagielski b o koordin ator del® 
v sektorju za ekonom sko politiko 
države, hkrati pa bo vodil tudi na 
novo nastali kom ite za gospodarstvo 
pri v lad i Podpredsednik vlade Andr- 
zej Jedynak bo koordiniral delo 
sektorja za industrijo, za prom et in 
zveze ter gradbeništvo, podpredsed
nik Stanislaw Mach pa bo vodil 
sektor za notranjo trgovino, komu
nalno in stanovanjsko gospodarstvo 
ter sektor za dek) in plače.

Iz zadnjega Pavlihe
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} * a lo  p o n u j e n e g a , š e  m a n j  PRODANE -
* j -  Po pol dvanajstih so v soboto na 

^vniškem sejmu prodali le par volov in eno 
^ v'co- Slu žba za potne liste je kar na sejmu, 

ni bilo treba napisati niti enega. 
“ ®nnrvo: ob dražji nafti vlečne živali dobivajo 
na ceni. (Foto: Ž elezni)

SONCE SE JE SKRILO -  Motiv na sliki, k i smo 
ga po steli konec preteklega tedna v Gotni vasi, ni 
n ič  kaj vzpodbuden v našem prizadevanju za 
čistejši zrak. Ogeig n i povzroča škode, če 
odmislimo sekundarne surovine, zagotovo pa nad 
tako obogatenim zrakom nismo bili navdušeni 
GotenčanL (Foto: J .  P.)

BLATO OVI RA PROMET — Odkar v Bučni vasi VARNO PA NI — Letošnja zima je napolnila
grade novo tovarniško poslopje za novome&ega 
Kovinaija, je  na tamkajšnjih cestah promet zaradi 
blata velikokrat oviran, da ne govorimo o 
zmanjšani varnosti. In enkratno pranje je komaj 
zadostno, saj z njim lahko odstranimo samo 
vrhnji sloj blata.

črmošnjiška smučišča in dokazala, da kraj ima 
smučarsko bodočnost. Toda treba bo misliti tudi 
na take stvari, kot so parkirišč a . Najbrž ni dobro 
dopuščati, leto za fetom nevarno paikiranje ob 
partizanski magistrali! (Foto: M. Markelj).

B E N C IN  K O T  
R A Z P O Z N A V N I 

ZN A K
Zvezni izvršni svet je  s 

Podražitvijo bencina, opro
stite, s spremembo davka na 
l*omet, naredil uslugo tudi 
komisiji za ugotavfanje izvo- 
n  premoženja. Vsak, k i s i da 
m  črpalki natočiti pobi 
rezervoar bencina, je  že zrel 
31 podrobnejšo obravnavo.

Območna zbornica kot bela vrana
O b  v sesp lo šn em  n a ra š č a n ju  cen  in d a ja te v  G o sp o d a rsk a  zb o rn ica  za  D o len jsko  sprejela 

za  le to  19 8 1  b is tveno  n iž jo  p r ispevno  s to p n jo  za  n je n o  f inanc iran je___________

NOVO MESTO: Strupen
jutranji mraz je  v ponedeljek 
zadržal doma prodajalce in 
kupce, saj je  bilo tokrat na 
Prodaj samo 241, prodanih pa

BREŽICE: Tudi sobotni
®j«n v tem  kraju je bil zelo 
^ b o  obiskan. Naprodaj je bilo 
353 pujskov in 15 nad tri 
Ufcseoe starih prašičev. Prvih je 
J™0 prodanih 281 po 100 din, 
^fugth pa 9 po 60 din kilogram 
zne teže.

II . februarja se je  v Novem 
mestu sestala skupščina Med- 
ob čin.de e  gospodarske zbornice 
za Dolenjsko, k i je sprejela 
predlog dogovora o skupnih te
melj ih planov štirih dolenjskih 
občin ter poročilo o delu zbor
nice in njenih orgpnov za pre
teklo leto , kot tudi delovni 
program m finančni načrt za 
leto 1981.

K er je  bd pred Idr dogovora o 
dtupnih temelj ih planov občin Novo 
mesto, Trebije, Me t l i *  in Črnomelj 
že prej obravnavan v m e d o b č iiijb  
organih, tokrat ni bsk> več dosti 
pripomb. Podčrtali pa so, da je  
glede pridobivanja hrane in energije, 
arganizacje ter razvoja integralnega 
transporta šteti naloge kot prve, za 
k a ta e  naj bi tudi v  regiji opravili 
skupne raziskave m programe.

V razpravi so delegati poudarili, 
da letošnji dogovor n kakor-ne sme 
doživeti usode prejšnjega ali drugih 
podobnih aktov v  Slovenji, ko  je 
bflo nemalo časa  in truda vloženega 
v dogovarjanje, pa dogovorov n i ič e  
ni uresničeval ali pa j i i  je  le v zelo 
skrom ni m eri

Delovno poročilo za minulo ob
dobje so delegati sprejeli brez pri
pomb, prav z veseljem pa so potrdBi

letošnji finančn i načrt, k  i pom eni za 
gospodarstvo manjši prispevek zbor
n ic i  K a j e  v preteklem  letu ostalo v 
zb  crn ici 75.000 dinarjev neporablje
nih, b o d o  ta  sed stv a  po zaključnem  
računu  prenesena v letošnj dobro
pis, to  pa  om ogoča znižanje prispev- 
n e  stopnje. Doslej je  gospodarstvo 
plačevalo 0 ,052  odst. od dohodka, 
po novem pa b o  ta prispevek znašal 
le 0,035 odsto tka.

Pod točko razno je bilo tokrat 
r y m « n  te tk o  kritke zaradi nara
ščanja cen in slabšanja pogojev 
gospodarjenja v tistih delovnih orga- 
n izacjah, k i cen ne smejo povišev a- 
ti, plačujejo pa odobrene nekajkrat 
višje cene materiala. Delegati iz 
Črnomlja so predlagali, naj se s 
posedovanjem  dolenjske zbornice 
doseže čimprej v  'republiki in na 
zvezni ravni uresničitev stališč o 
politiki cen.

R . B.

Kmetijski

Rez soodloča o letini
•^»manjkanje časa niti za zaposlenega kmeta ne more in ne 

Jne biti izgovor, da ne bi vsako leto obrezal obhišnega sadnega 
®cyja. Z izjemo breskev, marelic in malin, ki jih  obrezujemo1

r

znova ozeleni Najprimernejši čas pa se začenja prav 
v drugi polovici februarja. Ji

“ i obrezovanju je  treba spoštovati nekaj teme^nih pravil. J  
Kratka rez pospešuje rast, dolga pa rodnost. Ob vsaki vzgojni V 
uolltj je  treba k rb e ti za prhnemo zračnost krone, zato je zlasti j  
7  .sodobnem sadjarstvu redčenje krone pomembnejše od J  
« a išaq a  poganjkov. Orodje m tehnika obrezovanja je  tudi * 
a alnica, k i se bistveno ne spreminja. Orodje mara biti najboljše, ^  

P* taka, da so ranice kar najmanjše. Velike režice predvsem S 
™ tt, k i jih  zapušča žaga, priporočajo prekriti s cepiino smolo. ^  

Sicer pa sadno drevje obrezujemo upoštevaje starost drevesa, * 
® °č rasti in želeno vzgojno oblico. Z rego  pri čisto mladem ^  

revju obl kujem o krono, pri rodnem vzdržijemo rodnost, pri * 
^ e m  pa z rego.drevo pomlajujemo. Obrezovanje se vedno ^  
J^čne z vrha. Razen prikrajšane voditeljice (pri piramidnih J  
kfonah ali sadnih grmih) morajo proč vse navpično rastoče veje 

~ pravimo jim  tudi vodeni poganjki, saj ponavadi samo 
^senčujejo notranjost krošnje. Ogrodne veje prikrajšamo na 
koncu tako, da se končajo.z očesom na zunanji strani

Obrezovalec mora poznati rodni les, na katerih lahko

Vsak svoj izgovor
D olen jska  še  v e d n o  n im a  

skupnega  k a m n o lo m a

Dogovarjanje o  kam nolom ih je  v 
okviru Gospodarske zbornice za Do
lenjsko steklo že leta 1979, k o  je  
bilo nekaj resn ih  sestankov s pred
stavniki največjih delovnih organiza- 
c§ vseh štirih o bčin , k i  (vi svojem 
delu največ potrebujejo kam en in 
druge agregate.

Pred tem  in še za tem  je  bilo 
vsega skupaj izbranih 8 možnih lo

kacij, med katerim i so bile nekatere 
že strokovno raziskane, toda iz vse- 
g a skupaj ni bilo nič. Vsaka občina 
zase išče rešitev, pogled iz letala na 
Dolenjsko pa pove, d a je  ta  slikovita 
pokrajina hudo izmaličena zaradi 
go stih ran  v naravi

R azlično gledanje na lokacijo, za
vlačevanje in počasno dogovarjanje 
glede skupnega pridobivanja agrega
tov na enem  mestu, vendar na naj
sodobnejši način, že ima posledice. 
Se hujše je  pričakovati v nekaj letih, 
ko  se bo začela gradnja avtoceste. 
T akrat bodo m orali ogromne količ i
ne gramoza dovažati na naš teren iz 
Ljubljane samo zato, k e r s e v  regiji 
ni bilo m ožno pravočasno dogovori
t i  o lokaciji za izkoriščanje kamenja.

Pa je  za vse to  kdo odgovoren?
R .B A Č ER

Pozabljena zveza
H rva tska  razmišlja  o  rav

n insk i  progi, mi pa n ič?

Na Hrvaškem potekajo te d n i 
okrepljene razprave o gradnji ravnin
ske proge med Zagrebom in R eko, 
k i b i potekala po dolini Kolpe in je 
zato  zanimiva tud i za Slovenjo, 
posebno za kočevsko občino.

Ob stajajo stvarne možnosti, da  bi 
bila ta  proga zgrajena že v nasledijih  
desetih letih. Proga bi bila hrbtenica 
razvoja Reke, Zagreba in vse repub
like, pom em bna pa je  tud i za razvoj 
države.

O  tej zamisli smo v našem listu 
poročali že pred leti. Ravninska 
proga je  pomembna zato, k a  bi se 
e  ognila hribovitemu Gorskemu ko- 
taru, saj bi potekala na tem  obm oč
ju po dolini reke Kolpe, nato pa 
skozi predor pod Risnjakom do 
R eke. Nanjo bi lahko priključili tudi 
sedanjo kočevsko progo, k i je  zdaj 
tako rekoč „prom e tn iž e p ” . Potreb
no b i bilo 2grad iti le okoli 30 km 
železniške proge. Žil o tem nismo 
slišali nobene besede v sedanjih raz
pravah o  srednjeročnih planskih do
kum entih občine Kočevje, železnice 
ali republike Slovenije.

J. PRIMC

poznati
P°£aknje plodove. Sem šle jejo rodne šibke, brstite, brstiči, 
rodne pogačice in rveriženi rodni les. Pri jablanah in hruškah 

lesa ne režemo, razen pri zelo starem drevju. Če je rodne^  
preveč, še tako in tako lahko ukrepamo v času cvetenja ali 

neposredno po njem. To im enqem o poletno obrezovanje, ki pa 
9  v plantažnem sadjarstvu v glavnem opuščajo.

Inž. M L .

friPRAVKK — V prispevku v prejšnji številki z  naslovom „Brozga, k i 
kigibiijc času” je  bilo pomotoma napačno napisano, da uporabimo za 
v o p ie n j e  usedimo kuhane brozge, ne pa brozgo samo, kar je seveda 
nesmisel in kar so praktični vinogradniki lahko takoj ocenili kot 
spodrstaj pri p ia n ji.
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Ureja: Tit Doberšek

V inogradnki posvečajo obre
zovanju tr t veliko skrb. Na vadno 
tega strokovnega dela ne zaupajo 
n k o m u r. Poleg gospodarja sme
jo tr te  obrezovati le najbolj 
spretni sosedje in prijatelji e  
vrst vinogradnikov. S tem  je 
potrjen star vinogradniški rek, 
„da tr ta  na šk arjah rodi” .

Kljub veliki samozavesti do
lenjskih vinogradnikov, d a  znajo 
tr te  obrezovati imamo v lanski 
jeseni očividen dokaz, da po 
stari šabloni in stari navadi: rez- 
nik in šparon, ni m ogoče obre-

S Obrezovanje trt

zovati vseh sort vinske trte. 
Kdor je  v manj ugodnih legah 
lani žametno črnino obrezal po 
tej šabloni na šparone in rez n k e , 
ima še sedaj do 1 /3  trgatve v 
vinogradu, k a  naša ljubljenka 
žametna črnina na šparonih 
sploh ni dozorela. Zato sodim, 
da je treba vinogradnike opo- 
z o r i t l  da je  od tega šablonskega 
obrezovanja prav gotovo treba 
izvzeti žametno črnino, k i ne 
prenese obrem enitve z dolgimi 
šparonl

Kaj dosežemo 
z rezjo trte?

Z redno  in premišljeno rezjo 
tr te  dosežemo:

1) Redno vsakoletno rodnost 
t r te ,  k a  uravnavamo preveliko 
rodnost v nekaterih letih in si 
tako zagotovimo bolj stalne pri
delke.

2) Uravnavamo kvaliteto p r i
delka, saj neobrezana trta  rodi 
n eo k u sn o  grozdje, prevelika 
obremenitev pa daje manj kvali
tetno  grozdje, ozirom a grozdje 
slabo ali sploh ne d o zo ri ko t 
smo imeli priliko videti lansko 
jesen pri žam etni č rn in i

3) T rti dajemo zaželeno obli
ko. Č s b i tega ne bilo, b i se trta  
preveč razrasla (bi podivjala), 
tr te  pa b i nam  preprečevale giba
nje po vinogradu.

Spoznavanje posameznih 
delov trte

Za obrezovanje trte  ni natanč
nega reoepta. Rez ač ne sme dela
ti  te s škarjam i temveč tu d i z 
glavo. Zato pa m ora poznati 
posamezne dele trte:

A) E noletna rozga (enoletni 
les) je  zrela mladika preteklega 
vegetativnega razdobja. To rozgo 
obrezujemo in je glavni predmet 
re z i Je praviloma rodna, če 
raste iz rozge, k i je  leto starejša 
(iz dvoletnega lesa).

Enoletno rozgo (les) ohrezuje- , 
mo na čepe, če  rozga raste iz t 
starega lesa, če  pa raste iz dvo- j 
letnega lesa, jo  obrezujemo na , 
reznike, kratke šparone in na- J 
v a dne šparone, pri čemer v goto- , 
v 'ih  p rim a ih  režemo sam orezni- i 
ke, kar bomo m orali v bodoče J 
delati pri žam etni č rn in i ali pa i 
n a  oboje, to je  na reznike in j 
šparone.

B) Dvoletna rozga (dvoletni i 
tes) je  eno leto starejša. Na 
dvoletni rozgi ( tesu) narežemo iz 
enoletne rozge rodn i tes, to  je  
reznike in šparone, od katerih 
pričakujem o pridelek.

Enoletno in dvoletno rozgo 
imenujemo tud i mlad i les.

O  Stari les so steblo, k raki in 
k o rd o n i Enoletna rozga, rastoča 
iz starega lesa, navadno ne rodi 
g rozdja. Zato jo pri rezi popol
n o m a  odrežemo, če pa je  po
trebna, jo  obrežemo na vzgojne 
čepe za vzgojitev potrebnega 
rodnega lesa za prihodnje leto.

Kaj še razlikujemo?
Ra zen navedenega 

mo še rodni in nadomestni les.
1. R odni les režem o in pušča

mo vedno le na enoletnih ro z 
gah, ki so zrasle iz dvoletnega 
lesa. R odni les režemo:

-  na rodne reznike s 3 do 4 
o čes i Ta rez bomo morali v 
bodoče vpeljati pri žam etni č rn i
n i  Da pri rezi na reznike doseže
mo zadostno število rodnih  o č i 
na trto , to je  zadostno obreme- 
n itev trte , damo trti več rezni- 
kov, na primer pri žam etni č rn i
ni 4 do 6, to je od 15 do 6 , 
največ 8 rodnim i o č m i Izjemo
ma b i lahko žametno črnino 
rezali na k ratke šparone s 4 do  6 
rodnim i o č m i tako da b i v tem  
prim eru  dali na p rim a  tr ti  žame
tovki 2 k ratka šparona po 5 do 6 
o č i in  2 reznika s 3 do 4 rodnim i 
o čes i To rez imenujemo srednje 
dolgo rez;

- n a  šparone z 8 do največ 12 
rodnim i o čes i Na šparone bomo 
vedno rezali drugo našo najbolj 
razširjeno trto  bujne ra s t i  to  je  
m odro frankinj o, kateri lahko 
damo 40  do 50  rodnih o č i na 
trto , to je  3 do 4 šparone in 3 do 
4 reznike. To rez imenujemo 
dolgo rez.

2. Na dom estni tes režemo na J  
e no letni ro zg i k i je  pognala iz 0 
starega lesa, ali pa tud i iz dvo let- £  
n ega lesa. Z nadomestnim lesom, 0 
k i ga režemo na kratko na čepe, J  
p  omlajujemo t r to , to  je  deblo, 0 
k ra k e  in kordone, in vzgajamo £  
rodn i les za obrezovanje trte  v J  
prihodnjem letu. Na dom estni les 0. 
iz dvoletnega lesa lahko režemo J  
neko liko  daljše, to je  na kratke 0 
reznike z 2 do 3 o čes i ^

D T J  
*
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Uspehe..
(Nadaljevanje s 1. strani)

ampak da morajo združiti sile in 
n astopiti enotno, frontno.

Samoupravna organiziranost 
Zdravstvenega dom a tudi še n i iz
peljana, saj tozda v K očevju in 
Ribnici še nista registrirana. Zaradi 
raznih zapletljajev se ta organizira
nost in registra ega vlečeta že dve 
le t i  Mladinska organizacija v tem 
kolektivu ne dela.

Razprava je  pokazala in potrdila, 
da je m očno pomanjkljivo obvešča
nje v samem zdravstvenem dom u, pa 
tu d i med zdravstvenim dom om  in 
SIS z a zdravstvo. Sedanje skromne 
in zastarele načine obveščanja bo 
zato treba čim prej izpopolniti.

T udi razprave v osnovnih organi
zacijah tozdov Gozdnega gospodar
stva so bile živahne. Ugotovili so, da 
se gozdarski to zd i obnašajo preveč 
podjetniško. N i še prevladala zavest, 
da je  tozd osnovna samoupravna 
celica, delovna organizacija pa 
osnovna delovna celica, v kateri je  
treba načrtovati in uskliijevati delo 
oz. delovni proces. Proti lesni indu
striji ne bi smel nastopati posam e
zen tozd, am pak delovna organizaci
ja GG. Lažje bi delali in zagotavljali 
surovino lesni industriji, če  b i zno
traj delovne organizaefe GG u rg a li  
te zadeve.

Ob sprejemu zakona o združenem  
delu so prav pri GG naredili v 
začetku največ in bili za to  tudi 
pohvaljeni in dani za zgled drugim. 
Kasneje pa je  delo zastalo, oziroma 
le malo napredovalo, vendar pri 
različnih tozdih različno. Zdaj so v 
javni razpravi izhodišča o povezova
n ju  v SOZD ZKGP. V prvih razpra
vah so bila v vseh tozd ih , tudi 
ribnišk ih, ocenjena ko t sprejemljiva, 
a potrebna še nekaterih dopolnitev. 
Za uskladitev in sprejem političn ih  
stališč bodo v kratkem  organizirali 
akejsko  konferenoo kom unistov z 
obm očja  vsega ZKGP, na kateri 
bodo uskladili stališča vseh panog. 
Ob tem  pa ne bodo smeli pozabiti 
na lesno industrijo, s katero m ora 
vsaj gozdarstvo tesneje sodelovati. 
Spregovorili so tu d i o tem, kakšne 
so dejanske m ožnosti, da delavec 
vpliva na ustvarjanje dohodka in 
njegovo delitev.

To je  le nekaj vprašanj, o katerih  
so spregovorili kom unisti na sestan
kih osnovnih organizacij ZK, k i  so 
se jih  udeležili tu d ič lan i skupine oz. 
podskupine CK ZKS. Ocena obiskov 
b o izdelana v kratkem . O njej bodo 
nato najprej razpravljale 0 0  ZK, na 
k atere se nanaša, končno pa še na 
seji občinske konference ZK.

JO ŽE PRIMC

K O M U N IST I O 
K M E T IJS T V U

V sredo, 18. februarja, bo OK ZK 
v Krškem razpravljala o uresniče
vanju nalog Zveze kom unistov v 
razvoju in socialistični preobrazbi 
kmetijstva v občini. Spregovorili bo
do tudi o nalogah kom unistov v 
predkongresni dejavnosti in se se
znanili s poročilom  s problemske 
konference o vlogi in nalogah slo
venske znanstveno-razisk ovalne de
javnosti.

SAM O V  K R ŠK E M  
IN D O K  C E N T E R

Komisija medobčinskega sveta 
ZKS za Posavje za obveščanje in 
propagando' je m inuli četrtek 
pripravila posvet v Sevnici. Ocenje
vali so obveščanje v ZK, delovanje 
te dejavnosti v izrednih razmerah. 
Razen v krški občin i v Posavju še ne 
dela noben drug INDOK ce nter. 
Tajnica istoimenske komisije pri CK 
ZKS Rozka Pohleven je  opozorila, 
kako bi m orali te centre ustanoviti 
tudi v ostalih dveh posavskih 
občinah.

r
Knjiga o velikem  človeku

O b  drugi o b le tn ic i  srprti E dvarda  K ardelja  je  izšel 
spis, ki m la d e m u  ro d u  prib ližuje  rev o luc ionarno  in 

m ise ln o  d e d išč in o  č lo v ek a ,  k i j e  osvobajal

Pred dobrim  tednom  dni sta 
minili dve leti, odkar je  um rl 
Edvard Kardelj. Praznina, ki je  
za njim zazevala na vseh 
področjih , koder je  Kardeljeva 
revolucionarna in teore tična  
ustvaijalnost zagotavljala dosega
nje ciljev delovnega človeka, se 
zdi, k o  da je  čedalje večja. 
Sčasoma jo  bo m oč prem ostiti, 
najbrž le z nenehnim  vračanjem 
k  delu velikega človeka, misleca, 
kom unista, delu, k i je preželo 
tako rekoč poslednji kanček 
tukanjšnje stvarnosti, delu, k i 
ostaja neizčrpen vir p obud  za še 
tvornejše oblikovanje človeka 
vrednega življenja, za kakršno je 
dejanja in besede zastavjjal 
Kardelj.

Zanimanje, k i  ga za Kardelje
vo ustvarjalnost kaže izredno 
širok krog Judi, je  zelo veliko. 
Ljudje segajo po izvirnih delih 
tega misleca; n e  pom nim o, da bi 
kdaj v kratkem  času pošla tako 
visoka naklada knjige, kakor seje 
zgodilo s F ranca  Šetinca „Misljjo 
in delom  Edvarda Kardelja". Na 
dokum entarno dovolj . izčrpen, 
sploh pa tan k o ču ten , na m o č  
ljudski, da  ne rečem o kat 
prikupno dom ač način pa je  
bogastvo Kardeljevega življenja 
prikazal Janez Vipotnik v knjigi, 
k i je  nedavno tega izšla v zbirki 
Obrazi pri Mladinski knjigi; po 
obsegu skromen, a vsebinsko 
poln, v glavnem šolarjem nam e
njeni spis je  že domala razpro
dan.

Iz  samih naslovov enaindvaj

setih poglavij se da  izluščiti 
Kardeljeva življenjska podoba in 
torišča njegovega delovanja. O 
m ladosti berem o, da n i mogla 
b iti drugačna „kakor m ladost 
otrok, ki so zrasli v revščin i". 
Skojevec je  posta l s šestnajstimi 
leti, zaživel je  z revolucionarnim  
gibanjem, bil preganjan in zaprt, 
v boj za delavske pravice je  
posegel tud i s pronicljivo pisano 
besedo, izpopolnjeval se je  v 
Moskvi, po vrnitvi je  pripravil 
ustanovni kongres slovenskih 
kom unistov, o b  koncu tridesetih 
b t  spisal znam eniti „Razvoj 
slovenskega narodnega vpraša
nja"; k o t eden naj bo lj odločnih 
jugoslovanskih kom unistov je bil 
med načrtovalci narodnoosvobo- 
dilnega boja, k i je  prerasel v 
socilistično revolucijo. % m ed 
vojno je  svoja teoretična znanja 
vgradil v temelje ljudske oblasti. 
Veliko naporov ga je  stalo 
prizadevanje za mednarodno 
priznanje nove Jugoslavije, nič 
manj uspešno se n i kosal z 
zapletenim povojnim političnim  
položajem, hkrati pa je  bila 
Kardeljeva teoretična razgleda
nost nenehno navzoča pri 
političnih, obram bnih, gospo
darskih in drugih nalogah, k i j ih  
je skupnost jugoslovanskih naro
dov in narodnosti m orala  opravi
ti, da je p o d  Titovim  vodstvom  
ne k  dosegla in utrdila socialisti
čno in samoupravno pot svojega 
razvoja, temveč postala zgled 
zatirancem po svetu.

Ko V ipotnik govori o Karde
ljevem življenju in delu, suhopar
no ne niza preverjenih podatkov, 
skdnje poznavalsko vgrajuje v 
sklope političnih in družbenih 
dogajanj, k i  jim  je  bil priča ali 
jih  je  sprožil in oblikoval 
Kardelj. Človek, k i je  svoje 
življenje posvetil osvobajanju 
človeka, je  v pričujočem  spisu, 
bogato dopolnjenem  s slikami, 
prikazan tako, da bralca domala 
očarajo njegova plem enita deja
nja. Vipotnikova knjjga bo 
smotre Kardeljevega dela zagoto- 
v o približala mlademu rodu, po 
tehtnosti in doum ljivosti pa je  
sestavljena tako, da  zlahka 
pritegne vsakogar.

D. R .
 y

K JE  D O B ITI 
PO D K V E ?

K ovači pravijo, da na Dolenj
skem že d a j časa n i mogoče 
k up iti podkev za k o iJe  in 
žebljev, k i spadajo zraven.

Konj je  zares v naših krajih 
vse manj in kovačev tudi, vendar 
so železna obuvala kop itom  še 
po trebna. Eden redkih kovačev 
pod G orjancije dejal, da se čudi, 
k  er ne m ore dob iti podkev, ko 
im a mo vendar sami žebzo. Take 
enostavno zadrege sicer ne 
moremo razložiti, vendar ima 
m ož navsezadnje prav. Kaj nam 
pomaga, če smo že večkrat 
sprejeli skbpe, da  bom o razvijali 
h ribovske k m e tje , ko pa pri isti 
stvari, samo na drugem  mestu, 
odpovemo. V hribovskih prede
lih se nam reč bolj kot trak to r 
obnese konj. Ta pa lahko dobro 
vleče le tak ra t, ko je  podkovan.

M. LUZAR

P R E Š E R N O V  
V E Č E R  V 

D O L E N JS K IH  T O P L IC A H
V počitniških dneh smo mladinci 

iz Dolenjskih Toplic za kulturni 
praznik pripravljali recital Prešerno
ve ljubezenske poezije, k i je  bil v so
b o to , 7. februarja, ob 19. uri v pro
svetnem dom u v Dolenjskih Topli
cah. Dela je bilo veliko, saj smo po
skušali pesnikovo notranje doživlja
nje ponazoriti na čim  več načinov.

Morali smo se naučiti recitacij, giba
nja, pa tudi scenska postavitev in 
glasbena oprem a sta terjali veliko 
časa. Vendar je bil naš trud popla
čan. Veseli smo bili polne dvorane 
obiskovalcev, saj sioer na topliške 
proslave prihaja vse manj Ju d u  Gle
dalci pa so nam  tu d i povedali, da jih  
je  naša proslava, k ije  bila po vsebini 
in  o b l ik i  povsem drugačna od 
običajnih, navdušila in da si podob
nih novosti še željo .

T. C.

Z B O R  KO ZZB  
V SR O M L JA H

Člani krajevne organizacje ZZB 
Srom je  so imeli v nedeljo, 15. 
februarja, redn i letni ob čn i zbor. V 
triurnem  pogovoru so ocenili d e b  v 
preteklem  letu, poudarili pa pred
vsem čvrstost dela z vso krajevno 
skupnostjo, in še posebej z mladimi, 
seznanili pa so se tud i s programom 
prireditev ob  krajevnem prazniku.

»Naložbe v zdravje” niso izguba
Z d rav s tv en a  p reven tiva  se seli v z d ru ž e n o  de lo  — S p re m e m b e  zak o n a  O zdravs tvenem  

vars tvu  o m o g o č a jo  n e p o s re d n o  sv o b o d n o  m enjavo

Prizadevanja za stabiliziranje gospodarstva slonijo tudi na 
povečevanju delovne storilnosti ko t enem od temeljnih pogojev za 
zdravo gospodarsko rast. In ko so v Novolesu v Straži pri Novem 
m e tu  zadnji delovni dan prejšnjega tedna na seji republiškega sveta 
ZSS za zdravstveno varstvo in socialno politiko razpravljali o 
humanizaciji dela z vidika varstva pri delu, zdravstvenega varstva in
invalidnosti, so ugotavljali, da je mogoče povečati storilnost tud i z 
dolgoročnimi ukrepi zdravstvene preventive.

Zdrav delave c v urejenih defovnih 
pogojih ne m ore delati slabo. Z 
z manjševanjem poklicnih obolevanj, 
nesreč pri delu in bolezni nasploh 
pa bi se zmanjšala tudi o d so tnost z 
dela zaradi bolniških, ki krepko 
najeda dohodek.

Zakon o zdravstvenem varstvu, k i 
»  ga sprejeli predlani, ta čas dob va 
še nekaj sprememb glede organi- 
z iranja zdravstva in sistema urejanja 
prav<c iz zdravstvenega varstva, zato 
svet za zdravstveno varstvo pri 
republiškem  sindikatu poskuša v 
samem združenem  delu poiskati

možne pobude za sprem em be in 
dopolnitve zakona. Zakon namreč 
nalaga združenem u delu precejšnje 
obveznosti, saj zavezuje d e la v e  v 
tem ejn ih  in drugih organizacjah 
združenega dela in v debvnih  
skupnostih, da z neposredno svo
bodno menjavo dela zagotovjo 
preventivne zdravstvene preglede, 
zdravstveno, varstvo pri delu, ukrepe 
za utrjevanje zdravja in sposobnosti 
z a delo te r  posebno zdravstveno 
varstvo delavcev z zmanjšano 
debvno  zmožnostjo. Poleg tega si 
morajo zagotoviti tud i tiste zdrav

stvene storitve, k i so povezane z 
nesrečam i p ri delu in poklicnimi 
iroleznimi. Na p leča združenega dela 
gredo tu d i  nadomestila osebnega 
dohodka zaradi om enjenih obolenj. 
Obrem enitev sredstev tozdov zaradi 
teh  do ločil b i seveda poravnali z 
u strežno manjšo prispevno stopnjo.

Odbori za varstvo p ri delu so tista 
organizacijska oblika, ki naj zago
tovi delavoem večji vpliv na oelotno 
vprašanje zdravstvenega varstva. Na 
seji je  bilo slišati, da odbori niso 
zaživeli in da so v združenem  delu še 
daleč od tega, da bi delovali v 
vsakem tozdu, kar bi bilo na njihovo 
naravo in pom en smiselno.

Nekatere konkre tne  pripombe na 
delo zdravstvenih služb, k i so jih 
izrekli predstavniki delavoev iz 14 
Novo lesovih tozdov, kažejo, da se 
lahko uporabniki in izvajalci zdrav
stvenih storitev še veliko dogovar

jajo.
M. MARKELJ

Z V E Z A
T E L E S N O K U L T U R N IH  O R G A N IZ A C IJ  
O B Č IN E  B R E Ž IC E
razpisuje dela in naloge

SEKRETARJA ZVEZE
Poleg splošnih zakonskih in m oralno—političn ih  pogojev in 
lastnosti morajo kandidati izpolnjevati še naslednje:
— imeti morajo visoko izobrazbo — visoko šolo za telesno  

vzgojo
— dve leti delovnih izkušenj na področju telesne vzgoje in 

športa.
Kandidati naj vloge z dokazili o  izpolnjevanju pogojev 
pošljejo na naslov:
PREDSEDSTVO ZVEZE TELESNOKULTURNIH ORGA
NIZACIJ OBČINE BREŽICE, BREŽICE, v 15 dneh po  
objavi.
Kandidati bodo o izbiri obveščen i v 30  dneh po poteku  
razpisnega roka.

1 0 7 /8 - 8 1

B l a g o v n o t r a n s p o r t n i  c e n te r  L jubljana, T O Z D  
S K L A D IŠ Č A  N O V O  M ESTO , L jubljanska c. 2 7 ,

objavlja prosta dela in naloge:

ČIŠČENJE SKLADIŠČNIH PROSTOROV

Pogiji: končana osem letka in 3 m esece delovnih izkušenj, 
ozirom a nedokončana osem letka in 6 mesecev delovnih  
izkušenj;
1 mesec poskusnega dela; 
odslužen vojaški rok.
Prijave z opisom  dosedanjega dela in dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljite v 15 dneh po objavi Komisiji za MRD BTC 
Ljubljana, TOZD Skladišča Novo m esto. Ljubljanska cesta 
27.

1 0 9 /8 - 8 1

U P R A V A  IN Š P E K C IJS K IH  S L U 2 B  
O B Č IN  Č R N O M E L J ,  M E T L IK A , N O V O  MESTO IN 
T R E B N JE  
s sedežem  v N ovem  m estu . Cesta kom . S tane ta  30
razpisuje naslednja 
prosta dela in naloge

1. INŠPEKTORJA DELA
Pogoji:
— visoka izobrazba varnostne ali druge tehnične smeri in J 

leta delovnih izkušenj,
— višja izobrazba zgoraj navedenih smeri in 5 let delovnih 

izkušenj

2. INŠPEKTORJA DELA
Pogoji:
— visoka izobrazba pravne smeri in 3 leta delovnih izkušenj,
— višja izobrazba zgoraj navedene smeri in 5  let delovnih 

izkušenj.
Poleg navedenih in drugih v zakonu določenih  pogojev 
morata kandidata izpolnjevati še pogoje glede moralno,—poli- 
tičnih kvalitet, obvladati slovenski jezik, im eti vozniški izpit 
in osebno m otorno vozilo.
Inšpektorja bosta delavča s posebnimi pooblastili, imenovana 
za m andatno d ob o  štirih let, po uspešno končani 3-mesečni 
poskusni dobi.
Stanovanji nista zagotovljeni.
Ponudbe z opisom dosedanjega dela, življenjepisom in 
dokazili o  izobrazbi sprejema razpisna komisija Uprave 
inšpekcijskih služb, Novo m esto. Cesta kom. Staneta 3 0 ,1 5  
dni po objavi razpisa
O izbiri bodo kandidati obveščen i v 30  dneh po zaključku 
razpisnega roka.

1 1 0 /8 - 8 1

S A M O U P R A V N A  IN T E R E S N A  SK U PN O ST  
Z A  V O D N O  P R E S K R B O  O B Č IN  K O Č E V JE  
IN R IB N IC A , K O Č E V JE ,  L JU B L JA N S K A  C.

razpisuje prosta dela in naloge

TAJNIKA
za n e d o lo č e n  čas, z manj k o t  po ln im  de lo v n im  časo m

Pogoj: — srednja šola gradbene ali druge ustrezne smeri.
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o  strokovni izobrazbi in 
opisom  dosedanjega dela v 15 dneh po objavi razpisa na naslov: 
Samoupravna interesna skupnost za vodno preskrbo občin  
Kočevje—Ribnica, 6 1 3 3 0  K očevje, Ljubljanska c.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30  dneh po izbiru.

1 0 8 /8 - 8 1

ISK R A  IN D U S T R IJA  ZA A V T O M A T IK O  
T O Z D  T O V A R N A  N A P A JA L N IH  N A P R A V  
N O V O  M E S T O , Bršljin 6 3

objavlja 
prosta dela in naloge:

-O rodjar II
Pogoji:
KV orodjar in eno leto delovnih izkušenj v orodjarni ali 
vzdrževanju;

-  Kuhar II
Pogoji:
KV kuhar in eno leto delovnih izkušenj pri delih in nalogah v 
stroki.
D elo  je za določen  čas — nadom eščanje delavke na 
porodniškem d opustu.

Rok za vložitev prijav je 15 dni. Kandidati bodo obveščeni o 
izidu izbire v 1 5-ih dneh po sprejemu sklepa.
Poseben pogoje je poskusno delo.

1 2 6 /8 -8 1

—\

K R K A , to  varna  zdravil 
n. sol. o. NOV O  M E S T O

objavlja 
dela in naloge R K A

D IR E K T O R J A  S L U Ž B E  ZA O R G A N IZ A C IJ O  IN 
N A G R A JE V A N JE  V EKONOM SKEM  S E K T O R JU  
SK U PN IH  S L U 2 B

Kandidati, ki bi želeli opravljati navedena dela, morajo 
imeti:
— visoko strokovno izobrazbo ekonom ske ali organizacijske 
smeri in
— 5 let delovnih izkušenj s področja organizacije in 
nagrajevanja.
K andidate, ki izpolnjujejo zahtevane pogoje in jih zanima 
sklenitev delovnega razmerja z našo delovno organizacijo, 
vabimo, da svoje ponudbe z opisom  dosedanjih del dostavijo  
v kadrovsko službo v Novo m esto. Cesta herojev 45.
Vse informacije dobijo kandidati na navedenem naslovu.

1 2 5 /8 - 8 1
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N E P R E V ID N E Ž A  
O D V R G L A G O R E Č  

PA PIR
Pred kratkim  sta se dva učenca v 

telovadnici suhorske šole igrala z 
^(galicami. Bila sta neprevidna in 
sta goreč papir odvrgla v zaboj za, “ papir oavrgia v zaooj
rrVa ter odšla v razred. Učenci, k i so 
h- na dvorišču, so zavorna 
dim. Ko so videli, kaj se dogaja 
telovadnici, so natočili posode

$
Kdo bo povrnil stroške?

Zapletljaji na p rogi N ovo m esto  — Jesenice

*  igraliTa” dvo“rTšč^ "sTzavonjaTi BOLEZEN NE POZNA LET -  Skupina članov Rdečega križa iz 
dim. Ko so videli ta i  ce Al«™  v Mirne peči je obiskala mladega Milka Bobnarja, ki ga je  multipla

skleroza privezala na invalidski voziček. Obi&a je  bil zelo vesel, saj 
mu je  pomagal za nekaj časa pozabili na bolezen. Nasploh je 
min* peški Rdeči križ aktiven pri nudenju pomoči onemoglim in 
ostai rim občanom , katerih se vsako leto spomni tudi z darili. 
(Foto: Jože Pungerčar)

P 0žar pogasili. Kako nepre
vidna ucenca kaznovati, so govorili
IIR KP<;ta nlz-i.  „1 . . .______

  uvv,uW IkilZIKJVail, SO gUVUIll
D? sestanku oddelčne skupnosti, 
teden dni se nista smela igrati s 
sosolcL Učencem  se je  njun pre- 
Krsek zdel še toliko večji, ker sta 
elana PGČ in sta o varstvu pred 
požari že veliko slišala.

Č lan ir v krožka 
(. J S  Suhor

29. januaija sem prišel v Novo 
mesto po sina, k i so mu v bolnišnici 
operirali slepič. Domov, na Jesenice, 
sva se h o te la  vrniti z vlakom, zato 
sem v trafiki na novomeški železniš
k i postaji Center kupil vozovnice do 
Jesenic za vlak, k i odpelje iz Novega 
mesta okrog pol treh popoldne.

V bližini Mirne p eč i je prišel v 
kupe sprevodnik in pregledal vozne 
karte. Vprašal sem ga, če  bomo 
pravočasno v Ljubljani, da bi ujela 
vlak za Jesenice ob  16.25. Dejal je, 
da bo časa več k o t pol ure. I mel pa 
sem neprijeten občutek, saj je 
sprevodnik izgledal, ko t da je  pijan. 
Ko smo se okrog 15. ure pripeljali v 
Trebnje, je  vlak po nekaj m inutah 
odpeljal pro ti Sevnici namesto proti 
L jubljani Sedela sva namreč v 
napačnih vagonih, ko t tujca pa nisva 
vedela, da je  treba v Trebnjem 
presesti. Sprevodnik p a  naju tud i n i 
opozoril. Ko sem to opazil, sva v 
Mirni izstopila in takoj ujela avtobus

l i t e r a r n o
T E K M O V A N JE

V počastitev slovenskega ku ltu r
nega praznika smo v Žužemberku 
Pripravili literarno tekmovanje o 
Poznavanju pisatelja Franceta Bev- 
j"3* Tekmovalci so morali podrobne
je poznati njegovo življenje in pet 
njegovih mladinskih d e l  Zmagala je 
e Kipa 8. a jyja prijgjjitvi so nastopili 

di elani recitacijškega krožka in 
pionirski pevski zbor. K ot gostja se 
je nase proslave udeležila Prešernova 
praprariečakinja L judm ila Pirc.

_ SAŠA PAJK 
OŠ Žužemberk

PESTRO  p r  a z n o v a n j e

Ze pred kulturnim  praznikom  
smo na šolskem hodniku pripravili 
razstavo Prešernovih Poezij, po 
razredih _u redili stenčase in izdali 
tevilko šolskega glasila. V soboto,
'• februarja, so imeli vsi razredi 
proslave, nato so si mlajši učenci 
ogledali film  „Pastirci , učenci 
višjih razredov pa kulturno znameni
tost mesta, Študijsko knjižnico in se 
spomnili groba Primčeve Julije, kjer 
*  s šopkom nageljnov počastili njen 
01 pesnikov spomin.

MARJANA KAVŠEK 
OŠ Milka Šobar -  Nataša 

Novo mesto

k n j i g a , m o j a  
p r i j a t e l j i c a

y .  brežiško knjižnico redno 
.“ dajam in vedno vzamem veliko 

Prebrala sem jih  že več ko t 
4ou. Nekatere so dolgočasne, druge 
zanimive. Kadar mi je  dolgčas, 
yzamem v roke knjigo. Tudi doma 
*marn veliko knjig, za katere lepo 
skrbim. Knjjg ne smemo uničevati, 

r so naše prijateljice.
IRE^iA KELENC 

OŠ Brežice

^  P R E D S T A V IT E V  
k u l t u r n e  D E JA V N O S T I

Brežiška ZKO je ob kulturnem  
pazniku pripravila predstavitev lju- 
mteljske kulturne dejavnosti v štirih 
r r lK.Vn'h  skupnostih. Tako so v 
Otobokem zadnjo soboto nastopili 
C iIvJ1 zB°r r 'z  Cerkelj, Dobove, 
j , i _ „ k e g a  in Stare vasi, ok tet, fol- 
P itl "skupina in vaška godca iz 

•v (amburaši iz A rtič, godba na 
pihala jz  Eoč, vojak, k i je  recitiral,
, gledališčniki iz Sromelj. Program 

j , ..P°pestril ansambel Dobri prija-' 
P k Prireditev pa je  spremljalo veli- 
n °  ,  <B’ k i so izkoristili tud i prilož- 

; . „ ^  ogled razstave Prešernovih 
kuj® in del članov brežiškega likov
nega društva, 

v  JO ŽICA LESKOVŠEK
liter, krožek 

OŠ Globoko

Še: Tudi črvi za nadev na pizzah
Šele po  k e m ič n i  analizi zvedeli, d a  s o  gobe  pokvarjene

V  3. številk i Dolenjskega lista, k i 
je izšla 15. 1. 1981, je  v rubriki 
„Pota in stranpota”  objav^en čla
nek z naslovom „Tudi črvi za nadev 
na pizzah”. V om enjenem članku je 
navedenih nekaj neresničnih trditev, 
zato menimo, d a je  potrebno sezna- 
n itijavnost o tem.

Kar želj ni, o katerih  teče beseda, 
so bili industrijsko konzervirani v 
slanici s sorbinško kislino. Analiza 
pove, da je bila koncentracija pravil
na in dovolj m očna, da se v njej niso 
mogli zarediti črvi v času, ko  so bile 
gobe uskladiščene pri nas. Proizvaja
lec pa je za pripravo teh  gob dal 
naslednje navodilo: Gobe se morajo 
v hladni vodi razsoliti 10 — 12 ur, 
nato sprati in očistiti. Očiščene

OB K U L T U R N E M  
P R A Z N IK U

Člani dramatskega krožka na 
m etliški osnovni šoU so se preteklo 
soboto predstavili z igrico Tajno 
društvo PGC. Pred igrico je  prišel na 
oder pisatelj in pesnik Jože Dular, k i 
živi in dela v M etliki Učenci so mu 
čestitali ob s lo v en jem  kulturnem  
prazniku in mu podarili šopek rož. 
Ingoličeva igrica, k i je  bila učencem 
zelo všeč, je  dokaj težka, zato so se 
mladi igralci dolgo pripravljali pod 
vodstvom Ivanke Rus in jim  je  
uspelo dobro ponazoriti junake 
zgodbe. Tudi scena, k i jo  je postavil 
likovni krožek pod vodstvom Mla
denke Branoelj, je bila dobro pri
pravljena.

MIHAELA ČRNIČ, 7.a 
OŠ Metlika

P R E G L E D A L I SO 
LA N SK O  D E L O

A rtiški člani DPM so imeli 6. 
februarja o b čn i zbor, na katerem  so 
pregledali lansko delo, ki je bilo 
zastavljeno široko in dobro opravlje
no, kar dokazuje osvojitev prvega 
mesta na tekmovanju tovrstnih druš
tev v občini. Zbor so popestrili s_ 
p rilo ž n o stn im  kulturnim  progra
mom, DPM pa je  tud i tokrat podari
lo 25 telovadnih obročev otrokom

v r tc u
ZDENKA PR1BOŽIČ 

novin. krožek 
OŠ A rtiče

N O V O  V A R T IČ A  H
M etka Cizi, Marinka Sotler in 

Ma tejka Bogovič, č lani novinarskega 
krožka, k i deluje na artiški osnovni 
šoli, poročajo, da so pričeli s 
foto-kino tečajem . Tečaj obiskujejo 
d osedanji člani šolskega toto-krožka 
in dva starejša ljubitelja fotografije.

Dve učenk i sta na natečaj 
Pionirdcega dom a M. Oreškovič in 
Foto zveze Hrvatske poslali fotogra
fije in prejeli nagradi Foto kemike in 

k s te  iz Zagreba.

gobe term ično pripraviti, sesekljati 
in šele nato uporabiti k o t  nadev na 
pizzah ozirom a nadev za pizze.

Glede na to , da so to  surove 
konzervirane gobe, so jih  kuharice 
pred pripravo po navodilu do bavite- 
| a  med drugim tu d i očistile, tako da 
o črvih v nadevu za pizze v nobe
nem primeru ne more b iti govora. 
O b nabavi om enjenih gob smo doba
vitelja iz Novega mesta opozorili na 
neprimerno plastično embalažo, pa 
tudi na gobe same, vendar nam je  
zatrdil, da so gobe kvalitetne in 
uporabne, vzdrževati je  potrebno le

pravilno koncentracijo konzervansa 
soli in sorbinske kisline, k i so nam  
jo prav tako dobavili. Glede na to , 
da na trgu v tem  času  n i bilo moč 
dobiti pasteriziranih šampinjonov, 
k i jih  sicer uporabljamo v ta namen, 
smo z dobro vero v priznanega 
proizvajalca te gobe nabavili.

S tem  pojasnilom nimamo name
na opravičevati naše napake, želimo 
pa, da  bi avtorji takih  in podobnih 
člankov v prihodnje zadevo malo 
bolje o svetlih.

Kolektiv Kavarne 
in Pizzerie

za Ljubljano, last avtobusnega pod
jetja Gorjanci, NM 670—06. vozni
ku sem povedal, kaj se mi je  zgodib  
in da  mislim avtobusne karte  .upo
rabiti za izteijavo denarja od ŽTP. 
Med vožnjo pa sem ugotovil, da je 
na kartah  kar tri dni star datum- 
Voznika sem opozoril na to, pa je  
dejal, da to ni nič hudega, da je 
jx>zabil zamenjati datum , in nama 
kar s svinčnikom popravil datum , 
zaradi česar pri železnici nisem 
uspel z zahtevo po povračilu stroš
kov.

Od koga naj sedaj zahtevam 
vračilo brez po trebe zapravljenih 74 
dinarjev? Orl sprevodnika na vlaku, 
k i me ni opozoril, da je  treba v 
Trebnjem presesti, ali od  „Gorjan- 
cev” , ker je  njihov voznik izdajal 
vozne karte  skoraj t r i  dn i na datum  
27. januar?

JO ZE MROVLJE 
C. železaijev 11 

JESENICE

IG R A  ZA  P R A Z N IK
Ob slovenskem kulturnem  prazni

ku smo si učenci naše šole ogledah 
grico  „Naša razredna skupnost , ki 
so jo uprizorili učenci dramskega 
krožka na šoli. Ogledali smo si tudi 
film o T eu .

NATALIJA LUNAR 
OŠ Črnomelj

Ni iz „ ta  zadnje m oke”
M atija Pečavar bo  v k an ad sk em  P oss landu  praznoval 

8 0 —letnico življenja — Č ebelari ,  piše, igra

Spom ladi bo v kanadskem 
Rosslandu praznoval 80-letnico 
življenja Matija Pečavar, po do
mače Grcov Tiče. Redno prebira 
tudi Dolenjski list in se pogosto 
jezi nad uporabo tu jk  v časopi
su.

Rojen je  bil v Nestoplji vasi 
pri Sem iču. Kmalu je pokazal, 
da n i iz „ ta  zadnje moke” , zani
malo ga je  marsikaj, za tr i krone, 
ki jih  je dobil pri birmi, si je 
kupil dva panja čebel. Še dan
danes je  vzoren čebelar, med 
pošilja prijateljem rta vse konoe 
sveta, ž e  pred prvo svetovno 
vojno je začel jgrati v semiški 
godbi in z njo obredel Belo 
krajino.

Čez morje se je  odpravil 
1928. V času hude gospodarske 
krize se je  zaposlil na farm i

3[odre 1

svojega strica v Montani. Angleš
čine ga je naučil neki irski pro

fesor. O dprte glave kakor je  bil, 
je stricu napravil majhno e le k r  
trarno, ka te re  generator je  po
ganjal veter. Naprave ni patenti
ral. Mnogi so si jo hodih ogledo
vat in km alu so se pojavile po 
Ameriki in Kanadi, Matija pa za 
izum ni dobil n iti centa.

Po izboljšanju gospodarskih 
razmer se je preselil v kanadski 
Rossland. Zaposhtev je  dobil v 
m estni hidro centrali, kjer je de
lal do upokojitve. Vseskozi goji 
čebele, pri m estni godbi igra 
zdaj bas, zdaj bariton, še zmeraj 
kaj napiše za slovenske izseljen
ske časopise. Na p a p ir je  spravil 
spomine na domovino, sestavil je 
mnogo resnih pa tudi šaljivih 
sestavkov (denimo tistega o mo
žakarju, k i je  umrl zaradi preveč 
popite čudežne kladanjske moš
ke vode: ta  je tako učinkovala 
nanj, da na krsto niso mogli 
povezniti pokrova).

M atgi ni neznano ustno  izro
čilo, po katerem  naj bi bil pravi 
oče znamenitega avstrijskega 
skladatelja Johanna Straussa do
ma iz Coklovce pri Semiču. 
1937, ko je bil svetovalec ross* 
landske m estne godbe, so po

' njegovem nasvetu igrali vsa Stra
ussova dela.

Belo krajino je obiskal že tri
krat, rad ima slovenščino, zato 
se jez i nad vdiranjem tujk; za 
jezikovno razsodišče najbrž še 
ne ve, sicer bi mu brž poslal 
čestitko. Naša čestitka pa naj 
velja Matiji ob njegovem skoraj
šnjem življenjskem jubileju.

FRANC DERGANC

Ivanka Glad
V Kočevju smo pred kratkim  

pokopali Ivanko Glad. Rojena je  
bila leta 1920 v B anjaloki pri Ko
če vju. V narodnoosvobodilni giba

nje se je  vključila že 1. maja 1942 in 
nato organizirano delala vse do kon- 
c a vojne. Za svoje zasluge je  prejela 
tu d i red za hrabrost in red zaslug za 
narod. Tudi po vojni je  delovala v 
raznih organizacijah, največ v ZK. 
Skrom no, a delovno pokojnico bo
mo ohranili vedno v lepem spominu.

PR O SL A V E , K V IZI . . .
Slovenski kulturni praznik so 

šentjernejdei šolarji počastili z raz
rednimi proslavami. Izvedli so ček) 
kvize, na lcaterih so preizkusih svoje 
znanje o pesnikih, pisateljih in knji
gah. Ogledah so si tudi film Čarobna 
piščal, veseli pa so bili tudi obiska 
skupine novomeških glasbenikov z 
igralko Alenko Svetetovo, k i jim  je 
predstavila Prešernovo poezijo.

MATEJA ČEKUTA

Na Senovem
W W« ■
se živi 

čebelarstvo
Člani Čebelarskega društva Se

novo-B restanica smo se ob koncu 
teta zbrali na občnem  zboru in 
pregledali preteklo delo. Ugotovili 
smo, da je  .b il delovni načrt v 
organizaciji izpolnjen, pridobili pa 
smo tudi več novih članov, tako da 
šteje društvo sedaj 38 članov.

Ker vemo, da je  zelo blizu - 
nevarna čebelja bolezen varooza, 

je naša prva naloga organizirati vse 
čebelarje, ki niso včlanjeni v dru
štvo, in jih poučiti, kako se lahko 
uspešno postavijo po robu tej 
nevarni bolezni

V preteklem letu sta bila v šolah 
na Blanci in v Brestanici ustanov
ljena dva krožka mladih čebelaijev, 
ki sta bila zelo uspešna pri delu. V 
juhju  pa je bila na Senovem 
čebelerska razstava, na kateri je  bilo

prikazano deta čebel, proizvodi in 
vse orodje, potrebno za čebelar
jenje. Razstava je  bila zeta dobro 
oM kana  , kar dokazuje, da se ljudje 
vse bolj zanimajo za čebelje proiz
vode.

Na zboru je  bilo podeljenih tudi 5 
odličij Antona Janše 3. stopnje in 
dve priznanji za prizadevno deta v 
društvu. Dogovorili smo se tudi za 
tetošhje srečanje čebelarjev in nji
hovih svojcev, saj je  izmenjava 
izkušenj na  takih srečanjih zelo 
koristna. Sprejeli smo tudi sklep o 
obnovi in povečanju družinskega 
čebelnjaka, ki bi bil hkrati Čebelar
ski dom , ter program  za delo v 
prihodnje.

Z. J.

KORISTNA IZMENJAVA IZKUŠENJ -  Senovski čebelaiji s svojci 
na srečanju v š Reštanju v preteklem letu.
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»A tom ska zg ra jen a  na 
polovičnih re sn ic a h ? ”

E zvezi s člankom, ki je izšel 
dne IZ  Z  1981 v prilogi 
Dolenjskega lista pod naslovom 
•Atomska zgrajena na polo- 
vičnih resnicah? ”, se JE Krško 
čuti dolžna dati odgovor, iz 
katerega bo mogoče razbrati, 
da je bil k naslovu članka 
upravičeno dodan vprašaj.

Takoj na začetku je  potrebno 
Poudariti, da se pri graditvi naše 
prve jedrske etektrarne v nobenem 
trenutku ni pozabilo na varovanje 
okolja. Pred postopkom  pridobitve 
lokacijskega dovoljenja za graditev 
IE Krško, kakor tudi v času 
ugotavljanja ustreznosti lokacije 
prve jedrske elektrarne v Krškem, 
sta elektrogospodarstvi SR Hrvaške

in SR Slovenije k o t investitor začeli 
izvajati program obsežnih raziskav 
vpliva takšnega objekta na okolje. 
Obseg teh raziskovanj je  bil določen 
na osnovi jugoslovanskih in med
narodnih predpisov in priporočil, ki 
urejajo to področje. Že v tistem  
času je  bil znan potencialni vpliv 
elektrarne na ekološke sisteme tega 
om bočja.

Na osnovi rezultatov teh  
predhodnih raziskovanj ter na 
osnovi predloženih tehničnih in 
tehnoloških rešitev je leta 1974 
republiški sekretariat za urbanizem 
SR Slovenije izdal lokacijsko dovo
ljenje za zgraditev objektov, potre
bnih za jedrsko elektrarno v 
Krškem. V tem dovoljenju so bili 
podani pogoji in smernice glede 
prostorsko urbanistične ureditve,

varnosti objekta  in varstva okolja.
Leta 1975 je  bilo ko t rezultat 

dela JE Krško, izvajalca del 
Westinghousa in vrste drugih inštitu
cij izdano preliminarno varnostno 
poročilo v 13 knjigah in je podajalo 
analizo varnosti in možnega vpliva 
JEK na okolje. Ta dokum ent je JE 
Krško dostavila več ko t . 120 
različnim  inštitucijam v SR Hrvaški 
m SR Sloveniji in jih zaprosila za 
pripombe in mnenja glede podanih 
rezultatov. Med pripombami, ki jih 
je JEK prejela, ni bilo nobene, ki bi 
zadevala ekološko problem atiko. 
Končno varnostno poročilo, ki ga 
trenu tno  ocenjujejo od upravnih 
organov pooblaščeni inštituti, bo 
prav tako mogoče dobiti na 
vpogled.

Da bi ugotovili dejansko stanje 
okolice JEK in da bi okolje 
zavarovali pred m orebitnim i negativ
nimi vplivi, smo s programom 
raziskovanj nadaljevali, in sicer na 
p odlagi jugoslovanskega zakona o

zaščiti pred ionizirajočimi sevanji 
ter priporočil Mednarodne agencije 
za atom sko energijo. Tako je  bilo do 
leta 1979 izdelanih 160 študij in 
elaboratov, k i obsegajo različne 
znanstvene discipline. Te študije so 
bile izdelane ob posvetovanju s 
strokovnjaki specialisti, k i so dobro 
seznanjeni z lokalnim stanjem s 
stališča toplotnega onesnaževanja, 
kemijskega in biološkega stanja reke 
Save, podzemnih voda in radtaeko- 
logije.

Na osnovi intenzivnih razisko
vanj, k i so pokazala dejansko stanje 
vode v rek i Savi, njene fizikalno-ke- 
mijske lastnosti in kvaliteto z 
ozirom na onesnaževanje ob  reki 
navzgor, je  JE Krško pristopila z 
znatnim i sredstvi k investiranju 
čistilnih naprav, četudi to ni bila 
njena- zakonska dolžnost. Resnost 
situacije z ozirom  na obstoječo 
onesnaženost reke Save je  JE Krško 
pravočasno ugotovila in o tem  tud i 
obvestila vse poklicane.

Tudi problem u podzem ne vode, s 
katero se napajajo črpališča pitne 
vode krško-brežiškega, samoborske
ga ter zagrebškega obm očja, je bila 
posvečena posebna pozornost. Pou
dariti ve^a, da je pitna voda iz 
podzfemlja, napajanega iz reke Save, 
izredno kvalitetna ne glede na 
sedanjo slabo kvaliteto reke Save, 
kar je zasluga okolišnih ta l

K
delu

precej obširnemu uvodnemu
 , s katerim  smo želeli, naj še
enkrat poudarim o, seznaniti javnost 
z veliko skrbjo, k i je bila ob graditvi 
JE Krško posvečena varstvu okolja, 
n a j dodamo še dejstva glede 
toplotnega onesnaževanja in onesna
ževanja reke Save s klorom. Že prej 
omenjena onesnaženost reke Save je  
povzročila, da je JE Krško bila 
postavljena zahteva, da v nobenem 
primeru ne sme ogrevati vode v reki 
Savi za več kot dve stopinji Celzga, 
merjeno 1000 m pod izpustom , kar

se pri povprečnih ali visokih nivojih 
vode v reki Savi nikakor ne sme 
zgoditi, za primer nizkih nivojev pa 
smo pri elektrarni zgradili hladilne 
stolpe, s katerim i bo omogočeno 
kom binirano hlajenje.

Kar zadeva kloriranje vode, k i jo  
bo JE Krško uporabljala za hlajenje 
kondenzatorja, bo, če  bo praksa 
pokazala, da je sploh potrebno, 
povsem minimalno. Pri tem je 
potrebno omeniti, da je uporaba 
klora za dodajanje hladilni vodi tako 
rekoč pravilo pri vseh termoelek
trarnah tako v Jugoslaviji, ko t 
povsod po svetu.

Ne glede na to pa je stališče JE 
K rško enoglasno, da se tudi te 
minimalne količine klora ne bodo 
uporabljale, dokler ne bodo začele 
obratovati čistilne naprave v tovarni 
celuloze in papirja „Duro Salaj” , ki 
bodo reki Savi odvz ele velike 
količine škodljivih odpadnih snovi

j e k r Sk o

ŠL 8 (1645) 19. februarja 1981
DOLENJSKI U S T |



Uredništvo v gosteh: 
Račje selo

Sloga poganja  
kolo

Ko smo se novinaiji Dolenskega 
lista Maijan Bauer, Drago Rustja in 
Jože Simčič preteklo sredo odpravljali 
na uredništvo v. gosteh v krajevno 
skupnost Račje selo, nismo pričako
vali tako prijetnega srečanja, kot seje 
razvilo potem. Slišali smo namreč, da 
v tej krajevni skupnosti niso kdove kaj 
dejavni, da bo morda prišlo malo ljudi 
itd. Pokazala pa se je povsem druga 
slika. V tesni sobici gasilskega doma, 
ki so ga sami zgradili leta 1949, se je 
kar trlo domačinov, in vsi so bili 
p ripravljeni govoriti o dosežkih v 
preteklih letih. Hkrati so vedeli veliko 
dobrega povedati o Industriji gradbe
ne keramike, ki je ime Račjega sela 
ponesla v svet in daje mnogim 
ternanom kruh v domačem kraju.

Predsednik sveta krajevne skupnosti 
Tone Željko je povedal, da je v IGK 
zaposlenih kar 46 domačinov, kar je 
ena desetina prebivalcev, saj vsa 
krajevna skupnost šteje 419 prebival
cev in blizu 100 Romov. Seveda 
sodelovanje s tovarno ni omejeno 
samo na zaposlitev delavcev#Danda
nes v Račjem selu in v drugih šestih 
vaseh ter zaselkih življenje prav 
gotovo ne bi bilo takšno, če ne bi 
začela leta 1976 v kraju delovati 
tovarna. Po rje ni zaslugi so namreč 
dobili precej asfaltiranih cest, telefon 
in druge dobrine. Pa vendar krajanom 
za boljše življenje še marsikaj manjka. 
Radi bi asfaltirali še druge ceste, 
dobili dodatne telefonske priključke, 
uredili kanalizacijo, vprašanje pa je, 
kje bodo za vsa ta dela dobili denar. 
Zato so se lani ob začetku leta 
odločili za krajevni samoprispevek, s 
katerim naj bi asfaltirali ceste med 
Blatom in Hudejami, Račjim selom in 
Mrzlo lužo, Blatom in Račjim selom 
ter za vzdrževanje lokalnih poti. 
Vendar pa bo 1,55 milijona dinarjev 
premalo že za en sam odsek, saj bodo 
dela po podražitvi veljala okoli pet 
mil gonov dinarjev namesto treh. Zato 
seveda še ne morejo pričakovati, da 
bodo rešili vprašanje kanalizacije, k ije  
poleg cest najbolj pereče. Seveda ni 
moč obiti tudi tega, da v kraju nimajo 
ne trgovine ne gostilne, ki sta nekoč 
obe že bili, potem pa so večje zahteve 
po urejenosti obe odpihnile. Vendar 
obe najbolj pogrešajo starejši ljudje, ki 
nimajo avtomobilov, da bi se po 
nakupih vozili.

Tone Zaletel je predsednik gasilske
ga društva. Tudi to v primerjavi s 
številom prebivalstva šteje veliko čla
nov, saj jih je kar 74. S pomočjo teh 
članov in IGK so uspeli svoje gasil sko 
moštvo dobro tehnično opremiti, 
gasilci pa so pripravljeni tudi v vsakem 
primeru oomagatl Malo težje je

gasilce dobiti na vaje, Kar otežuje 
priučevanje na sodobna tehnična 
sredstva. V posesti imajo namreč svoj 
kombi, gasilsko motorno brizgalno in 
vso opremo za nekaj desetin. T reba je 
povedati, da so denar za kombi zbrali 
lani, hkrati pa so veliko dela vložili 
tudi v obnovo gasilskega doma. V 
domu imajo prostore tudi mladinci.

Blagajnik gasilskega društva Bojan 
Okorn beleži tudi prihajanje denarja iz 
sredstev krajevnega samoprispevka. 
Zdaj so te zadeve uredili, le v primeru 
IGR se jim  je zgodilo, da so izgubili 
60.000 dinarjev. Ta temeljna organiza
cija SCT je namreč prešla na računal
niško obdelavo podatkov in v tem 
obdobju je  prišlo do tega, da niso 
izplačevali prispevka za Račje selo.

PO H V A L A  ZA  
S O D E L O V A N JE  Z IG K

Predstavnika IGK Ludvik Povhe in 
Zdravko Bizjak sta pohvalila sodelo
vanje med tovarno in krajevno skup
nostjo, a s pripombo, da bi bilo lahko 
še boljše. Nekaj krivde je  tudi na 
krajanih, ki mislijo, da mora na vsako 
sejo sveta priti sam direktor tozda, 
kot bi ne bil zadosti poseben član iz 
IGK, ki sodeluje v svetu. No, kot 
kaže, je težava v preslabem pretoku 
informacij, kjer pa bodo tudi poskuša
li zadeve izboljšati

Kot je povedal kmet Daniel Poto
kar, se vsi kmetje ubadajo s skoraj 
enakimi težavami Sam je  kooperant 
Kmetijske zadruge Trebnje, za katero 
geji 36 telet in pridela nekaj čez deset 
ton krompirja. Vendar delo na kmetiji 
ni ustrezno plačano, tako da se boji, 
ali bo sin sploh še hotel delati doma. 
Če bo tako, ko t je zdaj, bo moral 
kmetovati poleg zaposlitve v tovarni 
ali kje drugje. Največ pripomb je  imel 
glede lan&e cene krompirja, ki je bila 
daleč pod kmetovimi stroški Še 
posebno kritično pa je  govoril o tem, 
da skoraj ne morejo nič narediti glede 
hidromelioracij na močvirnih travni
kih. Kot je rekel, bi bili pridelki trave 
in sena za 100 odstotkov večji, s tem 
pa verjetno tudi pogoji za rejo živine. 
Nekaj bi morala reči o tem prav 
gotovo tudi kmetijska zemljiška skup
nost, k i se doslej za te probleme ni 
zanimala.

K A K O  JE  B IL O  S K R O M PIR JE M

Samo s kmetijstvom se ukvarja tudi 
Franc Novak z Blata. ,,Pet let je tega, 
kar sem se preusmeril v živinorejo in 
prišel do spoznanja, da se bolj splača 
rediti dve kravi k o t pa tri bike. Mleko 
nudi zanesljiv dohodek, preden pa

napredka
bom spomladi začeli saditi krompir, 
bom dobro premislil, saj ne bi rad spet 
tako nasanlcal, kot sem ob zadnji 
le tin i Do kooperantov seje kmetijska 
zadruga obnašala zelo preračunljivo, 
seveda za lastno korist oz. dobiček.
V eliko nas je  bilo, ki smo jeseni dobili 
po 3 dinarje za 1 kg krompirja; tistim, 
ki smo ga oddali nad 60 odst., so 
sčasoma primaknili še 1,05 dinarja. In 
kaj se je zgodilo? Kdor se ni držal 
pogodbe, je  po novem letu za kilo 
krompirja iztržil celo od 7 do 8 
dinarjev! Tako mešetarjenje s cenami 
bo mnoge odvrnilo od resnega pridelo
vanja krompirja, saj kmet ob saditvi 
sploh ne ve, pri čem j e, ali se mu bo 
trud obrestoval ali pa bo le zastonj 
prekladal gajbe.”

Take težave kmetov spremlja tudi 
krajevna organizacija SZDL, ki pa je 
nemočna. Predsednik Ivan Ambrožič 
je siceršnje delo te organizacije, ki 
vključuje tudi dva vaška odbora, 
prikazal kot zadovoljivo, le pri dele
gatskih odnosih se menda včasih kaj 
malega zatakne, saj ljudje, ki hodijo v 
službo in kmetujejo, le stežka najdejo 
čas za sestanke in hoj orna delegatske 
skupščine. „Nikoli pa. ni vprašljiva 
naša udeležba na sejah zbora krajevnih 
skupnosti občindce skupščine. Ljudje 
se zavedlo , d a je  tamkaj pravo mesto, 
kjer lahko uveljavijo svoje težnje po 
boljšem  vsakdanjiku. Ta krajane ne bi 
begal, če bi se končno dokopali do 
trgovine, če bi prejemali pošto vsak 
dan in ne le na dva dni kot zdaj, če bi 
prišli d o  vrtca, k i j e  nujno potreben, 
itd.”

Brez prave zagretosti krajanov pa se 
nič ne spremeni Kjer so vajeni 
životariti, to počnejo v nedogled, 
 ̂udje iz Velike in Male Sevnice pa jih 

nočejo posnem ati V teh vaseh ne 
stojijo križemrok, Alojz Kotar je  
povedal, da je za njimi že nekaj 
delovnih akcij, na katere so ponosni 
„2fe pred poldrugim desetletjem nam 
je uspelo zgraditi vodovod, pet let pa 
je  že od tedaj, ko  smo se vaščani lotili 
gradnje kanalizacije. Gnojnica in dru
ge odplake se zdaj ne zlivajo, kamor 
pač že, ampak imamo cevi, po katerih 
se vsa nesnaga steka na en travnik. Ni 
več smradu, poskrbljeno pa je tudi za 
gnojenje. Vsa gospodinjstva resda še 
niso priključena na to kanalizacijo, a 
so zato poskrbela za lastne gnoj nične 
jam e.”

V sobi, kjer smo se pogovarjali, je 
bilo prijetno toplo , kdo pa je za to 
poskrbel, ni bilo treba dolgo ugibati, 
več prstov je pokazalo na Antona 
Pajka, češ naj on ko t hišnik gasilskega 
doma reče kakšno. Ta mož je eden od 
ustanoviteljev gasilskega društva. Po-

V j i ' il

vedal je , s kakšno zavzetostjo so pred 
tremi desetletji gradili stavbo, kako so 
postopoma opremljali gasilce. Kot 
zanimivostnaj navedemo tele rij ego ve 
besede. „Še v sanjah si ne bi mogel 
predstavljati, da bo prvi požar, ki ga 
bom pomagal gasiti, upepeljeval mojo 
rojstno domačijo. Prav to pa se je 
zgodilo v zgodnjih petdesetih letih.” 
Zaradi tega dogodka se je Pajk še 
toliko bolj posvečal gasilski dejav
nosti, na Račjem selu ga pomnijo tudi 
kot poveljnika in predsednika tamkaj
šnjih gasilcev.

Ko smo prihajali na Račje selo, se 
je sneg šele silil, med pogovorom pa je 
nekdo omenil, naj se ne bojimo 
zasnežene poti nazaj, saj je  med 
prisotnimi tud i Viktor Zupančič, 
šofer pri Tregradu, ki ima na skrbi 
Vzdrževanje ceste proti Trebnjemu. 
Nad njegovim delom se krajani ne 
pritožujejo.

Za zvezo socialistične mladine v 
Račjem selu velja, da je med najbolj 
delovnimi na trebanjskem območju, 
kar pa ni tako težko, ker druge, tako 
je bilo slišati, spijo spanje pravičnega. 
Mladinci Branko Makovec, Anica 
Kresal in Darko Pekolj so povedali, da 
je njihova organizacija zelo mlada po 
letih, povprečna starost 30 članov je 
med 16 in 20 leti. Med akcijami, ki so 
jih  priredili v zadnjem času,omenjajo 
čiščenje okolja, pom o č gasilcem, ki so 
jim ustrežljivo odstopili sobo v domu, 
zdaj pa pripravljajo skupaj z loškimi 
mladinci plesni tečaj. Mladi so tudi 
povedali, da na trebanjskem obm o^u 
na srečomi težav z zaposlovanjem. Ce 
ima mladinec šolo, takoj dobi delo, pa 
tudi za tistega, ki mu manjka kakšen 
razred, se najde kos kruha. Mladinec 
Jože Pekolj je vodja delegacije za zbor 
krajevnih skupnosti Povedal je, da se 
sej redno udeležujejo in o gradivu prej 
razpravljajo, kakšnih posebnih pri
pomb pa največkrat nimajo, saj med 
njimi da ni tako zgovornih politikov 
kot v Trebnjem.

P R O B L E M I Z ROM I
Če govorimo in pišemo o pro

blemih, se v Račjem selu nikakor 
nismo mogli znebiti vtisa, da kraja
nom najbolj greni življenje sožitje z 
Romi, če temu lahko rečemo sožitje. 
Od nekaj čez 400 prebivalcev te 
krajevne skupnosti je uradno vsak 
četrti Rom, v resnici pa jih  tam živi še 
več, samo prijavljeni niso. Alojz Pgjk, 
Alojz Šepec, Tone Povhe in drugi so 
ogorčeno in v en glas pripovedovali, 
da ni pred Romi varna nobena njiva in 
noben travnik, v zasebnih gozdovih 
(družbene puste pri miru), sekajo drva 
v višini prsi, da se ni treba pripogibati,

perutnina, mačke in psi niso vart1 
pred njimi, s senikov, kozolcev in j1 
kašč zginja seno, koruza, žito, vrata]« 
treba dvakrat zaklepati itd. Povejm« 
značilen primer: kmet zasadikromp1] 
čez noč dobi krompir „noge” , km«j 
je ob krompirjevo letino, Romi P* 
enkrat ali dvakrat siti. Ko bi pf
krompir prišli vsaj jeseni, če že moraj« 
p r it i . . .  Drug primer: kmetu ukradej« 
konjski komat; okradeni opazi kom«1 
na nekem romskem konju, verjetne# 
tatu prijavi miličnikom, ti dajo s tv 31 
naprej. Vsi skupaj se srečajo ni
sodišču, kjer mora pravi lastnik senat« 
do potankosti opisati vsako gubica 
zarezo in okrasek na tistem nesreč 
nem komatu. In potem mu pravica » 
verjame, da je njegov. Koliko potov in 
stroškov!

Zadeva z Romi v Račjem selu sej« 
začela leta 1969, ko so krajan1
dovolili, da se lahko pri njih naselit«
dve ali tri romske družine. Sidro j« 
bilo vrženo, kasnejšega romskeg« 
priseljevanja ni mogel nihče več 
zaustaviti Vsi sklepi, naj preveliko 
koncentracijo Romov omilijo s presel
jevanjem, so bili zaman, Romov ne 
mara nobena druga krajevna skupnost. 
Od okoli 100 Romov iz Račjega sela 
jih  je zaposlenih (beri na bolniški) 
smo sedem. Romi imajo pet konjev in 
drugo živino, pa nobenega travnika ali 
njive. Ve se, koliko poje en konj.

Kje je rešitev? Krajani pravijo, d« 
bi bilo treba Rome razseliti, vsaka 
krajevna skupnost bi dobila družino 
ali dve. Nič nimajo.proti, da bi tudi 
pri njih ostale prvotne tri družine, 
pripravljeni so jim  celo pomagati 
napeljati vodovod, urediti naselje itd., 
trdijo, da bi v tem primeru lahko 
kmalu zaživeli v resničnem sožitju- 
Množice, kolikršna je  sedaj, pa n« 
morejo obvladovati, oziroma z njo 
živeti In če bo v Račjem selu kdaj 
govor o dobrem ali slabem političnem 
razpoloženju, tisti, ki bo tehtal, ne bo 
mogel mimo zadeve, ki leže v 
občinskih predalih pod naslovom 
„Neurejeno romsko vprašanje” .

Da zgodbe ne bi zaključili s tako 
imenovanim „romskim vprašanjem,” 
kjer občini in vsem njenim dejavni
kom ne gre odrekati prizadevanj, ki 
obsegajo vse, od zaposlovanja do 
izobraževanja in izboljševanja higiens- j 
ko — sanitarnih razmer v romskem 
naselju Hudeje, moramo poudariti 
izredno delavnost krajanov. Skoraj vsi, I 
še posebno tisti, ki imajo v vodstvo 
krajevne skupnosti ali družbenopoliti- j  
čnih organizacij kakršno koli nalogo, I 
so namreč izjemno delavni Še posebej 
pa so vsi ponosni na svojo složnost, ki 
v veliki meri poganja haprej razvoj v 
krajevni skupnosti.

Darko Pekolj V iktor Zupančič Alojz Kotar Jože Jeršin

A

Viktor Zu pančič Daniel PotokarAlojz Pajk

Brane Mahovec Tone Željko Tone Povhe Franc Novak

i

v
1

Tone Pa^c Bojan Okorn Anica Kresal
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Lu dvik Povhe Ivan Ambro Žič
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Do jeseni razčiščeno
Zaradi vrste pom anjkljivosti je 

sevniška občinska skupščina ob 
koncu minulega leta izglasovala 
ukrep družbenega varstva za 
Poklicno oblačilno šolo v Sevni
ci. Vodstvo j e do junija naloženo 
kolektivnemu organu, predsedu
je mu Marinka Mesar.

Sevniška poklicna šola se ko t 
druge vključuje v akcije pogovo
rov z učenci, k i končujejo

Marinka Mesar
osnovno šolanje. Predhodni vpis 
kajpada m otijo nedorečenosti v 
programih novega usmerjenega 
izobraževanja. Za konfekctanar- 
je je  bilo v petek  o tem  govor na 
skupščini posebne izobraževalne 
skupnosti „Ne navdušujemo se 
za izobraževanje tekstilnega k o n - 
fekcionarja po skrajšanem pro
gramu, saj bi bil to le nekakšen 
pomožni delavec,”  pojasnjuje 
Mesarjeva nove usmeritve, k i 
tačas prav gotovo najbolj zani- 
majo šolarje in starše. „& lim o 
se usmeriti na izobraževanje 
konfekcijskih tehnologov, s č i
mer bi šola postala srednja. To 
so pok lic i k i jih  med seboj 
ločujemo s števili od ena do 
štiri V prvi fazi naj b i v Sevnici 
izobraževali konfekcijske tehno
loge z oznako ena. To terja 
dveletno šolanje, učenci se uspo
sobijo za krojilce-šivalce. Če se 
odločijo, lahko šolanje nadalju

je jo ,"  navaja razliko od sedanje 
dveletne šole za konfekcionarje.

Sevniška šola ima torej svoje 
mesto v izobraževalnih pro
gramih. V boju za to j i j e  mnogo 
pomagala Jutranjka. Pravo delo 
pa se sedaj šele začenja. Šolo že 
zdaj utesnjuje nenamenska stav
ba. Gradbinci bodo imeli še 
dosti dela. „V  preteklosti je  bilo 
precej zamujenega,”  ocenjuje 
Mesarjeva, saj so drugod zidali 
ne glede na potrebe združenega 
dela. Sevniška šola trd n o  računa 
na zaledje Zasavja in Posavja. 
Narejene imajo načrte  za preure
ditev in dograditev šole. Vrenost 
del je  ocenjena na 32 milijonov 
dinarjev, vodja gradbenega odbo
ra  je  Franc*-Ernesti iz „Lisoe” .- 
T a gradnja je že v sejnam u de l, 
k i jih  bo podprla tud i posebna 
republiška izobraževalna skup
nost. „U čenci potrebujejo tudi 
sodobnejši dijaški dom , dozidati 
bo treba učilnice, da bom o 
izpolnili pogoje verifikacije, k i 
bo že čez dve le ti  V prak tičn i 
pouk bo treba uvesti novo 
tehnologijo, kar dobesedno po
meni tekoči trak in sodobne 
stroje, k o t jih  nato čakajo v 
tovarn i”

Šola mora imeti zagotovljene 
tu d i učitelje. Za tiste, k i  še ne 
premorejo visokošolske izobraz
be, je  v veljavi daljši rok  za 
pridčbitev ustrezne izobrazbe in 
ne zgolj do letošnjega polletja, 
ko t so se nekateri neutem eljeno 
strašili. Strokovne učitelje bodo 
tudi poslej sprejemali o d p rtih  
rok iz sevniških konfekcijskih 
tovarn.

Sevniška oblačilna šola b o  v 
prvo leto usmerjenega izobraže
vanja jeseni stopila očitno z 
razčiščenim  položajem in pravo 
bodočnostjo . Dokler ne bodo 
zgradili vsega potrebnega, bodo 
lahko sprejeli okrog 90 mladih 
in 60 odraslih za šolanje o b  delu, 
v internatu pa je  prostora za 38 
učencev. ALFRED ŽELEZNIK

n Učila 81”

USPEŠEN NASTOP ČRNOMALJCEV -  V okviru akcije 
Spoznajmo se, kjer gre za kar najbolj temeljito spoznavanje 
dolenjske kulturne ponudbe, so preteklo soboto v Mokronogu 
gostovali črnomaljski godbeniki in učenci glasbene šole. 
Belokranjske kulturniške skupine so sodelovale tudi po drugih 
k rajih v trebanjski občini, zaključni nastop pa je  bil v Trebnjem. 
Povsod so bile dvorane skoraj polne, kar priča o velikem odmevu 
za take vrste kulturno izemnjavo. Na sliki: Tone Zidar, predsednik 
krajevne konference SZDL Mokronog, pozdravlja goste in 
poslušalce.

Kočevci gostili Trebanjce
Bo v eče r  pesm  i, pe t ja ,  slik in g lasbe  p r ipom oge l k  rasti 

ko č e v sk e  sam oras tn iške  k u l tu rn e  ustvarja lnosti?

Ne m anjka pevcev  pa v aseh
K o n ce r t  m oškega pevskega z b o ra  KUD R u p e rč  vrh

Osrednja prireditev v počasti
tev slo venskega kulturnega pra
znika v Kočevju je  bil „Večer 
Samorastnike besede” , k i so ga 
11. februarja v dvorani gimnazi
je  izvedli ustvarjalci „Samorast- 
ni& e besede”  iz Trebnjega in 
trebanjdri dekliški nonet „Car- 
men” . Prireditev sta organizirali 
Kulturna skupnost in ZKO iz 
Kočevja.

V ečer je p o tek a l ko t sestava 
vezne besede', recitacij.pesm i, petja, 
prikazovanja slik in predvajanjaglas
be, m oto prireditve pa je bil „Brez 
pesmi n i življenja” . Glavni poudarek 
so dale prireditvi pesmi Marjance 
Colarič, Lidige Gačnik, Ivana Grego
riča , Milana Marklja, Franceta Režu- 
na, Ivana Škofljanca in Ivana Zora
na, k i so jih  recitirali Zvonka in J ože 
Falkner ter Andrej Veber.

Pesmi so govorile o ljubezni, stra
steh, naravi, samoti, teh n ik i obupu,

revščin i vraževerju itd . N ekatere so 
bolj, druge manj navdušile vedno 
razmeroma hladno kočevsko občin
stvo, k i j e  še naj bo ̂  pbskalo  mla
dim pevkam  noneta.

Goste je pozdravil predsednik 
DKUD S v o b o d a  iz Kočevja Alojz 
Šešek, k i je  m ed  drugim  p o u d a ril da 
kultura krepi medsebojno razumeva
nje. Povedal je , da se tud i v Kočevju 
vedno bolj razrašča samorastni3ca 
kulturna ustvarjalnost, k i pa j i  manj
ka še malo zagnanosti in sodelova
nja. Prav tak a  srečanja pa  so vspod- 
buda dom ačim  ustvarjalcem za bolj
še in uspešnjejšedelo.

D om ačini so se s šopki cvetja 
zahvalili nastopajočim  gostom , po
sebno pesnici Marjanci Colarič, k ije  
bila še ne dofeo tega predsednica 
Kluba kulturnih delavcev Kočevje. 
Pod. njenim vodstvom  je  ta  khib 
dosegal lepe uspehe, ko  pa se je  
preselila v Novo m esto, je  delo 
kluba skoraj popolnom a zamrlo.

J. PRIMC

Polna dvorana Doma gasilcev 
v Stranski vasi, ki je  zadnjo 
^oboto pozdravila celovečerni 
Koncert domačega moškega 
pevskega zbora KUD Ruperč 
vr*G je dokaz, da zborovsko 
P etje na vasi živi in da tam ne 

ne poslušalcev, ne 
Pev* ih  navduše ncev, k i jim ni 
zal žrtvovati prostega časa.

»Petje je  pri nas tradicija in že od 
nekdaj smo se radi družili v manjše 
m večje pevske skupine. Največkrat 
smo se zbrali tedaj, ko je  bilo 

'Potrebno pripraviti proslavo,” je  po 
ncertu pojasnil Franc Bartol), 

?)ani pobudnik mnogih akcjj v tej 
Kkajevni skupnosti Pred osmimi leti, 
Ptnv pred praznikom  dneva republi
ke, so se prvič organizirano dobili in 
*  odločili, da vasi v vznožju 
škrjancev ne bodo več v pevskih 
težavah. Na prvi vaji je  stopilo 

uPaj šestnajst amaterjev, k i resda 
niso kaj dosti vedeli o večglasju, so 
P® imeli polno mero upanja v uspeh.

Ledino pevske šole je  pričel orati 
Ludvik A hačič, ki pa zaradi bo lezni 
n i dolgo zd rža l zato so pevci 
Poklicali na pom oč glasbenika 
Ernesta Jazbeca. Pod njegovim 
vodstvom so imeli nešteto vaj in 
zbor je  stopil iz b rezim nosti Toda z 
dirigenti niso imeli sreče. „Zbor 
n10!* ž iv e ti”  so dejali in na pomoč 
Poklicali M hnopečanko Sonjo Pirc,

ki je ko t edini zborovodja med 
moškimi zbori v novomeški občini 
nadaljevala z vajami. Šestindvajset 
moških je  prisluhnilo njenim  nasve
tom , predelali so star program , se 
naučili nekaj novih  pesmi in tako 
obogateni stopili pred dom ačo 
publiko. Dvajset zapetih  pesmi, 
nekaterim  med njim i poznavalec 
pevske um etnosti - ne b i imel kaj 
pripom niti, so zapeli v čast 
letošnjega praznovanja slovenskega 
kulturnega praznika.

V  naslednjih tednih bodo s 
koncertnim  programom nastopili še 
v petih sosednjih krajevnih skupno
stih. Njihova pesem pa bo, kot vSa 
leta nazaj, vselej prisotna na pevskih 
srečanjih, proslavah in prireditvah.

J. PAVLIN

DONELA JE PESEM -  MoŠci pevski zbor KUD Ruperč vrh se je 
na sobotnem samostojnem koncertu občinstvu predstavil s 
slovensko narodno, umetno in partizansko pesmijo. (Foto: J. P.)

Navdušeni ob nastopu Novomeščanov
N o v o m e šk i  pevci, fo lk lo r is t i ,  harf is tka ,  igralci, o rk e s te r  in slikarji so ogreli m e t l išk o  

o b č in  s tvo  — T ak ih  p r ired itev  bo k ljub  n e rg a č e m  še več

Razstavo  s te m  naslovom  
b o d o  odprli  na  G o sp o d a r

skem  razstavišču____
V ponedeljek, 23. februarja, bodo 

n a  G ospodarskem  razstavišču v 
Lju bljani odprli tradicionalno, že 
šesto m ednarodno razstavo učil in 
šolske opreme. Obenem  s prikazom 
najrazličnejših pripomočkov, name
njenih vsem stopnjam vzgoje in izo
braževanja, želijo prireditelji sezna
n iti pedagoške delavce in širšo jav
nost tud i z dosežki sodobne izobra
ževalne tehnologije.

Napovedujejo, da bo na 5.000 
m2, k i jih  bo zasedla razstava pod 
naslovom „Učila 81” , kaj v ideti 
Posebno zanimiv bo  del z razstavlje
nim i učnim i sredstvi pripom očki in 
način i uporabe pri uresničevanju 
vzgojno-izobraževalnih programov v 
sredn jem  usrarjenem izobraževa
nju. Tam b o v se .k a r ponujajo proiz
v a ja lc i za opremo naravoslovnih 
učilnic. Poleg tega bodo razstavljene 
učilnice za fiziko, kemijo, btaloggo 
ter za predmet osnove tehnike in 
proizvodnje. Uporabnost bodo pri
kazali učitelji s skupinami učencev 
na kraju samem.

Ob razstavi bo več tako imenova
n ih  spremljajočih prireditev. Na 
strokovnem  posvetovanju bodo ude
leženci razpravljali o didaktično- 
m etodičnih vidikih vzgojno-izobra- 
ževalnega dela v specializiranih učil
nicah za fiziko, kem ijo, biologijo in 
delavnicah za osnove tehnike in 
proizvodnje. Sodelovali bodo doma
č i 'in  tuji strokovnjaki Vse to bo 
pom em ben prispevek k  hitrejši iz
peljavi načrtovane preobrazbe vzgo
je  in izobraževanja, k i  bo pri nas, 
k o t je  znano, na področju usmerje
nega izobraževanja zares stekla že 
jesenu

Jubilej 
g lasbene šele

Prva jub ile jna  prired itev  je  
že  bila , osredn ja  b o  m arca

Kočevska glasbena šola pra
znuje letos 20-letnico obstoja.
V jubilejnem letu bodo organi
zirali več glasbenih prireditev.

Prva prireditev, „Večer’ pri klavir
ju v dvoje” , je  bila 4. februarja 
zvečer v dvorani stare gimnazije. Na 
njej so učenciklavirskega oddelka te 
šo le  izvajali štiriročno klavirske 
skladbe J- S. Bacha, W. A. Mozarta, 
A. Diabellga, L. v. Beethovna in A. 
Dvoraka.

Naslednja jubilejna prireditev bo 
predvidoma v začetku marca. To bo 
zaključni nastop dveh absolventov 
klavirskega oddelka.

Osrednja jubilejna prireditev pa 
bo konec marca. Takrat se bodo na 
koncertu predstavili nekdanji učenci 
g lasbene sole Kočevje. V sklop jubi
lejnih prireditev sodi še zaključni 
javni -nastop učencev, k i bo konec 
šolskega leta. Seveda bodo tudi v 
tem  letu učenci glasbene šole nasto
pali samostojno ali v sodelovanju z 
drugimi na prireditvah v dom ači 
o b č in i udeležili se bodo snemanja 
za radijske oddaje, sodelovali pa 
bodo tudi na glasbenih prireditvah 
izven občine.

Urban je tisoči član
Knjižnica ribniškega D o m a  J L A  ima že tisoč članov 

N a policah še prostor — T u d i  znanstvena dela gredo

Knjižnica v Domu JLA v 
Kibnici je  bila odprta septemb- 
13 1976, njen prvi član pa je  bil 
»čenec Tomaž Hren. V slabem 
'etu dni je štela že 500 članov. 
Nato je  število članov le počasi 
naraščalo. 2. februarja letos pa 
^  knjižnica dobila tisočega čla- 
n3- Tudi ta je učenec osnovne 
šole, piše pa se Urban Picek.

Med bralci knjižnice je  največ 
učencev osnovnih šol in dijakov 
srednjih šo l Izposojajo si predvsem 
knjige, k i j ih  potrebujejo za čtivo v 
šoli in za študij. Seveda nastanejo 
težave, če povprašuje več bralcev po 
isti k n jig i saj si knjižnica ne more 
privoščiti večjega števila izvodov. 
Knjižničarki ne moreta ustreči vsem
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Prejšnji petek je bil kulturni dom Edvarda Kardelja v Metliki 
nabito poln, kar zadnje čase niti ni več posebna redkost. V okviru 
medob čin de e kulturne izmenjave „Spoznajmo se” so gostovali ta 
večer v Metliki Novomeščani: Mešani pevski zbor IMV, folklorna 
skupina Kres, harfistk a Irena Maršič, člani igralske skupine „Dušan 
Jereb” , revijski orkester ter likovna skupina „Vladimir Lamut” .

Slikarji: Boža Podrgajs, Marija Lebič, Janko R ač in Niko G olob so
Prah, Toni Vovko, Miran Hočevar, pripravili v predprostoru kulturnega
Marjan Maznik, Jo ž e  K otar, Tugo doma razstavo, k i  so si jo  dom ačini

z zanimanjem ogledali te dn i pa jo  
bodo prenesli v restavracijo delovne 
organizacije B e ti

Posebne pozornosti je  bila dele
žna folklorna skupina Kres. Zaplesa
la je  dolenjske in partizanske plese; 
posebno slednji so sprožili v dvorani 
viharno navdušenje. Vodja skupine 

, Branka Z ipančič — Moškon je 
dobila po predstavi vrsto čestitk, 
nekaj tudi zato, ker je  Metličanka.

Ob igranju harfistke Irene Maršič 
je bila v dvorani popolna tišina, kaj ti 
harfa je  inštrum ent, k i malokdaj 
zaide na to stran Gorjancev.

zagrizenega nergača zoper akcijo 
štirih dolenjskih Zvez kulturnih 
organizacij. Takšnih pa, ko t je  
sliša ti do  pred kratkim  n i bilo malo. 
Stvar pa teče  dalje. Marca bodo 
Metličani imeli v.gosteh Trebanjce, 
aprila pa sosede Črnom aljce. Po vsej 
verjetnosti bodo prvi nastopali v 
G radcu, drugi pa na Suhorju.

TONI GASPERIČ

Kdor ima, 
naj posodi

Televizijci zbira jo  grad i
vo za niz o d d a j

Ljubljanski televizijci priprav
ljajo niz oddaj pod skupnim 
naslovom* „Dosje .našega časa” , 
zato želijo zbrati čim  več 
raznovrstnega dokumentarnega 
gradiva, k i je nastalo od 1. maja 
1945 do  31. decembra 1946. 
Tudi n a  Dolenjskem se je  v 
omenjenem času mar skaj doga
jata, tudi tukajšnjim ljudem 
torej velja naslednja prošnja 

. televizijcev.
Kdor ima, naj bi izključno za 

snemanje omenjenih oddaj poso
dil tedaj posnete fotografije 
k ra je v ,  zg rad b , spomenikov, 
cest, kulturnih in podobnih 
prireditev pa udarniškega dela, 
športnih dogodkov, proslav, mi
tingov, porok in drugih družin- 

, skih slavij znanih osebnosti druž
benopolitičnega, kulturnega in 
znanstvenega življenja, posnetke 
tovarn, obrtnih delavnic, zadruž
ne in kmetijske dejavnosti, foto
grafije o obnovi naselij, javnih 
zgradb, tovarn, delavnic, oerkva, 
spom enkov, parkov ip d

Posebno dobrodošli bi bili 
amaterski filmi iz omenjenega 
obdobja, televizijci se ne bodo 
branili tudi šolskih in m aturitet 
nih nalog, k i opisujejo živgenje v 
tistem  povojnem času, pa zapis
nikov z raznih sestankov, tudi 
osebni dnevniki bi lahko poma
gali izluščiti takratno podobo 
življenja. Sprejemajo še opise 
tedanjih jedilnkov, plačilne ku
verte, vozne listke, prepustnice 
itd.

L as tn k i naj našteto doku 
mentarno gradivo pošljejo na 
naslov RTV Ljubljana, Moša 
Pijade 10 (za „Dosje našega 
časa” ), prinesejo ga lahko tudi 
osebno, fotografije in drugo 
gradivo pa naj bo opremljeno 
podatki o času in kraju nastanka 
ter točnim  naslovom lastnika. 
Najvrednejše primerke bodo te
levizijci tudi nagradili

K O Č E V SK I LIK O V N IK I 
V B R E Ž IC E

Razstavo del članov Likovne 
skupine Kočevje bodo odprli v 
petek, 20. februarja, ob  18. uri v 
dom u JLA v Brežicah. Razstavljali 
bodo Janez Ark;>, Stane Hočevar, 
Marjan Kužnik, F ranc Lovšin, Ivo 
Paradžik, Dušan Vidmar, Peter 
Vovk in Savo Vovk. Razstava bo 
o d p rta  do dneva žena, 8. marca.

ZA P R A Z N IK  
DOM AČI 

U ST V A R JA L C I

Učenci in delavci Doma Maj
de Šilc v Novem mestu so p o ča
stili minuli slovenski kulturni 
praznik z literarnim večerom v 
prostorih Doma, hkrati pa so s 
to prireditvijo, k i je bila 11. 
februarja, počastili obletnico 
smrti Edvarda Kardelja in začeli 
s praznovanjem 40-letnice vstaje 
jugoslovanskih narodov. Člani 
dramskega krožka, ki deluje v 
okviru domskega kulturnega 
društva, so ha prireditvi brali 
krajša dela svojih kolegov in 
novomeških literatov V. Bajca, 
M. Dajčmanove, M. Marklja, I. 
Perhaja in I. Zorana. Program je  
popestrila z glasbenimi vložki 
harfistka Irena Maršič.

željam tudi zato, ker si nekateri 
bralci izposodijo knjigo za dalj časa, 
kot je  dovoljeno.

Ob otvoritvi je  imela knjižnica 
6.000 knjig. V petih letih se je 
knjižni fond podvojil in jih  imajo 
letos okoli 12.000. Po besedah vod
je knjižnice Nedeljke Mujazinovič pa 
ima knjižnica še toliko praznih po
lic, da lahko sprejme še okoli 3.000 
kn jg .

Povprašali smo, kater knjige so 
najbolj brane. Zvedeli smo, da  so to 
knjjge, k i j ih  izdajajo založbe O bzor
ja, Km ečki glas in Mladinska knjiga. 
Zanimivo je , da so zelo brane tudi 
knjige, k i so prevedene v slovenšči
no iz srbohrvaščine. Razen po lepo
slovnih je  veliko povpraševanje tudi 
po znanstvenih k njjgah.

M. GLAVONJIČ

Povezovalka Bojčeva je  povedala 
za zbor delovne organizacije IMV, 
da  deluje šele dobri dve le t i  toda 
njegovo petje je  bita ubrano, 
doživeto, sprejeto nadvse toplo. 
Prav tako štiri skladbe, k i jih  je 
zaigral revijski orkester.

Novom eščani so s svojim nasto
pom  dokazali da je  lahko večer 
poln, zabaven, razgiban tu d i brez 
dragih profesionalcev, k i si jih 
metliška občina zaradi denarne suše 
tako in tako ne more privoščiti Še 
nekaj: predstavitev Novomeščanov 
je m orala prepričati še tako

Vrnitev k staremu pisanju?
Ensgsta  izjava: o  pisavi in izgovoru k ita jsk ih  lastnih in o b č n ih  imen

, .Predlagam, da čim prej obravnavate pinjinsko 
pisanje kitajskih imen, ki nam ga je predlanskim 
vsililo uredništvo Dela in ki ga je potem  povzela 
večina slovenskih časnikov. — Tako ravnanje 
uredništva Dela je vredno obsodbe tudi kot vzorec 
poniglavega nasprotovanja javnim strokovnim ugovo
rom, ki so bili izrečeni takoj, ko  je bila napovedana 
vpeljava pinjina v Delo. — Strokovni ugovori zoper 
rabo te pisave pri nas so bili zapisani v lanski 
časopisni polemiki."

Res je: odkar se kitajska lastna imena (in delom a 
tud i.občna , ko t piše dopisnik) pišejo po novem, na 
splošno ne vemo več, kako bi jih brali. Za bralca je 
preveč, da bi si zapomnil toliko posebnih glasovnih 
vrednosti črk , kot mu jih ponujajo s to pisavo. Kdo 
bo imena ko t Begin, Xiao—ping, Fuzhou, Changsha, 
Jiang, Dingdao, Zizkju, Shandong, Yunnan bral 
pravilno ko t Bejdzing, Sjao—ping, Fudžov, Čangša, 
Dfzjang, Cingdao, Dzidztču, Šandung, Jinan? Tudi 
če pisne dvoglasnike kolikor toliko ugane po 

^a n g lešč in i ali nemščini (Hebei, Fuzhou), še zmeraj

ne ve, kaj početi z zvezami, kot jih imamo v Liu, 
Kuai. V ,,pravem" izgovoru so še dodatne težave pri 
soglasnikih tipa p in b (oba sta v kitajščini 
nezveneča), pa tudi pri w, ki bi ga bilo treba 
izgovarjati z obema ustnicama, in podobno. Prav bi 
torej bilo, če bi se vrnili k izpopolnjenemu staremu 
pisanju, pri katerem  se ohranjajo vse bistvene 
glasovne razlike kitajščine, obenem pa jih more brez 
truda brati vsak Slovenec. To je še toliko bolj 
prepričljivo, ker je — tako nam piše dopisnik — tisk 
drugod po Jugoslaviji ostal pri starem načinu 
pisanja.

Razsodišče vabi posameznike, društva, organizaci
je in vse druge, ki jim  ni vseeno, kako Slovenci 
govorimo in pišemo, naj predloge in 'pobude za 
boljše jezikovno izražanje pošiljajo na naslov: 
Sekcija za slovenščino v javnosti. Jezikovno 
razsodišče, RK SZDL Slovenije, 61000 Ljubljana, 
Komenskega 7.

Dober slovenski jezik naj bo naša skupna skrbi
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Gospodarski kriminal s te z a  lovke
T e m e l jn '  javni to ž i lec  N iko Bricelj o  d e lu  v p re te k le m  le tu  — S k u p n o  število k azen sk ih  

G o spodarsk i  k r im t  nal v p rece jšn jem  p o ra s tu  — Vse več  krš itev  na jnu jne jš ih  žit,
f*vadb na  ravni prejšnji let 
Iških in higienskih n o r m

Če prav za obseg dela temeljnega javnega tožilstva v Novem 
mestu za prejšnje leto velja splošna ugotovitev, d a  je število 
k azenskih ovadb na ravni prejšnjih let, tega ne bi mogli trditi tudi 
za strukturo posame znih dejanj. Ob vseh pričakovanih in znanih 
odstopanjih v številu kaznivih dejanj pa za število 141 gospodarskih 
prestopkov v lanskem letu ne moremo govoriti le o trenutnem 
n aključju. Pa o tem nekolikanj kasneje.

V lanskoletno poročilo  temeljne-

param
ZA EN DAN ..IZGUBIL” AVTO 

— Novom eščan Ivan Srebrnjak je 
10. februarja zvečer parkiral osebni 
avto pri bifeju na O točcu . Ko se je 
nekako čez uro hotel z avtom 
odpeljati proti dom u, je ugotovil, da 
vozila ni nikjer. Sele naslednji dan 
so fička našli na Cankarjevi ulici v 
Novem m estu, m edtem  ko  za  
neznanim  voznikom m iličniki vneto 
poizvedujejo.

ga javnega tožilca iz Novega mesta 
Nika Briclja navaja število 2.106 
oseb, zoper katere je  bila lani 
podana kazenska ovadba. To pome
ni 100 ovadb manj k o t v letu 1979, 
enako pa je bilo tud i manjše število 
ovadb zoper neznane osebe in 
m ladoletnike. Pa poglejm o,kaj se za 
temi številkami skriva.

Ce pričnemo s političnim  krimi
nalom, lahko ugotovim o, da tega na 
D olenjskem  (novomeško javno tožil
stvo pokriva obm očje Dolenjske in 
Posavja) in v Posavju n i  Vzem im o 
za primer lansko leto, ko  so bile 
ovadene le 3 osebe, od tega 2 zaradi 
žalitve SFR J, 1 pa zaradi vzbujanja

narodnostne n estrp n o sti Veliko
dela imajo drugod z nasilnimi
vselitvami; po besedah Nika Briclja
ta  nevšečnost zaenkrat prizanaša 
Dolenjski, saj so imeli leni na tem  
področju vsega i. ovadb. Tudi 
narkomanije lani ni bilo, če
izzvzamemo prim er gojenja maka v 
cvetličnem  lončku v Beli krajini. Še 
pogled na področje varstva okolja, 
lqer je  bila podana le 1 ovadba, 6 pa 
jih  je  bilo zoper gospodarske 
prestopke.

Že uvodom a smo orne nili, da ji 
prijav za m ladoletnike bilo tokrat 
nekoliko manj. Toda zaradi tega ni 
stanje prav n ič  bolj razveseljujoče. 
Kar 80 odstotkov kaznivih dejanj

OB GLASBENE U Ž IT K E  - 1 1 .
februarja ponoči je  nekdo vlomil v 
osebni avto Bogomira Bernika iz
Poličke vasi pri Mariboru. Vozilo je 
bilo parkirano pred restavracijo na 
O točcu , v lom ilec pa je odnesel 
kasetofon in 11 kaset, tako  da je 
Bernik oškodovan za 7.200 d in .

RAZIBUAL STEKLENINO -  V 
soboto opolnoči so novomeški 
m iličniki pridržali do iztreznitve 
23-letnega Radojico Backoviča iz 
Novega m esta, k i  je  v Hotelu 
Kandija razgrajal in razbijal stekleni
no. Čaka ga tudi sodnik za prekršim.

H IŠA  Z G O R E  LA 
DO T A L

9. februarja ob 21.45 je  prišlo do 
požara na stanovanjski hiši Neže 
Sodič iz Stare vasi pri Bizeljskem 
34. Lesena hiša, k rita  s slam o se je 
zaradi izredno slabega dim nika vnela 
in pogorela do t a l  Škode je bilo za
100.000 din.

KONČAL V GRMOVJU — Takole se je prejšnji teden končala 
nesreča na magistralki pri Jezeru, kjer je  voznika osebnega avta 
Cirila Jesenovca iz Ljubljane na zasneženem vozišču zaneslo v 
tovornjak. Poleg poškodb je tudi materialna škotfe precejšnja: 
90.000 din.

Varčevanje v straniščih?
U g o tov itve  san i ta rn e  inšpekcije , k i je  p regledala  k u h in je  v šolah  in v rtc ih ,  jed iln ice  in  

san itarije  — Z e lo  m a lo  po m an k lj iv o s t i  za rad i  » č lo v ešk eg a  fa k to r ja "

Sanitarna inšpekcija uprave inšpekcijskih služb Novo mesto je
nedavno sistematsko pregledala šolske kuhinje in kuhinje v

:in Cmvzgojnovarstvenih zavodih na območju občin Črnomelj, Metlika, 
Novo mesto in Trebnje. Kot je  znano, niso lani na širšem 
novomeškem območju za razliko od drugih slovenskih območij 
zabeležili nobene večje zastrupitve s hrano.

Letos bo sanitarna inšpekcija bolj opozorila na  tiste težave, k i jih
kontrolo še poostrila , obenem  pa še, ni m ogoče odpraviti z redom  in

»Pridobil” pol le ta  zap o ra
N o v o m ešk o  sod išče  je  B ra n k a  B ra jd iča  v d rugo  o b s o d i lo  

na e n o tn o  kazen  d v eh  let z ap o ra

Ne prvič je na zatožno klop 
novomeške eno te temeljnega 
sodir.ča Novo mesto prejšnji 
teden sedel 40-letni Branko 
Brajdič, ki je bil v Novo mesto 
pripeljan iz ljubljanskih zapo
rov, kjer od lanskega 22. 
avgusta prestaja zaporno kazen, 
na katero ga je obsodil 
novomešk i senat zaradi poskusa 
umora.

let zapora. Seveda je  Brajdiču v 
kazen vštet pripor, v katerem  je  bil 
od 19. 7. do 17. 8. predlani.

pridnostjo, am pak z več denaija.
Ureditev in oprem o šolskih ku

hinj predpisuje poseben pravilnik. V 
novih šolah je vse v redu, pri sta
rejših šolah pa so sedanje šolske 
kuhinje nastale in m lačnih in čajnih 
kuhinj. Kasneje jih je  bilo treba 
preurediti v prave pravcate ob rate  
družbene prehrane. N i torej ču dno , 
da so v skoraj vseh takih šolskih 
kuhinjah prostori prem ajhni in da  v 
njih pripravljajo več obrokov, ko t je 
zmoglj ivost. U tesnjenost pogosto 
onemogoča ločitev  tako  imenovanih 
čistih in nečistih del; večina šolskih 
kuhinj nim a jedilnic, hrana se po
gosto deli kar v razredih. Ugotovili 
so tudi, da v nekaterih šolah niso 
upoštevana higienska pravila. Po
gosto so slabo založene s čistili, 
razkužili in čistilnim  priborom .

Po takratn i sodbi bi moral 
Brajdič v zaporu sedeti 2 leti in 6 
mesecev zapora, vendar se je  zoper 
to sodbo pritožil, višje sodišče v 
Ljubljani pa je njegovi pritožbi 
ugodilo in vso zadevo ponovno 
vrnilo v obravnavo novomeškemu 
sodišču. Da na kratko  osvežimo 
spomin, saj smo o tem  dogodku že 
poročali:

18. julija 1979 je  Branko Brajdič, 
ura je  bila 19.30, v rom skem  naselju 
Ž bjek  z nabito vojaško puško 
belgijske izdelave nameril v soseda 
Milana Brajdiča in tudi sprožil. Na 
srečo je  naboj zaradi okvare netilne 
kapice odpovedal, in m edtem  ko  je 
Branko Brajdič ponovno repetiral 
orožje, mu g a je  Milan iztrgal iz rok .

Po tem dejanju je Brajdič pobegnil, 
miličniki pa so ga prijeli šele drugi 
dan na Dvor u.

O btoženec je  na obravnavi 
dejanje ponovno zanikal, senat pa 
mu je to k ra t ob  upoštevanju mnenja 
višjega sodišča v L jubljani,da puška 
sploh ni bila p im e rn a-z a  izvršitev 
umora, saj je  bila pokvarjena, izrekel 
kazen 1 leta in 8 mesecev zapora, ki 
jo je  skupaj s pravnom očno kaznijo 
šestih mesecev za drugo kaznivo 
dejanje združil v enotno kazen dveh

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Veliko dela je prejšnji 
teden v zgodnjih ju tranjih  urah 
povzročil m iličnikom  iz Dolenj
skih T oplic  20 —letni Jože 
Z upančič iz Meniške vas L V 
urah spokojnega počitka je  

.vinjen razgrajal na dom u in 
dom ačim  grozil s pretepom . Da 
bi od  besed prešel k dejanjem , so 
mu preprečili m iličniki, kakšno 
pokoro  pa mu bo naložil sodnik 
za prekrške, bo v idel že v bližnji 
prihodnosti.

•  Nenavadne kraje se je 
domislil ta t, k i je  obiskal v noči 
n a  10. februar hlev Martina 
Štubljarja iz Malega Lešča pri 
Suhorju. O dnesel je  nam reč 
konjska kom ata, k i sta visela na  
zidu. Štubljarja je  tako oškodo
val za 10.000 din, zato pa je 
konjičema verjetno zagotovil 
nekaj počitnic. „Uslugo”  pa je 
naredil tudi m iličnikom , saj 
ta tiča  konjskih kom atov gotovo 
ne gre iskati m ed, denim o, rejci 
kokoši.

•  V noči na nedeljo je  bilo 
vlomljeno v kiosk podjetja 
Tobak v Šmihelu. Nepridiprav je 
odnesel menda nekaj zavojčkov 
cigaret in žvečilnega gum ija. Kaj 
in koliko, bo ugotovila inventu
ra, saj za to med drugim tudi je.

v ________________________ -

Redke so šok (!), k i imajo dovolj 
nujnih potrebščin  v sanitarijah, njih 
uporaba je  prevelik izdatek. Poseb
no slabe so sanitarne razm ere na 
podružničnih šolah. Ponekod so tla 
še vedno iz mehkega lesa, emajlirana 
posoda je  pogosto okrušeha, po
nekod so delili pijače in m leko celo 
v plastičnih kozarčkih od jogurta.

Poleg objektivnih pom anjkljivosti, 
ki so predvsem sad pomanjkanja 
denaija, pa so inšpektorji odkrili 
tudi nepravilnosti, k ijih  lahko pripi
šemo samo osebju, ozirom a njegovi 
nemarnosti, neukosti in premajhni 
osebni odgovornosti.

Mnogo bojjša ko t v šolah sta 
sanitarnotehnična ureditev in opre
ma v vzgojnovarstvenih zavodih, To 
je tudi razumljivo, saj so vrtci so
razm erno nove gradnje. Poseben hi
gienski problem  pa je  ponekod pre
voz hrane, posebej zaradi posode in 
vozil, k i so higiensko oporečna, saj 
služijo tudi v druge namene.

Gledano v celoti, je  stanje oprem e 
in higiene v šolskih in vzgojnovar
stvenih kuhinjah štirih dolenjskih 
občin  zadovoljivo, inšpektorji upa
jo , da bomo tudi letošnje leto preži
veli brez m nožičnih zastrupitev s 
hrano, kar se lani ni posrečilo neka
terim  bogatejšim in s tem menda 
tudi bolj prosvetljenim slovneskim 
občinam . Nevzdržno na Dolenjskem 
pa je, da morajo nekatere dolenjske 
šole varčevati celo s tako nujno 
potrebnim i stvarmi, kot so papirna
te brisače in toaletni papir. Pa naj 
b odo časi še tako stabilizacijski!

med m ladoletniki odpade na premo
ženjske delikte, od vseh kaznivih 
dejanj pa jih  kar 17 odstotkov 
zagreše m kidi R om i. Ta odsto tek  je 
veliko bolj vznemirljiv, še posebej če 
vidimo, da večkrat delajo z roko v 
roki s starejšimi osebami. Zgledi 
vlečejo.

Levji delež dela tožilstva že vrsto 
let predstavljajo prom etni prekrški 
in nezgode. L ani so v pisarno 
javnega tožilstva prišle kazenske 
ovadbe zoper 518 oseb; od tega je  
b il obsojen 301, izrečenih  pa je  bilo 
45 prepovedi vožnje z m otornim i 
vozili. Povečalo se je  število nesreč 
ne samo na cestah, pač pa tud i na 
železnici. Resda je  šlo v preteklosti 

le za i nezgode z materialnimi 
posledicami, m edtem  ko  smrtnih 
primerov n i bilo, vendar! Posebno 
poglavje so tudi delovne nesreče, k i 
jih  je  vse več, posebno v 
gradbeništvu, kovinarski industrg i in 
v transportu .

Za konec pa h gospodarskemu 
kriminalu. Te lani smo ugotavljali, 
da ga je  vse več, nekatere afere 
zadnje čase pa kažejo , da dobiva vse 
večje razsežnosti. Pogled v lanske 
številke pokaže, da je  bilo ovadenih ' 
524 storilcev zaradi kaznivih dejanj 
na škodo družbenega premoženja 
(sem so d jo  tud i vlomi in tatvine), 
kar je  kar 120 več k o t predlani N a 
vrhu seznama najdem o vse vrste 
poneverb, tatvin, goljuf j ,  tistega v 
KZ Mirna p eč , kjer je  šlo za utajenih 
128 starih m ilijonov, pa sevniškega 
Stillesa, kjer je  z n a a l ta znesek 111, 
in OŠ Krško, k jer s i je  posameznica 
pridobila kar 1 69 starih m ilijonov 
protipravne premoženjske ko ris ti

Bilo je  tudi veliko gospodarskih 
prestopkov, v katerih  gre večidel za 
kršitve zakonov o neoporečnosti 
živil in živilske higiene. Žal se je  taki 
primeri pojavljajo celo po osnovnih 
šolah; spomnimo se prim era na 
Grmu, novejši pa je  iz Birčne vasi 
k jer so inšpektorji našli mleko v 
prahu, ki m u je pretekel rok  
tra jn o s ti  Od tovrstnih prestopkov 
prednjačijo še neplačevanje računov 
v zakonitem  roku pa uporaba raznih 
objektov pred izdajami uporabnih 
dovoljenj, kršitve zakona o standar
dizaciji družbeni kon tro li cen in še 
čem.

Da bo namen tega sestavka, k i je  
hotel pokazati de la  temeljnega 
javnega tožilstva v preteklem  letu, 
dosežen, še tole. Od podanih 

'ob tožn ic , bilo jih  je  1 .206, je  bilo 
izrečenih 1.032 obsodilnih in le 112 
oprostilnih sodb, m edtem  ko je  bilo 
62 tožb zavrženih. Primer samo iz 
področja gospodarske krim inalitete: 
podanih in obravnavanih je bilo 170

V LA K  G A  JE  
P O V O Z IL  D O  SM RTI
V soboto ob 19.32 je prišlo 

na železniškem prehodu v 
Zgornjem Brezovem pri Sevnici 
do hude nesreče, v kateri je  vlak 
do sm rti povozil 66-letnega 
Jožeta Marondinija iz Gornjega 
Brezovega 2. M arondini se je  s 
k olesom zapeljal čez prehod 
navzlic spuščenim polzaporni- 
eam, kjer ga ,je  zadel vlak, ki je 
pripeljal iz smeri Dobove. 
M arondinije bil takoj mrtev.

Z N O Ž E M  Z A B O D E L  
M L A D O L E T N IK A

V rom skem  naselju sta se 9. 
februarja zvečer stepla 26-letni 
Bernard Brajdič in 1 5-letni Rom  O. 
B. Zakaj je prišlo d o prepira in 
pretepa ni znano, zato  pa je znan 
izid. Me d pretepom  je namreč 
Brajdič z nožem zabodel m lado
letnika in ga huje poškodoval, tako 
da so mu zdravniki v novomeški 
bolnišnici kam ajda rešili življenje. 
Bernard je po storjenem  dejanju 
zbežal v neznano in ga miličniki še 
iščejo.

O ST A L A  B R E Z  • 
S T R E H E  IN O B L A Č IL
9. februarja zvečer je  zagorela 

baraka  v rom skem  naselju pri Mali 
Loki, last Ljerke Hočevar. Ta si je 
prostor ogrevala s starim „gašper- 
čkom ” , zvečer pa odšla na  obisk k 
sosedom. Ze čez slabe pol ure so iz 
njene barake šinili prvi plam eni 
požar pa se je  bliskovito razširil. 
Če prav so takoj prišli gasit 
prostovoljni gasilci iz okoliških vasi, 
za lesenjačo ni bito več p o m o či 
Poleg strehe je Hočevarjeva ostala 
tudi brez o b lač il Škodo so ocenili 
na I5.0i lin.

»Dolenjski list« 
v vsako družino

obtožnih  predlogov, od tega je  bilo 
izrečenih kar 148--obsodilnih oseb.

Dela javnem u tožilcu in njegovim 
namestnikom v prejšnjem letu 
očitno ni manjkalo, nekatere nove 
odkrite stranpoti ( primer: Stovino- 
va) pa kažejo, da bo treba tudi letos 
pošteno zavihati rokave.

B. BUDJA

V L A M L JA L  Z 
V R T A L N IM  S T R O JE M
V n o č i  od 12 . na 13. feb ru arje  

bilo vlomljeno v mehanično delavni
co Mihaela Radanoviča iz Brežic. 
Storilec je  vlomil v delavnico, tam 
našel vrtalni stroj in z njim vlamljal 
naprej v pisarno. Tam je skušal 
srečo  tudi na stari blagajni in jo  je  
povsem u n ič il Odnesel ni ničesar, 
n a  blagajni in ostalih predm etih pa 
je naredil za 15.000 din škode.

P R E T E P A L  Ž E N O  
IN O T R O K E

Krški m iličniki so v nedeljo v 
zgodnjih ju tranjih  urah prijeli 
38-letnega A lojza Praha iz Krškega, 
k i je  doma vinjen razgrajal, zraven 
pa še pretepal ženo in o troke. Motil 
je tudi nočn i počitek  sostanovalcev, 
za kar bo seveda m oral pred sodnika 
za prekrške.

T E K L A  K D E D K U
Petletna Tanja Slak iz Novega 

mesta je šla v nedeljo popoldne ob 
robu  ceste od Žabje vasi proti 
L o čn i Pr: odbojn i ograji pred 
novim mostom v Ločni je namerava
la steči čez cesto k dedku, k i j e  šel 
ob drugem  robu ceste. T akrat je  iz 
Žabje vasi pripeljala z osebnim  
avtom Slavojka Č rtalič  iz Novega 
mesta ter kljub zaviranju zadela 
dekletoe; Tanjo so odpeljali v 
novomeško bolnišnico.

A V T O B U S O D P E L J A L  
P O SV O JE

A nton Završnik iz Do L Boštajna 
je v nedeljo parkiral avtobus 
podjetja „G oijanci“  na končn i 
postaji v Škocjanu. Ko se je  voznik 
dobrih 10 metrov oddaljil od vozila, 
se je avtobus prem aknil zdrsel čez 
cesto in obvisel na skalni o g ra ji 
Avtobus je nekaj ur oviral p rom et, 
m editi so morali obvoz. Škode je za
14.000 din.

P O Ž A R  V G R A D U
V petek  je zagorelo v stanovanju 

Petra Prešerna, ki živi v gradu 
Struga. Ugotovili so, da je  v sobi, v 
kateri ni bilo nikogar, gorela 
električna peč. Ogenj je uničil 
televizor, tranzistor in opremo, 
škode je  za 60.000 din. Požar so 
pogasili lastnik in sosedje, na pom oč 
j>a so prihiteli tudi novom eški 
gasilci

V »opravičilo'
L anskih  5 2 4  gospodar
skih p res to p n ik o v  .zahte 

va razlago

Po vseh lanskih števili 
opozorilih in po današnjem 
pogledu na kljubovalno rad
k aznivih d e j a n j  gospodarne
ga kriminala se zdi,'da vsako 
orožje v takih primerih 
odpove. Številne preventivi* 
a kcije in ukrepi so bili kot 
bob in steno in vprašanje je 
tudi, na kakšen in kolikšen 
odmev so naletela vsa tista 
opozorila, k i jih je temelja 
javni tožilec naslovil bod‘ti 
na delovne organizacije, 
njihove delavske svete, sa
moupravne delavske kontro
le, bodisi na organe in 
organizacije, ki lahko tako 
ali drugače pripomorejo 
manjšanju tovrstne krimina
litete.

V drobno ilustracijo le, da 
je bilo lani poslanih natanko 
99 takšnih opozoriln ih dopi
sov, od tega levji delež 
zaradi gospodarskih prestop
kov ali ,,listinskih ’ prekr
škov. Upravičeno se lahko 
z ategadelj vprašamo, ali tak 
šni dopisi sploh pridejo do 
tistih, katerim so m m  e njeni 
in če pridejo, kje so 
potemtakem ustrezni ukrepi 
in akcije?

Naslednje pa, kar zavira 
uspešen boj proti vsemogo
čim gospodarskim prestop
kom, so vedno nove oblike 
krimimla. Kje vse nekateri 
ne mjdejo poti do lahkega 
zaslužka! Najzmčilnejši in 
vse pogostejši so zadnje časi 
primeri t. L „zavarovalnih" 
goljufij. Gre za vse mogoče 
zvijače in ukrepe, S  katerimi 
neupravičene i do zavaroval- 
n in skušajo priti do zneska, 
k i bi jim povrnil škodo, k i so 
jo sam i zakrivili Podrobneje 
b orno o tem spregovorili » 
eni prihodnjih številk.

In kaj še je  vzrok takšni 
rasti gospodarskega krimim
la? Kot enega pomembnih 
vzrokov moramo ponovno 
omeniti nedosledno in ne 
dovolj hitro kontrolo teko
čih računov v bankah, saj se 
število izdajanj nekritih če
kov prav nič ne zrmnjšuje. 
Povsem brez moči pa smo, 
kot kaže, tudi proti kupče
vanjem s tujo valuto. Kajti 
lanskih borih 11 ovadb je v 
več ko t očitnem nesoraz
merju s tem, kar se resnično 
dogaja.

Se po vsem tem zdijo 
podatki bolj opravičljivi?

BOJAN BUDJA

ZA DE L PEŠCA V petek zvečer 
je 18-tetni Alojz Bečaj iz Rodin 
peljal z osebnim avtom od Mokro
noga proti Trebnjem u. Na Mirni ga 
je  v ovinku z..rad i neprimerne 
hitrosti začeto zanašati, jjri čem er je 
zadel 56-letnega pešca Franca 
Borštnarja in ga pritisnil ob zid hiše. 
Borštnarja so morali odpeljati v 
novomeško bolnišnico.

Karteljevem. jel prehitevati avtobu. 
pred njim. Med manevrom m u i 
nasp ro ti pripeljal s tovornjakov 
A nton Logar iz Vodic pri Ljubija?* 
in trčenje je  bito neizbežno. Laž* 
sta se p  i tem poškodovala vozu** 
Pav!ov:c in njego.v sopotnik Radisla*. 
Zdravkovič iz Gornjega Matevca 0? 
Nišu. Obema so prvo pom oč nudd*

novomeški bolnišnici, gmo ti*

POLEDENELA CESTA - R u d o lf  
Prosenik iz Krmelja je  v petek 
zvečer peljal z osebnim  avtom od 
V e l Loke proti Šentlovrencu. V 
ovinku v K rtin i ga je na poledene
lem vozišču začelo zanašati, zdrknil 
je s ceste in trčil v gospodarsko 
poslopje. Sopotnik  Franc Peterlin iz 
Trebnjega je  bil laže ranjen, na avtu 
pa j e za 100.000 din škode.

škode pa je  bilo za 48.000 din.

O B S T A L I 
V P O T O K U

Jožica Kastelic iz Vinje vasi se f  
9. februarja peljala z osebnim avto1''
od Težke vode proti mestu. Me<*

NA LEVO V DRUG AVTO -  
Zagrebčan Josip Marovič se je 9. 
februarja zvečer peljal z osebnim 
avtom iz zagrebške smeri proti 
L jubljani Pri Karteljevem je nena
doma zavil na levo. Prav takrat je 
nasproti p ip e lja l z osebnim  avtom 
1 lija Rašic iz Velike Kladu-še. Prišlo 
je do trčenja, pri čem er sta se 
poškodovala oba voznika in so ju 
odpeljali na zdravljenje v novo
meško bolnišnico, m edtem  ko je  
bilo m aterialne škode za 90.000 diru

vožnjo z Gorjancev pa je avtoino bil
a ra d 'v ovinku pri Jedinščici % 

prevelike hitrosti na poledeneli ces" 
zaneslo v levo, prekucnil se je P°.
strm ini in obstal v potoku. Pr'
nesreči sta bili ranjeni voznica >" 
sopotnica in so ju odpeljali 
.lovomeško bolnišnico. Na pločevi"' 
je bilo za 50.000 d in  škode.

PREHITEL AVTOBUS, TRClL 
V TOVORNJAK — Ponovno pa je 
počilo na magistralki 12. februarja 
zjutraj. Kraj: vnovič Kartejevo.
M io m ir Pav lovič iz N iša se je tega 

jfitra peljal z avtom  p o t i  L jubljani 
Vozil je v koloni vozil in pri

TR A M  SE JE  V N EL
V ponedeljek je gorelo v posloj 

GOK Črnomelj', v katerem  stanuj' 
dva delavca. Zaradi mraza stoku 
v peči, katere cev je  bila spehana 
lesenem tram u. Ta se je vnel, zu 

se razširili na ostrešje. Škode je 
20.000 din.

8 DOLENJSKI UST
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Pokal ostal domači ekipi
Novo mesto zm agovalec  tu rn ir ja  pod  pokrov i te l js tv o m  

D olenjskega lista — T reban jcev  ni bilo

snT.0 razburljivi finalni tekmi, k i j e  
pet pokazala na naraščajočo 

Kakovost dolenjske ligaške odbojke, 
7im<lS° 'X)tnem odprtem  pokalnem  
shm m Prv.eJlstvu pod pokrovitelj- 

m uredništva Dolenj Scega zaslu-

Mladi Hrenovi 
dvoranski naslov 

skoku v dalj
Tudi dolenjsko zas topstvo  

republiškem  d v o r a n 
skem  a t le tsk em  prvenstvu

Prve discipline na dvoran
am atletskem prvenstvu, k ije  

^  dn* v Celju, so prinesle 
zadovoljive rezultate, kar velja 
™dl za dosežke dolenj&ega 
zastopstva. Poglejmo sijih .

S te k ih  na 60 m etrov je bil med 
naajsirni mladinci Kočevec Radosav- 
mtl!?- ?rugi s časom 7,38, starejša 

tadinka Erženova iz Novega mesta 
P* fe tja  s časom 9,71 v teku  na 60 
hn jL°v, z ovirami. V isti disciplini je  
ta i Brežičan R om ih pra

s e k S n d ? ^  Z doseŽkom

prav
9,52

Edino prvo m esto je  za dolenjsko
Sg9Pstvo osvojila m lada Novo- 

Greta Hren, k i je  med 
r^ T n  mladinkami zmagala z 
fP J.at°m  520 centimetrov, med- 
tiH l , i e hrta v isti disciplini njena 
aJi- kolegica Erženova druga z 
tktimo 521 centimetrov.

Največ medalj so pobrali a tle ti 
niacega Kladivaria. kar 12.

ženo zmagalo moštvo Novega mesta 
nad Žižemberkom s 3:1. Manj 
razveseljivo je , da je  tokrat 
sodelovalo samo šest ekip. Po dolgih 
letih je  prvič manjkalo zastopstvo 
Trebnjega, kar dokazuje, da gre v 
tem  kraju odbojka v zaton, kljub 
veliki tradiciji in v preteklosti 
doseženim tekmovalnim uspehom. 
Turnir je  opozoril tudi na ne dovolj 
resno delo Odbojkarske zveze 
Slovenije, saj je  bilo vnaprej 
dogovorjeno, da bodo ob tej 
pritažnosti nekateri odbojkarji delali 
sodniške izpite (na Dolenjskem  
odbojkarskih sodnikov zelo m anj
ka!), vendar predstavnikov zveze, k i 
bi sodelovali v komisiji, enostavno 
ni bilo.

R ezultati: Novo m esto I -
Žužemberk II 2 :0 , Novo mesto I — 
Mokronog 2:1, Mokronog -  Ž u
žem berk II 2 :0 , Žužemberk I — 
Kočevje 2:0 , Kočevje -  Novo 
mesto II 2:1 , in Žužemberk I -  
Novo mesto II 2:0 . K ončni vrstni 
red: Novo mesto I, 2. Žužemberk I, 
3. M okronog, 4. Kočevje, 5. Novo 
mesto II, 6. Žužemberk II.

M. L.

IN L E S P E T K R A T  
Z M A G A L

Iz enotedenske turneje po Za
hodn i Nem čiji so se te  dni vrnili 
rokom etaši ribniškega drugoljgaša 
Inlesa. V okolici Duesseldorfa so s 
tam kajšnjim i ligaši odjgrali pet 
tekem  in vse prepričljivo dobili. 
N a jb o p i strelec turneje je  bil 
Mikulin z 20 zadetki, najboljša 
igralca pa Gelze in Karpov.

M. G —d.

PREDSTAVA LEPE OD BOJKE -  N a dolenjskem prvenstvu so seveda največ pokazali igralci Pionuj a, 
ki so v sredo v Karlovcu v prijateljski tekmi premagali tudi tamkajšnjega zveznega ligaša s 3:1. Če bi v 
soboto izbirali najboljšega igralca, ne bi mogli mimo Bojana Brulca, ki je bil po statistiki najbolj 
učinkovit. (Foto: J. Pavlin)

Z Mariborčani vnovič brez točk
P r ičakovan  p o raz  n o v o m ešk ih  košarkarjev  v 16. k o lu  II. zvezne lige — M aribor Novo 

m es to  8 1 :7 2  -  V so b o to  p r ih a ja  Jug  -  P o m e m b n a  zm ag a  Kočevja

TIMA MARIBOR - 
MESTO 81 :72 (39:35) - 
iz Maribora govore, da 
meščani navzlic porazu

NOVO 
Poročila 
so Novo-

Sobotni poraz novomeških košarkarjev v 16. kolu  II. zvezne 
košarkarske lige je bil bolj ali manj pričakovan, čeprav so vsi na 
tihem upali, da se bodo Novomeščani morda le oddolžili 
Mariborčanom za dva zadnja zaporedna poraza. Sicer padolenjdd 
predstavniki tudi po tem kolu ostajajo na dobrem 6. mestu in 
najresnejšim kandidatom za dno tablice uhajajo kar za 6 oziroma 4 
točke

dvema točkam a prednosti. Koše za 
Kočevje so dosegli: Mihelič 23, R. 
Papež 20, Bončina 15, Kunej 9, 
Trdina 6 , Hegler 4 , Popovič 3, 
Selan, Malnar, A m brožič, S. Papež 
2.

Dolenjski predstavniki pa se tudi 
v vzhodni skupini dokaj dobro 
držijo. Po izrednem startu so 
nekoliko popustili le igralci Podbo
čja, k i so v sobotnem 10. kolu 
izgubili v Šentjurju s 67:63, ostala 
rezultata  dolenjskih predstavnikov 
pa sta : Z latorog—Straža 88:77 in 
Brežice-Kovinar 78:94. Vrstni red: 
Kovinar 1818,,,, Podbočje 10, 
Straža 8 , Brežice 4.

V naslednjem kolu igrajo Kočevci 
v Tolminu, na vzhodu pa Brežice- 
Šentjur, Straža—Litija in Drava— 
Podbočje.

K A N IŽ A R IC A : V 
SOBO T O  T U R N IR

Na kegljišču Rudarja v Kanižarici 
bo v soboto tekmovanje v borbenih 
igrah najboljših dolenjskih ekip. 
Tekmovanje bo v počastitev  občin
skega praznika, hkrati pa bo šteto 
tudi za dolenjsko prvenstvo. Sodelo
vale bodo ekipe Rudarja, M etlike, 
M ercatorja in Novega mesta; le-to 
bo  skušalo ubraniti naslov dolenj
skega prvaka in tako nekolikanj 
ublažiti neuspeh na republiškem 
prvenstvu. n . GOLEŠ

PRIZNANJA NAJBOLJŠIM -  Mr. ph. Boris Andrijanič, generalni 
direktor Krke, izroča medalje najboljšim smučarkam v kategoriji 
od 3 0  d o  4 0  let: Ve ri Popovič, Tatjani Golob in M etki VVahter (od 
leve proti desni).

Tovarna Krka 
ima največ

 ,,dilcarjev”
200 smučarjev na tekm o

vanju v Črmošnjicah

oro k° ra-* . 200 smučarjev delovne 
• ° an*zacije tovarne zdravil Krke se 
tpi,nedavno udeležilo Smučarskega 
ativ!?0Vania v Črmošnjicah, rekre- 
nK .j° Pa se s t0 dejavnostjo v Krki 

°jma skoraj 300 zaposlenih, 
k nr UČanJe v K rk i im a globoke 
dela611106’ organizirano pa so se 
n,;* ,0.1 s 10 rekreativno panogo 
tov? ulcvarjati po letu 1971, ko  je  
mo i?a ■ na^®v'b  smučarsko opre- 

> kr jo zaposleni lahko še danes 
tov naJ.n*žjih cenah nabavijo kar v 
obr^f/11’ om ogočeno pa jim  je tudi 
_ J”c n? odplačevanje. Lani so tako 
k a r  Vin23 P°trebe svoje „trgovine“

->60 parov sm uči v vrednosti 
a i ;„ .  ‘ >25 milijona dinarjev. K 

da tudi vsakoletno 
smučarskih tečajev, 

neugodnih snežnih razmer so 
zadnja leta  pripravljali na 

n a ,*?* *n Peci v Avstriji, kjer so 
^oelezenci bivali pri koroških

pokazali
dobro igro, po  rezultatu  sredi prvega 
polčasa pa je  celo kazalo, da  bosta 
dom ačinom  ušli dve planirani točki. 
Po začetnem  vodstvu s 17:6 so 
namreč popustili, novomeški košar
karji so jih  „ujeli“  in celo povedli 
No, že pred koncem  prvega dela so 
se stvari ponovno postavile na 
„ svoje m esto“  in Mariborčani so ta 
del tekm e dobili s štirimi točkam i 
razlike. Nadaljevanje je  prineslo 
zbranejšo igro dom ačinov, k i  so ob 
kqncu zanesljivo in brez večjih težav 
tudi zmagali in odnesli dve 
dragoceni to č k i

Novo m esto: P. Seničar 11, 
Munih 19, Ivančič 3, S. Seničar 6, 
Žipevec 12, Plantan 21.

K ot smo že om en ili so Novo
meščani navzlic pofifzu ostali na 6. 
mestu prvenstvene razpredelnice, v 
nadaljevanju prvenstva pa jih  že v 
soboto čaka težak nasprotnik, saj 
jim  prihaja v goste ekipa Juga, k i se 
še zmeraj n i  odrekla ambicij za sam 
vrh lestvice.

Poglejmo pa daljšem  prem oru še, 
kaj se dogaja v obeh slovenskih 
drugih košarkarskih ligah. V za
hodni skupini je bilo v soboto na 
sporedu derbi srečanje med Lesoni
tom  in Kočevjem. Po poročilih 
našega kočevskega dopisnika Milana 
Glavonjiča so Kočevci pokazali 
izredno košarko in povsem nadigrali 
doslej vodilno moštvo iz Ilirske 
Bistrice. Kočevci so zmagali z 88:71 
(50:38) in zasedli vrh lestvice z

na Rogli 
tečaja se

na
in
je

° r g a n iz tra n j e
čaradi neueo
T v. 2

in Peci v
delezenej bivali ____

zimrf" °ih. Letošnjo ..stabilizacijsko 
h« .  Pa s o  smučali kar "<* 
domačih terenih
uriouV*.ut Zadnjega 

“jez ilo  255 delavcev. V okviru 
voiL* ,k 'uba rekreacijo na smučeh 

1 15 vaditeljev sm učanja in 10 
j t u k o v .  Vsako« leto namenijo v 
e *a organizacijo sm učanja in 
v J r neVne izlete v zimskih vikendih 

kot 200.000 dinarjev.
najboljših iz Č rm ošnjic 

f r ? «  do 30 let: Milena Ravbar 
y  sek.), ženske od 3 0 —40 let: 
n„e,ra Popovič (22,8 sek.), ženske 

40_fet: M arjeta Globokar (23,3 
-JfV. Zenske ekipno: Kadrovsko 
r ; ,u ? i  sektor, E k sp o rt-in p o rt 

»j Jana> Ekonom ski sektor.
.®*°ski do 25 let: F ranc Kastelic 

I ' sek.), moški od 25—35 let: 
■>Jln ■PeUnčič (24,9 sek.), moški od 
_V~45 let: Alojz Derganc (25,8 
ž^k.), m oški nad 45 let: Marjan 
~°nc (19,9 sek.) Ekipno: Vzdrževa
nje, Tozd Tehnoservis, Kadrovsko 
Plosno sektor. Cicibani: Jerneja 

^0črvina in Jože Miklič. Mlajši 
Ptonirji: Saša Derganc in Bernard 

isovec. Starejši pionirji: Mateja 
n?POvič in Boris Lavrič. Mladinci: 

ojea Berlan in Marko Jasnič.
K. STIMAC

Zasnežena pobočja Javorovi
ce, kjer je 16. marca 1944 padel 
4. bataljon Cankarjeve brgade, 
so te dni ponovno sprejela 
številne smučaije. Smučarski 
klub Šentjernej je  namreč 
pripravil 12. memorialno tek
movanje v veleslalomu, na 
katerem je nastopilo okoli 250 
smučarjev iz številnih dolenj
skih klubov. Največ so pokazali 
tekmovalci Novega mesta, 
Krškega, Trebnjega in Šentjer
neja, medtem ko je  prišel 
spominski pokal v roke sindi
kalnega smučarje ega društva 
novomeškega P ionirja.

K E G L JA Č I Z A D N JI
Na kvalifikacijah za republiško 

k egljaško prvenstvo v Škofji Loki in 
Medvodah so dolenjski predstavniki, 
vrsta Novega mesta, razočarali. Ni 
jim  uspelo uvrstiti se med prve štiri 
ekipe, kar bi jim  zagotavljalo 
sodelovanje v nadaljnjih bojm, še 
več: bili so celo zadnji, deveti, z 
10.206 podrtim i k eg lji

„K R S T “  R O Š K IH  
T E K A Č E V

V soboto je bila v Občicah 1. 
tekm a smučarjev tekačev novo
meškega S K Rog. Udeležilo se je  30 
nastopajočih, po posameznih kate
gorijah pa so zmagali: med
pionirkami: Jerka Japelj, pionirji 
Borut Zrimšek, veterankami Marjeta 
Pucelj, članicami Jožica Auersper- 
ger, člani Ivan Turk in med veterani 
Jože Majes.

R ezu lta ti:" ženske, proga dolga 
350 metrov: pionirke -  Radeljšek 
(Krško), Klemenčič (Krka), 3 - 4 .  
Kržan (Trim o) in Kužnik (Krško); 
mladinke -  Z upančič, Golob (obe 
Rog), Zagorc (Šentjernej); članice -  
Bunc (Trimo), Kužnik (Krško), 
Pevec (Trimo); veteranke -  Grubar, 
Luzar (obe Šentjernej), Grandovec 
(Trimo).

Moški, proga dolga 700 metrov: 
pionirji -  G randovec (Trim o), 
Grubar, Rešetič (oba Šentjernej); 
mladinci -  Serini (Novo m esto), 
Strajnar (Trimo), Puoelj (Rog); člani 
-  T ratar (Pionir), Kušar (Rog), 
Sonc (Pionir); veterani — Klemenčič 
(Krka), F ink (Iskra), Kužnik 
(Krško).

V ekipni uvrstivi so bili prvi 
sm učaiji ŠŠD Pionir, drugi Rog, 
tretji trebanjski Trimo itd .

Manjka jim iger
Olimpija zm agovalec  r o k o 
m etnega  tu rn ir ja  v N ovem  

m estu

Na pobudo ZRK „Novo m esto" 
so se zadnjo soboto v novo meški 
športni dvorani zbrale rokom etašice 
najbolj ših slovenskih klubov Olimpi
je, Alplesa, Mlinotesta in dom ače 
ekipe na zimskih pripravah za 
nastop v spomladan skem delu II. 
zvezne lige. Medsebojna srečanja 
ekip so pokazala, da so dekleta sicer 
fizično dobro  pripravljena, kar velja 
posebno za novomeška dekleta, 
manjka pa j im igre. Najboljšo igro so 
pokazala dekleta Mlinotesta, najbolj 
disciplinirane pa so bile igralke 
Olimpije. Ob k oncu  srečanja so 
p rilo žn o stn a  darila izročili tudi 
najboljšim posameznicam. Za naj
boljšo igralko je lila proglašena 
Žbljka Maraš (Olimpija), Irena 
Lusina (Alples) je b ila  najboljša 
strelka, najboljšo vratarko je imela 
ekipa M linotesta v Mariji O re l pri 
dom ači ekipi Novega mesta pa je 
bila najboljša igralka turnirja Tatja
na Sitar. Zmagovalec sobotnega 
treninga turnirja je  ekipa Olimpije, 
tej pa slede: Alples, M linotest in
Novo m esto. R ezultati: Novo
m esto:Alp les 9:11, Mlinotest:
Olimpija 10:14, 01impija:Alples 
9 :15, Mlinotest:Alples 12:7, Mllno- 
test:Novo mesto 13:15, Olimpija: 
Novo mesto 21:15.

T O N E  Š K E R L J 
PR V A K  

N O V E G A  M ESTA
Te dn i se je končalo člansko 

šahovsko prvenstvo, na katerem  
je sodelovalo 20 igraloev vseh 
kategorij po švicarskem sistemu. 
Zasluženo je zmagal veteran 
Tone Škerlj, ki je zbral 8,5 
to čk e  iz enajstih partij in ostal 
edini neporažen. Sledno: Savarin
7.5, Pucelj 7, Lu zar 7, Vene 6,5, 
Golobič 6,5, Kastelic 6,5, B. 
Škerlj 6,5, Istenič 6,5, Sitar 6 ,5 , 
Milič 6 , Sušnjar 6, Lončarevič
5.5, Avsec 5, Plut 4,5, Stokano- 
vič 4, Lapajne 4, Grabič 3,5, 
Žvagen 2,5, M. Škerlj 0.

Razveseljiv je predvsem napre
dek mladih igraloev.

M N O Ž IČ N I
V ELESLA LO M

Krški smučarski klub je  v 
nedeljo pripravil na Polomu na 
Gorjancih izjemno dobro  obiska
no odprto prvenstvo občine v 
veleslalomu. V enajstih kategori
jah se je  pomerilo kar 191 tek
movalcev. Zmagovalci: cicibanke
-  Zvonka Gomilšek (Krško), ci 
cibani — Dam jan Božič (Sevni
ca), pionirke — M ateja Novšak 
(Sevnica), ptoniiji -  Dušan Fli- 
sek (Sevnica), mladinke -  Vesna 
Kužnik (Kršk o), mladinci -  Igor 
Redenšek (Krško), člani A — 
Brane Batog (Sevnica), člani B -  
Rafko Kranjc (Krško), člani C -  
Mirko Kužnik (Krško), veterani
-  Bibi Tihole (Sevnica) in č lani
ce -  Branka Kužnik (Krško).

Tekmovanje je  omogočila ob
činska zveza telesnokulturnih 
organizacij v Krškem. Da je 
prvenstvo uspelo, ima zasluge 
prizadevni organizator, za prijet
ne vtise pa je  poskrbelo tudi 
lepo vreme.

P .P .

f i  ir llm i n f  iiimiT”  •  *
PRVI KROG PRIPRAV — Rokometašice štirih slovenskih klubov 
ro se v soboto pripravljale v Novem mestu, naslednjo soboto pa se 
bodo srečale v Škofji Loki. Zmagovalec vseh štirih srečanj bo prejel 
pokal, ki ga je  prispeval ŽRK ,JVovo m esto", k i je  tudi pobudnik 
srečanja. (Foto: J. Pavlin)

Revija nogometnih imen
V nedeljo  f ina ln i boji v m alem  n o g o m e tu  — Poleg 

S im onov iča  še Blagojevič, Savič , B ruč ič  in D evčič?

45 MLADIH ŠAHISTOV -  V 
prostorih OŠ Katje Rupena je 
bilo v četrtek občinsko pionir
sko šahovsko prvenstvo, ki se ga 
je udeležilo 45 posameznikov iz 
osmih šol. Med mlajšimi pionir
kami je zmagala Malči Sinur, 
med mlajšimi pionirji Robi 
Rudman, pri starejših pionirkah 
pa Mateja Oblak, (vsi OŠ Katje 
Rupena), pri starejših pionirjih 
pa Igor Mencon (OŠ Šentjer
nej).

Z  nedeljskimi tekmami se 
je končalo II. k o lo  letošnjega 
zimskega turnirja v malem 
nogometu, ki ga v novomeški 
športni dvorani organizira ob 
svoji 60-letnici NK Elan. 
Poglejmo rezultate: Granit—
Šmihel 2:9, A pretura-Rekrea- 
tor 2:3, Bršljin-Žabja vas 6:3, 
Novoles—Borac 0:6, Elan 
II—Črnomelj 4 :5, Kremen— 
Elan, mladinci II 8:9.

Lestvica strelcev po končanem  II. 
kolu je  naslednja: vodi še nadalje 
državni reprezentant Simonovič iz 
niškega Radničkega, k i igra tokrat 
za ekipo vojne pošte, Borac z 8 
zadetki, sledijo pa Hrovat (Šmihel) 
7, Stokanovič (Rekreator) in Skulič 
(Bršljin) 6 itd. Zanimivo je, da je v 
tokratnem  kolu dosegel kar 4 
zadetke vsega 14-letni pionir Elana 
Žohar, kar je  seveda veliko

Č R N O M E U : 
ZM AGA K V A R N E R JA
V počastitev črnomaljskega 

občinskega praznika je tamkajšnja 
TTKS pripravila v športni dvorani 
„Loka“ tradicionalni rokom etni 
turnir, na katerem  je slavil reški 
drugohgaš Kvarner, doseženi pa so 
bili naslednji rezultati: Inles—Črno
melj 27:27 (14:12), K varner-Inles 
13:15 (12:8), K varner-Čm om elj 
28:26 (13:12). Vsa srečanja sta 
sodila Novom eščan Erjavec in 
dom ačin Puljak, za najboljšega 
strelca :pa je  bil proglašen Crnomalj- 
čan O rlič, k i je  dosegel 18 gotov.

M G - č .

T R I ZM AGE 
K O Č E V JA

V III. kolu I. A namiznoteniške 
lige so kočevski igralci v konkuren ci 
štirih ek ip  zasedli prvo mesto; 
premagali so Lendavo s 5:4, Goriško 
s 5:3 in Ljubljano s 5:4. Daleč 
n a jb o p i igralec je bil dom ačin 
Samo Pogorelec, ki je  izgubil vsega 
eno srečanje. Kočevci so nastopili v 
postavi: Samo in Borut Pogorelec, 
Spelič in Lisac.

M. G LA VONJI Č

pripomoglo k  tem u, da se je druga 
vrsta Elanovih mladinoev uvrstila v 
finalne boje.

Zaključni boji, ki bodo odločili 
zmagovalca, se prično v nedeljo ob 
8. u r l  zak^uček turnirja pa je 
predviden za 18. uro, ko  bo na 
svečan način počaščena 60-letnica 
nogom eta v Novem mestu, podeljeni 
pa bodo tudi pokali in diplome.

Posadko znanih nogome tnih 
imen, k i sodelujejo na tem turnirju, 
bodo v nedejjo dopolnili še Ovij e t in 
Blagojevič iz Crvene zvezde, najver
jetneje jia tudi še Dušan Savič, Pero 
Bru čič in Devčič. Torej se nam 
obeta prava nogom etna poslastica.

V O D IT A  M O K ERC 
IN ITA S

Odigrano je  bilo 3. in 4. kolo 
zimskega rokom etnega prvenstva za 
moške v ribniški športn i dvorani 
Rezultati: Itas-Sodražica 15:12,
Grosupjj e -S e  le kcij a 14:17. Mokerc 
-V e teran i 7:12, Ponikve-Črnomelj 
23:14, G rosup lje -Itas 10:5, Mo- 
kerc-Slovan 17:12, V eteran i- 
Sodražica 29:18, Selekcija-C rno- 
melj 24:14.

Vodita Mokerc in Itas s 6
točkam i. M. GLAVONJIČ

T R E B N JE : PR V E N ST V O  
M LA D IH  ŠA H ISTO V

Trebanjski šahovski klub in 
tamkajšnja OŠ sta bila v soboto 
organizatorja medobčinskega šahov
skega tekmovanja, na katerem  so 
bili doseženi naslednji rezultati: 
mlajši pionirji -  1. Horvat (Stari trg 
oh Kolpi), 2. Rudm an (OŠ Katje 
Rupena), 3. Brcar ()Š Trebnje); 
mlajše pionirke — 1. Tratar (OS 
Mokronog), 2. Rauh, 3. Kace (obe 
Stari trg ob Kolpi); starejši ptonirji 
-  1. Plut (M etlika), 2. Luzar (ESS 
N ovo mesto), 3. Kobe (Stari trg ob 
Kolpi); starejše pionirke -  l .S in ju r 
(OŠ Veliki Gaber), 2. Vrenčur (OS 
Stična), 3. Kobe (Stari trg ob 
Kolpi).

Na 19. pionirsko republiško 
prvenstvo so se potem takem  uvrsti
li. Plut, Luzar pri starejših pionirjih 
in Sinjur, Vrenčur in Kobe pri 
starejših pionirkah.

DOLENJSKI UST
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V IN IC A  — zdravstvena  posta ja
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A G A T U Š — k u l tu rn i  d o m ,  v č igar  d vo ran i  prav d an es  p o te k a  svečana  seja o b č in s k e  
p šč in e  Č rn o m e l j

C  R N O M E L J — novo  s tan o v an jsk o  naselje  v ulici 21 . o k to b r a
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KORAK BLIŽJE  
K RAZVITIM

V spom in na I. zasedanje 
SNOS, ki ie bilo na osvoboje
nem ozemlju v Črnomju 19. in 
20. februarja 1944 , so si občani 
in delovni ljudje naše občine  
izbrali ta dan za svoj praznik. 
Zgodovinski pom en tega zase
danja je izredno velik. Ohranja
m o ga k ot revolucionarno de
janje, ki je od ločiln o  vplivalo na 
r a z v o j partizanstva, graditev 
ljudske oblasti in v svojih 
osnovnih idejah na silovit razvoj 
celotne povojne revolucije vse 
do danes.

Z vsakoletnim kritičnim  pre
verjanjem doseženih rezultatov 
dela na vseh področjih družbe
nega in ekonom skega življenja 
in z usmerjanjem razvoja za 
naslednje leto v določenem  
smislu uveljavljamo izročilo te
ga zgodovinskega zasedanja.

V preteklem letu je tudi 
življenje in d elo  v naši ob čin i 
potekalo pod vplivom in v 
povezavi z družbenopolitičnim i 
in družbenoekonom skim i doga
janji v širši dom ovini ter v 
prizadevanjih za hitrejši razvoj 
občine.

Družbeno politična aktivnost 
v preteklem letu je bila usmerje
na predvsem v uveljavljanje 
ciljev družbenoekonom ske sta
bilizacije na vseh področjih, pri 
čem er sm o dosegli spodbudne 
rezultate. V eč pa bom o v 
prihodnje morali storiti za hit
rejše uveljavljanja dohodkovnih  
odn osov  v združenem  delu.

Ugodne rezultate smo dosegli 
pri razvijanju delegatskih odno
sov, saj se zavedamo m ožnosti, 
ki nam jih daje delegatski 
sistem pri izražanju življenjskih 
interesov delovnih ljudi in o b 
čanov. Tudi na tem področju  
pa bo treba še dograjevati 
m etode dela, predvsem pri 
delovnih telesih občinske skup
ščine, k i doslej niso povsem  
odigrale svoje vloge, krepiti bo  
treba vsebino delegatskih raz
merij v SIS iz področja gospo
darstva, pom em bne naloge pa 
nas čakajo ob uvajanju kolekti
vnega dela in odgovornosti kot 
tem eljne m etode oz. načela za 
delo kolektivnih organov oblas
ti in samoupravljanja.

Za minulo obdobje je značil
na živahna aktivnost v zvezi z 
oblikovanjem  planskih doku

m entov, pri čem er je  prišlo do  
izraza aktivno vključevanje in 
usklajevanje ter sočasnost dela 
vseh nosilcev planiranja. Druž
beni plan občine za obdobje  
19 8 1 —1985  je tako rezultat 
realnih pridvidevanj nadaljnjega 
razvoja v prizadevanjih družbe 
za ustalitev gospodarstva. T e
meljni cilji so tudi v tem  planu 
dokaj visoki v primerjavi z 
republiškimi okvirji, pri čemer 
je treba upoštevati nove tovarne 
Gorenja in Iskre, ki b od o  
bistveno .vplivale na stopnjo  
rasti družbenega proizvoda, za
poslovanja in seveda dohodka. 
Svoj prispevek pa bodo dajale 
tu d i nekatere n a ložb e iz m inu
lega obdobja. Vse oblike porabe 
dohodka pa se bodo podredile 
tem eljni stabilizacijski zahtevi, 
povečanju reproduktivne spo
sobnosti gospodarstva.

Gospodarstvo naše občine je 
kljub zaostrenim razmeram do
seglo ugodne rezultate. Med 
poslovanjem ga je pestilo veliko 
p o m a n jk a n je  repromateriala, 
kar se je npr. pri Beltu povzro
čilo  skoraj enom esečni zastoj in 
nerazpoloženje delavcev ter pre
cejšen izpad dohodka. Poleg 
tega so cene repromateriala 
rasle razmeroma hitro. D oseže
ni rezultati gospodarjenja se 
kažejo v naslednjem:

Družbeni proizvod je v letu 
1980  dosegel vrednost 1 .480  
milijonov din, kar je v primerja
vi z letom  1979  na 25%  več. 
Delež industrijske proizvodnje v 
d ru ž b e n e m  proizvodu znaša 
okrog 70  %■ Posebno je spodbu
den podatek, da se je delež  
d o h o d k a  za  akomulacijo v 
T O Z D  r e a ln o  p o v e č a l  za 
1 4 8 o d st

Lepe uspehe dosegam o tudi 
pri novih investicijah. V zadnji 
fazi je izgradnja proizvodne 
hale semiške Iskre ter priprave 
na gradnjo njenega obrata v 
A dlešičih , Kmetijska zadruga 
bo v kratkem vložila prvo 
količino približno 5 0 .0 0 0  p iš
čancev v moderno preurejene 
hleve na Krasincu, Dolenjka je 
pred pričetkom  izgradnje nujno 
potrebnega s kladiščno-poslov- 
nega prostora v Črnomlju.

Ugodno so  potekale tudi pri
prave na planirane naložbe iz 
preteklega planskega obdobja.

Predsednik  
skupščine o b č in e  Č rnom elj:

NIKO POŽEK, dipl. ing. k  R A S IN E C  -  a d ap tac i ja  h levov

razen izgradnje Kolinske, ki je  
odložena, in investicije v novo 
livarno B elta, ki se že  preveč 
dolgo odlaga. Zaradi om ejitev  
uvoza opreme tudi še ni stekla 
proizvodnja v tovarni kompre
sorjev Gorenje, upamo pa, da se 
bo tudi to v kratkem uspešno 
uredilo. U resničitev vseh teh 
investicij bi om ogočila , da bi se 
gospodarstvo občine postavilo 
na lastne noge že v tem  
planskem obdobju. A D L E S IČ I  — k u l tu rn i  d o m

Izgradnja objektov infrastru
kture in družbenega standarda 
je napredovala različno. Če 
lahko pohvalimo uspešno iz
gradnjo večnam enskih družbe
nih dom ov po krajevnih skup
nostih (A dlešiči, Preloka, Buto- 
raj Dragatuš), - zdravstvene p o 
staje na Vinici, v k lju č e v a le  
mladinskih delovnih brigad v 
izgradnjo vodovodnega omrežja 
v Kotu pri Sem iču in v 
A dlešičih , izgradnjo elektro in 
ptt omrežja (Griblje, A dlešiči, 
začetek  v Sem iču), pa se ne 
morem o pohvaliti z m oderniza
cijo cestnega omrežja, kjer 
nujne potrebe daleč presegajo 
plan Republiške skupnosti za 
ceste.

Življenjskega pomena za ob
č in o  oz. občane, ki tam živijo, 
je modernizacija obkolpske ces
te  od A d lešič  do Starega trga, 
saj bom o le tako ustavili praz
njenje teh  krajev.

Tako k ot vsako leto se je 
tudi v minulem letu potrdilo, 
da uspehi niso izostali tam , kjer 
so se v akcije aktivno vključeva
li delovni ljudje in ob čan i v 
krajevnih skupnosti in OZD.

Takšno razpoleženje je odraz 
zavesti, da je za hitrejši razvoj 
treba aktivirati predvsem tudi 
razpoložljive lastne sile.

V imenu predsedstva ob čin 
ske skupšč ine in vodstev druž
benopolitičn ih  organizacij čes
titam  delovnim  ljudem in ob 
čanom  ob čin e  Črnomelj za 
praznik in jim želim  nadaljnjih 
delovnih uspehov za hitrejši 
razvoj naše ob čine in s tem  tudi 
zagotavljanje višjega osebnega 
in  družbenega standarda.



Težka linija v livarni

St. 8 (1 645) 19. februarja 1981

Sam ohodna vibracijska sitskal nica SVS 1735

DOLENJSKI UST

PO JUBILEJIH POGUMNO NAPREJ
Leto  1 9 8 0  je  b i lo  jub ile jno  leto be lokranjskega  livarstva in k o v in sk e  industr i je  t e r  

nas tanka  B elokranjske  že lezolivarne in s t ro jn e  to v a rn e  BELT v Č rn o m lju

60 let je minilo odkar so v Črnomlju zgradili prvo livarno, in 25  
tet, odkar obstaja belokranjska železolivarna in strojna tovarna 
BELT Črnomelj. Vendar prvi začetki železarstva in livarstva v Beli 
Kajini segajo v prazgodovino, v železno dobo. Iz tega časa je žal 
malo virov, ki bi povedali kaj več o starihtopilnicah infužinarstvu v 
Seli krajini O bstoječi dokazi iz srede zadnjega tisočletja pred 
našim štetjem pričajo, da je bilo že lezo , ki so ga pridobivali na 
Kučorju pri Podzemlju, najboljše v tedanji Evropi.

z a č e t k i

Z e l e z o l i v a r s t v a

Železo so prebivalci Kučarja 
Pridobivali iz železne rude, ki se 
Je nahajala v neposredni bližini. 
^a topilnice so uporabljali 
naravne kotanje med skalami, 
"otrebno temperaturo za 
topljenje železa pa so dosegli na 
zanimiv način — s pom očjo  
vetra, ki piha v nekaterih letnjh 
časih v dopoldanskem  času. Še 
°°lj pa je zanimivo, d a  so v 18. 
stoletju ponovno stopili žlindro 
•z nekaterih večjih najdbišč 
starih Ilirov in jo sm otrneje 
izkoristili To obdobje se 
Pravzaprav smatra za začetek  
zelezolivarstva v Beli krajini.

Ž e l e z a r n a  v  g r a d c u

Ko so se po marčni revoluciji 
leta 1848 odprla vrata indu
strializaciji, je ta prišla tudi v 
&elo krajino. Industrijalec 
Prane Friedau je leta 1858 v 
Gradcu zgradil železarno, leto 
kasneje pa še livarno. Ugodna 
nahajališča železove rude v Beli 
krajini in bogastvo gozdov za 
Pridobivanje lesnega oglja so 
kazali ugodne razmere za 
razvoj. Kasneje pa so pričeli 
Uporabljati kot kurivo premog 
iz Kanižarice, ki je deloval 
Izključno za potrebe železarne.

Gradaška železarna je imela 
svoje vzpone in padce, dokler ni 
leta 1882 d o k on čn o  propadla. 
? tem pa je bil zavrt tudi 
industrijski razvoj Bele krajine.

N A ST A N E K  l i v a r n e  
v  Č r n o m l j u

S propadom gradaške žele
z n e  in livarne so številni 
aelavci izgubili zaslužek. Z 
obratovanjem pa je prenehal 
udj rudnik v Kanižarici, 

kvarna sive litine in strojna 
tovarna -bi morda lahko še 

•vela, če  bi bil kdo zmožen 
•nančno in tehnično prevzeti 

?ba obrata, saj na dolenjskem  
'P sosednjem hrvaškem obm o
čju ni bilo podobnega podjetja.

Železniška proga, k ije  stekla 
skozi Belo krajino leta 1914 , bi 
P fpom ogla k napredku, katere- 

Pa je prva svetovna vojna 
odložila še za nadaljnjih pet let.

Konec vojne in nova država 
sta Prinesla m ožnosti za razvoj 
Podjetij. Tem prizadevanjem se 
Je Pridružil tu d i železolivarstva

vešči povratnik iz Am  erike Jože  
D oltar. Leta 1919 je pričel 
zidati svojo livarno in jo v 
naslednjem letu končal. Z ače
tek  obratovanja Doltarjeve žele
zolivarne leta 1920^ je tudi 
začetek livarstva v Č rnomlju. 
Del teh obratov še danes 
uporablja BELT.

Težave so se vrstile. Doltarja 
je zamenjal novi lastnik Lack- 
ner. Po prenehanju gospodarske 
krize so leta 1938  livarno 
razširili in dokupili tudi nekaj 
strojne opreme, ki jo je pozneje 
BE LT še dolgo uporabljal.

Med drugo svetovno vojno 
livarna ni delovala vse do  
poletja 1944, ko je pričela 
obratovati za potrebe NOV. Po 
vojni pa se je vključila v obnovo  
dom ovine. Leta 1948  je bila 
livarna nacionalizirana. Naprave 
in proizvodni program pa so 
ostali isti. Proizvodnja je  
naraščala, dokler ni leta 1954  
dosegla 2 4 0  ton. V tem  času je 
podjetje izvolilo tudi prve 
samoupravne oraane.

U ST A N O V IT E V  B EL T A
Današnji BELT je nastal z 

z družitvijo Belokranjske železo
livarne, ki je m edtem  dobila 
n ove livarske proizvodne pro
store, in Tovarno učil. Rojstni 
dan Belokranjske železolivarne 
in strojne tovarne BELT je 17. 
septem ber 1955. Ta d a tu n  so  
ob proslavi 20-letnice proglasili 
za dan Belta, ki ga praznujejo še 
danes.

Nova livarna je v začetku  
planirala 2 .500  ton ulitkov. Ker 
pa niso bili dokončno oDremljeni 
s potrebno mehanizacijo, plan a 
niso dosegli.

Po združitvi je podjetje kljub 
težavam lepo napredovalo. Po
sebno se je razvijala livarna. Iz 
proizvodnje so pričeli izločevati 
ulitke za široko potrošnjo in 
postopom a prehajali na ulivanje 
strojne litine. Z uvedbo nove 
tehnologije se je kvaliteta  
dvignila do take mere, da je 
postal BELT znan širom po  
dom ovini in v inozemstvu. 
Program so razširili na proiz
vodnjo laboratorijskih stiskalnic 
in g radbeno oprem o.

Ker se je BELT usmeril na 
proizvodnjo ulitkov za avtom o
bilsko industrijo, je povpraševa
nje po ulitkih za široko 
potrošnjo botrovalo ponovne

mu aktiviranju stare livarne. 
Poizkusna proizvodnja je stekla  
februarja 1960. S tem  pa je 
nastalo novo podjetje LIC — 
litoželezna industrija Črnomelj. 
Program je bil usmerjen na 
drobne ulitke za široko potro
šnjo, za potrebe železn ic  in 
žičnic. Po nekaj letih uspešnega 
poslovanja je LIČ prišel v 
težave. Pomladi leta 1968 je bil 
likvidiran. Objekte, opremo, 
inventar in d el delavcev pa je  
prevzel BELT. Kasneje je BELT 
z dodatnim i investicijami razši-

V mehanskem obratu se je v 
tem času ustalila proizvodnja 
gradbenih strojev in obdelava 
ulitkov, ki jih je  dobavljala 
livarna. Leta 1969 se je 
mehanski obrat preselil v nove 
prostore. Razvoj livarne pa je 
zastal, kar je bil dokaz, da je 
potrebna rekonstrukcija.

Leta 1 9 6 9 /7 0  je imela 
integracijska politika namen 
okrepiti naše gospodarstvo. 
Glede na uresničevanje svojih 
razvojnih načrtov se je Belt

■I

BLOK! MOTORJEV — BLOKOV! MOTORA — MOTOR8LOKS — ENGINE BLOCKS

■ '  - % .

MOTORNE GLAVE — MOTORNE GLAVE — MOTORKOPFEN — ENG!NE HEADS

OHIŠJA SKLOPK IN MENJALNIKOV KUČIČE SPOJNICA 1 MENJAČA — 
GETRtEBE KUPPLUNGGEHAUSEN — HOUSlNGS TOR CHANGt GEARS AND 
CLUTCHES GEARS .

/ZTRAJNIKI -  ZAMAJC1 SCHVVUNGSCHEIBCN — FLYWHEELS

JAVORNI BOBNI • KOČ ION! DOBOŠI • BREMSTROMMELN - BRAKE DRUMS
ULITKI 2A CLEKTROMOrORE ~ ODliVC l ZA tLE KfROMOTORE -  
ABGOSSEN TUR ELLKTROMOTORER ~  CASTINGS TOR ELECTRIC MOTORS

ril objekte bivšega LIČ, postavil 
novo oprem o in pričel z 
namensko proizvodnjo zavornih  
bobnov in krogel za cem entno  
industrijo. Livarna — obrat II, 
kot so jo poim enovali, se je 
nato preusmerila v proizvodnjo 
motornih glav in zavornih 
cilindrov, kar je še danes njena 
glavna proizvodnja.

U SO D A  B E L T A  POD 
N A K O V A LO M

Za obdobje 1 9 6 4  — 1969 je 
značilno, da je livarna kljub 
dotrajani oprem i dosegalapro- 
izvodnjo med 4 5 0 0  in 5000  ton  
ulitkov.

od ločil za integracijo z ljubljan
skim trgovskim podjetjem  
Cosmos.

V tem  obdobju  se je livarna 
razširila, rekonstruirali so ku- 
polne peči in zgradili 2 novi, 
postavili so novo oprem o in 
celo zm ontirali okrog 100  
traktorjev ter povečali pro
izvodnjo gradbenih strojev.

Integracija pa je namesto 
uspeha prinesla težave. Leta 
1 9 7 3  je Belt ponovno postal 
sam ostojno podjetje, ki so ga 
pestile sanacijske težave. Pričeli 
so ga zapuščati delavci in kupci. 
V najtežjih trenutkih je Beltu 
ponudil roko kupec, ki vanj ni

izgubil zaupanja — Tovarna 
avtom obilov Maribor. Leta 
1974 je BELT postal tozd  
TAM. Danes pa je Belt delovna  
organizacija v sozdu ZIV TAM.

B E L T  D A N E S

Današnjo podobo organizira
nosti in proizvodne usmerje
nosti so beltovi delavci dosegli z 
marsikatero srago znoja in s 
krvavimi žulji. Tako je danes 
BE LT ena največjih delovnih  
organizacij v Beli krajini. Belt se 
je m očno razširil in uvedel v 
proizvodnjo ustrezno opremo  
in tehnologijo, ki mu om ogoča

doseganje vrhunske kvalitete
izdelkov. Livarna proizvaja
ohišja in glave motorjev, zavor
ne bobne, vztrajnike, ohišja 
menjalnikov, zavornih valjev in 
štatorjev elektromotorjev ter 
različne drobne ulitke. Svoje 
izdelke do bavljajo poleg m atič
nemu sozdu tudi drugim 
odjem alcem  širom po Jugo
slaviji. Preko različnih izvoznih 
d elo v n ih  organizacij pa so
Beltovi izdelki prestopili držav
ne meje in morja. Proizvodni 
program tozda .mehanska obde
lava pa obsega proizvodni
program obdelave zavornih 
bobnov, vztrajnikov, jermenic, 
ohišij menjalnikov in drobnih 
ulitkov.

Program gradbene opreme pa 
obsega proizvodnjo vozil DUM- 
PER, sam ohodno vibrastiskalni- 
co, vibrastiskalnice, v iseči oder, 
krožno žago in razne kalupe za 
zidake. Kupci gradbene opreme 
so razne gradbene delovne 
organizacije in posam ezniki v 
dom ovini. Prizadevajo pa si 
osvojiti tudi zunanji trg, poseb
no z vozili DUMPER.

NA T R D N IH  OSN O V A H  
S L O N E Č I CILJI

S red n jero čn o  obdobje 
1 9 7 6 -1  9 8 0  so uspešno pre- 
b rodili. Pred njimi je novo 
s r e d n j e r o č n o  o b d o b je  
1 9 8 1 —1985. Upoštevajoč inte
rese in m ožnosti, so beltovci 
zastavili uresničljive cilje, ki 
zajemajo proizvodnjo in obde
lavo ulitkov za avtom obilsko, 
traktorsko in elektro industrijo, 
proizvodnjo strojev za gradbe
ništvo, usmeritev proizvodnega 
procesa v višjo stopnjo mehani
zacije in avtom atizacije itd. 
Med bistvenejšimi nalogami 
prihodnosti, je še uvajanje 
dom ačih surovin in energije v 
proizvodnjo, štednja, razvoj 
prodaje na inozemska tržišča 
Zahoda in Vzh oda.

Ob sedanjih prebrodenih 
težavah in previharjenih viharjih 
so se belokranjski livarji to li
k a n j prekalili, da so jim  
začrtane razvojne poti svetla
i c l f r a  n r n c n i A l i i u o  r \ r i h n f i n O S t i .
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JO  l j u b l j a n s k a  b a n k a
Temeljna dolenjska banka 
Novo m esto

Razpis Medšolsko tekmovanje za najboljše 
literarno,likovno in fotografsko delo

Udeležba Tekmovanja se lahko udeležijo 
-varovanci VVZ z likovnimi deli 
-učenci OŠ z literarnimi, likovnimi in 
fotografskimi deli

-dijaki srednjih šol z literarnimi in 
fotografskimi deli

Tema , Udeleženci naj razmi- 
Tema razpisa je prostašijajoovsem kar jih

obdaja,veseli in drugo

Vrste izdelkov Svobodna je
-izb ira tehnike pri likovnih delih 
/slika, grafika, p lastika/

-oblika izraznosti pri literarnih delih 
/proza,pesmi,krajši dramski prizori/ 

-vrsta izdelka pri fotografskih delih 
/fotografija, film /

Podatki 
o udeležencu

-ime in priimek avtorja, leto rojstva in razred 
-ime,kraj in naslov šole ali VVZ 
-ime in priimek vzgojitelja,učitelja ali-mentorja 
-oddelek, krožek ali razred v okviru katerega je 
bilo delo izdelano

Nagrade Podeljenih bo 21 nagrad, ki jih prejme šola, 
krožek ali razred, v okviru katerega je avtor
sodeloval. Vrednost posamezne nagrade je 700din. 
Prispevkov ne vračamo.

Rok in naslov Žirija bo ocenila vsa dela, ki bodo prispela do
15.aprila 1981 na naslov: ljubljanska
BANKA TEMELJNA DOLENJSKA BANKA
NOVO MESTO,Kettejev drevoredi,Novo mesto 
z oznako MEDSOLSKO TEKMOVANJE.

OBČANOM IN VARČEVALCEM ČESTITAMO 
OB PRAZNIKU OBČINE ČRNOMELJ

n
RUDNIK RJAVEGA PREMOGA I

zzz kanižarica

Izvozni s to lp  za prevoz p rem oga ,  m ate r ia la  in ljudi

V se  v eč jim  p o tre b a m  in povpraševanju  po  energe tsk ih  virih so prisluhnili tudi 
kanižarski ru d a r j i ,  ki d e la jo  t u d i  o b  dela  p ro s t ih  dnev ih ,  d a  bi zadostil i  n a ro č i lo m  in 
p o t re b a m  po  t a k o  iskanem  in d rag o cen em  e n e rg e tsk em  viru, k o t  je p rem og . V našerfl 
gospodars tvu  ta  v ir  energije  d o b iv a  iz dneva  v d a n  p o n o v n o  vse večji p o m e n .

Prem og dobavlja jo  industr i j i  in za š iroko p o tro šn jo ,  saj je  kva li te ta  kanižarskegd 
prem oga zelo d o b ra .

O cen ju je jo ,  d a  je  na t r e n u tn o  raz iskan ih  naha ja lišč ih  zalog za 2 0  d o  25  let, kar 
po m en i  3 ,2  m ilijona t o n  prem oga . Po novem  investic ijskem  p rog ram u  1 9 8 1 —19 8 5  pa so  
se p r iče le  priprave  za raziskavo nov ih  naha ja l išč  v ju ž n e m  de lu  kan ižarske  Kadunej. č e  
se b o d o  uresničila  p redv idevan ja  o  m o žn ih  za logah , č rnega zla ta  še ne b o  t a k o  km alu 
zm anjkalo .

izkop  za ja m s k o  progo

S  TRUDOM DO ENERGIJE
1 2 DOLENJSKI LIST Š t  8 (1645) 19. februarja 1981



SLOVENIJA CESTE -  TEHNIKA, LJUBLJANA
” ČRNOMELJ

P R O IZ V O D N I PR O G R A M :
-  S T R O JI  IN O PR E M A  Z A  R U D A R S T V O  IN G R A D B E N IŠ T V O
-  O P R A V L JA N JE  U SLU G  K O V IN S K O P R E D E L O V A L N E  S T R O K E  
O B Č A N O M  IN PO SLO V N IM  P A R T N E R JE M  Č E S T IT A M O  OB P R A Z N IK U  
O B Č IN E  Č R N O M E L J

V sodelovanju  z os ta lim i to zd i  S tro jeg radn je  p r ip rav ljam o  k o m p le tn e  separacije 
za agregate raz ličn ih  ru d n in  in kam nin  za d o m a č  i in zunanji  t rg .

DOLENJSKI LIST

BELSAD

^  8 (1645) 19. februarja 1981

Merilni a v to m a t  MA 1 0  d o m a č e  kons tru k c i je  in izdelave

OZmetii/ika. uadMûa
( h n o m e lif K olodvorska  c . 39

K m etijska  zadruga Č rn o m elj  s tem eljn im i zad ružn im i organ izac ijam i in to z d i  
B ELSAD IN 2 IV IN A M E S O  čes t i ta  k o o p e ra n to m  in poslovnim  p a r tn e r je m  o b  
p razn iku  o b č in e  Č rnom elj  te r  j im  želi o b ilo  d e lo v n ih  u spehov .

s  tem eljnim i organizacijami:
TOZD TOVARNA ELEKTRONSKIH KONDENZATORJEV 

ENERGETSKIH KONDENZATORJEV 
TOZD TOVARNA MEHANSKIH DELOV IN NAPRAV 

DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽR

„ l s k r a , "  industrija  kon d en za to r jev ,  S em ič ,  je  s 1 5 0 0  zaposlen im i in s približno 9 0 0  
milijonov ce lotnega  p r ih o d k a  največja  de lo v n a  organizacija  v o b č in i  Č rnom elj.  Svojo 
d e ja v n o s t  opravlja v p ro izvodn ih  p ro s to r ih  v S e m ič u ,  Č rn o m lju  in od  spom ladi 1 9 8 0  
tu d i  v o b ra tu  v A dlešič ih .  V t r e h  to z d ih  t e č e  p ro izv o d n ja  k o n d en za to r jev  za  p o treb e  
p ro fes iona lne  in zabavne e lek tro n ik e ,  e lem en to v  za od p rav o  rad io frek v en čn ih  m o ten j ,  
k o n d e n z a to r je v  za f lu o rescen co  in e le k t ro m o to rsk e  pogone  te r  k om penzac ijo  ja love 
energije  v e lek troenerge tik i .  Zelo  p o m e m b n a  je  p roizvodnja strojev in o p rem e , ki se 
proizvaja ne le za lastne po treb e ,  a m p a k  tu d i  za d ruge  u p o rab n ik e .  P oudari t i  je  
p o t re b n o ,  d a  je  vsa tehno log ija  in kon s tru k c i ja  s tro jev  p lod  lastnega raziskovalnega in 
razvojnega dela.

S prib ližno deve tim i m ilijoni do la r jev  izvoza je  Iskra p o m e m b e n  izvoznik in se je 
uveljavila na zah tevn ih  tu j ih  t rž išč ih .  Zarad i n a ra šč a jo č ih  p o t re b  trž išča ,  predvsem  po  
k o n d e n z a t o r j i h  z a  k o m p e n z a c i j o  ja love  energije  in e lem en to v  za od p rav o  
ra d io f re k v e n čn ih  m o ten j ,  se je  Iskra o d lo č i la  p o v eča t i  p ro izvodne  zmogljivosti. Kljub 
zaos tren im  pogojem  gospodarjen ja  uspešno  po tek a  g radnja  novih  p ro izvodn ih  prostorov.

T a k o  poslovno  leto 19 8 0  k o t  t u d i  s red n je ro čn o  o b d o b je  1 9 7 6 —19 8 0  je  Iskra  
zak ljučila  uspešno , za to  bo letošnja proslava 30-le tn ice  o b s to ja  in delovanja to l ik o  bolj 
svečana. H kra ti  pa b o  t r e n u te k  za zadovo ljen  pogled nazaj in osnova za po g u m en  k o r a k  
v b o d o č n o s t .

Navijalni av tom ati  N S 0 7 M o n ta ž a  naprav za k o m p e n z a c i jo  ja love energije

— pak iran je  p ro izvodov  za trž išče



SAP-VIATOR

PRAZNIK OBČINE ČRNOMELJ PRAZNIK OBČINE ČRNOMELJ

NOVOTEKS

N O V O T E K S  -  T O Z D  K O N F E K C IJA  V IN IC A

Z A  P R A Z N IK  o b č i n e  Č r n o m e l j  i n  j i m
Ž E L IM O  V E L IK O  U S P E H O V  IN N O V IH  D E L O V N IH  ZMAG!

ČRN O M ELJ

Delovna organizacija 
za gradbeništvo, 
obrt in komunalo 
68340 Črnomelj
S T E M E L JN IM  I O R G A N IZ A C IJA M I Z D R U Ž E N E G A  D E L A :
-  B E G R A D
-  O B R T
-  K O M U N A L A
Č E S T IT A  O B Č A N O M  O B  P R A Z N IK  U O B Č IN E  Č R N O M E L J

N O V O  S T A N O V A N  JS K O  N A S E L JE  — Plod sodelovanja  v se h  t r e h  to z d o v

IG M Industrija gradbenega materiala 
Kanižarica, 68 340 Črnomelj

P R O IZ V O D N I P R O G R A M
— o p a ž n e  e le m e n te  z vgrajeno a rm a tu ro  za  s tene  in s t ro p e  v vseh v e likos t  ih po 

želji n a ro č n ik o v  in za  vse o b r e m e n i tv e
— vse v rs te  b e to n s k ih  z idakov  in o s ta l ih  b e to n s k ih  e le m e n to v  za z idove, 

z ra č n ik e ,  ograje  in t lak o v an o e
— ag rega te  a p n e n c a  in d o lo m i ta

OBČANOM ČESTITAMO ZA 
PRAZNIK OBČINE ČRNOMEU

Obrtno združenje občine Črnomelj

Obrtna zadruga „Bela krajina”, 
Črnomelj

Občanom čestitamo ob prazniku občine Črnomelj 
in se priporočamo s svojimi storitvami

TOZD GOSTINSTVO

S A P -V IA T O R  
GOLF TURIST Ljubljana

■ 8 & V T T s t a v r a c i j a  
H H H K  i l H . >* [ ' H s l  G rad  Č rnom elj
H ote l  Bela kra jina  v M etliki,  P en z io n  S m u k  v S e m ič u ,  g o s t išč e  na D ragah v 
M etlik i,  Veselica v Metliki, a v to c a m p  na Vinici, kopa lišče  Podzem elj in M etlika, 
p en z io n  Lahinja, restavracija  G rad  in bife K olbezen , Č rnom elj .
Č e s t i t a m o  z a  p r a z n i k  o b č i n e  i n  s e  p r i p o r o č a m o  z a  o b i s k  v
N A ŠIH  G O S T IN S K IH  O B JE K T IH .

P E K A R N A  C R  N O M E L J

D N E V N A  PO N U D B A :
— mlinci z jajci
— k ro fi
— keksi
— po tice
— izdelki po naro č i lu .  
T ra jneje  svež T U R IS T  
kruh .
O b č a n o m  č e s t i t a m o  za 
prazn ik  o b č in e  Č rn o 
melj.

DOLENJSKI UST
Čestita bralcem  in občanom občine Črnomelj 
za praznik te r jim želi obilo delovnih uspehov

Gradivo ob  prazniku ob čin e Črnomelj zbral in uredil JANKO SAJE 
Fotografija JANEZ PAVLIN

DOLENJSKI LIST
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Šele ko jemljemo slovo, se 
lubimo.

• I. PREGELJ

Razljke so naravno stanje 
s*van in razkrivanje razlik ne 
®ore biti stanje krize, marveč 
**** svobode.

M. BULC

Živjenje je  nesmiselno zlo.
L. N. TOLSTOJ
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FO SFO R
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S A H IS T
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IM E
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P L A N -
ŠA R IC A

TV-SPIKB
MOHORKO

DELO 
TLACANC^

REKA NA 
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N EZU

LASTNIK
L A D IJ

OKAY

DARUVAR

MESTO F O l 
FRUŠKOG

IG RA LEC
SAVALAS

21693

LOKALNI
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T IK

HRVSKLA - 
D A T E L J

A .Z  
D R ŽA V A

REDKEJŠE 
Ž  IM E
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Z V E Z A
DRŽAV

U Č E N JE

JO H N
ERSK INE

Z V E R  
IZ  RODU 
MACK

N O V O
M A D 2

M E S T O

PRITOK
SA V E

Neumna, slabovidna, nadležna, a neločljivo povezana s člove
kom, taka je  domača muha. (Foto: MiM)

Nadležni človekov sopotnik
D o m a č a  je , pa č e  se je č lo v ek  še t a k o  bran i in jo  še t a k o  

iztreblja  — T o v o rn ja k  bo lezensk ih  klic

ro m  popeljalo v Zemljino 
orbito, nakar bi jih mehanska 
roka iztovorila, in ko bi se 
plovilo dovolj oddaljilo, bi 
astronavti sprožili manjšo ra
keto, ki bi nevarni tovor od
peljala v načrtovani oddaljeni 
tir.

Atomsko smetišče v vesolju
Kaj s to r i t i  z r a s to č im i  k u p i  r a d io a k t iv n ih  o d p a d k o v  ? — Vesoljski taks i naj 

p o s tan e  vesoljski sm etarsk i  a v to  — Milijon to n  v varni tirnici

Še tako žolčno zoprvanje 
atomskim elektrarnam najbrž 

bo moglo zavreti pridobi
vanja vse pomembnejših ko li
čin energije prav iz tega vira, 
zato strokovnjaki premišljajo, 
kaj narediti z množino nevar- 
nih radioaktivnih odpadkov, 
ki jih  je  že sedaj preveč. Od 
prvih načrtov in tudi posku
sov skladiščenja radioaktivnih 
odpadkov na dno oceanov in 
v globino zemeljske skorje so 
začeli odstopati, saj tovrstno 
skladiščenje n i najbolj posre
čeno in ne zago tavlja popolne 
varnosti. Predlog treh Nasinih 
inženirjev, da bi odpadke nu
kleark zvozili v globoko ve
so I  e, ponuja veliko prednosti 
pred vsemi dosedanjimi za
mislimi.

Sama zamisel o odlaganju 
radioaktivnih odpadkov v ve
solje sicer ni nova. Že nekaj 
Časa strokovnjaki premišljajo, 
hkrati pa zavračajo predlog, 
da bi odpadke poslali proti 
Soncu, Iger bi jih  vesoljska 
atomska peč uničila. Tovrst

no reševanje težav z nevarnimi 
odpadki je  zaenkrat hudo dra
go, saj bi bile le najmočnejše 
rakete sposobne ponesti za
dostno količino proti Soncu.

K o t predlagajo omenjeni 
trge inženirji, naj bi nevarne 
odpadke vozil v vesolje že 
dolgo na polet čakajoči ve
soljski taksi. Seveda bi nevar
nega tovora ne odložil na 
orbiti blizu Zemlje. Kaj take
ga bi človeštvo gotovo ne 
sprejelo (zadošča spomin na 
padec Skylaba). Posode z ra
dioaktivnimi odpadki naj bi 
odlagali m ed Zemljino in Ve
nerin o  potjo okoli Sonca. 
Ostali bi na tej umetni orbiti 
in bi se nikoli ne približali 
Zemlji za manj ko t 22,5 mili
jona kilometrov, kar je  za
nesljivo dovolj daleč. Kot so 
izračunali, bi atomsko .smeti
šče ostalo v tej krožnici naj
manj milijon let.

In kakšna je naloga vesolj- 
sk e g a  tak s ija?  V e č k ra t 
upo rabno  vesoljsko plovilo 
naj bi zaboje s smrtnim tovo-

• »

Pomaga tešiti energetsko žejo, 
postavlja pa tudi vprašanja, 
kam  z n je n im i odpadki. 

•(Foto: MiM) J

Rojen za sprint
H itra  in po časn a  vlakna d o 

ločena  z geni

Č asi, ko je športnik samo 
treniral in bil bolj ali manj 
uspešen le po lastni zaslugi, so 
že davno minili. Dandanes so 
vrhunski športniki že skoraj ra
čunalniško programirani, zna
nost pa poskuša odkriti tiste 
mehanizme v človeškem telesu, 
ki odločajo o sposobnostih po
sameznika za določeno vrsto 
šp o rta . Dr. Bengt Saltin iz 
Copenhagna je  ponudil eno od 
možnih razlag, zakaj nekateri 
tekači dosegajo odlične rezulta
te v teku na dolge proge, med
tem ko ko t sprinteiji ne veljajo 
kaj prida.

Dr. Bengt govori o tem, da je 
sestava človeških mišic odvisna 
od genetskih činiteljev, ki odlo
čajo, ali bo imel človek več 
„hitrih” ali več „počasnih” mi
šičnih vlaken. Kadar se razmer
je odločilno nagne na eno ali 
drugo stran, dobimo č loveka, ki 
ima izrazite sposobnosti za dol
goprogaša ah pa za sprinteija.

Razlaga je  slišati preprosta in 
je podobna laičnemu pogledu 
na mišice — belo in temno kurje 
meso — vendar pa, tako zatrju
jejo strokovnjaki, le drži.

Ne grize in ne pika, poleti živi le 
dva meseca, sedemdeset jih  mora 
biti na kupu, da tehtajo en gram, 
leti z velikim naporom, saj mora 
dvestokrat v sekundi zam ahniti s 
krili, skratka bitje, o katerem  teče 
beseda, bi ne bik) om em be vredno, 
če ne bi bilo človeku hudo nadlež
no, hkrati pa tudi nevarna  Domač a 
muha, zanjo namreč gre, spada med 
človeku najnevarnejše živalce. Pre
naša okoli 155 milijonov bolezen
skih klic in drugih mikroorganiz
mov, med njimi povzročitelje tifu- 
sov. Dandanes jih  po domovih ni 
več toliko k o t nekdaj, ko 90 bile 
higienske razni a e  še precej slabše, 
vendar pa muh človek ni pregnal in 
poleti zaidejo ter se nastanijo v še 
tako čistem  dom u. Musca domesti- 
cus, k o t se latinsko reče  dom ači 
m uhi, je  odločena, da ostane stalni 
človekov spremljevalec.

Ob vsej m ušji nadležnosti je  
zanimivo, da ima muha zelo slabo 
razvita ču tila . H rano  zazna šele 
takrat, ko s e j i  neposredno približa. 
In ko teka po vsakršni nesnagi gor in 
dol, tega ne počne iz rekreativnih 
namenov, marveč zato, ker z nožica- 
mi okuša hrano; s prednjim a noga
ma petkrat bolje okuša ko t z 
rilčkom . Biologi so s poskusi ugoto
vili, da se muhi č u ti  silovito 
povečajo, če  dolgo gladuje. Z lakot- 
nela m uha je  našla sedemstokrat 
manjši košček sladkotja ko t njena 
sita sestra.

Kako more tak p slabo „ oprem 
ljena” žival sp b h  preživeti? Rešuje 
jo velika pb d n o st. Izračunali so, da 
en mušji par v enem poletju lahko 
zarodi 5,6 bilijona potomcev, če  bi 
seveda mušjega rodu ne redčilo 
veliko sovražnikov. Čfovek je, gleda
no z m uhinim i očm i, strašansko grd, 
saj za lov jj e nje na muholovec 
zlorablja muhino družbanost. Žižel- 
ka se namreč rada pridruži večji 
skupini, ke r pač meni, da se roj pase 
po dreku a li podobni poslastici — 
pričaka pa jo  ujetništvo in pogin.

Vse muhe Rubijo družbo, samčki 
pa še posebej. Ko jih  grabi ljubezen
ska vročica, dvorijo vsemu, kar je 
podobno muhi. V mušjem rodu bi 
zavladal velik razvrat, če  bi pravila 
obnašanja določali sam ci, vendar 
izbirčne samičke skrbijo za red.

»<%«»%»>
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Črtke in povesti iz narodnega življenja

V

JETNICA
Čutila je  velik ponos, 

a m e d  te  preganjanke š te ti  tucf ona, prešibalo jo  je
radostno upanje, da b o  tak vitez odprl tudi njeno ječo. Sede  
"a tieb je  včasi prepevala p o  cele ure Goethejevo ..K ennst du 

ar L a n t f .  Dostikrat pa  se je  je  polotila  smrtna o to žn o st da 
le butala z  glavo o b  steno.

Dvakrat je  pobegnila iz Kol ovca, brez dvom be s pom očjo  
usmiljenih dekel. Prvič je  hotela p r iti  do  lukenjskega gradu in 
* ko č itis  tamcšnjih pečin. A ti  V ih t je  ostro pazil nanjo. Poslal 

za  n jo  hlapce z  zaprtim  vozom  Došli so  jo  b lizu  Novega 
mesta, jo  p o d rli na da in  natepali tako  nemilo z  metlami, da je  
rsmeilela. Vrgli so  j o  v kola kakor konjederec crknjenega psa.

j e  drugič utekla, je  namenila i t i  na Vinice, da prekolne  
Proje r o d  te!je in  si zarine p red  njihovim i očm i nož v srce. To 
P ot se je izmaknila V fttovim  rabljem, po l ure od  Vinice so jo  
Prijeli Gromovi znanci in brat jo  je  peljal v očetovi kočiji 
oazaj na K dovec. Ker j i  je  truplo odstradeža, mraza, nesnage 
m vlage bo lj in bo lj hiralo in prepadalo, ni čudo, da se je  
Povračalo duševno zdravje tako grozno počasno. Š e s t ali 
‘Pdem le t  se n i poznal nikak pobo/jšek. Šele k o  je  minila prva 
m ladost se j i  je  jela kri sama ob sebi miriti, domišljija hladiti, 
‘P d n a  p o h o tn o st pešati in zamirati. Iz  srca in spomina je  ušel 
'dtez za  vitezom, m ile za m iletom . hlepeč za hlapcem. 
Romanam se je  začela smejati, prijem ati se za glavo, da je  
mogla verjeti takim  sleparijam, tolikim  bedastočam in lažem! 
7 ° b ia  ie  nazaj vso p a m e t in ves razum; ali peklenski V iht j i  ni 

otel p ovrn iti daru, brez katerega gubi ceno um  in pam et: 
d  ate svobode. K olikor bolj se je  Roza zavedala, toliko  bo lj je  
trd i in dokazoval Gromu, da se njena norost ne da ozdraviti. 
Jetnica je  dobro spoznala njegovo m isel in hudobijo, zakaj j i  
brani p rositi očeta za  p ro sto s t Kljub temu m u je  privoščila 
'tsakoletnt) tri s to  goldinarjev. N iti zdaj. k o  se je  popolnom a  
Zam etovala, se n i mogla zneb iti prepričanja, da jo  starši brez 

ooca sovražijo in zaničujejo. Spominjaje se svoje nekdanje 
abote in razuzdanosti, je  njihovo je zo  nekoliko  tudi razumela. 

i° l se je  samo to  mrlo storilo, da jim  n iko li neče poneha ti

Pokorila se je  za  svoje grehe in napake že  toliko le t  in tako 
težko, pa  še zm erom  ne čutijo  do nje n ič  usmiljenja, j i  ne  
pokažejo nobenega znamenja, da so  j i  odpustili.

Matere n i 'videla, odkar je  zaprta. Oče sicer dohaja, ali ne  
zato, da b i jo  rešil iz ječe ali j i  vsaj olajšal zapor in zapovedal, 
da se postopa z  njo kakor s ču tečim  človeškim bitjem. Te 
bridke m isli so obhajale revo in povečevale njeno nesrečo, da 
n i mogla ne jesti ne spati in se je cele dni in noči premetavala 
p o  tleh in prejokovala.

Nam Slavjanom se ne očita zastonj trda butica. Ta narodna 
lastnost je R ozo tako prešinila, da je nobeno gorje ni moglo 
om ehčati in streti. Ko se je predramila iz prevelike žalosti, je  
rekla: ..Grešila sem res, ali ne iz zlobe, ampak iz neumnosti, v 
katero so m e zapeljale bukve. Kar sem zakrivila, je  poravnalo 
moje trpljenje stokrat, ne le enkrat. Zame se je postavila nova 
šega. Do zdaj še nisem čuta, da bi kaznovali bedake kakor 
morilce in tolovaje. Ko bi oče zame kaj maral, bi se lahko 
preveril, da več ne norim, da ne b i dirjala več za dedci. Pa 
dobro! Če so starši taki, da nečejo mene, sem pa tudi jaz taka, 
da nečem  njih. Prebila sem v ječ i sama ne vem koliko  let, naj 
v ječ i v božje ime tudi um rjem ."

Tega načela upornosti se je  deklica držala do zadnjega. 
Kadar jo  je  obiskal oče in jo  vprašal, kako j i  je, mu je  
odgovarjala vedno enako: ..Hvala, prav dobro. "  V ih tu je  verjel 
še zmerom, da je  nora. Prebivanje v ječ i je stalo zdravo Rozo  
še veliko teže nego bolno. Razen drugih neprijetnosti jo  je  
moril strašanski dolgčas. Vendar se je žilava in živahna narava 
otresla tudi njega. Domišljija je  začela igrati iznova. Njena 
stanica je  bila nekdaj izšli kana, čas jo  je potem nil, le sem ter 
tja se je  poznala še kaka maaroga. Te kljukaste lise so se pred  
njenim i očm i oživile in j i  kazale vsak dan nove, včasi čudne  
podobe: tu se je  vila p o  steni kača. tam je plezala opica, poleg  
nje je  p o lž po  mat ja! roge, v katerega se je  zaganjala od  desne 
veverica; v drugih krajih je videla razpelo, hosto, podrtino  
starega gradu in bogve kaj še. Glas grajske ure jo  je  prej 
žalostil, večkrat si je bila zamašila ušesa, da ne sliši njenega 
enoličnega gibanja. Zdaj j i  je  delalo to pikljanje kratek čas, 
jelo  j i  je  govoriti, deklamirati j i  pesmice in tudi druge ljube  
reči, katere je  znala in premišljevala. V vsakem kotu-je predlo  
nekoliko pajkov svoje um etne mreže. Njim  je  ječa godila, ker 
jih n i napadala nikoli kaka raskava metla. Roza je  stala po  ves 
božji dan pri njih in opazovala s pozornim  in zvedljivim

očesom njihovo marljivost, urnost, spretnost, zvijačnost in 
mojstrsko delovanje.

V posteljo  so se k  njej doselile miške. Da jih dekla, odnašaje 
gnilo slamo, ne prepodi, jim  je  vrgla nekoliko pesti ovsenice za  
peč, kjer so m im o  živele in se prav dobro počutile, kajti delila 
je z  njim i svoj črni kruhek in drugo hrano. Njihove igre so jo  
sicer zabavale nekoliko m anj kakor resni trud delavnih pajkov, 
ali za spremembo so j i  dobro došle in j i  pri kratil e marsikatero 
puščobno u ro  Spomladi se je veselila prvih muh morda bolj 
prisrčno nego otroci velikonočnih pirhov; smatrala jih je za 
prijateljske tovarišice, k i so jo  prišle p o  dolgem presledku 
obiskat Včasi se je  zgubila v zapor tudi kaka mila čebelica, 
kaka lična žabica, na okno je  pri frčal kak razposajen vrabček 
ali kaka lačna siničica; redki pogled in glas takih živalic je  bil 
zanjo to. kar za reveža požirek vina in kos belega kruha,

. A li vseh teh in takih veselic b i se bila Roza gotovo  
naveličala, če  si njena duša ne b i bila poiskala in našla 
vzvišene in neusahljive tolažbe pri svojem Bogu. Ječa jo  je 
naučila molitve in prave krščanske pobožnosti. O tem  svetu je  
obupala, njene misli so se zamikale bolj in bolj v neskončne  
radosti, k i  čakajo pozemeljskega trpina onkraj groba v večnih 
nebesih. Čez deset le t jetništva je izrekla V ih tu svojo prvo in 
edino željo in prošnjo, da j i  pošlje po  spovednika.

Malopridnež se je od  konca ustrašil; bal se je, da ga duhoven 
ne b i ovadil Gromu, k o  b i izvedel, kaj se godi z  Rozo. Po 
drugi strani m u je  pa spet prišlo na misel, da bi ga utegnila 
za tožiti ona sama, ako j i  ne usliši te nujne prošnje Po dolgem  
pretehtovanju je  šel v m esto po  znanega patra, na katerega je 
menil, da se lahko zanese To se ve, da m u je popisa! stanje 
R ozino na vso m o č  lažnivo; posebno ga je  svaril, da naj nikar 
ne verjame njeni dozdevni pameti.

M ož je deklico spovedal. Videla se mu je preučena in že 
zato jako sumna, ali o tem se ni mogel nikakor prepričati, da 
je tako neumna, kakor mu jo  je  narisal V ih t Pozneje jo  je  
pršel spovedat vsake kvatre in je  ime! tedaj dovolj prilike, 
spoznati Vihtovo v nebo vpijočo sleparijo. Ker ga je  začel isti 
čas im eti na sum u Grom sam, ni dvombe, da mu je  vestni 
pater kaj priobčil. Viniški gospodar je  nagovarjal ženo, da bi 
vzela R ozo zo p e t domov. Ona se je branila in rekla: „Rada 
verjamem, da ji  n i več tako hudo. ali v domačem kraju bi
gotovo spet znorela. Naj ostane na Kolovcu še zanaprej. J

Sparijo se šele po „poljubovanju”. 
Samec mora samičko »poljubiti” z 
rilčkom  med oč i in po poljubu 
samica spozna, ali gre za pripadnika 
želenega roja, nakar se spari Po 
oploditvi ves proces od ličinke do 
odrasle muhe poteka tako h itro , da 
prej ko t v dveh tednih novi rod že 
p b d i  po tom ca

Opojni morilec
A lk o h o l  mori po am eriš 
k i h  c e s t a h  — T isoč i  

m ladih

Podatki, k i so jih  zbrali v 
ZDA o vzročnih povezavah med 
pitjem alkohola m varnostjo na 
cesti, so naravnost grozljivi, zato 
so nam lahko v poučen opom in. 
Gre za pregled skozi nekaj tet, s 
katerim  so statistično ugotovili, 
da alkohol pobira hud krvnt 
davek.

Če bi sodili po podatkih, bi 
domnevali, da je  Amerika hudo 
pijanska dežela, saj je  vsak deseti 
voznik med vožnjo pijan. To pa 
ne pom eni te 0,05 odst. alkohola 
v krvi ko t pri nas ali na 
Švedskem in na Norveškem; 
Američan se s takšno količino 
alkohola v krvi lahko brez strahu 
pred prom etno policijo prevaža 
okoli, saj po njihovem zakonu
veja , da gre za vožnjo v pijanem 
stanju šefe, ko  ima voznik v krvi 
0,10 odst. alkohola.

Grozljivo j a  da je pijanih kar 
6 od  desetih voznikov, k i  se do 
smrti- zalete z avtomobilom. 
Skoraj polovico vseh nesreč s 
smrtnim izidom povzroči alko
hol, k i tako  pobere 25.000 žrtev 
na leto, večina med njimi pa je 
nedolžnih ljud i Tragično je , da 
zaradi pijancev na cesti umre
8.000 m ladih, medtem ko jih
40.000 ostane za vse življenje 
invalidnih.

Kirurg DeVries, ki bo vsadil 
umetno srce, si ogleduje model 
srca in umetno srce (na levi).

Umetno srce
Alum inij  in plastika bos ta  
u tr ipa la  v č loveških  prsih

Že dvajset let se bioinženir dr. 
R obert K. Jarvik in dr. W. J. Kotff 
ukvarjata s fantastično za m isijo, 
kako narediti učinkovito um etno 
srce, s katerim  bi neozdravljivi a č n i  
bolnici preživeli še nekaj let živje- 
nja k o t  ostali zdravi Ijucja  V bo
dočnosti bodo umetna srca morda 
taka vsakdanja stvar, ko t so danes 
um etni zobje, vendar mora znanost 
narediti še veliko korakov do tistih 
časov. Prvi pom em bni p a  so že 
narejeni

K ot poroča Newsweek se na uta- 
ški univerzitetni kliniki pripravljajo 
na vsaditev umetnega srca enem u od 
bolnikov, katerem u sicer ni nobene 
po m o či Sama operacja ne pomeni 
kaj posebno novega, pač pa je za 
strokovni svet novost srčna proteza, 
ki jo  nameravajo vgraditi Umetno 
srceje p rv k ra t v zgodovini medicine 
veliko, ko t je  običajno človeško 
sroe, zato ga bodo lahko brez večjih

težav  operativno vstavili v p rsi 
Črpalko, narejeno iz plastičnih sno
vi in alum in ja ,  bodo z žicami pove
zali z zunanjim virom energje, kate
rega je  m ogoče voziti na invalid
skem vozičku. Če bo operacja  uspe
la, bo bodoči človek z um etnim  
aoem  razm erom a gib j  iv. Načrtujejo 
pa že tako izpopolje no um etno soe, 
da bi bil človek z njim povsem 
svoboden, vir energje  bi nosil kar na 
pasu.



5 cene večji družbeni vpliv ;
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ustanovljena skupnost za ce-
^  ne že do zadnjega decembra 
N lani, vendar v novomeški 
5  občini kasngo, ker je po- 
J  trebna še cela vrsta spremlja- 
y jočih  aktov. Vendar je skup- 
^ nost tik pred ustanovitvijo. 
% Na zadnjem zasedanju ob- 

črnske skupščine v j
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^  določa in razmejuje pristoj-
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nosti občine pri določanju 
in  uresničevanju politike 
cen. S tem je  bil narejen 
odločujoč korak. Kaj pa 
sledi, zakaj nove skupnost in 
kaj bo delala, je  pojasnila 
d ip l. ek o n o m istk a  Vida 
Ž gajnar-Dugar, referentk a 
za cene in tržišče pri ob
činski upravi.

„Te dni bo na osnovi 
odloka podpisan družbeni 
dogovor o ustanovitvi skup
nosti za cene, nato bomo 
morali skleniti še samo
upravni sporazum, h katere
mu pristopijo vsi, katerih 
proizvodi in storitve spadajo 
v pristojnost občinske skup
nosti za cene. Največ je 
dejavnosti s področja gostin
stva in turizma, komunale, 
obrtnih storitev. Povedati pa 
moram, da je  to manj ko t

polovica vseh cen in še te so 
v slavnem v odvisnoti od 
cen, ki jih  priznavajo na 
zvezni in republiški ravni."

— Kako bo nova skupnost 
organizirana in kdaj bo zaži
vela?

,,Ta skupnost nima skup
ščine ko t vse ostale občin
ske in te re sn e  skupnosti, 
marveč sta njen glavni organ 
svet in predsednik. V svetu 
pa bodo zastopani imenova
ni delegati vseh dejavnosti, 
katerih cene se določajo na 
občinski ravni, in tudi dele
g a ti  d ru ž b e n o p o lit ič n ih  
organizacij, potrošnikov itd. 
Nova skupnost za cene bo 
zaživela že konec februarja."

— Kaj bo skupnost delala 
in kako?

„V svetu se bodo dogo- 
vaijali delegati o zahtevkih 
za nove cene in  bo prišlo do 
tega, da bodo potrošniki in 
delegati družbenopolitičnih 
organizacij zahtevali natan
čen izračun predlagatelja 
višjih cen, preden se bodo 
odločali zanje. Gre za večji 
vpliv družbe, predvsem po
trošnikov, zato bo zlasti 
nujno sodelovanje s potroš
niškimi sveti."

— Ali je trenutno že 
veliko zahtevkov za nove 
cene in kako jih  obravnavate 
zdaj, ko  skupnosti še ni?

,januarja  je  bilo nekaj 
zahtevkov za višje cene, 
predvsem s področja gostin
stva, kjer zaradi podražitev 
pijač in hrane niso mogli več 
izhajati. V poprečju je bila 
še v dosedanji pristojnosti 
referata na občini odobrena 
višja cena teh uslug za 10 do 
15 odstotkov. Trenutno po
slujem o po navodilih repub
liškega komiteja za tržišče in 
cene. Razen zahtevkov gos
tincev po višjih cenah se 

' pojavljajo z novimi predlogi 
za cene še avtoprevozniki in 
nekateri obrtniki, k i lani cen 
niso poviševali"

R. B.
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TE^A  IMENA NE ZASLUŽI VEČ -  Letošnja mrzla zima je  bolj ali mani poškodovala 
we asfaltne poti po novomeški obč ini. Zagotovo pa je najbolj trpel odsek od Novega mesta proti
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Kaj je z novo veleblagovnico?
Ko so začeli lani podirati del stavbe stare pošte, ki spada v sklop 

objektov, določenih za rušitev zaradi gradnje nove veleblagovnice 
Emone, še ni bila kompletna vsa projektna dokumentacija. Del 
stavbe pa so podrli na hitro zato, da se ne bi po preselitvi vanjo 
naselili novi stanovalci, katerim bi bilo spet potrebno zagotoviti 
stanovanja.

Trenutno je oddana vloga za 
gradbeno dovoljenje in v Ljub
ljanski banki tečejo pogovori za 
kredite. Problematika te grad
nje je  razen zahtevnega projekta 
v tem, ker je Novi trg- en 
gradbeni kompleks, v katerem 
nastopajo trije investitoiji, zato 
bo gradnja potekala etapno.
Skupno je najprej zgraditi kom 
pletno infrastrukturo in v ta 
namen zagotoviti skupna zdru
žena sredstva.

Stare davkarije doslej ni bilo 
mogoče podreti, ker 6 strank v 
stavbi ni imelo novih stanovanj.
Pogodbe za nova stanovanja v 
blokih na Cesti herojev pa so že 
sklenjene in računajo, da bo 
spomladi prišlo do preselitve.
Takoj nato se začno rušitvena 
dela in vsa ostala pripravljalna 
dela za začetek gradnje, k ije  po 
nedavnem dogovoru prizadetih 
investitorjev na izvršnem svetu 
novomeške občine določena za 
april 1981. Tudi sredstva za 
začetek gradnje so zagotov
ljena.

Nikakor pa akcija za gradnjo 
nove blagovnice tudi doslej ni 
mirovala. Že lani je  izvršni svet 
imenoval posebno delovno sku

pino, ki se ukvarja samo s 
problematiko gradnje na No
vem trgu, in ta skupina nrstala 
križem rok, čeprav v javnosti in 
na zunaj doslej ni bilo videti 
rezultatov.

Dom na Prekopi še letos
R a d io k lu b  na P re k o p i  grad i d ru š tv en e  p ro s to re  — P ro s to 

ri tu d i  za  m lad ino  in k ra jane

OGLAŠUJTE V DL!

Premalo srečnih izbrancev
N ovom eške  d e lo v n e  organizacije  b o d o  letos razpisale  le 3 9 3  kad rovsk ih  š tipendij

Manj ko t 14 dni pred skipnimi razpisi za vpis v vse usmeritve 
usmerjenega izobraževanja in razpisi štipendij obstaja po znanih 
podatkih upravičen strah, da bo letos razpisanih veliko premalo 
kadrovskih štipendij. Utegne se pokazati (prav v dneh, ko  naj bi 
obveljale višje štipendije), da bo komaj uveljavljena nova 
štipendijska politika, za katero smo si prizadevali več. let, 
zastarela, saj po polževo sfedi sprememba! 
sistemu.

Tako bodo novomeške delov- 
n e organizacije letos razpisale le 
393 kadrovskih štipendij, med
tem ko so jih  lani 944 (384 za 
srednje šole in 560 za učence v 
gospodarstvu, k ijih  z jesenjo ne 
bo več). Če vemo, da bo junija 
zapustilo osnovno šolo v 
novomeški občini 881 otrok in 
da se bo za štipendije potegova
lo veliko sedanjih srednješolcev 
v višjih letnikih — ti ima jo  za 
pridobitev štipendije tudi precej 
več možnosti, predvsem zato, 
ker v usmerjenem izobraže
vanju, ki ga uvajamo s 
prihodnjim šolskim letom, ne

. že
iam v izobraževalnem

bo razvidno, za kateri poklic se 
bo učenec izobraževal, kar pa 
delovne organizacije hočejo
vedeti — gotovo ni potrebno 
zgubljati besed o razmerah, ki 
se utegnejo pojaviti. Manj
kajoče štipendije naj bi nado
mestile štipendije iz združenih 
sredstev. Vendar pa je naš
interes in potreba izbojevati več 
kadrovskih štipendij, saj je
pritisk na štipendije iz združe
nih sredstev že tako prevelik. 
Očitno je tudi to , da bo še 
vedno več štipendij razpisanih 
z» administrativne kot pa za 
druge poklice.

ST E K L IN A  SE 
B L IŽ A !

Ker se nevarna bolezen stekli
na vse bolj bliža mejam novo
meške občine in s tem  ogroža 
življenje ljudi in živali, je  občin
ski odbor RK poskrbel za preda
vatelje o tej nevarnosti. Predava
nja lahko organizirajo poleg kra
jevnih organizacij RK tu d i po 
šolah, društvih in v raznih orga
nizacijah. Interesenti za predava
n ja o steklini naj sporoče na 
občinski odbor RK v Novo 
mesto čas in k ra j, kamor naj 
predavate j  pride. Seveda je  tre
ba take podatke poslati nekaj 
dni prej. Predavanja so brezplač- 
n a.

Sedanje gospodarske težave 
res silijo delovne organizacije v 
varčevanje tudi na tem področ
ju, kljub temu pa ni primerna še 
p reočitna miselnost, da bodo 
do kadrov že nekako prišli, kar 
je tudi posledica še vedno 
premalo premišljenih kadrvo- 
skih planov. Kako sicer razla
gati, da bo kljub izkazanim 
potrebam po trgovskih kadrih v 
novomeški občini razpisanih le 
nekaj štipendij za to usmeri
tev?

Mladinska organizacije je na 
vse to že dlje opozaijala, po 
razpravah o celotni problema
tiki družbenoekonomskega po
ložaja mladih v področnih 
konferencah (predvsem mladih

v vzgoji in izobraževanju), 
predsedstvu OK ZSMS Novo 
mesto, pred dnevi pa je  šel v 
konkretno politično akcijo 
Medobčinski svet ZSMS za 
Dolenjsko skupaj z Medobčin
sko gospodarsko zbornico in 
drugimi medobčinskimi druž- 
b enopolitičnimi organizacijami 
(v drugih dolenjskih občinah 
situacija veijetno ne bo nič 
boljša), v  vse dolenjske delovne 
organizacije so poslali pripo
ročilo, naj ponovno proučijo, 
koliko kadrovskih štipendij 
nameravajo razpisati. Le upamo 
lahko, da jih bo v končnem  
razpisu več, kot kaže sedaj.

K oliko mladim se bo sicer brez 
družbene pomoči ob naglo 
rastočih življenjskih stroških še 
dano vključiti v izobraževalni 
proces? In to kljub temu da bo 
tudi v prihodnje tako novo
meško kot širše dolenjsko 
gospodarstvo rabilo kar precej 
nove delovne sile.

Z. LINDIČ -D R  AG AŠ

O B R T N IK I O 
ST A N O V SK E M  D E L U

O brtno združenje Novo mesto je 
za 18. februar sklicalo letno 
skupščino, na kateri je  izvršilni 
o d to r  napovedal poročilo o delu v 
preteklem obdobju in sprejem plana 
za letošnje leto. Dnevni red je  razen 
tega predvideval še razpravo o 
nakupu stavbe za obrtniški dom  in 
pa obravnavo m ožnosti za organiza- 
cgo razstave obrtnih izdelkov. O 
n ajbolj pom em bnih točkah tega 
zasedanja bomo še poročali.

Na redni letni konferenci v 
lanskem letu so člani amater
skega radiokluba na Prekopi 
sklenili, da si bo društvo zgradi
lo svoje prostore. Predračun za 
zgraditev klubskih pro štorov je 
znašal 1,45 milijona dinatjev. 
51 odstotkov zneska bo kril 
klub sam s svojimi sredstvi, 
ostali del pa bodo prispevali 
krajani s prispevki in prostovolj
nim delom.

Kljub slabemu vremenu v no- 
v em bru in decembru so č lan i kluba 
ob pom oči vaščanov Prekope in 
D o brave  izkopali temelj e, zabetoni
ra li prvo pkjščo in sezidali kletne 
prostore, v januarju pa položili še 
d rugo ploščo, tako da sedaj že več 
ko t teden dni stoji tu  Marlesova 
m ontažna hiša tipa 400.

Če ne bo večjih ovir, računajo, da 
b o  d om radiokluba do konca le
tošnjega leta že služil svojemu name
nu. V njem bodo imeli m ladi radio
amaterji, ki so v preteklosti že doka
zali, kaj znajo — brez ustreznih 
prostorov in kakšne posebne pom o
či so dosegali lepe uspehe na repub
liških in zveznih tekm ovanjih in 
prejeli veliko priznanj — veliko bolj
še pogoje za svoje delo.

V novem domu, kjer bo na voljo 
preko 200 m 2 uporabne površine, 
bodo dobili prostor tud i m ladina in 
krajani za najrazličnejše dejavnosti 
Prav to  je  verjetno vzrok, da so bili

Manj ljudi na 
zdravljenju

V D olen jsk ih  T o p lic a h  naj
več g o s to v  v o k v iru  p ak e ta  

zdravs tven ih  uslug

V sedanji zimski sezoni se šte vilo 
gostov v Zdravilišču Dolenjske 
Toplice bistveno ni zmanjšalo. Svoje 
k ap ac ite te  imajo stalno zasedene 
preko 70-odstotno, v januarju pa so 
imeli povprečno zasedeno celo 
okrog 200 od skupno 230 ležišč.

Med gosti v tem  času prevladujejo 
ljudje, k i koristijo enotedenske in 
desetdnevne pakete zdravstvenih 
uslug. 7-dnevni paket stane 2.100 
dinarjev, 10-dnevni pa 2.950 dinar
jev. Čeprav tak paket vključuje p o 
leg polnega penziona in kopanja 
tudi zdravniški pregled oz. zdrav
stvene usluge, le ne gre za zdravlje
nje. Precej ljudi se je odločilo za 
oddih v prijetnem  dolenjskem kraju 
tudi v času zimskih počitnic, ne 
tako mate pa jih  prihaja v Dolenjske 
Toplice ob koncu tedna v okviru 
dvodnevnih vikend paketov. Nek aj 
odstotkov obiskovalcev odpade tudi 
na slušatelje različnih seminarjev 
(ravno sedaj je  v organizaciji republi
škega sveta ZSS v Dolenjskih Topli
cah politični tečaj), obču tno  manj 
ko t prejšpja leta pa imajo pacientov 
na zdravljenju, na kar brez dvoma 
vpliva pom anjkanje sredstev, s kate
rim se srečuje naše zdravstvo. Naj
več gostov je  iz Slovenije in sosednje 
Hrvaške, p ri čem er se pozna, da 
v zdržujejo zelo dobre stike z večjimi 
agencijami.

D a se gostje ne bi preveč dolgoča
sili, saj postelja in hrana nista vse, 
skrbe v zdravilišču za njihovo zaba
vo. Poleg organiziranih izletov po 
okolici so gostom vsako sredo na 
voljo „  družabni popoldnevi ob ča
ju ” , večkrat pa jim  zapoje tudi 
dom ači pevski zbor „Maks Henig
man” .

vsi pripravljeni priskočiti na pom oč 
pri gradnji doma, k i bo velika prido
bitev za krajane Prekope in Dobra
ve.

IVAN DIVJAK

Čez milijon
Na občinski upravi za 

družbene prihodke v Novem 
mestu so do 31. januarja 
letos prejeli 125 prijav ob
čanov, k i so imeli lani na 
mesec več ko t 294.000 din 
zaslužka. Od teh je 75 
obrtnikov in 50 ostalih, med 
o s ta lim i pa prevladujejo 
zdravstveni delavci

Najvišji prijavljeni osebni 
dohodek v novomeški ob
čini je znašal lani 1,346.000 
dinaijev in ga jg dosegel 
obrtnik, ki pa vse obveznosti 
do družbe v redu plačuje. 
Med ostalimi je  dosegel 
naj v išji o se b n i dohodek 
452.000 dinaijev elektro- 
inženir iz Novega mesta. 
Toliko pa ni zaslužil v svoji 
delovni organizaciji, marveč 
s tako rekoč nonstop hono
rarnim delom. Za njim je 
v išin i osebnega doho 
vrsta zdravnikov.

Poudariti pa je, da med 
prijavljenci davka preneka- 
teri ne bo plačal, ker bo 
uprava za družbene prihod 
ke izračunavala še po zako
nu določene olajšave glede 
na število vzdrževanih čla
nov v družini itd. Lani je na 
primer plačalo tovrstni da
vek samo 37 občanov, med
tem ko je bilo prijav vlože
nih več kot letos.

Niso vsi člani aktivni
Krajevna organizacija  Z R V S  Dol. T op lice  je  k r i t ič n o  
ocen ila  d e lo  v p re tek lem  letu — Izobraževanje  se že  začen ja

V nedeljo je  imela letno 
konferenco krajevna organizacija 
Zv eze rezervnih vojaških starešin v 
D o l Toplicah. V poročilu o delu v 
preteklem obdobju so bile poleg 
uspehov'prikazane tudi pom anjklji
vosti, k i  jih bo treba v bodoče  
od p rav iti Predvsem bodo skušali 
razčistiti z nedelavnostjo nekaterih 
članov.

V letošnjem letu bo imela 
organizacija obilo dela. Pripravili 
b odo ekipo za občinsko tekmovanje 
ob 40-letnici OF, izvedli bodo med 
članstvom anketo o delu v 
organizaciji, pomagali bodo mla
dinskemu obram bnem u krožku v 
krajevni skupnosti itd . Zlasti pa 
bodo m orali več aktivnosti pokazati 
v aktivu članov ZK. M ed večjimi 
:tkcijami bo razširitev revije Naša 
obram ba. Doslej jo  prejema 296 
naročnikov v o b č in i vendar je še 
precej m ožnosti za nove naročnike.

E n a  najzahtevnejših nalog za 
članstvo pa bodo obvezni strokovni 
izp iti Za te člane bo organiziranih 
v eč izobraževalnih predavanj. Prvo 
predavanje z naslovom Politična in 
g ospodarska situacija v občin i je  na 
programu že v petek, 20.  februarja,

ob 18. uri v Prosvetnem domu in je 
obvezno za vse člane.

T. ČIBEJ

PEV C I M ED 
DE LA V C I

Za letošnji k u ltu rn i praznik so 
v novom eški tovarni Krka 
organizirali nenavadno priredi
tev, ki pa je vse navdušila. Ob 
gostovanju prvakov novosadske 
operne) hiše v Novem mestu je 
Krka umetnike povabila še v svoj 
kolektiv, kjer so 50-minutni 
program popularnih arij zapeli 
kur v na h itro  urejenih prostorih 
proizvodnje zdravil. Krka je  na 
prireditev povabila tudi oskrbo
vance iz Doma starejših o b ča-’ 
nov, nad katerim  ima pa tronat 
in nekaj nad 20 teh  go sto v se je 
v abilu odzvalo. Domov so 
odhajali nadvse zadovoljni Tak 
način  praznovanja so v proizvod
nih prostorih Krke prvič organi
zirali, ker pa se je  zelo o b nese l 
ga bodo ob podobnih priložno
stih še ponovili. Najbrž že kar 
kmalu, za 8. marec.

Novomeška kronika
ZE VABIJO NA PUSTA -  Po 

mestu so se te dni pojavili prvi 
lepaki ki vabijo občane na pustne 
prreditve. Te bodo v vseh večjih 
restavracijah.

SPET POMANJKANJE MASLA 
— Medtem k o  je  bilo surovo maslo 
januarja še v prodaji v več mestnih 
trgovinah ga zadnjih 14 dni spet 
primanjkuje. Tu di č e  sem in taj 
pošiljka p ride, poide v dveh urah, 
tako da oskrba s tem živilom grdo 
fepa. Kave pa  ne manjka več in tudi 
pralni prašek je  zadnje čase stalno 
na policah - v trgovinah. N i pa 
zadovoljiva izbira teh  artiklov. 
K upiti mora? to , kar pač imajo.

ZALOGE SE NISO POSLE -  
Čevlje in konfekcijo je  mogoče letos 
tudi še sredi februarja kupiti po 
znižanih cenah v več novomeških 
trgovinah, kar priča, da naval na 
cenejše izdelke v januarju ni 
izpraznil vseh zalog. Pač pa ljudje 
zadnje čase več kupujejo metrskega 
blaga in ostankov; očitno  se boje, da 
se bodo s pom ladjo tudi te  cene 
odtalile.

Št i r j e  n o v o r o j e n č k i  -  Na
obm očju mesta so pretekli teden  v 
mestni porodnišnici rodile: Sonja 
Mu hič z Zagrebške 16 -  Anastazijo; 
Nika Lorkovič iz Cankarjeve 1 -  
Matjaža; Berta Mr var iz Segovc 14 —

Andrejo in Alenka Franko iz 
Ke ttejevega drevoreda 43 -  Mitja.

Se  v e d n o  t o p l i  s t v a r i  -
Februar se nagiba v drugo polovico, 
n a novomeški tržnic-' pa še ni 
nobene dom ače zelenjave razen 
z e lj nat ih glav. Pleteninarji in „copa- 
farji”  iz raznih krajev države pa 
prihajajo v vedno večjenv številu in 
glede na mrzlo vreme jim  kupčija 
cvete. R e s je , da so njihovi izdelki 
potevico cenejši ko t v trgovinah.

D obro založen pa je  zadnje čase 
spet zadružni kiosk na tržn ic i kjer 
imajo na  zalogi tud i mehko solato, 
g rozdje, karfijolo in sadje.

1 6 DOLENJSKI LIST

Em  gospa je  rekla, da v vrtcu 
na Ragovski kaj malo upošte
vajo stabilizacijske ukrepe, saj 
so mamicam svetovali, naj po 
možnosti otrokom nabavijo 
barvne svinčnike iz Italije ali 
Avstrije.

Š t  8 (1645) 19. februarja 1981



od delegatovi za delegate

Finančniki lahko pom agajo
Društvo raču n o v o d sk ih  in f in a n č n ih  delavcev N ovo 
s e s to je  13. feb .  p o čas t i lo  svoj d a n  — Podelitev  priznanj

Sicer je 1. februar uradno 
°ocen za vsakoletni dan

računovodskih in finančnih
elaccev, vendar ga j e novo 

nieško društvo, ki pa vključuje 
člane ostalih treh dotenj- 

*"» občin, počastilo 13. 
_ebruarja. V Domu JLA so 
rganiziraU lepo slovesnost, na 

®ri je v slavnostnem govoru 
Predsednica društva dipl. eko
nomistka Majda Pirc poudarila, 
a je njihovo delo običajno 

J™0 ccrtjonc. in včasih celo 
sovraženo. Kljub temu si je 

.-»zadevati, da bi člani društva

fikacijo teh kadrov in bodo še 
nadalje spodbujal: mlade, da bi 
se odločali za ta poklic.

Kulturni program so poleg 
pevcev Novomeškega okteta in 
folklorne skupine Kres ter 
recitatorjev izredno popestrili 
člani Kluba OZN iz Vinice, ki 
so predstavili svoj klub in 
njegovo delovanje. Sledila je 
podelitev priznanj. Birostroj iz 
Ljubljane je za 20-letno uspeš
no delo podeli! priznanje za 
uvajanje mehanografije novo
meškemu društvu, to pa je

Rajanjem poteebnihpoda^ov P - - n j e m  nagradilo, dodgolet-
čest" opozarjali samoupravne no sodebvanj^ zlastr na pod-
111 poslovodne organe, kjer so še 
Prožnosti za večje prihranke in 
oljše gospodarjenje. S tem naj 
1 računovodski in finančni 
eluvci dali tudi svoj prispevek 

stabilizacijskim prizade
n e m .

a v tako bodo v društvu vse 
0streje zahtevali ustrezno kval:-

ročju izobraževanja, Društvo 
računovodskih in finančnih 
delavcev iz Brežic. običaj
no za ta praznik so podelili 
društveno priznanje tudi šestim 
slušateljem (rednim in izred
nim) ekonomske srednje šole, 
ki so se najbolj izkazali pri 
predmetu knjigovodstvo.

CONA JE NA CIKAVI -  Industrijsko obrtni&a cona je v prostorskih planih Novega mesta začrtana 
tudi na Cikavi (na sliki), kjer se bo novim PTT delavnicam, Novomontaži in Novotehni pridružilo še 
več delovnih organizacij. Med drugim je v tem  predelu predvidena tudi nova hladilnica in predelava 
mesa. (Foto: R. Bačer)

Iz rok v usta je kratkovidno
N o v o m o n ta ž a  se pripravlja  na  zd ru ž i tev  s P ionir jem  -  Prvi fe re re n d u m  propadel,  za 

novega pripravlja jo nove e lab o ra te  — Se zavedajo  h u d ih  časo v  z a  gradb ince?

Do konca februaija letos bo komisija pripravila dopolnjeno in 
malce spremenjeno gradivo, ki je bilo v osnovi podlaga za 
referendum in glasovanje v Novomontaži, da se .ta priključi 
Pionigu. Medtem ko  nekaj mesecev traja sestankovanje in v Elektro 
tozdu Novomontaža nasprotovanje predlagani združitvi, pa 
življenje teče svojo pot.

PRUŠTVENA PROSLAVA -  Računovodje in finančni delavci iz 
stirih dolenjskih občin, med katerimi pa je več ko t 90  ftdst. 
tovarišic, so ob počastite  svojega dne tudi izmenjali izkušnje, 
(foto: J .'Pavlin)

Novomontaža, od leta 1978 
organizirana v dveh tozdih: 
elektro in strojnem tozdu ter 
d e lo v n o  skupnostjo skupnih 
služb, zaposluje 240 ljudi. Ker 
so vsa leta poslovali tako rekoč 
na meji rentabilnosti s tako 
majhnim ostankom dohodka, 
da ni bilo možnosti za nadaljnje 
investicije in razvoj, je lani na 
pobudo medobčinske Gospo
darske zbornice steklo dogovar
janje o možnem povezovanju s 
primernim partnerj em.

Novomontaža je  kot speciali
zirano podjetje za vodovode, 
toplovode, klima naprave ter 
krovsko-kleparska dela opravlja
lo usluge po vsej Sloveniji pri 
gradnji blokov, precej dela so

Mar delavci zmorejo draginjo?
L e to š n ja  razvejana  ak t iv n o s t  s ind ika tov  b o  b d e la  t u d i  nad  cenam i s sta lišča  zašč i te  

delavca -  Na izobraževan ju  delega tov  in izm enjav i izkušenj še večji p o u d a re k

Letošnji delovni program in uve^avljanje kluba samoupravljalcev 
v novomeški občini sta bili osrednji točki zasedanja občinskega 
sindikalnega sveta, k i se je sestal 10. februarja na drugi sklic. Prvič 
Svet ni bil sklepčen, kar gotovo ne kaže delegatov v najboljši luči.

Program dela za leto 1981 je 
res obširen in sega skoro na vsa 
Področja življenja delovnih lju- 
<h- Program na seji ni doživel 
Popravkov, razen nekaj manj- 
Sln> ki so bolj redakcijskega 
j-pačaja, pač pa eno samo vse
binsko pripombo; ta je bila 
sPtejeta z odobravanjem. Gre za 
2 ahtevo, da bi sindikalni svet 
Razpravljal tudi o področju cen 
JI1 draginji s stališča zaščite 
delavca. Pri izobraževanju, k ije  
sicer za delegate že vpeljano, pa 
So dodatno predlagali občasne 
seminarje za vodilne funkcio
narje, kadar gre za izpeljavo 
konkretnih akcij.

K A K O  D E L A JO  
D R U Š T V A  IN 

O R G A N IZ A C IJE ?
Pred dnevi je bilo v novo

meški občini razposiano delovno 
Sfadivo za sklic problemske 
konference o družbenih orga- 
aizacijah i in društvih na 
območju občine, k ijo  organizira 
občinska konferenca SZDL s 
P om očjo svojega odbora za 
družbene organizacije in društva. 
Teze za konferenco so v javni 
razpravi, nakazujejo pa vrsto 
odprtih vprašanj, o katerih  se 
b o d o  morali v društvih in 
organizacijah resno pogovoriti še 
Pred zasedanjem. Ne gre namreč 
k  za finančna in kadrovska 
vprašanja, marveč tudi, ali pa 
°elo predvsem, za idejno- 
Po lii.cno  ooeno dela. Do 28. 
h  uarja so predvidene razprave 
o tem gradivu v organizacijah in 
društvih, k jei bodo izvolili tudi 
delegate za konferenco, ki bej 
10. marca letos.

Poročilo Kluba samouprav
ljalcev je bilo pohvalno spreje
to , saj se je  izkazalo, da so 
tem atske rvvzprave v obliki 
okroglih miz koristna izmenjava 
izkušenj. Dod atno k  dosedanji 
praksi pa so na zasedanju pred
lagali še pogostejšo izmenjavo 
izkušenj tudi na bolj strokovnih 
področjih. Če ima na primer 
neka delovna organizacija v ob
čini dobre rešitve za nagrajeva
n je , v medsebojnih odnosih, bi 
lahko te le posredovala ostalim 
delegatom kluba._____________

ST A L N A  B R IG A D A  
V P R IP R A V I

Na pobudo OK ZSMS Novo 
mesto so v četrtek , 12. februarja, v 
novom eškem  Dom u JLA ustanovili 
prvo stalno mladinsko brigado, v 
katero se je  javilo 60  mladincev iz 
novomeške občine.

Na ustanovni brigadni konferenci 
so sprejeli tudi pravilnik o delovanju 
brigade, ki bo v pripravljenosti vse 
leto in se bo organizirala takoj, ko 
b o potrebno. Brigadirji bodo pri
skočili na pom oč v prim eru 
elem entarnih nezgod, zbrali se bodo 
za potrebe SLO in DS ter pomagali, 
kjer bo pom oč mladih rok 
potrebna.

O  R E F E R E N D U M S K IH  
PR O G  R A M IH  

K A SN E JE
Poročilo o uresničevanju referen

dumskih programov na območju 
kom unalnih dejanvosti v krajevnih 
skupnostih novomeške občine je 
bilo predvideno za obravnavo na 
nedavni seji deupščinskih zborov, 
vendar je  bila ta točka  dnevnega 
reda preložena. Menili so, da  je 
potrebno poročilo dopolniti in ga z 
natančnim i podatki celovito dati v 
razpravo. O tem ’ torej tekla 
beseda na eni p r i h o d . s e j .

Občinski sindikalni svet je 
brez pripomb sprejel finančni 
načrt za leto 1981 in potrdil 
listo delegatov zunanjih članov 
disciplinskih komisij, na kateri 
je 102 imen občanov.

V SR E D O  V  SE O 
Z A PO SL O V A N  JU

Za 25. februar je  sklicano 
zasedanje občinske skupnosti za 
zaposlovanje v Novem m estu, na 
katerem  bodo obravnavali delovno 
poročilo za preteklo leto in 
sprejemali delovni program za leto 
1981. Prav tako bo v obravnavi plan 
občinskih skupnosti za zaposlovanje 
v srednjeročnem obdobju in samo
upravni sporazum  o solidarnosti v 
SRS in v regiji. Pou darit i ve ja , da na 
tej skupščini vselej ugotavljajo 
prisotnost in tudi v zapisn:ku  
n  apišejo, katero delegacije in dele
gati so na sejo prišli in kate ri ne. 
Tak način dela om ogoča sproten 
nadzor nad delom izvoljenih delega
tov.

prevzeli tudi na Hrvaškem, ta 
čas pa so istovrstni strokovnjaki 
drugih podjetij prihajali gradit 
bloke v Novo mesto. Na osnovi 
tega se ie ko t najboljša možnost 
pokazala povezava s Pioniijem.

Ko so pripravljali elaborat o 
prednostih združitve, so ugoto
vili še vrsto vzrokov, ki govore 
za jovo organiziranost. Možna 
bi bila hitrejša in boljša obdela
va podatkov na računalniškem 
sistemu Pionirja, ustreznejša de
litev pisarniških opravil in v 
zvezi s tem manj stroškov. 
Možno bi bilo boljše kadrov anje 
in interno izobraževanje, ki je  
pri Pionirju dobro vpeljano, pa 
tudi Pionirjeva interna banka bi 
omogočala kreditiranje izvajan
ja del za posle Novomontaže. 
Možnost bi imeli celo pridobiti 
delo v tujini in tako priti do 
deviz za uvoz potrebnih sodob
nih orodij.

Vse to so v kolektivu Novo
montaža nič kolikokrat razlaga
li in ko so pred referendumom 
še na zborih delovnih ljudi z 
dviganjem rok skušali ugotoviti 
razpoloženje, so bili samo trije 
proti združitvi. Uradni rezultat 
referenduma je bil skoro obra
ten. V strojnem tozdu je  bilo 
nekaj nad 50 odst. zaposlenih 
za združitev, v elektro tozdu pa 
samo 30 odst. ljudi za novo 
organiziranost. Hkrati so se 
namreč na referendumu odlo
čali za združitev obeh tozdov v 
enovito delovno organizacijo, 
kot taka pa naj bi se priključila 
Pioniiju.

Kaže pa, da zaposlene v 
tozdu Elektro najbolj moti 
ravno to , da so hoteli najprej 
oba dela kolektiva spraviti pod 
eno kapa in šele nato skupig k 
drugemu.

Celotna kolobocija, v kateri 
prihajajo na plan raznotere 
majčkene (po  vsebini in smislu) 
pripombe, pa končni smoter 
odmika. V času, ko za gradbe
ništvo in spremljajoče dejav

nosti, kakršne ima Novomon
taža, dela ni na pretek, veijetno 
pa ga bo vse manj, se ni šaliti z 
jutrišnjim dnem.

Od vsega začetka so poudar
jali, naj do združitve pride, če 
oba kolektiva vidita v tem svoj 
interes. Ker je  ta interes stro
kovno ugotovljen in podprt s 
številkami, pa zanj nekateri 
niso, bi kazalo raziskati tudi 
ozadje. Da nekaj ni v redu med 
obema tozdoma Novomontaže, 
je očitno. Ni normalno, da se 
dva v isti hiši med seboj ne 
marata, za tretjega pa sta oba.

R. BAČER

Verjetno nižje 
prispevne 

stopnje
Presežki so, ni pa še p o 

ra č u n a  in salda

V letu 19 80 se je na žiro 
račune občinskih interesnih 
skupnosti v novomeški ob
čini in pri Zvezi skupnosti 
OV nateklo več sredstev, 
kot je bilo predvideno po 
stabilizacijskih programih. 
Prvi izračuni kažejo, da je 
ustvarjenih na območju no
vomeške občine, okrog 20 
milijonov dinaijev presež
kov. O teh izvršni svet 
občinske skupščine še ni 
razpvaljal, ker še ni bila 
opravljena valorizacija pro
gramov občinske izobraže
valne in zdravstvene skup
nosti, ki sta med letom 
dobili dodatne možnosti za 
porabo sredstev za material
ne stroške. Primer: bolniš
nica za dražjo hrano, zdravi
la, energijo itd.

Poračuna teh sredstev še 
ni, cenijo pa, da bo po njem 
dejansko ostalo malo manj 
kot 10 milijonov za poračun 
z združenim delom. Ta sred
stva bodo vsekakor vrnjena 
gospodarstvu. Obstaja pred' 
log, da bi po končanem 
prvem trimesečju, za katere 
ga velja začasno financiran
je, uvedli nižje prispevne 
stopnje za občinske sise. 
Zagotovo bi se tak ukrep 
močno poznal v skladih, 
katerimi razpolagajo delovne 
organizacije; delno pa tudi 
pri višjih osebnih dohodkih.

Preveč kopičenja funkcij
Z d e n k a  ^ d a n i k  med d o b i tn ik i  p r izn an j  za mladega 
sam oupravlja lca  — Zares v veselje ji je d e lo  z 

m ladimi

Drugi teden bodo prišli po papir
O d 2 4 .  d o  26. feb rua r ja  bo  

akcija
novom ešk i o b č in i

Prva letošnja akcija zbira
nja odpadnega papirja, ki 
poteka vsako leto pod okri
ljem RK, bo letos v novo
meški občini 24, 25. in 26. 
februaija. V torek, 24. 
februaija, bodo pobirali star 
papir v Novem mestu 
krajevnih skupnostih, šo 
in delovnih organizacijah na 
desnem bregu Krke: Kandi- 
ja, Drska itd. 26. februaija 
bo taka zbiralna akcija na 
levem bregu Krke za celotna 
področja krajevnih skupno
sti, ki spadajo pod Novo

mesto. 25. februaija pa bo 
do star papir zbirali po vseh 
zunanjih krajevnih skupno
stih, šolah in delovnih orga
nizacijah.

Papir, ki ga boste oddali 
za to humano akcijo, naj bo 
povezan v svežnje z vrvico, 
ne sme pa biti v polivinila
stih vrečkah. Delovne orga
nizacije, ki imajo odveč več
je količine papirja, pa naj 
sporoče Krajevni organizaci
ji RK na svojem terenu, da 
bo poskrbela za od v z.

Med dobitniki priznanj 
republiške konference ZSMS 
z a mladega samoupravljalca 
za preteklo leto je tudi 
Zdenka Židanik iz novo
meškega NoVoteksa. Mlada, 
polna energije, s kopico 
funkcij (trenutno je v 
Novotekstu predsednica de
lavskega sveta, zbora delov
nih ljudi, mladinske organi
zacije, kulturne komisije 
itd.), k i ji vse vzamejo veliko 
prostega časa, toda kjer je 
volja, se da  vse narediti.

„Bila sem zelo presene
čena, ko sem zvedela za 
priznanje,” pravi Zdenka, 
„še posebno, ker ga je 
dobilo malo ljudi (iz novo
meške občine trije). Pa tudi 
ne delam zato, da bi 
dobivala priznanja. Č eprav  
mi to seveda ve iko pome
ni.

„Začela sem že zgodaj, z 
delom v mladinski organi
zaciji, ker me je to zares 
veselilo. Bila sem tudi 
predsednik osnovne organi
zacije v todzu, ki je  takrat 
začela bolj delati, česar ne 
štejem za svojo zaslugo, 
vendar mi je to bila 
spodbuda za nadaljnje delo. 
In tako je sčasoma prišlo vse 
drugo, saj je premalo kad
rov. Več bi bilo treba tudi 
usposabljati, izobraževati 
ljudi, predvsem mlade. Tako 
pa prihaja do prevelikega 
kopičenja funkcij” .

Zdenka Ždanik je tudi 
večkrat udeleženka republi
ških in zveznih mladinskih 
delovnih akcij, dvakrat je 
bila komandant brigade: 
predlanskim v Istri, kjer je 
bila njena brigada najboljša, 
in lani v Kraguljevem „Prav 
v brigadah na delovnih 
akcijah sem se tudi začela 
bolj ukvarjati s samouprav
ljanem. Čeprav me še vedno

najbolj veseli delo z m la
dino, delam tudi drugo. Pri 
tem nimam težav z vod
stvom, saj vedo, kaj vse 
počnem. Seveda pa gradiva 
predelujem doma in še 
marsikaj drugega, kar je 
treba storiti. Le če je kaj 
neodložljivega, naredim med 
delovnim časom.” Zdenka 
namreč dela v proizvodnji 
konfekcije, vezana je  na 
normo, zato je marsikdaj 
prikrajšana tu i pri oseb- 
nehi dohodku.

Z navdušenjem je sprego
vorila o delu nedavno

ustanovljene kulturne skupi
ne; ta je za novo leto že 
pripravila program, ki je vse 
delavce zelo navdušil. Sedaj 
pa pripravljajo program za 
dan žena. Menijo namreč, da 
je treba kulturo približati 
delavcu.

Zdenki očitno ne manjka 
delovne vneme, čeprav se pri 
delu srečuje tudi s težavami.
,precej problemov je zaradi 
tega, ker se večina naših 
delavcev vozi n a delo.” 
V e ndar se že znajdejo. O 
stvareh, k i jih zanimajo, se 
delavci seznanijo preko svo
jih delegatov, da ne sklicuj
ejo preveč sestankov.

Z. L. — D.

od delegatovi za delegate
■srm.ruarja 1981

DOLENJSKI UST 17



Najširša podpora smelemu planu
Soglasno  spre je t  d ru ž b e n i  p lan  o b č in e  za nas ledn je  s re d n je ro č n o  o b d o b je

Če prav so stopnje rasti družbenoekonomskega razvoja 
črnomaljske občine v družbenem planu za obdobje 1981—85 
zastavljene dokaj smelo, so prepričani, da jih bodo dosegli ter s tem 
zagotovili rast življenjske ravni občanov, boljše delovne in 
življenjdce pogoje in skladnejši razvoj čm om alj& e občine. Eden od 
pomembnih ciljev družbenoekonomskega razvoja občine v novem 
srednjeročnem obdobju je seveda bojj dinamična rast gospodarstva, 
večja produktivnost dela, gospodarnost poslovanja, donosnost 
naložb, večji izvoz in boljša akumulativnost gospodarstva.

D a bodo te in ostale cilje, ki zaposlenih 800 delavcev več
so si jih  zadali v družbenem k ot sedaj. Medtem ko je  sedaj
planu občine, tudi uresničili, je 
precejšen porok dejstvo, da so 
ta  plan oblikovali v doslej 
gotovo najširšem krogu in po 
najdemokratičnejšem postop
ku. To so poudarili tudi na 
zadnji seji vseh zborov občinska, 
skupščine, ko so predloženi 
plan z manjšimi popravki 
oziroma dopolnitvami soglasno 
sprejeli.

Tako naj bi družbeni proiz
vod rastel po 3,5-odstOtni letni 
stopnji in naj bi 1985 znašal 
2,22 milijarde dinarjev. Vse 
oblika porabe družbenega pro
izvoda pa bodo podrejene 
glavnemu cilju: povečati obno
vitveno sposobnost gospodar
stva. Število zaposlenih naj bi se 
povečalo po 2,5-odst. stopnji 
na leto, kar pomeni, da bo 
konec srednjeročnega obdobja

C E L O L E T N A  
M A LA  ŠO LA

V tem  šolskem letu je  n a  šoli v 
Dragatušu v osmih oddelkih 150 
učencev; od tega imajo za tri oddeh 
k e urejeno podaljšano bivanje. V tej 
šoli imajo za o tro k e  iz krajevne 
skupnosti že več let celoletno malo 
šo b . Sedaj se na pravo šo b  v enem 
oddelku male šote priprav ja  23 
otrok.

B R E Z E  ZA T IT A
Črnomaljska o b č in i a  mla

dinska organizacija je  d ala  pobu
do, da  b i m ladina v večjih k ra
jevnih središčih, Črnom lju, Se
miču, Vinici," Adlešičih, Draga
tušu in m orda še kje, posadila po 
88 brez in si tam uredila park, 
posvečen spom inu tovariša T ita. 
V teh parkih bi se mladina zbira
li,  zanje skrbela in  tam prirejala 
razne pribžnostne  prireditve. 
Akcija naj b i se začela še ta 
meseci

it
ZADNJI ZDIHLJAJI — Zadnji sneg je  še malo podaljšal življenje že 
tako eni najdaljših in najhujših zim v zadnjem desetletju ali celo 
d veh. To se ob koncu tedna pozna tudi na smučišču v 
Črmošnjicah, k i poleg Belokranjcev privablja posebno Novo- 
meščane. Konec tega tedna so se najprej lahko naužili smiice, na 
sončnih legah v dolini pa se je že dalo nabrati prve zvončke. 
Pomlad je  na neustavljivem pohodu.

ČRNOMALJSKI DROBIR
PRIMERNO GRADIVO • -  Se 

preden je  bil družbeni plan občine 
sprejet, so nekateri delegati na 
zadnji seji vseh zborov že v praksi 
preizkusili njegovo vsestransko ko
ristnost. Izk azab  se je  nam reč, da s 
7 0 stranmi gradiva lahko tudi 
„tapeciraš“  stol, saj sedenje na trdih 
stolih v prenapolnjeni dvorani 
postane kaj km alu nadležno, vsega 
gradiva pa tudi č b v e k  ne more 
imeti kar naprej na kolenih. Tako 
rekoč od seje do  seje je  večja 
potreba po prenovitvi občinske 
sejne sobe, o čem er je  pred časom  
že tekla beseda.

zadeva neprijetno konča) prišle v 
polfinale.

CRNOMALJKE V ČETRT
FINALU — Z dobrim  znanjem  seje 
e kipa čenomaljske m ladine, k i jo  
zastopajo dijakinje centra srednjih 
šol, prebila do četrtfinala radijske 
oddaje „S pozna vaj mo svet in 
dom ovino” . V četrtfinalu  se bo 
črnom aljska ekipa pomerila z 
vrstniki iz Ljubljane-Bežigrada. 
Prireditev bo zadnji dan  tega meseca 
v črnomaljskem kuluturnem  domu, 
mlada dekleta iz CSŠ pa se 
pripravljajo, da bodo ob  pom oči 
svojih navijačev (te  pom oči ne gre 
jem ati dobesedno, sicer se lahko vsa

ukvarjali s kmetijstvom, naj bi 
b ila zaradi večje produktivnosti 
in boljše izrabe kmetijske 
mehanizacije kmetijska proiz
vodnja večja ko t v zadnjem 
srednjeročnem obdobju.

A. B.

z aposlenih 35 odstotkov vseh 
prebivalcev občine, jih  bo 
konec leta 1985 že 39 
odstotkov ali 7.000, kar je tako 
rekoč že na zgornji meji, zlasti 
če upoštevamo, da se bo takrat 
s kmetijstvom ukvaijalo okoli 
2.500 prebivalcev. Občina pa 
bo po predvidevanjih konec 
srednjeročnega obdobja štela 
18.000 prebivalcev, se pravi 
okoli 600 več kot sedaj.

Poleg industrije je  tudi 
kmetijstvo tista veja gospodar
stva, ki ji v novem srednjeroč
nem obdobju v občini name
n ja jo  prednost. Če prav raču- 
n ajo, da se bodo kmetijske 
površine še naprej zmanjševale 
in da bo tudi manj ljudi, ki bi se

MALO VEČ ZALOG -  Č ep o v  
imajo v Bel tu  zadnje čase malo 
teč  zalog potrebnih surovin, še 
vedno niso takšne,da b i Bellovi 
delavci lahko mirno gledali v 
bližnjo prilodn  ost. Vsekakor 
pa so že nekajdnevne zaloge 
sivega surovega železa, k o k a ,  
livardtega peska, fn ransk ii smol
n  apredek v primerjavi s stanjem 

, k o  so bile deponijepred časom 
povsem prazne.

D O G R A D IT E V  Š O L E
Brž ko bo vreme dopuščalo, naj 

bi se začela dela za dograditev šole v  
Dragatušu. V načrtu je  dograditev
telovadnice, kuhinje n  treh učihtic, 
v spodnnjii prostor i i  sedanje šok  
pa naj bi dobil prostor vrtec, v  
katerem naj bi bilo prostora za okoli 
25 otrok. Če bo vse po sreči, bo  
vrtec začel d eb ti čez  dve Irti.

TELOVADBA ZA NAJMLAJŠE 
— Vsak ponedeljek od  16 .30  do 
1 7.30 je  v č rn o m a |sk i športn i 
dvorani pod strokovnim  vodstvo m v 
okviru dejavnosti TVD Partizan  
splošna vadba za predšoldee o troke 
od 3. 7 . teta s ta ro sti Kaže, da  so v 
zadnjem času  starši na to kar malo 
poz-.bili, saj je  bilo prej pri tej vadbi 
več o trok  k o t zadnje tedne. Gotovo 
je  nekaj: o troci se niso naveličali, 
zato je  prav, če se o četje  in mame 
ne bi izgovarjali na prezaposlenost, 
u trujenost in ne vem kaj še, ko  je  ob 
ponedeljkih treba o troka za eno  uro 
zapeljati k  te lo v ad b i O tro c i č e  se 
bodo starši še u p ira li posezite po 
strožjih ukrepih!

VISOKA OBLETNICA -  Pri
hodnje teto naj bi po nekih virih 
poteklo 900 tet V inice, ozirom a 
odkar se v dokum entih om enja ta 
kraj o b  K o lp i V iničani so se že 
začeli pripravljati da bodo  dostojno 
proslavili ta častitljivi jubilej. 
Sk tenili pa so, da  bo praznovanje v 
g lavnem delovno in bo trajalo celo 
teto. V tem  času nameravajo urediti 
v eč vaških p o t i  opraviti razna 
komunalna dela in še kaj.

Dom za praznik
>renov ljena  d v o r a n a  v 
D raga tušu  za  razvoj k u l
tu rn e g a  ž iv fen ja  v  tej K S

Prva prireditev v presD vfeni 
kulturni dvorani v zadružnem  
dom u v Dragatušu bo ju trišn p  
slavnostna seja zborov občinske 
skupščine za praznik črnom alj
ske občine.

„Za ku lturno m družbeno živ
ljenje ne z g p | kraja, marveč 
celotne k r^evne  skupnosti je  
prenovjena ku ltu rn a  dvorana 
neprecenljiv ega pomena,'* pravi 
ravna t e |k a  dragatuške šote Fan i 
Toman. Uradna o tvoritev dvora
ne bo  v  soboto zvečer, za to  
priložnost pa so kukurm pro
gram pripravili moški pevski 
zbor k  Dragatuša, mešani zbor 
DRagatuš Butoraj, osnovna šo b  
in tamkajšnja mladina.

Kako so si krajani žeteh te  
dvorane in s tem dobrih pogojev 
za razvoj kulturne dejavnosti, 
pove tudi podatek, da so za 
njeno obnovitev prispevab denar 
tudi vsa gospodinjstva v  krajevni 
skupnosti, k i šteje 1.400 p c b r  
valoev. Tako zbrani denm so 
porabili za opremo dvorane, v

kateri je sedaj prostora za okoS  
300 gledalcev.

Šo b  v Dragam šu je  tako kot v  
drugih krajevnih središčih tisti 
kraj, k i je  v precejšnji meri od b - 
č.len za kulturni razvoj. Ž  od 
nekdaj iz dveh f o k  tornih skupni 
na šoli prihaja podmladek za 
fo k lo rn o  skupino, k i dehgc v 
okviru kult ur no-umrl niškega
društva v Dragašutu. „Prav sedaj 
se priprav jam o  na ustanovitev 
lutkovne skupine na šoh, iz kate
re naj bi sčasoma nastali krajev 
na dramdta skupina, katere delo 
je v zadnjih letih povsem . 
mrlo,” je  povedala T o  mano vat 

A. B.

V središču je delovni človek
J red  no  st  na  na loga  s in d ik a ta  v le tošn jem  l e t u j e  u resn ičevan je  stabilizacijskih prizadevanj 

in u v e ^ a v i te v d e l i tv e  po de lu  — O cen i t i  u resn ičevan je  p lanov  ___

T u d i  a  to teto s i j e  občinski svet Zveze sindikatov v Metliki 
zadal obširen delovni program. Tako bo dejavnost sindkata segala 
od prizadevanj za ureljav§anje samoupravnih družbenoekonomskih 
odnosov, uresničevanje stabilizacijskih prizadevanj, uveljavljanja 
delitve po dela do nalog na področju kulture in splošne ljudske 
obrambe In dražbe ne samozaščite.

Seveda bo pri vseh teh 
prizadevanjih sindikata na raz- 
n  ih področjih v središču pozor 
nosti položaj delovnega človeka

občana. Za izboljšanje 
samoupravnih odnosov v delov
nih organizacijah bo treba v 
prvi vrsti spodbujati delo 
osnovnži organizacij sindikata, 

lotevajoki se naj lotevajo čim bolj

O D G O V O R N O S T
D IR E K T O R JE V

Na petkovem posvetu z  direktorji 
delovnih d p n m c l  iz me lirike 
občine m  izvršnem n etn  je  beseda 
tekfa o  u ra n  Sevanju stabilizacijskih • 
nalog, posebno pozornost pa so 
posvetili ocen i priprav n  akcijo 
za k |u čn i računi, pri čem er so 
ponovno poudarfli odgovornost 
d rektorjev v  tej akejt, zlasti pri 
obrazložitvi gospodarjenja v  lan
skem tet UL.

Nekultura v 
kuhurnem domu

Namignjeno m i je  b ib , 
naj napišem kakšno ostro 
besedo o  metliškem kubur- 
n em domu, k i je  bU obnov
ljen pred dobrim letom, a 
dobiva iz dnem  v dan gršo, 
bolj zasvinjano notranjo po
doba Znaki uničenja so že 
vidni, tla so popackana, pre
žgana, tapecirani stoli polni 
žvečilnih gumijev in tako 
naprej. N e da se m i naštevali 
pomanjkljivosti, k i kraljujejo 

kultumem domu zaradi 
slabe izvedbe del, gabi se mi 
pisati o  čikih, o  paprnstih  
vrečkah, ležečih po predsta
vi po tleh, dmda je pisalnega 
traku za ugotovitev, da vseh 
teh zadevščin ne počepajo  
bitja iz vesolji, ampak 
obiskovalci kulturnih prire
ditev. Bolj me zanima kultu
ra gledalcev, njih odnos do 
skupne lastnine, do katere 
smo prišli s trdo pridobljeni
mi sredstvi 

Kaže, da to nikogar pre
več ne gane, važnejše se mm  
zd i frajersko obnašanje, pri 
katerem ostanejo odpadki 
pač tam, kjer so nam zdrseli 
iz rok. Boleča je  ugotovitev, 
da ni nihče vcepil tem lju
dem prepričanja, da ni naš 
zgolj h ladilnik, k i smo ga 
kupiti z  lastnim cvenkom, 
temveč da je  naše še marsr 
kaj drugega- A  še nekaj je: 
brezvestneži delajo to brez 
strahu, da jih  bo kdo zgrabi 
za (oslovska) ušesa, da jim  
bo kdo izvlekel iz denarnice 
kakšen dinar ali da jim  bo 
kdo vsaj napel, kar jim  gre.

Piri n a  je  dovoljeno tudi 
nedovoljeno, pri nas lahko 
prilepiš žvečilni gumi ravna
telju gimnazije točno m  sre
do čela, pa boš d o b i največ 
ukor po razredniku, morda 
pa še teg/s w > *  h° učitelj
ski zbor „napredno“ narav
nan.

Navad in obnašanja ljudi 
administracija ne more reše
vati in rešiti, ljudem bi mo
rali že  od malega vcepljati v 
betice dvajsetega stoletja ob
čutek do tega, k ij je  res 
moderno in k ij je  navadno 
spakovanje, k ij je  sodobno 
in kaj le pomanjkanje kultu- 
rz. Zal marsikdo tega ne zna 
razločevati in se mu zdi sia  
zabavno in izvirno, če 
spremlja dogodke m  fibn  
skem platnu z nogami, raz
krečenimi preko sedeža pred 
seboj. Do solz pretresljivo je , 
da se takšen osebek niti ne 
zaveda, kako slaboumen iz
delek narave je. Sicer mu k ij 
podobnega ne bi kapnilo na 
možgane.

TONI GAŠPERlC

Konkretnih nalog. Vprašanje, ki 
se zastavlja že dalj časa in tudi 
zahteva rešitev, je  položaj 
dislociranih obrato v in s tem 
položaj delavcev, zaposlenih v 
teh obratih. Na tem področju 
lahko prav sindikat precej 
naredi.

Ena pomembnih nalog sindi
kata je  aktivnost pri obliko
vanju in sprejemanju planskih * 
dokumentov in kasneje prizade
vanje za uresničevanje sprejetih 
planskih nalog in obveznosti. 
Zato naj bi sindikalne organi- 
z acije vsaj enkrat na leto 
temeljito pregledale in ocenile 
uresničevanje zastavljenih pla
nov.

Pri prizadevanjih za uresni
čevanje stabilizacijskih nalog 
sindikat med drugim zahteva, 
da povsod sproti spremljajo in 
obravnavajo rezultate gospodar
jenja, zlasti ob periodičnih 
računih in zaključnem računu. 
Prt tem  pa morajo ugotavljati in

sproti odpravljati m orebitne 
vzroke, ki vplivajo na slabse 
gospodarjenje in zavirajo ure
sničevanje zastavljenih ciljev m 
nalog.

Jasno je, da dosledno uveljav
ljanje delitve po delu v 
precejšnji meri prispeva k ran' 
dohodka, kvalitetnejšemu delu,
smotrnejšemu gospodarjenja 
zato je uveljavljanje delitve p° 
delu in rezultatih dela ena od 
prednostnih nalog sindikata, sa| 
je prav od tega v precejšnji men 
odvisen tudi uspeh stabili
zacijskih prizadevanj.

A.B'
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Vzdrževanje
spomenikov
revolucije

Draga o b n o v a  č r k  — Letos 
R osa In i ca in R adov iča

PODRTO POBRATENJE -  
Nekomu zgledno sodelovanje 
pobratenih občin Metlika, 
Ronchi in VVagna očitno ni prav 
pri srcu. Vsaj tako bi človek 
lahko sklepal po prizoru s te 
fotografije, posnete prejšnjo 
sredo. No, to vezi med 
pobratenimi občinami gotov ne 
bo razrahljalo.

V m etliški o b č in i je  71 spomeni
kov in spominskih obeležij NOB. 
Seveda je  za ta obeležja potrebno 
skrbeti in jih  vzdrževati Lani niso 
mogli obnoviti črk na nekaterih 
ploščah, ker ni bito m oč dobiti zlata 
za pozlato. Poleg tega se je  obnova 
črk , kar je  najpogostejša stvar pri 
vzdrževanju, v zadnjem času močno 
podražila; Lani je  občinski odbor 
ZZB NOV nad osrednjim  spome
nikom  v Metliki, kjer je  vklesanih 
378 imen padlih in žrtev fašistič
nega nasilja iz me.tliške občine, 
postavil nadstrešek, tako da so sedaj 
plošče z imeni zavarovane. Letos pa 
morajo nujno obnoviti č rke  na 
spommiku padlim  v Rosalnicah in 
na R adoviči

PO D PIS D O G O V O R A
Prejšnji torek so v Metliki 

predstavniki organizacij združe
nega dela, krajevnih skupnosti 
izvršnega sveta, sindikata, SZDL, 
gospodarske zbornice in L jub
ljanske banke slovesno podpisali 
družbeni dogovor o temeljih 
družbenega plana občine Metli
ka za obdobje  1981 -  1985. 
Predsednik izvršnega sveta Milan 
Vajda je še enkrat poudaril 
veliko odgovornost vseh podpi
snikov pri uresničevanju tega 
dogovora, saj so kazalci razvoja 
o b č in e  zastavljeni dokaj opti
mistično.
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SPREHOD PO METLIKI
SANDA DUBRAVČIC, jugosto- 

vanska plesalka na ledu evropskega 
k  alibra, ima že dalj časa tesne stike 
z delovno organizacijo Beti. Prizna- 
n  a belokranjska tovarna zalaga zna
no plesalko z materiali, k i jih spre
mene spretni zagrebški kreatorji v 
obtekce za Sandine nastope. V za
hvalo za uslugo pošilja prikupna 
Sanda delavcem Beti razglednice s 
toplim i pozdravi z mrzlega ledu, 
T ako  je  bito tudi ob  njenem zad
njem  uspehu v Innsbrucku: Sanda je 
bila druga, Beti pa je  dobila razgled
n ico  z njenim  podpisom.

kar bi bilo res čudno , ko  imamo vS1 
tako radi vino, l j u b e z e n  in ženske- 
Predvsem slednje.
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ZDRUŽENJE METLIŠKI*1 
obrtnikov se pripravlja na pustno 
zabavo, ki jo  bodo organizirali v 
menzi Kmetijske zadruge. Njihov® 
pustovanja so že kar tradicionalna* 
res za zaprtimi vrati, a kljub temu 
vesela, bučna in razigrana. Navadno 
se gostje vračajo dpmov šele pr0*] 
ju tru , brez mask, ki so s ijih  nadel' 
zvečer, vendar jih  je navzlic tem** 
težko p repoznati Kaj hočem o: n°° 
ima svojo moč!

PREBIVALSTVO METLIKE je 
prejšnji teden debelo gledalo, ko so 
delavci posekah vse topole v parku 
pred Vinsko k letjo . Spraševali so po 
vzroku, a ker niso dobili odgovora, 
so pač sktepali, da j e  Kmetijski 
zatkugi zmanjkalo kurjave. Razlaga 
je sprejemljtea, saj vem o, kako nas 
grudi energetska kriza. PozabiU pa 
smo, da  bo poleti tud i letos vroče, 
pa ne bo sence,, v katero bi se lahko 
za valih m ed dopoldanskim  po č it
kom  ah pa kar med delovnim ča
som, kar tudi ne bi bilo pretirano 
čudno.

TE DNI ŽIVE KRAJANI GRAD
CA le še za pustni sprevod. S taro  to 
m lado' dela, da se vse kar kreše, 
pripravljaloem žarijo obrazi ob mi5*1- 
koliko ljudi bo prišlo v Gradac na 
predpustno soboto. Pi:ec teh  vrst,c 
je izvohal, da bo težišče norčevanj® 
gradaških m ačkov naftna kriza in 
problemi okrog tega. 4  zdaj p a je v 
prodaji kom plet značk, brez katere^ 
ga kotekcionarji ne bi smeh ostati- 
Brez značk gradaških m ačkov Je 
zbirka kot ju h a  brez soh.

TAMBURAŠI, FOLKLORNA 
SKUPINA in sekstet V itis pošiljajo 
te  dni naokoli ponudbe za svoje 
nastope. Pripravili so zanimiv pro
gram z naslovom: V vinu so resnica, 
fubezen in ženske. Konec februarja 
se bodo predstavih M etličanom  v 
Hotelu Bela krajina, v naslednjih 
mesecih pa nameravajo igrati, plesa
t i  peti in recitirali še v Črnom lju, 
Sem iču in v Novem mestu. Prepriča
n i so, da gledalcev ne bo manjkalo,

ČLANI DRAMSKE S K U P IŠ  
METLIŠKE osnovne š o te  so  se na
ličili igrico Tajno društvo P G C . Dv®
krat so jo  uspešno zaigrali učencen* 
XV. SNOUB, Belokranjske, bili P®
so tudi na gostovanju, in s*cer.to 
Podzemlju. Da plo&anja ni bu°
malo, ni treba pisati, saj so se mladi
igralci v vloge dobesedno vžive 
Predstavo je  zrežirala Ivanka Rnf’ 
učiteljica iz m etliški: osnovne šo 
Najverjetneje bodo  videli starejši gte" 
dalci Tajno društvo PGC 7. m ar®’ 
na predvečer dneva žena.

metliški tednik
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Učenci takoj v prenovljeno šolo
Zaradi s-torov med c čraslimi ne smejo trpeti o troci — Rešitev za osiinišfce šolarje

Učenci naj se že ju tri vselijo v razred v prenovljeni šoli oz. 
stanovanjsko—poslovni stavbi v Osilnici. Ostale nejasnosti in 
nesporazumi pa se naj rešujejo nato sproti! Tak je fcil dtlep 
sestanka, ki ga je sklicala občinska konferenca SZDL Kočevje 
. 'ebruarja, « na njem pa so razpravljali o vzrokih, ki preprcčuje- 
j°i da se osilnika šola ni preselila v prenovljene prostore že
novembra lani.

0  tej zadevi smo že nekajkrat 
poročali in tudi poudarili da 
o raci ne smejo trpeti zaradi 
sporov med odraslimi. Velika 
ecina prisotnih na sestanku — 

udeležili so se ga predstavniki 
OK SZDL, KS Osilnica, ■

Različno je bilo mnenje, če 
so prostori šole zdaj boljši ali 
slabsi, kot so bili pred prenovo.

osnov
ne šole Vas—Fara, podržnične 
.. v Osilnici, predsedstva ob
e sk e  skupščine Kočevje, Ob
e s k e  izobraževalne skupnosti 
n Zavoda za šolstvo—organi- 

c?)ska enota Ljubljana — je 
enila, da ni nobenih pravih 

°kov, da se šola ne bi takoj 
Preselila v nove prostore, oz. da
I se lahko že novembra lani, 
01 so se takrat vsi drugi upo

r n ik i  te stavbe.

'Menili so, da vsi izgovori, da 
’tev ni možna, nimajo nobe- 

le Prave osnove, saj so se 
®rt uporabniki vselili brez 

takršnih koli zahtev in ugovo- 
Odločbe o dodelitvi pro- 

\ 0r°v pa šola še ne more dobi- 
’ ker niso urejeni vsi zemljiš- 

c<)knjižni odnosi Tako še danes
II urejeno lastništvo zemlje, na 
:ateri stoji šola že 30 let. Ko bo

to  urejeno, bodo vsi lastniki 
prostorov dobili ustrezne doku
mente.

Tri tem e in 
dva kandidata

°kvne predkongresne te- 
^  dohodek, povezovanje 

in delegatski sistem

Koordinacijski odbor za pripravo 
“a 3. kongres samoupravljalcev 

slav tj e v občin i Kočevje, katere- 
& predsednik je  Miha Majerle, 
'ajnik pa Milan Sim ičič, je sprejel 
delovni program in razdelil naloge 
Podskupinam, k i so jih  tudi ustano-

. Prva podskupina, za delo katere 
1® zadolžen občinski svet Zveze 
slndikatov, bo organizirala razpravo 
“a temo »Pridobivanje in razpore
d e  dohodka"; druga (zadolžena 

bo organizirala razprave na 
,emo »Samoupravno povezovanje v 
združenem de lu " in tretja (zadolže- 
na SZDL) na temo »Delegatski 
astem in njegovo debvanje".
. Se posebna naloga tega odbora pa 

izbor dveh delegatov za kongres 
fhnoupravljalcev. Možne kandidate 
“odo evidentirali v krajevnih skup- 
“ostih, delovnih organizacijah in

NAČRTI ZA 
FEBRUAR

Mladinci iz Mozlja pri Kočevju 
načrtujejo za februar najprej reci
tal ob  kulturnem  prazniku (8. 
februarja), tekmovanje v zimskih 
športih (15. februar) in šagive 
pustne prireditve (25. februar). K ot 
stalne naloge za vse le to  p a  so 
zapisali: pom oč ostarelim  občanom , 
sodelovanje v občindci nogom etni 
ligi, spremljanje dela članov ZSM ter 
sodelovanje z drugimi osnovnimi 
organizacijami ZSMS in občinsko 
konferenco ZSM Kočevje.

GASILSKI TEČAJI
V kočevski občini poteka te dni 

več gasilskih tečajev. Za tečaj za 
gasilske častnike, ki bo trajal 120 
ur, se je  prijavilo 16 gasilcev. Za 
60-um i tečaj za izprašane gasilce iz 
gasilskih društev Stara cerkev, SaSca 
vas, R udnik, Mahovnik in Dolga vas, 
ki poteka v Kočevju, se je  prgavflo 
49 gasilcev. Razen tega imajo ločene 
tečaje za izprašane gasilce še gasilska 
društva Kočevje—mesto, K o č e v c a  
Reka in Livold.

ZA ZAKONCE 
'KEGLJAČE

Komisija za šport in rekreacijo v 
Mozlju spet organizira tekmovanje 
zakonskih parov v kegljanju iz vse 
kočevske občine. Posvečeno bo 
dnevu žena, izvedli pa ga bodo v 
nedeljo, 9. m arca, na  kegljišču v 
Mozgu. Prijavnina je  50 din, 
pismene in ustne prijave pa zbira vse 
do 1. marca Pavica M ihelčič, 
kegljišče Mozeg (telefon 860—017).

M. K.

DVE IZ ŽELJN
PREDAVANJE O ZDRAVI PRE- 

HRA NI -  4. rebruarja so imeli v 
Željnah p ri Kočevju predavanje o  
zdravi prehrani, predavala pa je  dr. 
Nataša 2 fevsk i-P in tar iz Zdravstve
nega dom a Kočevje. Organiziral ga 
je  v a šk i  o d b o r  Rdečega kriza, 
ob iskab  pa ga je 57 članov R K  iz 
Željn in Klinje vasi, k i  so predavate
ljici hvaležni za koristno predavarge.

PREŠERNOVA PROSLAVA -  
Na proslavi ob slovenskem kultu r
nem prazniku, k i je  bila 7. februarja 
v osnovni šoli v Željnah, so nastopili 
dom ači nonet »Rog” , literati iz Ko
čevja, harmonikar Cveto Križ, mla
dina iz Ž ljn  in še n ek ateri T udi to
krat je  bil razred, v katerem  je  bila 
proslava, nabito poln, kar je  za 
Zeljane že nekaj običajnega.

DROBNE IZ KOČEVJA
steklina  se bliža  -  psi se

OTEPAJO -  Steklina se vse bolj 
j**bližuje Kočevju, mi pa se obnaša
jo0’ k o t da  to ni nič nevarnega.

Pozoril n ihče ne jem lje resno. Psi 
j® Je  vedno svobodno sprehajajo in 

•kajo po smetnjakih, saj v njih 
I no dobe kaj za pod zob, kar so 
•u^je kljub draginji in stabilizaciji 
Jk b p ili, potem  pa odvrgli. Če ne 
tv! o Predvsem odgovorne službe 
rb& rbeti za red , potem  je 9coda 

Tajati oglase, sprejem ati odloke ter 
P*°h tra titi  čas in papir! Ko bo kaj

Predstavnici samoupravne sta
novanjske skupnosti in še neka
teri so menih, da so prenov |eni | 
prostori nekajkrat boljši, pred- i 
stavnic šole Vas F ara , kamor j 
sodi podružnična šola Osilnica, 
pa je  trdiL d a je  imela prej šola 
.»svetle in velite prostore in 
mnogo boljše jjpgoje za delo, 
k o tjih im a z d a j .

Zadeva /arads vselit veje torej 
rešena, niso pa še odstranjeni 
osnovni vzroki za take spore, k i 
nastajajo zaradi nesporazumov 
med samo dvema človekoma, | 
tako vsaj m enfo občani obeh 
KS. Predstavnic predsedstva ob-1 
črnske skupščine Nace Kam tč - 
nik je  v razpravi poudari, da 
mora v primerih talcih in  po
dobnih sporov ikrepati tndi 
organizacije ZK ter razsoditi, j 
koliko je  posamezni član ZK 
zanje odgovoren.

J. PRIMC

« b * . n

t e d v e d  
o d g o v a r j*

^ ~  Kam pa dirkaš, medve-

. — Na zabavo, v Mozelj. Tam 
J* vsako jutro cirkus, ko se 
P°tniki tlačijo v prenapolnjen 
avtobus.

narobe, k o  bo prišlo do nesreče, pa 
po stari navadi ne bom o našli krivca. 
Največ, kar bom o ugotovili, bo , da 
so krivi delovni ljudje in o b č a n i  k i 
sprejemajo od loke  in imajo sploh 
vso oblast.

ODLIČNO GLASILO -  Glasilo 
»Viharji", k i ga izdaja m ladina pri 
krajevnem odboru SZDL Mozelj, je  
gotovo eno najboljših, kar dokazuje 
tudi nedavno izšla tretja številka. 
Iz haja v 150 izvodih na 30 do 35 
straneh form ata pisarniškega papir
ja.

VODA ZAMRZNILA -  Nekatere 
zgradbe v Kočevju in o k o lic i pred
vsem zasebne hiše, že tri tedne in 
več ne dobivajo p itne vode. Vzrok 
je  v tem , ker je  v vodovodnih ceveh 
zmrznila voda, čeprav so položene 
80 cm do m etra ali ponekod še več 
pod zemljo. Ponekod so kopali z a n 
jo , da bi odtajali cevi in ugotovili 
da jih  lahko odtaja le lepo vreme, saj 
plastičnih cevi ne kaže g re ti

AVTOMOBILSKA RAZVALINA 
-  Ob L jubljanski oesti pred stavbo 
K lun—Marovič (nasproti trgovine 
Standard konfekcija) že dve leti 
stoji karam boliran avto, k i je tudi 
brez koles in »krasi" okolje-

Bolje sodelovati

M edrepubliško sodelo
vanje na »nižji" ravni 
zgledno, na »višji" pa 

slabo

Glavna cesta od Broda na 
Kolpi do Osinice in Cabra 
je pozim i slabo vzdrževana, 
saj včasih km  po 6 dni ni 
splužena. Ker poteka cesta 
delno po slovenski in delno 
po hrvaški strani, b i pred
vsem rjeno pbtžerje morali 
urediti z  medrepubliškim 
dogovorom.

Zdaj Slovenci p  lužijo svo
jo stran, Hrvatje pa svojo. 
K n  mora slovenski plug do 

slovarskega" odseka c a  te  
po  hrvaški c a  ti, dvigne na 
hrvaškem odseku plug in 
vozi po edem  snegu. Fluži 
namreč le ..slovenski" cestni 
odsek. Isto se dogaja nekaj 
dni prej ali kasneje, ko pride 
na cesto hrvaški plug, samo 
da phiži le po svoji republi
ki.

Tak nered pri pluženju 
ona vrsto slabih posledic, 
pr edvsem pa je  dražji. Delav
ci, k i so zaposleni v Osilnici 
in (kugo d, ne morejo priti 
po več dni m  dela. To zono 
se je  edo zgodilo, da je  
truplo nekega Osiničam , k i 
je  umrl v Ljubljani, potovalo 
precej dni dodoma.

Zanimivo je, da ljudje, 
vadti odbori, šole in krajev
ne skupnosti pa tudi občine 
z obeh strani Kolpe dobro 
oziroma celo zgledno sode
lujejo. Pogosto pa se zatakne 
na medobčinski oz. republiš
ki ravni Da likih in podob
nih zapletIjajev privaja še pri 
gradnji ali popravilu mostov.

Že več let potekajo tudi 
brezuspešna dogovarjanja o 
popravilu jezov na Kolpa, k i 
so metkepnibliškL Vsi ti 
jezovi so močno poškodo
vani in puičajo vodo. Zmudi 
tega ob deževju in taljenju 
snega voda hitro odteka in 
prihaja do poplav v srednjem 
in spodnjem toku, poleti pa 
je voda nizka in se močno 
segreje, kar je  gotovo tudi 
eden izmed vzrokov -  če ni 
to edo glavni ali edini vzrok 
— da vsako poletje pogojno  
v Kolpi ribe, predvsem ple
menite, ko t so lipani, postrvi 
in sulci

J . PRIMC

SKAKALNICE VABIJO -  Že več let oz. celo več deset let prirejajo na smuča rde ih skakalnicah v 
ribn ik i (pa tudi kočevski) občini lokalna in območna tekmovanja. Najbolj .znane so dcakalnice pri 
Sodražici in v Loškem potoku. (Foto: Drago Mohar)

Na smuko na Travno goro
L etošn jo  z im o  prišlo na  T rav n o  goro  tu d i  več  skup in  

šolarjev  iz Z agreba , k i  so se t u  učili  sm u ča t i

KOLIKO VIKENDOV?
V  pripravah na popis prebivalstva 

v kočevski občini so doslej j 
u gotovih, da bo potrebnih o k o l i90  
popisovalcev in k jk ih  12 inštruk
torjev. Občinska p o p isu  koraisfa je 
doslej zbrala še nekatere podatke o  
vikendih m občasno nasrijjmii oz. 
ne nase jenih hišah. T aka objektov 
je  po doslej zbvanfli podatkSi v  KS 
Osilnica 22, v  KS F o j t a d a  dolina 
in KS Draga p o  25 , v  K S  K oste l pa  
101, m edtem  ko  izostal®! šestih KS j 
še n i podatkov.

Nekateri v ribniški občini te 
| dni spel ngotav|3)o,da so v nji

hovi občini velite možnosti za 
razvoj zimskega turizma. T o  
velja predvsem, kadar so zime 
prave, z mnogo snega, ko t letos.

Smučarski tereni v  Sodražici 
Loškem potoku, na Travni gori in 
drqgod so letos jaiteenili veliko 
fub ite iev  z im i i i  športov. N e
dvomno pa je za turiste naj bo § 
privlačna Travna gora nad Sodraži
co, kjer so razmetoma dobri pogoji 
ne le za smuko, ampak tudi za 
udoben in m rea počitek.

Lepote Travne gore so znane 
I daleč o k o l i  To potijuje tud i dej- 
j avo , da  j e  te  d n i v  dom u na 

počitnicah 65 učencev osnovnih šol 
iz Ljubljane in Zagreba.

» U č en a , k i  so v  smučarski 
[ kolon j i  so zelo zadovoljni s hrano, 

prenočišči in ostalim . Se posebno 
; pa »  zadovoljni, ke r je  zelo veliko 

jga," pravi upravnik d  oma na 
I Travni gori R om an Režič. Pred to

OCENA
SAMOUPRAVLJANJA
V okvari priprav na tre tji kongres 

j samouprav jalcev  Jugo slavje bodo v 
I r ib n ik i  o b č in i ocenili sam oupravja- 
I nje v združenem  delu, samoupravnih 
I interesnih skupnostih in krajevnih 
j skupnostii. Javne razprave bo orga

niziral k lub  samouprav ja  lcev, n o sil
ca razprav pa  sta SZDL in sind lkat 
ob  pom oči Z K  V  obdobju  razprav 

I bodo evidentirali tu d i m ožne delega- 
| te za kongres. Ribniško občino bo 

zastopal e n  delegat.

skupino je  b ila  v dom u že  ena 
skupina šolaijev iz Zagreba. Vabljive 
so tu d i nizke cene celodnevne 
od trbe, k i znašajo za učenca 200, za 
odrasle pa 250 din na dan.

»Pokazalo pa  se je , da naši tereni 
potrebujejo tudi smučarsko vlečni
co. Če b i jo  im eli bi bilo gotovo 
gostov iz okoliških krajev pa tudi 
oddaljenejših mest precej več. Mladi 
pa potrebujejo tu d i zabavo. Do 
nedavnega smo imeli odprt disco, k i 
bo že čez nekaj dn i spet začel 
d e la t i"  pravi upravnik Režič.

Travna gora je  privlačna za turiste  
in izletnike vse leto , ne le kadar je  
sneg. Prav je  tu d i  da  b i dobila 
smučarsko vlečnico, oz. bi jo  celo 
že morala im e ti ko t jo  je  že  imela. 
Letoarjo zimo so bila zaradi ugod
nih snežnih razmer na sm učiščih in 
smučarskih čak a ln icah  v različnih 
krajih ribniške občine mnoga tek
movanja, šole smučanja itd. Kljub 
tem u pa lahko trdim o, da  nimajo 
p a v  t is t i  k i  menijo, da »ima 
ribniška občina velike m ožnosti za 
razvoj zimskega turizm a". Spomni
mo se samo nekaj let nazaj, ko so v 
Sodražici postavili vlečnico pri Iz- 
berju, nato  pa kar nekaj let n i bilo 
p a v e  zime in se je  sneg obdržal le 
nekaj d n i a li tednov. Za pravi zimski 
turizem  je  namreč gotovo potreben 
sneg vsaj tri mesece, če  ne celo več. 
T o pa p o m en i da bomo še vedno 
m arali p e p u s tit i  zimski turizem 
krajem oz. celo obm očjem , k i leže 
p e c e j nad 1.000 m  nadmorske 
višine. Kljub temu pa bomo seveda 
tu d i pri nas skušali sneg še bolje 
izkoristiti ko t smo ga doslej, in 
pritegniti v naše kraje še več 
ljubiteljev bele o p o jnosti

M. G. in J. P.

Velik naval v 
plavalni bazen

Po nekaterih zapletljajih, k i so 
nastali že po uradni otvoritvi 
plavalnega bazena v R ibnici je 
26. januarja bazen končno snre- 
jel prve redne plavalce. Že p v e  
dni pa je  bil naval zelo velik. Sa
mo v eni izmeni je  nekega dne 
p iš lo  na kopanje kar 130 obča
nov, m edtem  ko je zmogljivost 
bazena 50. Tako ima u p av a  pre
glavice zaradi pevelikega navala 
kopalcev, medtem ko so nekate
ri pričakovali da bo zanimanje 
za kopanje manjše. Upamo lah
ko le, da naval po prvem navdu
šenju ne bo uplaniL

Prve izkušnje so pokazale tu
di, da bo zaradi primernega reda 
in discipline v bazenu treba spre
je ti še nekatere ukrepe. Med dru
gim bodo uvedli prodajo vstop
nic vnaprej, na njih pa bodo oz
načevali dan in uro kopanja. Ce
na vstopnioe je  20 din za uro.

Čas poizkusnega poslovanja 
bazena je minil. Za redno posta
vanje so med drugim že izdelali 
urnik kopanja, k i določa, kdaj je  
kopanje za člane posameznih de
lovnih kolektivov in kdaj za vse 
občane. Bazen bo zaprt ob sobo
tah in nedeljah, vsaj začasno, ker 
sedanjih 9 plavalnih učiteljev ne 
more zadovoljiti žeja vseh, da bi 
bil bazen odprt vsak dan. Razen 
tega bodo v teh  dveh prostih 
dnevih precej privarčevali pri 
elektrik i in k u rjav i Hkrati je 
uprava športnih objektov tudi 
zaradi varčevanja odločila, da 
zapre vsak dan bazen in športno 
dvorano že ob  20. uri. To bo 
n a jb o j  prizadeto rekreacijske 
skupine, ki so imele doslej vadbo 
kasno zvečer.

Uspehi nad pričakovanjem
Kaj so de la le  k o m is i je  m lad inskega  vodstva?

V zadnjih šestih mesecih lani, 
odkar vodi m ladtoko organi
zacijo  rib n ik e  občine novo 
predsedstvo, je  bilo delo uspeš
no m plodno ter je  preseglo vsa 
pričakovanja. Zelo uspešno so 
delale posamezne komisije.

i v  n  m, a ra  idejno politično delo
je  lanio iganirirala  več okroglih miz, 
na katerih  so razprav ja li o  tem ah, k i 
zanimalo in zadevajo mlade: »Alko
holizem m ed  m ladino", »Družbeni 
položaj m ladih" in druge.

K om isfa za šport j e  orjanizirala 
d v a  kolesarska trim a, kolesarsko 
tekm o, sm učarski veleslalom, smu
č a r k e  k a k e ,  tekmovanja ob dnevu 
iep u b lk e , organizirala je  namizno
teniško sekefo , rek reacfo  za mlade 
in drago.

Komisija za informiranje in pro- 
. pagatrdo je  izdala tri številke svojega 

rednega glasila, literarno glasilo »Na
to m isli", pisala je  plakate m drug 
propagandni materiaL

. Komisija za splošni juddei odpor 
je  organizirala pohodno brigado, v 

j katero je  včlanjenih 40 mladih, prav 
toliko tabornkov  iz osnovne šole 
Ribnica in radioam aterji

Komisija ra  ku lturo  je  caganizra- 
, la 4  plesne več a  c, 4  koncerte in 6 

glasbeni! večerov. Sodelovala je  pri 
vseh proslavah državnih in republiš
k i!  praznikov. V komisiji dela 15

za red  v njih. V tej kom isgi dela 7 
mladincev.

M. GLAVONJIČ

PLAN SPREJEMAJO
Na ponedeljkovi seji zborov ob

činske skupščine Ribnica bodo 
predvidoma sprejeli predlog družbe
nega plana občine za naslednjih pet 
let, obravnavali pa bodo še varstvo 
predšolskih otrok v minulem letu, 
razmestitve programov usmerjenega 
izobraževanja, poročilo o delu delu 
izvršnega sveta in upravnih organov 
za lani ter delovni program za letos 
in več drugih zadev.

R IB N IŠK I ZO BO TREBCI
PR IL JU B L JE N I SMUČARSKI 

SKOKI -  Najprivlačnejši zimski 
šport v R ibniški dolini so nedvomno 
sm učarski dcokl V minulih dveh 
mesecih je  bilo veliko število prire
ditev, k i so privabile p reko /.000 
gledalcev. Najzanimivejse prireditve 
so bile v Sodražici nato v Loškem 
potoku, R ibn ic i Dvorski vasi Veli
k ih  laščah in Dolgi vasi Prav v te h  
krajih in njihovi okolici pa je  tu d i 
največ dobrih in uspešnih hrabrih 
skakalaev.

K om isfi za mladinske delovne 
akefe je  bila posebno uspešaa pri 
delovnih akejah v Trubarjevi ulici in 
v ribniškem gradu. Pomagala je pri 
organizac^i mladinskih detovnii bri
gad. V akefah je  sodelovalo 90 mla
dincev m mladink.

Komisija ra klubdto dejavnost je 
opremila k h b k e  prostore in derbela

PSI BREZ GOSPODARJEV -  Po 
ribniških ulicah je  vedno, tudi pono
č i  veliko psov, za katere lahko 
upravičeno domnevamo, da nimaio 
gospodarja ali pa gospodarji premalo 
sk rb jo  zanje. Potep inski psi se za
držujejo največ okoli stanovanjskih 
blokov in kan t za sm eti Zaradi ste
kline, k i se približuje tud i že našim 
krajem, ni treba pou d arja ti da so 
potepuški psi še posebno nevarn i

KULTURNI PRAZNIK -  V po
častitev Prešernovega dne je  osnov
na organizaega ZSM izvedla v dvora
ni JLA enourni kulturni program. 
Mladi so to k ra t nekoliko drugače 
oblikovali in izvedli program. Gle
dalci so b ili o programu različnega 
mnenja. Mladi so p rikazali kakšna 
je  dejanska kulturna raven v R ibnici

VSTOPNICE ZA VOJAKE -  
Ob začetku obratovanja je uprava 
telesnokulturnih objektov v Ribnici 
podarila ribniški vojaški en o ti 100 
vstopnic za plavanje. To je  nadalje
vanje dobrega sodelovanja med ob
čani in vojaki

BREZ PRIPOMB -  K om is?a, 
k i je opravila pregled finančnega po
slovanja Uprave telesnovzgojnih ob
je k to v , m  odkrila nobenih pre- 
krškov. Zaključni račun za lani je 
pokazal da so imeli za preko 9 mili
jonov dinarjev dohodkov in izdat- 
k ov.

— Kaj praviš na našo medved
jo  statistko  o cenah in standar
du?

— Da moraš pač vedno upo
števati že dolgo znano resnico, 
da je  statistika točen zbir ne
točnih podatkov.

KOČEVSKE NOVICE REŠETO



Boj za bogatejšega skrbnika
K rajevne s k u p n o s t i  se bo je ,  d a  ne  b o d o  m o g le  vzd rževa ti

vseh cest

Ceste so neprestano vzrok 
negodovanja občanov, vendar 
marsikdaj ni jasno, kdo vse je 
odgo voren za njihovo vzdrževa
nje. Šele odlok o načinu uprav
ljanja in gospodaijenja z njimi 
bo to dokončno določil. Osnu- 
tek je  v javni razpravi. Sodeč po 
zanimanju in pripombah v dele
gacijah občinske skupščine, bo 
odziv nanj zelo živahen.

Za magistralne in regionalne ceste 
skrbi republiška interesna skupnost 
za občinske (lokalne) pa do sedaj 
tega ni urejal noben predpis. Ceste, 
ki jih  osnutek  odloka uvršča med 
tekalne, so naštete, vendar ne vse, k i 
po mnei\ju krajevnih skupnosti za
služijo, da b i gospodarila z njimi 
občinska skupnost za kom unalno in 
cestno dejavnost.

Pomisleke so izrazile delegacije iz 
bojazni, da jih  krajevne skupnosti 
zaradi om ejenih finančnih m ožnosti 
ne bi mogte zadovoljivo vzdrževati 
Tako na prim er na Bizeljskem zahte
vajo, d a . bi uvrstili med občinske 
ceste tudi odsek Dram Ja -V itn a  vas. 
Prevoz šolarjev P °  nJej morajo več
k r a t  začasno opustiti, ker krajevna 
skupnost n i k os vzdrževalnim d e 
lom. T udi A rtičan i ugotavjajo, da je 
njihova cesta izpuščena. KS Brežice 
zahteva ponovno ovrednotenje ulic 
in se ne strinja s tem , da  jih  toliko

uvrščajo med nekategorizirane ceste 
te r  nalagajo skrb zanje krajevni 
skupnosti.

N a Č atežu  predlagajo, da  bi cesto 
D vorce—Že jn o —Sobenja vas poso
dobili še naprej, in ne samo do 
Sobenje vasi. Potem  bi lahko vpeja li 
krožno avtobusno progo, k i b i pove
zovala tri krajevne skupnosti: Č atež, 
Krško vas in Mrzlavo vas. G re za 
okoli 1300 m etrov dolg odsek, k i b i 
ga m arali uvrstiti m ed tekalne ceste. 
Tudi v Se nt le na rtu  vztrajajo, naj 
prevzame odgovornost za vzdrževa
nje njihove ceste o bčinska  interesna 
skupnost, saj jim  jo  un iču jejo  števil
ni tovornjaki s prevozi k  Slovinu, v 
Pekarno in h  Kurivu.

Z nekategoriziranim i cestami 
upravjajo in gospodarijo krajevne 
skupnosti Te tu d i do ločijo , kdo je  
dolžan vzdrževati p o jsk e  in dovoz
ne p o t i

O dgovornost za občinske  ceste pa 
n i prepuščena izk ju čn o  interesni 
skupnosti, ampak jo  delno prevzema 
nase občinska skupščina in njen 
izvršni svet. Ta obravnava dolgoroč
ne in srednjeročne programe za 
vzdrževanje, obnovo in graditev lo
kalnih cest te r  daje soglasje k  fi
nančnim  načrtom  in letnim progra
mom za om enjene naloge. Prom etne 
znake, napise in opozorilne table pa 
postavja  in vzdržuje upravjjalec 
ceste.

J .T .

Naglušni pri sklepih
a

V p lansk ih  d o k u m e n t ih  je  p re m a lo  stab ilizacijske  
n a ra v n a n o s t i  — K o m u n is t i  pri t e m  niso  dovo lj

d os led n j i_____________________

Z zadovojstvom  ugotavjam , 
da je  vsaka seja občinske 
konference ZK boljša od prej
šnje in žal mi je, da zadnja n i  
bila sklepčna, je  izjavil 
predsednik OK ZKS v Brežicah 
Ignac Regovič. Povedal je, da 
seje pridobivajo na vsebinski in 
akcijski vrednosti, da so dnevni 
redi prilagojeni najbolj žgoči 
p ro b lem atik i ob kateri noben 
kom unist ne more o sta ti ravno
dušen. T udi iz obravnav v 
osnovnih organizacijah veje 
večja zavzetost. Spodbuja jo 
zlasti stabilizacijska naravnanost 
pri ocenjevanju gospodarskih 
razm er in načrtovanju razvoja v 
novem srednjeročnem  obdobju.

-  A l i je  ta prevladala tudi v 
dejanjih?

— Ž a l ne v ce lo ti Konferenca 
je zahtevala od kom unistov v 
v odstvih gospodarskih orga
nizacij, da vgradijo v plane za 
novo petletko sklepe CK ZKS in 
CK Z K J, vendar tega niso 
dosledno upoštevali. Bilo bi 
precej drugače, če  bi člani 
konference to , kar slišijo in za 
kar se izrekajo na njenih sejah, 
prenesli v svoje delovne organi- 
zac je , v krajevne in interesne 
sk upnosti Sk lepi potem  ne bi 
zvodeneli

Tako smo na primer p ri 
investicijski politiki posebej 
omenili, da so naložbe preširoko 
začrtane in opozorili kom uniste 
v izvršnem svetu in upravnih 
o.-ganih, naj pripravijo spre
membe, č e  bo  to po trebno. 
K onferenca na zadnji seji p ri 
obravnavi resolucije za letos n i 
slučajno ugotovila, da je  v njej 
premalo poudarka na  razvoju 
km etijstva, zato naj b i kom unisti 
pri Agrarii in Slovinu v tem 
dokum entu  zagotovili in ten
zivnejši razvoj družbenega in 
zasebnega km etijstva. Bile so 
tud i pripom be na samoupravne 
sporazum e SIS in na  ra ču n  
šolstva. Kaže nam reč, da so 
kom unisti v šolah preslišali 
stališča ZK. T ako so se na 
prim er za združevanje referen
dum skih sredstev odločile le tri 
šple, m edtem  ko  drugod n i 
opaziti nobenih  prem ikov v to 
smer. V planskih dokum entih  
izobraževalne SIS tud i n i bilo 
nič dodatnega storjeno za 
celodnevno šolo in podaljšano 
bivanje, m edtem  ko  so telesno— 
kultu rna in kulturna skupnost 
ter skupnost požarnega varstva 
pokazale večje ž e je  od m ožnosti 
za njihovo uresničevanje v tem  
obdobju . J .T .

NOVO V BREŽICAH
K A J,N A PR A V I MRAZ -  K o se 

je brežiška knjižnica preselila v nove 
prostore, je  bila več ko t mesec dn i 
zaprta za obiskovalce. Prostori niso 
bih ogrevan i Zaradi tega se daj ne 
smemo čud iti manjši izposoji knjig. 
Mladina si jih  je  izposodila 13487, 
odrasli 16477. Med č la n i prevla
dujejo osnovnošolci in srednješolci, 
teh  je  1088, odraslih pa le 339. Za 
občino  je  to zelo malo in dokazuje, 
da se n iti tisti, k i tarnajo, kako si 
knjjg zaradi draginje ne m orejo 
kup iti, ne spomnijo, da so v 
knjižnici vsakomur na voljo.

ne bo smel n ih če  obešati na zvon ali 
j ih  celo z lorab lja ti

VSI BOMO OŠTEVILČENI -  
Jugoslovani se bomo letos popisali 
V brežiški o b č in i p rip rav ja  to 
akcijo občinska popisna komisija, ki 
j i  predseduje F ranc  Bukovinsy, 
načelnik oddelka za notranje 
zadeve. Člani so Mimica Avsec, 
Janez Trebušak, M arja K ožar, 
Stanko Cerjak, Zvone Ilovar in 
Marjan Horžeru Popisovalci bodo 
obiskali vsako gospodinjstvo po
sebej. Podatkov, k i j i^ b o d o  dobili,

BREŽIŠKE VESTI

Zakaj šele  
zadnji 

trenu tek?
Resolucija 81  o d lo ž e n a

Tako vprašanje so si zasta
vili delegati zbora združene
ga dela, ko so jim  na seji 10. 
februarja prebrali stališča 
predsedstva OK SZDL do 
resoludje o  letošnjem razvo
ju. Menili so, da b i bilo 
bolje, če b i bile delegacije že  
prej seznanjene z  njimi, saj 
je  osnutek v razpravi že  od  
novembru, s pripombami do
polnjeni predlog pa od  druge 
tretjine januarja. Po usklaje
valnem postopku med zbori 
so sprejem resolucije odložili 
do naslednje seje.

Pripombe so tehtne in se
stavljala jih  bodo upoštevali 
pri dopolnjevanju predloge 
resolucije in z  njim seznanili 
delegacije Pozno je, vendar 
ne prepozno, čeprav b i druž
benopolitične organizacije 
lahko vzd e  resolucijo prej 
pod drobnogled. Predsed
stvo SZDL je  razpravo o  njej 
imelo na dnevnem redu že 
19. jam arja, pa jo  je  odloži
lo, ker je  občinska uprava 
razposlala gradivo id e  dan 
ali dva po tistem. Pripombe 
je  predsedstvo dalo že tudi 
n a osnutek, vendar manj 
tehtne. Takrat namreč 
usmeritve še niso bile jasne 
in do volj dokumentirane s 
podatki, k i so pral. pozneje 
na plan.

Kaj torej zahteva SZDL v 
svojih stališčih? Več pozor
nosti km etijstvu, zlasti pri
delovanju hrane, kadrovski 
p o litik i, usmerjenemu 
izobraževanju, stanovanjsko 
-komunalnemu gospodar
stvu, krajevnim skupnostim  
in izdelavi prostorskega pla
na, k i je  nepogrešljiva sesta
vina družbenega plana. Re
solucija naj bi jasno opre
delila tudi spodbujanje raz
voja prioritetnih področij,
naloge pri povečanju izvoza 
in zmanjševanju uvoza suro
vin. Predvsem pa bi morale 
najti v njej prostor tiste na
loge, k i se jih morajo v 
občini lo titi v prvem letu 
novega petletnega obdobja, 
čeprav so po svoji vsebini 
dolgoročne. Gre za to, da 
vlak napredka ne b i prehitro 
odpeljal

Resolucija naj b i vsebova
la tudi dogovorjene stabiliza
cijske ukrepe pri razporeja
nju do hodka, pri investicijah 
ipd. Oblikovana naj bo tako, 
da bo zajemala vsa področja, 
od gospodarstva do družbe
nih dejavnosti in celotnega 
živfenja v občini, hkrati pa 
naj odraža čim  večjo enot
nost in  pripravljenost za 
učinkovito akcijo.

JE ŽENSKAM KULTURA B LIŽ
JA? -  Poskusi za uvejav itev
kulture v združenem  delu  v 

. brežiških kolektivih nimajo pravega 
odziva. Ne zapisane ne izrečene 
besede ne najdejo plodnih ta l in 
povabila na kulturne prireditve
obležjjo v predalih. Č astna ig em a  
pri tem  je  kolektiv Jutranjke, v 
katerem  so se že udom ačile
nekatere zvrsti ku ltu rn ih  dejavnosti 
Vrata so vselej odprta  likovnim 
razstavam in delavke prav tako  rade 
prisluhnejo gledališki besed i T udi v 
do bovški Beti poskušajo ubrati 
podobno pot, m edtem  ko  v drugih 
kolektivih ni opaziti takih ž e ja .

SAMO V BREŽICAH 
JE 3 00 VOZAČEV

NAJPREJ PLAČANO ZADNJE 
NA VR STI — A vtobusna postaja bo 
kmalu nared in pogled nanjo je  
zaradi urejenejšega okolja prijetnejši 
kot ob  o tv o ritv i Za zdaj so še brez 
elektrike, čeprav so m orali denar za 
transform ator najprej o d š te ti

Pri šofcfcih dejavnostih niso 
I*izadeti le učenci te l z  dvoiz
menskim poukom, ampak tudi 
v o a č i  z  drugih faL Samo v osnovni 
šoli bratov Ri> arjev je  300 vozačev, 
ki se ne morejo enakopravno 
vključiti v  interesne dejavnosti Še 
slab« se gpdi vrst n d o m  v šolah'z  
dvoizmenskim delom . Te so 
občini še vedno štiri. N jiiovi učenci 
so namreč prikr^šani tudi 
dopolnilni in dodatni pouk, zato je 
poglavitni c i |  izobraževalne skupno
sti v srednjeročnem obdobju prehod 
na enoizmenski pouk na vseh šolah 
v o b č in i

V GOSTEH LIKOVNI 
K L UB IZ KOČEVJA

V D om u JLA v Brežicah bodo 
20. februarja  odprli likovno razstavo 
članov kočevskega Likovnega kluba. 
Svoja dela bodo prikazali Savo 
Vovk, Janez A rko, Stane Hočevar, 
Marjan K užnik, F ra n c  Lovšin, Ivo 
Paradj k ,  D ušan Vidm ar in Peter 
Vovk. E m il Glad in Rado Me glič 
tokrat ne razstavljata, ker sta 
brežiško občinstvo seznanite s svojo 
ustvarjaInostjo la n i Dom JLA že 
dlje  časa sodeluje s tem  k lubom , ki 
uspešno gostuje tudi v drugih krajih 
Slovenije.

Krški žvečilni gumi osvaja
m p eria l  t o z d  Ž i t a  lani izvozil za  2 0  m il i jonov  izde lkov  — Ž v eč i ln i  b o n b o n i  uveljavljeni 

na  z a h o d n e m  t r ž i š č u  — L e to s  p ro d o r  na Bližnji v z h o d  .

Ž ito-T O Z D  Imperial v Krškem je  po izvozni usmeijenosti 
nedvomno organizacija, kakršnih bi si želeli v tem času še več. 
Krški žvečilni gumiji so se že uveljavili v Zv ezni republiki Nemčiji, 
Angliji, utirajo si pot v Avstriji in na Nizozemskem, letos pa se 
odpira tudi tržišče na Bližnjem vzhodu.

„Smo že toliko uveljavljeni, pirjev. Cene močno rastejo. Cen 
da nam ni treba izvažati za n aših izdelkov ne moremo dvi-

odsotno povprečno 28 zaposle
nih. P. PERC

vsako ceno, zato nism o izvažali 
tudi v ZDA,“ pojasnjuje direk
tor 247-članskega, pretežno 
ženskega kolektiva, Franc Ko
vačič.

Lani so količinsko izvozili za 
dobrih 60 odstotkov več izdel- 
k  ov ko t le to  poprej in ustvarili 

a 20 milijonov deviznih dinar- 
ev. Za triujejo, da bi doseženo 
še presegli, če se ne bi tako 
pogosto menjal zunanjetrgovin
ski sistem. Devizni režim zno
traj tega se je lani spremenil 
štirikrat: od ,95-odstotnega
samostojnega razpolaganja z de
vizami so pristali pri 65-odst.! 
Da je  tozd Imperial aktiven 
izvoznik, potrjuje komaj 17 
o d s t uvoza. Lani so izdelali 
2.327 ton raznih žvečilnih gu
mijev, letos načrtujejo že 3.000 
to n .

„Domača surovina — kristal
ni sladkor je  hud problem ;prav 
tako smo prizadeti zaradi vseh 
vrst embalaže — kartonov, pa-

Prašičereja 
obeta kmetu 

pravi preobrat
G ovori  k m e t  S ta n k o  K o

d r i č  s P ris tave  o b  Krki

Na manjši km etiji na Pristavi 
ob Krki gospodari S tanko Ko
d rič . O če, k i je v 76. letu, je  
sicer še vedno lastnik, toda  od 
petih  o trok  je  dom a osta l samo 
Stanko in se tako zapisal trdem u 
k  m ečkem u delu. Ž e od pričetka  
km etovnaja je kooperan t k rške
ga Agrokom binata. Star hlev je
ddlno obnovil sam, na šestih 
hek tarjih  obdelovalne zemlje 
(skupaj meri km et Ja  9 ha) in pri 
živini m u  pomaga žena, bodoč- 
n  ost pa  si ž e  ustvarjata sinova.

„Strojev je  bolj malo in ro k e  
pridejo še kako prav," pove 
S tanko, a vendar našteje kar 
lepo vrsto  m ehanizacje: trak tor, 
obračalnik, stroj za ličkanje. V 
hlevu je  privezanih 9 glav živine, 
predvsem krave. „Mleka oddam  
na leto 4 .000 — 5.000 litrov, 
oddam  pa tud i povprečno po 
dva p itanca," pripoveduje Stan
ko in se ozira po bližnjem travni
ku. „Z em Ja  je  premalo pa še 
razdrobljena je. Precej sovašča
nov n i bilo za kom asac jo , če
prav so prav največji nasprotniki 
danes t is t i  k i  najbolj obžaluje
jo ."

Tem elji za svinjski hlev so že 
narejeni, ves m aterial je dom a. 
„Zanesljivo grem prašičereji na-

Stanko K odrič: Jeseni bomo 
končali izgradnjo svinjskega 
hleva
p ro t i  TOK K ooperacja  mi je 
dal 150 tisočakov posojila in 
je sen i ko  bo hlev k ončan , bo v 
n je m  našlo p rostor 20 plem en
skih svinj. Pričakujem  velik pre 
o b ra t, napredek za km et Jo .' 
Veseli se, ker bo  v b liž ijem  
Podbočju km alu nameščena no- 
v a telefonska centrala, od katere 
si tu d i Pristavčani obetajo nekaj 
priključkov. Potem  ne bo treba 
več zaradi slabih telefonskih 
zvez h o d iti v 6 kilom etrov od
daljeno Kostanjevico, da bi s 
postaje milice priklicali pom oč 
zdravnika ali živinozdravnika.

.P. P.

govati ko t naši dobavitelji, saj 
n e bi bili konkurenčn i na tujih 
trgih, kjer pač ne priznajo naše 
inflacije," pripoveduje inž. Ko
vačič. Vodja finančno-računo- 
vodske službe Bogo Novak 
om en i, da so lani v Imperialu 
delavci ustvarili za dobrih 20 
milijonov akumulacije (24 odst. 
več ko t 1979!), in so med 
vodilnimi v občini, po višini 
osebnih dohodkov pa bolj na 
repu. Zategadelj bodo skušali 
ugodne poslovne rezultate še 
bolj vgrajevati v spodbudno na
grajevanje po delu. Brez dvoma 
bo k tem u lahko prispevala 
boljša kvalifikacijska sestava in 
zmanjšanje izostankov. Zaradi 
boleznin in porodniških do 
pustov je  bilo lani skozi vse leto

Da mladim 
uniforma 

ne bo pretesna
K a d r o v a n je  za vo jaške  pt>' 

k lice  bo lj  n a č r tn o

„Leto s smo dejansko pozno zaČ£ 
li s p rip ravam i zato bo 
aktivnosti za šolsko leto 19811° 
p o stav jen  že v septem ber," je  neP°"
sredno po sredinem  prvem se:stanku
akcjskega odbora  za spremljanje ® 
usmerjanje m ladine v vojaške šole ® 
poklice povedal predsednik odbora 
Stane C ub er.

Lani je  sam pridobil 16 kandB^: 
tov; dok o n čn o  se jih  je  odtočilo > 
izbran p a  je  bil le eden. „Letos 
imamo 6 kandidatov za s r e d n j e  voja
šk e  šole, vendar še n  iso oddali p o *

biti:

DELEGATI O 
RAZVOJU

V petek , 27. februarja, bodo 
vsi t r je  zbori krškk občinske 
s upščine ločeno razpravJali 
med drugim  o osnu tku  odloka o 
sprem em bah in dopolnitvah 
sta tu ta  občine. Delegati bodo 
veijetno največ pozornosti po
svetili predlogu reso lucje  o 
družbenoekonom ski po litik i in 
razvoju krške občine v te m  letu . 
Pričakovati je, da bodo sprejeli 
tu d i program  dela o b  inske 
skupščine za leto  1981.

nje. T a  form alnost pa mora 
izpolnjena, če  naj z mladincem reS"; 
no računam o," pripoveduje Cuber- 
Precej bolj so v K r£ : em zadovojni* 
u smerjanjem kadrov za štud j sp*0* 
nega Judskega odpora na JubJanski 
faku lte ti za socio togjo , politične 
vede in novinarstvo. Poleg študentke 
v 2. letniku je  kar šest takih, ki 
uspešno študirajo ob delu.

„N a vseh šolah b i m orali btfi 
.usmerjevalca,* saj je  živa beseda 
največkrat učinkovita . Pripravljam0 
pogovore s starši in  ponovno pisn,e” 
no  in fo rm acjo ; tu d i preko gbsu 
OZD, v krajevnih skupnosti*’ 
IN DO K bom o skušali sp rem eniti0®' 
nos d o  vojaških poklicev. Kajti raV' 
no slaba obveščenost je  nemalotaat 
kriva, da se m ladi ne odločajo z3 
zanimivo delo  v eno tah  JLA ,“ P°' 
jasnjuje predsednik Č uber. p. P.

SREČANJE V PRIJATELJSKEM VZDU ŠJU -  ..Prepričan sem, da 
se bomo tudi v prihodnje z vso tenkočutnostjo in odgovornostjo 
vsak na svojem področju zoperstavljali vzbujanju nestrpnosti, 
zlorabi človekovih čustev in drugim pojavom, k i bi lahko skalih 
dobre medsebojne odnose," je  na sprejemu 12. februarja dejal 
predstavnikom verskih skupnosti predsednik SO K rsto  Silve 
Gorenc. Želje po dobrem  sodelovanju je  izrekel tudi predstavnik 
katol iških duhovnikov. (Foto: Jožica Teppey)

KRŠKE NOVICE
ALI ŽE  LETOS -  O bujeno delo 

posavskega konjeniškega k luba naj 
bi v Krškem čim prej prineslo novi 
hipodrom . N ačrt za dirkalno stezo 
že imajo, prav tako p a  odbrano 
zem j išče. Ker je  bila na istem  mestu 
na Krškem po Ju  steza tu d i že pred 
zadnjo vojno, načrtovana dete ne bi 
veliko stala. Ljubitelji konjeništva si 
željo  le to , d a  b i si zanimive dirke 
po dolgoletnem  prem oru lahko 
ogledali že letos.

seke je  novninaijev in informatorjev 
v združenem  delu. Za njihovo 
usposabljanje je  pripravila okvirni 
program osm ih predavanj. Priča- 
kujejo, da se bodo prvega seminar)2 
o novinarskih zvrsteh in stilistiki 
novinarskega pisanja, ki bo 6 . marca 
v Krškem, udeležili inform atorji in 
poklicni novinaiji iz celotnega 
Posavja.

DOBRODOŠLA POMOČ -  V 
senovskiT O Z D  m ariborske Metalne 
že nekaj let posvečajo vso pozornost 
dom ačim  predlogom za tehnične 
izboljšave in inovac je . Po njihovem 
številu so bili znani po vsej o b č in i  
novih pa n i manjkate n iti lan i Prav 
zaradi tega stopajo ta čas na višjo 
stopnico, pripravjajo  nam reč pravil
n ik za tako  imenovane „usm erjene 
inovacje” , s katerim i naj bi 
zaposleni reševali d o ločen  proiz
vodni problem-

SODNIKI ALPSKEGA SMU
ČANJA -  Krški sm učarski k lub  se 
je v zadnjem  č asu  izkazal z dobro 
organizacjo  sm učarskih tekm oana 
sm učiščih n a  Polom u na Gorjancih 
(rezultate ob jav jam o na športni 
strani); nj na sm učiščih na  Potomu 
na Gorjancih (rezu ltae  objavljamo 
na športn i strani); prav na teh  so 
ugo tov ili kako dobrodošli bi bili 
sodniki alpskega sm učanja. Zaen- 
krat ni v o b č in i še nobenega, gotovo 
pa bo  slika drugačna po oprav Je* 
n em  2 4 -u rn em  tečaju . Pričel se bo
23. februarja in še je  čas za prjave-

USPOSABLJANJE NOVINAR
JE V  -  K om isja za ag itacjo  in 
propagando pri m edobčinskem  sve
tu  Zveze k o m v n is to v .je  sklenila 
p o d p re ti pobudo podobne kom isje  
za inform ativno dejavnost pri krški 
občinski konferenci ZK. T a si je 
nam reč m ed delovne naloge v tem  
letu zastavila tud i ustanovitev

D V AKRA T NA ODER -  Učenci 
senovske osnovne šole, podm lad- 
karji igralske skupine DKD Svc^  
boda, so svojim 
odraslim  znova priprwvili gledali
predstavo. Na oder kulturne dvo- 

bodo 2rane Doma XIV. divizije - -
igrico ..Čarovnica, k i ni m °g'3[
z lobna", prvič stopili ju tr i °P °* ^ y ’
v nede Jo popoldne pa bo pono
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Napredek z manj štipendisti?
K ako  izboljšati  k a d ro v sk o  sestavo  v o b  č in i?  — L e tos  m anj k ad ro v sk ih  š t ipend ij

Klub samoupravljalcev sevniške občine je lani prejel zvezno kadrovskih štipendij za letos. 
Priznanje. Tudi z zadnjo javno tribuno o kadrovski politiki, Medtem ko je lani sevniško 
^poslovanju in izobraževanju v sredo, 11. februarja, so izbrali združeno delo razpisalo še 239 
Pravi predmet pogovora. kadrovskih štipendij, jih je za

Ka droviki iz delovnih organi- do v nepotrebnih težavah. Mi- letos predvidelo le 67. Če upo- 
z acij so naposled dobili prilož- hael Tomšič iz Lisce je zanikal rabimo še stare nazive za šole,
11 ost za neposredno izmenjavo nekatere pripombe, češ d a se je za poklicne šole razpisanih

in izkušenj. Tokrat so z druženo delo ni dovolj vključi- 51 štipendij, za srednje 12, ena 
I*edvsem predstavniki združe- lo v preosnovo izobraževanja. ~  =~ " ' ' ’ ‘
nega dela povzdignili glas ob „Kar je  bilo razprave, je bila ta,
Zamudah in tudi zatikanjih pri žal, usmerjena preveč v mrežo 
u veljavljanju usmerjenega šol. Po po^pbnih izobraževalnih 
^braževanje. Franc Hrušev ar skupnostih smo dah dosti pri-
12 Jutranjke je opozoril na za- p omb, občutek imamo, da so se 
®ude v posebnih izobraževalnih porazgubile, kot bi šle v dim,“
^Upnostih. Upamo lahko le, da je potožil.
16 bodo do povrni en ih ro k o v  se- Dr. Cve to Gradišar je ponovil

za višjo in tri za visoko. Nekaj 
se da pri teh razpisih še spreme
niti.

A. ŽELEZNIK

Z U P A N C  N A  „R D E Č E M  
P R A P O R U ’’

e bodo dogovorjenih rokov se- 
vsi resnično držali in da 

fktši, predvsem pa učenci, ki 
končujejo osnovno šolo, ne bo-

Ne odnehati!
Pota do  občinstva

Teden kulturnih priredi
la  ob slovenskem kultur- 
n&n prazniku v Sevnici je  
vhesel osvežitev v bolj lenob- 
2* zimski vsakdan. In ven- 
<̂ r: ali so bili ti nastopi 
zadovoljiva spodbuda prire- 
atteljem, predvsem pa nasto
pajočim, da se bodo pogos
ta  predstavljali javnosti?
. Slišati je bilo mogoče tudi 
j'zraze razočaranja, češ koli
bo praznih stobv v dvorani 
,* s se je  otvoritve razstave 
Kovnih del otrok v „Lisci“ 
zazen sodelujočih udeležila 
e peščica, ljudi Razstavo v 

tovarniški jedilnici je nato 
lahko videlo več sto delav- 
cev: Zanimiva razstava del 
Mirka Bogoviča v šoli je bila 
zal na ogled le nekaj ur v 
toboto in v nedeljo dopold
ne, popoldne je  bila že 
zaprta. Kar preveč sramež
ljivo jo je napovedoval le 
lepak pred šolo.

Obiskovalce Prešernovega 
recitala v izvedbi Odra mla
dih so kar prešteli A li jih je 
Mio 92 ali 98, ni poglavitno. 
Navsezadnje bi bili celo 
{akšnega obiska veseli v 
Mkšnem večjem kraju. Po
membno je, da so se pri 
^dru mladih spet našli sku- 
Paj- Svoje ča$e je že polnil 
Varane in jih tudi bo, če 
~°do spet igrali Več Sevni- 
čanov je  nedvomno zamudi- 
° lepo priložnost slišati na 
mednarodnih tekmovanjih 

Velja vljeni pihalni orkester 
°f skih železarjev. Po stano- 

tonjih so razneslili 500 vabiL 
odobra je  ogrel dlani ta- 

kar lepega številagledab 
fo/ učencev glasbene

Prireditelji naj torej kar 
Vztrajajo. „

A. Ž.

nekatere pripombe o pomanj- 
kjivi kadrovski politiki občine 
v preteklosti, kot je  to  povedal 
že na enem od zasedanj zbora 
občinske skupščine v jesenu 
„Tudi sam sem bil zdomec,“ je 
slikovito ponazoril primere sev- 
niških strokovnjakov in poslov
nežev, ki so uspeli drugod. Pod
črtal je , kako konformisti, na
sploh ljudje, ki ne želijo tvegati, 
niso gibalo napredka. Nihče ni 
bolj zrasel z okoljem in bolj
zagrizen za razvoj ko t domači posavski o bm očn i skupnosti Triglav,
k adri. „K dor giblje, išče novo, Zavarovalstvo se je  v Posavju zadiha
je  problem,“ je opozoril na *e ta  k p o  uveljavilo. Nekdanjih 80

Na tradicio nalnem srečanju samo- 
upravljaloev „R deči p rapor" v 
Kragujevcu sodeluje tu d i predstav
nik sevniške občine. Tja je  
odpotoval Maks Z upanc k o t č la n  
izvršnega o dbora  sev niškega k luba 
samoupravljalcev.

D E L E G A T I V 
Z A V A R O V A L S T V U

V petek so se sestali v Sevnici 
delegati vseh petih rizičnih skup
nosti v o b č in i  Izvolili so se 
potrebne organe za delo in 
z adolžitve, k i jih povezujejo v

težave kadrov, npr. iz Ju tra n j
ke, sevnišk ega radia in svoje 
organizacije, Doma počitka 
Impoljca.

Kako malo cenimo domače 
^udi, po svoje kažejo podatki o 
nerazumljivem padcu razpisanih

milijonov in kasa so v zadnjem  letu 
podvojili Delavci zavarovalnice še 
vedno opozarjajo, d a je  d o sti imetja, 
posebno zasebnih hiš, podza- 
varovanega. Ob vse sp lo šn i štednji 
zavarovalne premije ne bi smeli 
z apisovati na rep  izdatkov. Zavaro
vati želijo tu d i več živine.

VSE VEČ NASTOPOV — Najmlajša med sekcijami boštanjskega 
kulturnega društva Antona Umeka -  Okiškega je  folklorna. Noše 
so sešila dekleta sama. Vse bolj jih  vabijo tudi na nastope izven 
kraja. (Foto: A. Žleznik)

Vinogradniki ugnali v rem e
' M nogo d o b r ih  vin v m a ik o v šk em  o k o l i š u  — Predavanje

Znane so lanske težave 
kmetovalcev z vremenom. 
Ujme, posebno težave pri 
trgatvi, so hudo mučile vino- 
g radnike. Na zadnjem ocenje
vanju vin ožjega vinogradni
škega okoliša Malkovec pa so 
vsemu navkljub ugodno ocenili 
p o ra s t kakovosti vin. Zasluge 
pripisujejo predvsem strokov- 
nejšemu kletarjenju.

Za ocenjevanje lanskega pridelka 
je  strokovna komisija prejela v

SEVNIŠKI PABERKI
^LEDIJCk- jZLETI -  s predava
j e  zhahdgg hortikulturnega stro
j n a  M arka" Jelnikarja o 
T*nju 'vrtov m inuli petek je 

a sekcija zasavskega horti-
»Itur;
inja neg» društva končala preda-

‘ Za to sezono. Obe predavanj i 
izredno dobro  o b ' ikani. Ob 

L ^ n e -n  času bo sekcija povabila 
*e na strokovne izlete.

^°E»ELOVANJE IN POMOČ -  
S^vn« konferenca SZDL Se vnica 
b v ponedeljek, 23. februarja, 
k  K uri v sejni sobi občinske 
Alw e skupno sejo z upravnim  

rom turist'čnega društva. Va
šo tud i predstavnike drugih 

_ enopolitič:,ih  organizacij. Na- 
p roučiti program *ci 'stič- 

<l . društva, predvsem m ožnosti 
0vanja z drugimi društvi. •

skleniti kar naj- 
to j*  dogovor o p rio rite ti akejj za 

**ie leto,

BASISTA IŠČEJO -  O ktet 
boštanjskih fantov je  prisiljen 
opraviti nekaj zamenjav v svojem 
sesfavu. N e  kaj m anjših sprem em b 
bodo opravili pevci med seboj po 
g lasovih. Na novo pa bi potrebovali 
dobrega basista.

M'. ADI GLASBENIKI -  Gojenci ' 
glasbene šole H rastnik, predvsem 
oddelka' iz Sevnice, so pripravili v 
torek, 10. februarja, lep nastop v 
dvorani gasilskega dom a. Občinstvo 
je  posebno toplo pozdravilo trojico 
mladih glasbenikov, ki uspešno
nadaljujejo šolanje na * siednji- 
g lasben i šo li To so: pianist Bojan 
Gorišek, k itarist Z oran  Košir in 
klarinetist Vanjo Tomc.

NIC ODLAŠANJA -  K onec  
minulega tedna je  potekel tudi 
podaljštni vpis v razne oblike 
izobraževanja sevniške delavske uni
verze. Če  se namerava še kdo 
vključiti v večerno osnovno šok), 
naj se brž priključi.

oceno  29 vzorcev belih vin in 27 
vzorcev cvička. Za radi barve so 
izločili samo en vzorec belega vina.

O bčn i zbor vinogradnikov tega 
okoliša bo v soboto, 28. februarja, 
ob 18. uri v Tržišču. K o t običjano 
bodo tudi to k rat pripravili stro
kovno predavanje. Tisti, ki so p ri 
belih vinih dosegli vsaj 14,5 točke , 
pri cvičkih pa 13,8, se bodo lahko 
udeležili osrednje dolenjske po
kušnje v Novem mestu. Naj bolje je  
bilo ocenjeno beto vino Lojzeta 
Udovča z Malkovca -  s 15,4 točke. 
Sledijo: 2. Jožica Hrovat (15 ,2), 3. 
Lojze Udovč 4. Tine K lem enčič 
(15), 5. Izidor Sim ončič (14 ,8), 6. 
Marjan Borštnar (14,7), 7. Alojz 
Skoporc (14,7), 8. Slavko Trbovc 
(14,6), 9. Milan B orštnar (14,7), 10. 
Jože Papež (14,5), 11. Jože Lenič 
(14,5), 12. Rafael Blažič (14 ,5), 13. 
Ciril Tratar (14 ,5), itd.

Med cvički je  bilo najbolje
ocenjeno vino Franca Papeža iz 
Zgornjih Vodal (14,5 točke).
Sledijo: 2. Ciril Flajs (14,4), 3. 
Slavko Levstik (14,4), 4 .  Lojze 
Udovč (14 ,4), 5. Ciril T ratar (14,3), 
6. Jožica Hrovat (14,2), 7. Slavko 
Cešek (14,2), 8. Jože  Bregant
(14,1), 9. Marjan Borštnar (14 ,1), 
10. Iz  idor Sim ončič (14,1), itd.

KlIVNI&KI VESTNIK

B O ŠT A N J: SK R  B N E 
P R IP R A V E  Z A 
T E K M O V A N JA

Desetine boštanjskega gasilskega 
društva so se tudi lani skrbno 
pripravljale na tekmovanja. O bčin
sko tekmomnje je nato  zaradi 
slabega vremena in težav  pri spravilu 
pridelkov odpadlo. Članice so na 
republiškem  tekm ovanju v Ptuju 
osvojile peto mesto. Ta uvrstitev je 
vredna še toliko več, ker so bile 
razlike v točkah  med prvo- 
uvrščenim i izredno majhne. Kot 
pripravo za razna tekm ovanja so lani 
opravili 56 vaj.

Skrbi jih, kako kriti stroške
M ateria ln i  s t ro šk i  v m izarsk i industr i j i  vse bolj n a ra š č a jo  in j e  vprašan je , ali j ih  bo  o b  

s e d a n j ih  cenah  izdelkov  m o g o č e  kr i t i  — P rem ajhn i O D  za mizarje

„Pri nas detavd niso plačani za to, kar naredijo,” pravi direktor 
delovne orgpnizacje Trefes iz Trebnjega Janez Mihevc, katere 
proizvodni prodam  obsega izddavo pohištva in opreme za pdSlov- 
ne prostore. Hkrati s tem  to opremo tudi montirajo. Prav v tem pa 
tiči eden izmed vzrokov za težave te trebanj&e delovne organizad- 
je : dnevnice so za delavce premajhne, število kilometrov z osebnimi 
avtomobili om ejeno, tako da  je  v veliki meri oteženo izvajanje del 
na terenu.

Vendar pa to n i edina težava, 
s katero se zdaj v Trelesu uba
dajo. »Najbolj nas tarejo vse 
v išje cene reprodukcijskega m a
teriala. Za posamezne materiafe 
so se cene dvignile od 1 6 0  do 
30 0  odstotkov m  več, prav tako 
pa se je  podražil prevoz. Ker pa 
smo za vsa dela doslej sklenili

Zamrli tokovi 
v obveščanju
Ooena delegatskih odno
sov v mirenskem tozdu 
IMV ni pozitivna — 
Najbolj šepa pri obvešča

nju
Čeprav šteje osnovna or- 

g anizacija ZK v mirenskem 
tozdu IMV le 10 članov, kar 
je sorazmerno malo za 
5 0 0 — članski delovni kolek
tiv, pa je  njeno delovanje 
vendarle ču titi na vseh 
ravneh in pri vseh akcijah. 
Tudi izven delovnega kolek
tiva je  slišati glas te osnovne 
organizacije, saj je  moral 
njen sekretar Branko Sladič 
že večkrat poročati o 
po same zn ih težavah tudi na 
sejah občinske konference.

Med akcijami, k i so jih  v 
zadnjem času izvedli, je  
Branko Sladič na p n em  
mestu omenil oceno uresni
čevanja delegatskih odno
sov. Tako ko t v mnogih 
d rugih kolektivih tudi v tem 
niso povsem zadovoljni z 
delovanjem delegatskih od
nosov. R esje, da je  udeležba 
na sejah delegacij in na 
skupščinah primerna, žal pa 
je  vse premalo informacij 
med bazo in delegacijami, 
prav tako pa premalo 
informacij o sklepih dobijo 
tudi delavci. Prav hitrejšemu 
pretoku informacij, zlasti pa 
kvalitetnejšemu se bodo 
morali tudi v tem delovnem 
k olektivu bolj posvečati. 
Seveda pri tem  ne bo 
delovala osnovna organiza
cija osam ljeno, ko t se to 
rado dogaja.

„V zadnjem času smo 
veliko naših razprav posvetili

tudi odnosom med tozdom 
in delovno organizacijo, za 
katere lahko rečem o, da še 
niso doživeli kvalitetne pre
obrazbe. Delavce namreč še 
vedno skrbi, kako in kam  se 
bo delovni kolektiv razvijal, 
še posebej, ker se zdi, da s 
temelji planov še ni bilo vse 
povedano. Sicer pa smo na 
ravni konference osnovnih 
organizacij ZK v IMV, tam 
pa naša osnovna organizacija 
ni članica, govorili predvsem 
o uresničevanju stabilizacije. 
Dogovorih smo se, da bomo 
poslej še bolj prisotni v 
dogajanju v delovni organi
zaciji. Tako bo treba paz
ljiveje ravnati z materialom, 
varčevati pri prevozih, nad
urah in z energijo. Poostriti 
pa bomo morah tudi disci
plino. Žal pa nimamo in ne 
moremo imeti velikega vpli
va na izvoz in uvoz, saj smo 
za kaj takega premajhni.”

J .  S.

Janez Mihevc: »Večji material
ni stroški nam požrejo precej
šen del dohodka, tako da ne 
moremo v skladu z vloženim 
delom povečevati osebnih do
hodkov.”

pogodbe na ključ, torej po do
govorjenih cenah, smo se zdaj 
znašli v veliki stiski. Seveda pri 
investitorjih tudi obstaja razu

mevanje za naše težave, vendar 
kaj več od tega tudi vsi ne 
morejo prispevati. Tudi oni so 
namreč omejeni pri sredstvih za 
investicije. Tako nam vedno 
bolj narašč ajo materialni stroški 
in je vprašanje ali bomo prišli 
skozi, medtem ko se v tem 
trenutku zdi skoraj nemogoče, 
da bi povišali osebne dohodke, 
k i so zdaj veliko pod vloženim 
delom. Hkrati pa imamo še 
težave pri izvajanju del na tere
nu. Nimamo svojega avtomobil
skega parka, uporaba zasebnih 
avtomobilov pa j e omejena.” 

Kljub tem težavam se delo 
seveda ni ustavilo. Ta 53-član- 
ska delovna organizacija sklepa 
nove posle v Beogradu, Ljublja- 
n i, Zagrebu in celo v zamejstvu, 
saj so znani po kvaliteti izvaja
nja del. Imajo namreč strokov
no zelo usposobljen strokovni 
kader, katerega pretežno večino 
sestavljajo kvalificirani mizarji. 
Zato bi bilo škoda, ko bi se 
zaradi sedanjih težav začela po
javljati popoldanska dela v več
jem obsegu kot doslej. Prav to 
pa je  posledica premajhnih 
osebnih dohodkov, ki znašajo 
pri njih za kvalificirane mizarje 
od 6.900 do 7.500 dinarjev, kar 
je premalo za takšno delo.

DELO, KI PRINAŠA SKRBI — Delavci trebanjskega Ttelesa so že " 
lani sklenili pogodbe za precejšnje število poslov. Toda medtem so 
se zelo pod ražih materiali, k ijih  vgrajujejo v pohištvo. Zato se boje, 
ah bodo letos sploh končali pozitivno, saj je  vprašanje, če jim  bodo 
inv stitorji priznali večje stroške.

NOČNI SMUČARSKI SPEKTAKEL — K o se je  zima vendarle 
usmilila trebanjskih smučarjev in poslala na zemljo nove zaloge 
aiega, je  bilo mogoče izvesti nočni veleslalom, ki so ga 
napovedovali že prej. In res so bili preteklo soboto na trebanjskem 
smučišču izredno dobri pogoji. Poleg izredno hitrega snega in 
množice smučarjev od veteranov pa do cicibanov so imeli kaj videti 
tudi številni gledalci, ki so se kljub hudemu mrazu v velikem številu 
zbrali ob progi. Da je bilo tekmovanje v resnici zelo resno, je 
po&rbela tudi elektronska merilna naprava, ki so jo  Trebanjci 
u porabljali za merjenje časov. Na sik i: merilci so imeli kljub 
sodobni tehniki ob obilici tekmovalcev kar precej dela. (Foto: J. 
Simčič)

IZ KRAJA V KRAJ
ČAKAJOČ n a  z d r a v n i k a  -

Kdor še ni izkusil čakanja na 
zdravnika v trebanjskem  zdrav
stvenem dom u, bo težko verjel, da 
lahko tako dejanje pripejje na rob 
brezupa. Znala pa bi p repričati 
z godbico , ki se je  zgodila nedavno. 
Pri možakarju, ki je  čakal že do 
osme ure zvečer, da bi prišel na 
vrsto, je  neka ženska nenadom a 
opazila, da mu iz roke teče kri. O, 
pa res, je  rekel in se brez povabila 
napotil v am bulanto, kjer so ga 
zaradi rane takoj sprejeli To seveda 
ne bil bil noben dogod ek, če si ne b i 
om enjeni ruški pomagal sam. V 
ro k o  se je  nam reč urezal med 
čakanjem  na zdravnika, ker mu je 
zmanjkalo potrpljenja. Seveda ža  
dolgo čakanje n i bil kriv zdravnik, 
ampak na splošno pom anjkanje 
osebja v osrednji trebanjski zdrav
stveni ustanovi.

PA JE LE BIL NOČNI VELE
SLALOM -  Medtem ko so po

Trebnjem že krožile škodoželjne 
2godbioe o tem , kako se SK Trimo 
odtoči za tekmovanje, ko sneg že 
jem(je hudič, pa je  narava spet 
pokrila s snežno odejo trebanjsko 
sm učišče. In tudi gledalcev ni 
manjkalo na sobotnem tekm ovanju, 
ki se je „odvijugato“  pod bliščem 
žarometov.

DRUŽINSKA TRADICIJA -  
Kako m očno je družina Videčni- 
kovih zavezana kulturi, lahko priča 
nedavna podelitev priznanj ZKO za 
več ko t 10-letno delovanje na 
področju kulture. Med tistim i, ki so 
dobili priznanja, je  bil nam reč tu d i 
Vilko Videčnik, priznanje pa je  
prejel iz rok svojega sina Franeta.

Kot zanimivost je  treba dodati, d a  
so bila priznanja nazadnje podeljena 
pred dvajsetimi leti, ko je  bil Vilko 
predsednik ku ltu rno-prosvetnih  
društev, zdaj pa je  predsednik ZKO 
Frane Videčnik.

TREBANJSKE NOVICE
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„ S O P "  K rško , spec ia l iz irano  
p o d je t je  za  industr i jsko  o p re m o  T O Z D  
IKON K ostan jev ica  na Krki, R azp isna  ko m is i ja  
de lavskega  sveta T O Z D  IKON K ostanjevica na  K rki

razpisuje 
delovna opravila kolektivnega poslovodnega organa 
TOZD, in sicer:

1. P R E D S E D N IK A  KPO
2. V O D JO  S E K T O R JA  P R O IZ V O D N JE
3. V O D J O  S E K T O R JA  T E H N lC  NE P R IP R A V E
4. V O D JO  S E K T O R JA  K O M E R C IA L E
5. V O D JO  S E K T O R J A  PROD A J N O - P R O J E K T I V -  
NE D E JA V N O S T I

Poleg sp lošn ih  pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje:

pod 1.
— da imajo višjo ali srednjo strokovno izobrazbo ekonom ske 
ali strojne smeri,
— da imajo 5 ali 10 let delovnih izkušenj pri opravljanju 
vodilnih ozirom a vodstvenih del
— da aktivno obvladajo en svetovni jezik
— da so  m oralno-politično neoporečni

Pod 2.
— da imajo višjo ali srednjo strokovno izobrazbo strojne 
smeri,
— da imajo 5 ali 10  let delovnih izkušenj pri opravljanju 
vodilnih ali vodstvenih del
— da ak tivno obvladajo en svetovni jezik
— da so m oralno-politično neoporečni

Pod 3.
— da imajo višjo ali srednjo strokovno izobrazbo strojne 
smeri
— da im ajo 5 ali 10 let delovnih izkušenj pri opravljanju 
vodilnih oziroma vodslvenih del
— da aktivno obvladajo en svetovni jezik
— da so m oralno-politično neoporeč ni

Pod 4.
— da imajo višjo ali srednjo strokovno izobrazbo ekonom ske  
ali strojne smeri,
— da imajo 5  ali 10 let delovnih izkušenj pri opravljanju 
vodilnih ozirom a vodstvenih del
— da aktivno obvladajo en  svetovni jezik
— da so m oralno-politično neoporečni

Pod 5.
— da imajo višjo ali visoko strokovno izobrazbo strojne 
smeri,
— da imajo 5  ali 10 let delovnih izkušenj pri opravljanju 
vodilnih ozirom a vodstvenih del
— da aktivno obvladajo en svetovni jezik
— da so m oralno-politično neoporečni

Mandat razpisanih delovnih opravil traja 4 leta.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o  
izpolnjevanju razpisnih pogojev v 20  dneh po objavi razpisa 
na naslov:
„SOP" specializirano podjetje za  industrijsko oprem o, Cesta 
krških žrtev 141, 68 2 7 0  KRŠKO z oznako „ZA RAZPISNO  
KOMISIJO TOZD IKON".
O rezultatih razpisa bom o kandidate obvestili v 30 . dneh po 
poteku razpisnega roka.

“N

DOM P O Č IT K A  M E T L IK A  
M E T L IK A , M e s tn i trg 16

razpisuje 
javno licitacija' 

za prodajo osnovnih sredstev:
-  F IAT 4 3 0  K — vozen , le tn ik  1 9 7 5
-  PO M IV A L N A  M IZA 

E L E K T R IČ N I K IPER  (80 lit.)
-  R A Z N  I KOSI POH IŠTVA
Licitacija bo v ponedeljek, 23. 2 .1 9 8 1 , ob  8. uri v prostorih  
doma.
Interesenti morajo položiti pred licitacijo 10 o d s t  varščino.

1 2 8 /8 - 8 1

i„ N O V O L E S " ,  lesni k o m b in a t  
N o v o  m e s to —S tra ž a ,  n. sol. o.

De lavski svet
TOZD TOVARNA DROBNEGA POHIŠTVA

razpisuje 
prosta dela in naloge delavcev s posebnim i 
pooblastili in odgovornostmi:

1. T E H N IČ N I V O D J A  
pod naslednjimi pogoji:
— visoka šola lesne smeri, najmanj 4  leta delovnih izkušenj 
pri opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom  
pridobljene delovne zm ožnosti za opravljanje teh del

2. V O D JA  T E H N O L O Š K E  P R IP R A V E  D E L A  
pod naslednjimi pogoji:
— višja šola lesne smeri, najmanj 4 leta d elovnih izkušenj pri 
opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom  pridobljene 
delovne zm ožnosti za opravljanje teh del

3. V O D JA  S P L O Š N E G A  O D D E L K A
pod naslednjimi pogoji:
— višja šola pravne, organizacijske ali ekonom ske smeri, 3 
leta delovnih izkušenj pri opravljanju enakih ali sorodn ih del 
ali z delom  pridobljene delovne zm ožnosti za opravljanje teh 
del

4 . V O D JA  P R O IZ V O D  N JE  I.
pod naslednjimi pogoji: —
— višja šola lesne smeri, 3  leta delovnih izkušenj pri 
opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom  pridobljene 
delovne zm ožnosti za opravljanje teh del

5. V O D JA  P R O IZ V O D N JE  II.
pod naslednjimi pogoji:
— višja šola lesne smeri, 3  leta delovnih izkušenj pri
opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom  pridobljene 
d elovne zm ožnosti za opravljanje teh del

6. V O D JA  P R O IZ V O D N JE  II. 
pod naslednjimi pogoji:
— višja šola lesne smeri, 3  leta delovnih izkušenj pri
opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom  pridobljene 
delovne zm ožnosti za opravljanje teh  del

7. VO D JA  P R O IZ V O D N JE  IV .
pod naslednjimi pogoji:
— viijja šola lesne sm eri, 3  leta delovnih izkušenj pri
opra vljanjuenakih ali sorodnih del ali z delom  pridobljene
delovne zm ožnosti za opravljanje teh del
Kandidati morajo poleg navedenih pogojev izpolnjevati tudi 
pogoja:
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— m oralno-politična neoporečnost

Kandidati naj pošljejo svoje prijave z dokazili o  izpolnjevanju 
pogojev v 15 dneh  po objavi na naslov: „NOVOLES", lesni 
kombinat, Kadrovsko-socialna služba, 68351  Straža.
O izbiri bom o kandidate obvestili najkasneje v 60  dneh po 
poteku razpisnega roka.

1 3 0 /8 - 8 1

Rekreacijski oddih v Banjolah
OBČINSKI ODBOR ZVEZE ZDRUŽENJ BORCEV NOV 
NOVO MESTO

OBVESTILO
Člane obveščam o, da lahko v letu 1981 koristijo 1 0 -dnevni 
rekreacijski oddih v POČITNIŠKEM DOMU BANJOLE PRI 
PULI.
Dom bo obratoval od 15. marca 1981 do 5. januarja 1982. 

CENIK PENZIONSKIH USLUG:

Kategorija bivalnih 
prostorov:

cene penzionov v cene penzionov
pred in po sezoni v sezoni

za borce za ostale za borce za ostale
NOV goste NOV goste

170  210

170 210 23 0  270

190 230 2 5 0  290
210 250 2 7 0  310

I s

Lesene vikend hišice 
O bjekt A, B, NR in 
podpritličje Dl 
Depandansa I, III 
in podpritličje D II 
Depandansa II

P R E D S E Z O N A : o d  15. 3. d o  25 . 6 .1 9 8 1  
S E Z O N A : o d  25 . 6. d o  5. 9 .  1981 
P O S E Z O N A : o d  5. 9 . 1 9 8 1  d o  5. 1. 1 9 8 2  

P R IJA V E :
d o  31. m arca  1981 na  O O  Z ZB  N O V  N ov o  m esto .  

Novi trg 6 , soba št. 1 6  (nova stavba  S o b  N ovo 
m esto )

Berite »Dolenjski list«
/     -----------------------------------------

S Kompasom na smučanje
A V O R IA Z  -  M O R Z IN E : o d h o d i  7. in 14. 3. 
LA T O U S S U IR E : o d h o d i  7., 14. in 21 . 3. 
C H A M O N IX : o d h o d i  14. 3 . in 25. 4. 
C O U R C H E V E L : o d h o d  14. 3. 
VAL S E N A L E S : o d h o d  26. 4. 
PA M PEA G O  — Val di F iem e: o d h o d i  14 .,  21 . in 28. 
3. 
M A R M O L A D A : o d h o d  25 . 4. 

IN F O R M A C IJE  IN P R IJA V E : 
VSE P O S L O V A L N IC E  KOM PASA

KOM PAS JUGOSLAVIJA
j

„ K O V IN A  R "  
N O V O  M ESTO

objavlja 
prosto delovno mesto

K U H A R IC E  
z a d o lo č e n  č a s  — 
n a d o m e šč a n je  v ča su  
b o ln išk  ega 
d o p u s ta

Nastop službe takoj.

Pogoj: KV kuharica — 
lahko tudi upokojenka

Kandidati lahko oddajo 
pism ene prijave ali se 
osebno zglasijo v upravi 
podjetja.
12 7 /8 -81

Z A H V A L A

K ruta in neizpro sna usoda nam je iztrgala iz naše sredine 
očeta, brata, starega ata in strica

dragega moža,

STANETA KOBLERJA
iz G ot ne vasi

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem , znancem in vaščanom, k i ste se tako številno 
poslovili od njega, nam ustno ali pismeno izrazili sožalje in m u v slovo podarili cvetje. Posebej se 
zahvaljujemo zdravstvenem u osebju nevrološkega in interenga oddelka Splošne bolnice Novo-mesto za 
skrb in nego. Prav tako se zahvaljujemo organizatorju pogreba Vinku Avscu, kolektivom  in DPO, občinski 
konferenci SZDL Novo mesto, krajevni konferenci SZDL G otna vas, ZZB Novo mesto, KS G otna vas, 
SAP tozd Kočevje, OŠ ..Sutjeska”  Zavidoviči, Tkalnici Novoteks in KZ Krka -  b lagovnica Žabja vas za 
podarjene vence. Zahvaljujemo se tudi pokojnikovim  nekdanjim  sodelavcem za podarjeni venec, 
zastopstvu brigade VDV, rezervnim starešinam za spremstvo na zadnji poti, obem a govornikoma za 
bese de slovesa ter pevcem, go db i in gasilcem. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega očeta  in starega očeta

PEPIJA JANKOVIČA - 
SABLJE

nosilca spomenice 1941 ,borca Golanskega bataljona, 
VOS in borca I. brigade VBV

se iskreno zahvaljujemo vsem , k i so nam stali ob strani v najtežjih trenu tk ih . Hvala vsem, k i so nam ustno 
in pismeno izrazili sožalje, darovali pokojniku toliko cvetja in ga v tako velikem  številu spremili na njegovi 
zadnji poti. Najlepša hvala družbenopolitičnim  organizacijam za darovane vence in ZZB NOV Šentjernej 
za organizacijo pogreba. Posebej se zahvaljujemo za nesebično pom oč u r  oporo: sosedom, soborcem, 
nosilcem  spom enice 1941 in rezervnim starešin am , k i so mu djtžali častno stražo. Prisrčna zahvala tov. 
A ntonu Plutu in tov. Jožetu Penci za poslovilne besede, godbi, pevcem in enoti JLA za poslednje izkazane 
vojasKe ca s ti.

Žalujoči: sin Janez, hčeika Tatjana z dru žinami ter drugo sorodstvo

Z A H V A L A
V 48. letu starosti nas je nenadoma zapustil naš dragi mož, oče, brat in stric

ALOJZ DRAGAN
Štatemberg 6 pri Trebelnem

Iskreno se zahvaljujemo vsem, k i so nam stali ob  strani, nam izrekli sožaje, darovali vence in cvetje ter 
pokojnika v tako vehkem številu spremili na njegovo zadnjo p o t  Posebno zahvalo smo dolžni GG Brežice 
rvrv Z\r a’ tatemher8’ Trebelno, H m eljčič, LD Trebelno, O točec, Trebnje, ZSMS Trebelnc
!^sXw^nV°h me,iSt0’l, T 0. Trebn[e’ “ čencem H- letnika poklicne kov. šole-Trebnje, govornikom za 
M k rit  n tjlep^hra^a! °  P grobu* Zahvaljujemo se tudi župniku za opravljeni obred. Vsem skupaj še

Šligoči: žena Pepca, sinova Lojze in Matjan, brat Tone, sestre Pepca, Kristina, Fani z 
družinami ter Marinka in Zin ka in ostalo sorodstvo

Š tatemberg, 14. 2. 1981
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(TELEVIZIJSKI SPORED
20. II.

Petek
1
8.45 TV V ŠOLI: Kofcdar, TV 
in An Andrija Mohorovičič
10.00 TV v  ŠOLI: A h č i n a ,  

■sanka, Zgodovina, Zgodba, Risan
ka, Izobraževalna reportaža, Zadnje 
mmute
14.55 TV V ŠOLI, ponovitev
7.25 POROČILA 

'7.30 OLIM PU DA SMEHA 
‘ 7.55 CEZ TRI GORE: SREČA 
NJE OKTETOV, 6. oddaja 
‘ ».25 .OBZORNIK
18.35 VLOGA IN - POMEN
č u s t e v  v  n a š e m  Ž i v l j e n j u

»loga čustvovanja ni omejena le 
na Pfilagojevalno in ohranitveno

delovanje ko t pri živalih, ampak je 
velikega pom ena za družbeno oz. 
socialno p la t človekovega življenja. 
Poznavalci p av ijo , da so t. L 
socialna čustva pa čustva ob 
ustvarjanju bistven dejavnik družbe
nega razvoja človeka, enako pa tudi 
gonilna sila razvoja osebnosti pri 
vsakem posamezniku. Zato ni 
vseeno, kako starši in vzgojitelji 
oblikujejo o trokov čustveni svet.
19.00 NE PREZRITE
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK jl9 .5 5  VREME
20.00 P. Yeldham: SREČNO, 
TUJKA
20.55 MUPPET SHOW (gostuje 
LIBERACE)
21.20 V ZNAMENJU
21.35 DRŽAVNO PRVENSTVO V 
ALPSKEM SMUČANJU, reportaža 
s Popove Šapke

21.55 NOČNI KINO: ZAKLENJE
NA SOBA

Žena se z m ožem  vrne v rodni 
kraj ob obali, tam pa izve čudne 
stvari o svojih prednikih. V hiši, kjer 
zakonca prebivata, začne tudi 
s t ra š i t i . .  . .T o  dokaj napeto krim i- 
n alko je  zrežiral angleški filmar 
David G reen, igrajo pa Gig Young, 
Carol Linley, Flora Robson, Oliver 
Reed in d rug i

16.55 Test -  17.10 Dnevnik v 
m adžarščini -  17.30 Dnevnik 17.45 
Naši pesniki -  18.15 K oraki -
18.45 Zgodbe Radoja Domanoviča 
-  19.30 Dnevnik -  20.00 Ona -
20.45 Zagrebška panoram a -  21.10 
Narodna glasba — 21.40 Kultura 
srca

■
21. 11.

sobota 1
■>•15 POROČILA
7-20 VRTEC NA OBISKU: ČETI
CA GASILCEV 
‘9.35 LOLEK IN BOLE K 
‘9.45 Z BESEDO IN SLIKO: 
8TORŽKOVO POPOLDNE, HIŠA
? p e t e l in o m
‘0.05 TOVARIŠIJA 
‘0-35 PISANI SVET: UROKI 
*>.05 CAS, KI ŽIVI: ZIMSKI 
POHOD NA STOL 
U -35 PR V A SPOZNANJA 

Četrta iz niza oddaj Od logike do 
reffeksa bo govorila o um skih

možnostih predšolskega otroka. 
Izkušnje, ki jih  otrok kopiči od 
drugega leta starosti dalje, mu 
om ogočajo kakovosten napredek v 
mišljenju. Predmete, pojme pa tudi 
dogodke si že lahko predstavlja, le 
da so predstave drugačne od tistih, 
k i jih  imajo odrasli Značilnost 
otrokovega mišljenja je  L i  
egocentrizem, to  p o m en i da se še ni 
sposoben vživeti v vlogo in stališče 
drugega. O trok  tudi ne lo č i med 
izkušnjami notranjega in zunanjega 
sveta. Vse to se zrcali v njegovi igri
12.05 LIGABUE
13.00 POROČILA
15.40 SKRIVNOSTI GLOBIN, Itali
ja  nsko-am eriški mladinski film 

Pred kratkim  so televizijci zavrteli 
Prijazne morske pošasti poljudno
znanstveni film  Bruna Vailatija. Ta 
italijanski režiser je  posnel tud i delo 
o ljudeh, njihovi povezanosti in 
odvisnosti od morja, k i je  največja 
zakladnica hrane, premore pa tudi 
vrsto skrivnosti, k i  jim  ljudje še niso 
prišli do konca.
17.10 POROČILA
17.15 BUDUCNOST: CRVENA 
ZVEZDA, prenos košarkarske 
tekm e
18.55 NAŠ KRAJ
19.10 ZLATA PTICA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK

19.55 VREME
20.00 OLIVER MANDIČ IN 
BEOGRAD PONOČI, zabavnoglas
bena oddaja
21.00 CIRKUS
21.25 OD PEKLA D O  TEKSASA, 
ameriški film

Kavboj po nesreči ubije človeka. 
Nikom ur noče nič hudega, le svoj 
posel b i rad  opravljal, nesrečno 
naključje pa ga spravi v hudo 
zagato, sledi m u oče u b iteg a . . .  
Taka je  vsebina filma, k i se kajpak 
konča v slogu kavbojk, posnel ga je 
Henry Hathaway že 1958, igrajo pa 
Diane Varsi, Chill Wills, Deniss 
Hopper in d rug i
23.00 DRŽAVNO PRVENSTVO V 
ALPSKEM SMUČANJU, reportaža 
s Popove Šapke
23.20 KA ŽPOT
23.40 POROČILA

17.40 Narodna glasba -  18.40 Na 
vrat na nos — 19.30 Dnevnik —
20.00 Življenje na  zemlji — 20.55 
fo ro č  ila — 21.05 Fejton: Zasebne 
knjigarne -  21.35 Športna sobota -
22.10 Claudio Arau igra Beethovna

22*11.

Nedelja1
7-‘0 POROČILA
i S PETROV DOJENČEK
10-00 J. Horvat: MAČEK POD
fELADO

LlO TV KA ŽIPO T 
‘ 1-30 NARODNA GLASBA 
‘ 2.00 LJUDJE IN ZEMLJA 

Danes bo v oddaji največ časa 
®vzelo razpravljanje o spomladan- 
*** setvi, ki bo letos še posebno 

Etevna, saj bodo morali kmetovak 
C1 nadoknaditi tisto, kar j im je jesen i 
Pfeprečilo slabo vreme. Govor bo še 
0 možnosti oskrbe z umetnimi 

in o kranjski mlekarni kije 
J^hetom doplačala precej denarja za 
oličino oddanega mleka, oddajo pa 
o zaključil pogovor z živinorejcem. 

‘ 3-00 JUGOSLAVIJA, DOBER 
1>AN
13-35 POROČILA

14.55 PROTI TARI, dokum entarna 
oddaja
15.30 KVIZ GLASBENE MLADI
NE
16.30 POROČILA
16 .35 PRISLUHNIMO TIŠINI
17.00 ŠPOR TNA POROČILA
17.10 VELIKI TATIC, švedski film 

Peter je star trinajst let, starši in 
drugi okoli njega menijo, da je  z 
njim precej narobe, saj ne izdela 
razreda. Tudi po premestitvi v drug 
razred ni n ič bolje, fant začne krasti 
po trgovinah, čedalje bolj brede 
navzdol in se končno loti pravih 
ropov,.krade a v t e . . .  F ilm , k i ga je 
pred dvema letoma posnel Ingegerd 
Hellner, razkriva temno ozadje 
blišča, k i  ga na zunaj kaže mestno 
življenje. Igrajo Peter T . Melcher, 
Mark Baeck, Christer Loevvenhann, 
Lars O lsson in d rug i
18.35 SESTANEK V NEBOTIČNI
KU
19.15 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

15.55 Nedeljsko popoldne -  19.00 
Risanke — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Zakaj imam rad jazz -  21. Včeraj, 
danes, ju tri -  21.25 Igrani film

23. II.

Ponedeljek
l
*.45 TV V ŠOLI: Koledar, Glasbeni 
P°uk, J. C azl Sodobna afriška
*jjjiževnost
‘0.00 TV V ŠOLI: Materinščina, 
^■sanka, Zemljepis, Zgodba, Risan- 

a> Iz arhiva šolske TV, Zadnje 
“linute
>4.55 TV V ŠOLI, ponovitev 
‘6-2S KMETIJSKA ODDAJA

17.25 POROČILA
17.30 MALI GODCI V GLASBENI
d e ž e l i
17.40 ČLOVEKOVI PR U A T EU I
18.05 NARAVA IN ČLOVEK: 
ZDRAVILN E TRAVE 

Kadar so živali bolne, si nagonsko 
poiščejo rastlino, k i jih  ozdravi. Je 
tud i s človekom podobno? Na to 
vprašanje bo odgovorila oddaja, ki 
bo pokazala, kolik&io je  bogastvo 
travnikov, gozdov in drugih površin, 
koder je  moč nabrati zdravilne 
rastline.
18.35 OBZORNIK
18.45 MLADINSKA ODDAJA
19.15 RISANKA

19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 Milisav Savec: TOPOL S 
TERASE

Po razvezi zakona mlada človeka 
še naprej živita skupaj. Oba si želita 
ponovnega odprtega pogovora o 
nesporazum ih, ki so ju  privedli do 
ločitve. Žal se ne znata na pravi 
človeški način pogovarjati zato 
ostaneta na začetku p o ti zbliževa
nja. Taka je vsebinska zasnova 
novosadske televizijske dram e, kate
ro je  po scenariju Milisava Saveca 
zrežiral Laza Nikolič. Glavni vlogi 
sta odigrala Mirjana Karanovič in 
Dragan Maksimovič.
20.50 ALI SE MED SEBOJ 
DOVOLJ POZNAMO?
2 1 .5 0 ”  "V N JU

L7.10 Dnevnik v madžarščini -
17.30 Dnevnik -  17.45 Pravljica —
18,15 Znana, neznana Jugoslavija —
18.55 Telešport — 19.30 Dnevnik —
20.00 Znanost -  20.55 Zagrebška 
panorama -  21.15 B. Ibanez: Trsje 
in blato — 22.10 7+7 (ponovitev 
z abavnoglasbene oddaje)

24. II.

torek

9. TV V ŠOLI: Koledar, Km ečki 
u p o ri Obiščim o arheološki muzej, 
Dnevnik 10
10.00 TV V ŠOLI: Prirodoslovje, 
R isanka, Književnost in  jezik, 
Zgodba, Risanka, Glasbene vzgoja, 
Zadnje m inute
16.20 ŠOLSKA TV : Kaj je
ekologija, Gibanje, ritem  čas

Prvi prispevek bo šolarje na 
kratko poučil o tem , kaj je  
ekologija, govor bo o ekoloških 
posegih v gozdovih, puščavah, 
obalnem pasu in mestih. Nato bo 
beseda tekla o gibanju, ritm u in 
času, oz. o tem , kakose ti pojm ovni 
sklopi odražajo v zgodovini um etno-

25. II.

sreda 
1
9.20 TV V ŠOLI: Koledar, Za 
učitelje, Moj kraj
10.00 TV V ŠOLI: Biologga, 
R lianka, Predšolska vzgoja, Zgodba, 
Risanka, Telesna vzgoja, Zadpje 
minute
17.40 POROČILA
17 .4 5  Z BESEDO IN SLIKO: 
STORŽKOVO POPOLDNE, DOL 
Gl FILIP
18.00 VELIKE RAZSTAVE
18.30 OBZORNIK
18.45 ZAPISI ZA MLADE: VILKO 
UKMAR

sti od starih obdobij do abstraktne 
figuralike.
17.20 POROČILA
17.25 LOLEK IN BOLEK
17.35 GLASBA NA RODOV:, SLO
NOKOŠČENA OBALA, 2. oddaja
18.05 M A L I SVET
18.35 OBZORNIK
18.45 OBRAMBA IN SAMOZAŠČI
TA

Oddaja bo najprej prikazala 
zgledno sodelovanje med graničarji 
in ljudmi, k i  živijo ob m eji Iz niza 
prispevkov o obram bnem  tisku bo 
tokrat govor o tedniku T V -1 5 , 
seznaniti pa se bo m oč tud i s 
težavam i ki jih  ima NATO zaradi 
nesoglasij med G rčijo in Turčijo, in 
nevarnostih rožljanja orožja v 
jugovzhodni A z iji
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 TV DNEVNIK
19.55 VREME

Mladim ljubiteljem glasbe bodo 
televizijci predstavili skladatelja, 
zgodovinarja, kritika, pedagoga Vil
ka Ukmarja, k i je  že dopolnil 76 let 
s ta ro sti
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 FILM TEDNA: BREZ
OMRTVIČENJA

Uspešen novinar se ukvarja le z 
mednarodnimi vprašanji. Svoja stali
šča razloži tudi po televiziji, pride 
do nesoglasij med njim in nekateri
m i k i so drugačnih pogkdov. Mož 
veliko po tu je , po vrnitvi iz tujine 
mu žena n azn an i da  ga bo zapustila, 
saj že ima ljubimca. To je  fe olje na 
cgenj številnih drugih težav, k i 
novinarja pestijo v poklicnem 
življenju. T udi s tem  filmom se je  
znameniti poljski režiser Andrzej

20.00 PARTIZANSKO CER
KLJANSKO, dokum entarna oddaja
20.55 Prevost: ZGODBA O
VITEZU DES GRIEUXU IN O 
MANON LESCAUT
21.50 V ZNAMENJU
22.05 ŠPANSKE OPERNE 
ZVEZDE

Oddaja bo ponudila por tre1 znane 
španske sopranistke Victorie de los 
An geles.

17.10 Dnevnik v m adžarščini —
17.30 Dnevnik -  17.45 Pustolovšči
na -  18.15 Branje -  18.45 Zeleni 
kabaret — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Razvoj popularne glasbe -  20.55 
Zagrebška panorama -  21.20
Človek in čas

Wajda soočil s protislovji sodobne 
poljske družbe, delo je posnel 1978, 
glavne vloge pa igrajo Zbiggniew 
Zapasievvicz, Ewa Dalkovvska, A ndr
zej Seweryn, K rystyna Janda in 
Emilia Kra kowska.
21.50 MAJHNE SKRIVNOSTI VE
LIKIH KUHARSKIH MOJSTROV
21.55 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v m adžarščini -
17.30 Dnevnik -  17.45 Mak ob  
progi -  18.15 Splošna ljudska 
obram ba -  18.45 Amaterski studio 
-  19.30 Dnevnik -  20.00 Komedija 
zmešnjav (2. del angleške drim e) -
21.05 Zagrebška panoram a -  21.25 
Izviri: Hrvatsko Zagorje — 21.55 
Dokum  entarna odd aja

26. II.

četrtek

9.00 TV V  ŠOLI: Koledar, Gozd, 
Ribe in dvoživke, Dober tek 
10.00, TV V ŠOLI: Um etnost,
Risanka, OZN, Risanka, Predšolska 
vzgoja, Zadnje m inute
16.35 ŠOLSKA TV: Kaj je
ekologija, G iban je ,ritem , č a s
17.35 POROČILA
17.40 TOVARIŠIJA
18.10 MOŽAK KRATKEGA

FILMA: KULTURNA DEDIŠČINA 
PORENJA

Č etudi naslov zahodnone mškega 
turističnega filma ne obeta n ič 
presenetljivo novega, je njegova 
vsebina vseeno dovolj privlačna, da 
gledalca navduši nad raznovrstnimi 
kulturnim i znam enitostm i Porenja.
18.30 OBZORNIK 
1 8.40 MLADI ZA MLADE: ZABA
VA NA RAČUN DRUGEGA 

V predpustnem  času bo oddaja 
prikazala duhovite potegavščine, k i 
lahko popestrijo aioličnost vsak
danjika. Govor bo tudi o meji med 
nedolžno potegavščino in pobalin
stvom, s katerim  lahko užalimo 
č loveka.

19.15 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 BOBU BOB, aktualna poli
tična oddaja
21.35 625
22.15 V ZNAMENJU

17.15 Bosna : Sinudyne (prenos 
k ošarkarske tekme) — 18.40 Glasbe
n a  medigra -  18.45 Žvljenje na 
bulevarju — 19 .30  Dnevnik — 20.00 
Kino oko -  23.00 24 ur

20.00 M. Smoje: VELIKO MESTO
21.25 ZANIMA ME 

Pet prispevkov bo sestavljalo to 
oddajo. Najprej se bo m o  seznanili s 
pripravljanjem idrjsk ih  žlikrofov, 

govor bo »'varčevanju z električno 
energijo, o uporabi diapozitivov in 
diafilmov pri sodobnem pouku, o 
boju zoper rjavenje kovin, mnoge pa 
bo morda zanimalo, kaj vse je  treba 
imeti in p o sto riti d a  posvojiš 
otrok;:.
21.55 V ZNAMENJU
22.15 Š p o r t n i  p r e g l e d
22.45 DŽRAVNO PRVENSTVO V 
ALPSKEM SMUČANJU, reportaža 
s Popove Šapke

DELOVNE ORGANIZACIJE
ZASEBNIKI!

N O V O  M E S T O
vabi občane in delovne organizacije zainteresirane za 
nakup

UPORABNIH POVRŠIN
v objektu B na Novem trgu v Novem  m estu, 
v skupn em  obsegu okoli 2 0 0 0  kvadratnih metrov. 
Površine so primerne za razne lokale, manjše prodajalne, 
poslovalnice in podob no, ob nakupu prostorov pa dobite  
tudi pokrit parkirni prostor oz. podzem no garažo.
D ostop v prostore — lokale bo iz drevoreda ob  Cesti 
kom. Staneta, medtem ko bodo ostali vhodi s ploščadi 
Novega trga (sedanja avtobusna postaja)
Če ste zainteresirani za nakup, vas vabim o, da čimprej 
ob iščete  našo komercialno službo v Novem m estu, 
Ljubljanska ulica 3.
Pri gradnji in oblikovanju prostorov želim o upoštevati 
vaše želje in potrebe. Z gradnjo bom o pričeli v letošnjem  
letu .
Vse podrobnejše informacije dobite v SGP PIONIR Novo  
m esto, komercialna služba, Ljubljanska ulica 3 , telefon: 
(068) 2 3 - 6 8 6 .
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:ek, 19. februarja — Rudi 
20. februarja -  Leon 

ra, 21. februarja -  Irena 
ja ,  22. februarja -  Marjeta 
ieŠek, 23. februarja -  Marta 

k, 24. februarja — Marija 
25. februarja — Sergij 

,ek, 26. fe ' ruarja -  Andrej

iNE MENE
ebruarja ob 2.14 uri — zadnji

ESTANICA: 21. in 22. 2.
ai ški barvni film  Človek z
ž o  jn a  sko.

5REZICE: 20. in 21. 2.
it nski barvni film  Škofova

spalnica. 22. in 23. 2. nemški barvni 
film Ho teL 24. in 25. 2. slovenski 
barvni film  Prestop.

KOSTANJEVICA: 21. 2. ameri
ški film Skrivnostni dokum ent. 22. 
2. jugoslovanski film  Človek, ki ga 
je treba ubiti.

MIRNA: 21. 2. film Hola kupa v 
postelji.

NOVO MESTO -  KINO KRKA: 
Od 20 do 22. 2. slovenski barvni 
film Na svidenje v naslednji vojni. 
23. in 24. 2. gostovanje gledališča 
Jazevau 25. in 26. 2. ameriški 
barvni film Manekenka in detektiv .

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od 
20. do 22. 2. ameriški film 
Maščevanje Sonnyja Leeja. Od 23. 
do 25. 2. francoski film Labirint.

SEVNICA: 19. in 20. 2.
italijanski film Zdraha v Afriki. 21. 
in 22. 2. am eriški barvn i film  Dva 
super policaja. 25. in 26. 2 . angleški 
film  Demoni avtostopa.

RIBNICA: 21. in 22. 2. ameriški 
barvni film Dom enika, duh, k i ubija.

S L U Ž B O  D O B I

IŠČEM MIZARJA z o b rt  lim dovol
jenjem  za m ontažo večje količine 
vrat. Naslov v upravi lista 
(6 6 2 /8 1 ).

S T A N O V A N J A

V SEVNICI ali bližnji oko lic i išče 
stanovanje mlada družina z 
enoletnim  otrokom . Naslov v 
kurilnici Stillesa v Sevnici.

DEKLE — DIJAKINJA išče oprem 
ljeno sobo v Novem  m estu. Po
nudbe pošljite pod šifro ,,REDEN 
PLAČNIK'1 

ODDAM OPREMLJENO sobo v 
Kronovem. Naslov v upravi lista 
(664 /81).

M o t o r n a  v o z i l a

PRODAM RENAULT 4 TL special, 
letnik 1977, odlično ohranjen. 
leL (068) 69—855. Kostanjevica 
na Krki, Resljeva 1 / I I .

RENAU LT 4 , star eno leto, pro
dam . Naslov v upravi lista 
(6  5 8 /8 1 ).

GOLF, letnik 1978, prodam  po 
ugodni cen L A nton Senica, Pod- 

iren 7, D o l Toplice.
ZASTAVO 750 S , letnik 1978, pro

dam. A nton Tom ič, Trebelno 31.
JAWO ČZ, 350 ccm ,prodam . Janez 

rajnar, Hudeje 8, Trebnje.
PE UGEOT 204, karambo liran, 

ugodno prodam. Ogled vsak dan 
|» ^ 1 5 . u r l  Lukšič, DoL Toplice

I DO 1600 v garanciji (10.000 km) 
ugodno prodam. TeL (068) 
7 6 -1 6 4 .

ZASTAVO 101, letnik 1977, p ro
dam. Dušan Verioelj, Pavlmov 
• rib B 1, Trebnje.

VSTAVO 1 0 1 ,-letnik 1977, pro- 
im  Cveto Sitar, Pavlinov hrin B 

l / I l jT r e b n je .

R 4, letnik 1978 prodam  za 10 M ali 
zamenjam za lado istega letnika. 
Jože Stanič, Oražnova 12, K os

tanjevica, te l  7 1 -9 7 8  od do 14. 
ure.

SPAČKA, letnik 1974, prodam. 
F ranc  Kastelic, DoL Težka voda 
14, Novo mesto.

ZASTAVO 101 lux, letnik novem
ber 1978, prodam  za 110.000 
d in . Inform acije na teL (068) 
83—485 od 17. do 20. ure.

FIAT 850 do novembra registriran, 
prodam. Srečko Kumer, Prečna 
52, Novo m esto.

ZASTAVO 750, avgust 1977, p ro
dam. Jeke, Veliko Mraševo 55 , 
Podbočje.

ZASTAVO 750, letnik 1977, ugod
no prodam . Krunoslav Filipčič, 
Zakot 32, Brežice, t e l  (068) 
6 1 -5 9 2 .

R 12, letnik 1976, prodam  ali za
menjam  za fiat 126, ostalo po 

g o v o r u .  Pavlič, Smarjeta 25. 
MOSKV1Č 1500, star 17 meseasv, 

prodam. A nton G laser, Brestanica 
211, teL 7 5 -1 5 3 .

ZASTAVO 750, letnik 1976 , odlič
no ohranjeno, prodam. Drago Ba
dovinac, Gotna vas 39 E, Novo 
mesto

ZASTAVO 750 LC, d o bro  ohranje
no.. 14 mesecev staro, prodam. 
Slobodanka Zobarič, Ragovska 9, 
Novo m esto, teL (068) 2 2 -0 7 4 . 

DIANO, letnik 1977, registrirano do
£  rl? $ a 1982' P«>dam. TeL ž j  — 2 06,

ŠKODO, tetnik 1973, registrirano 
do aprila, p o d a m  v celoti a li po 
delih! Dušan Križe, Občice 19, 
DoL Toplice.

ZASTAVO 750, letnik 1968, pro
dam skupaj ali po delih za 4.000 
din in zadnji del karoserije za Z 
101, letnik 1978, za 5.000 din. 
Alojz Fink, Kettejev drevored 43, 
Novo mesto.

ZASTAVO 101, letnik 1978, regi
strirano do 5. 12. 1981, prodam. 
Koštialova 38, Novo mesto. 
Ogled po 15. u r i  

R 4, letnik 1977, odlično ohranjen, 
prodam  tudi na kredit. Ogled 
vsak dan po 15. urL Jože Božič, 
Veliki Orenek 20, Stopiče. 

ZASTAVO 101 SC, letnik 1979, 
lepo ohranjeno, prevoženih 
16.500 km , in prenosni radioka
setofon stereo (nov) 11W, znam
ke Sanyo, prodam. Iformacije na 
teL (068) 7 2 -0 5 6 .

FIAT 750, letnik 1975, dobro 
ohranjen, ugodno prodam. Infor-

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DITC, tozd  Časopis Dolenjski list. Novo mesto — 

USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Brežice 
Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
T rebnja

IZDAJATELJSKI SVET je  družbeni organ upravljanja. Pred
sednik: Niko Rihar.

ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojan Budja, Milan Markelj, Jože Primc, Drago Rustja, Jože Sim čič, 
Jožica Teppey, Ivan Zoran in Alfred Železnik. Tehnični urednik 
Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska propaganda: Janko Saje in Marko 
Klinc.

IZHAJA vsak četrtek  — Posamezna številka 10 din, letna 
naročnina 380 d in , plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
organizacije 760 d in  -  Za inozemstvo 760 din ali 26 ameriških 
dolarjev o t  50 DM (oz. u s tre z a  druga lalu ta  v tej vrednosti) — 
Devizni račun 5 2 1 0 0 -6 2 0 -1 7 0 -3 2 0 0 0 -0 0 9 -8 -9  (Ljubljanska 
banka. Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

1 e,m višine v enerr> s “ >lpcu 1 60 din, 1 Cm na določeni 
strani 200 d m. 1 cm na srednji ali zadnji strani 250 din. 1 cm na prvi 
strani 320 din. Vsak mali oglas do 10 besed 60 din, vsaka nadaljnja 
besertebdm  _  Za vse druge oglase velja do preklica cenik št. 11 od  1.

' ‘ 1 “ °  ~  N* Podlagi mnenja sekretariata za informacije IS 
skupščine SRS (št. 4 2 1 - 1 /7 2  od  28. 3. 1974) se za Dolenjski list ne 
plačuje davek o d  prometa proizvodov.

etj p o lo ž n ic i SDK v Novem m estu : 
5 2 1 0 0 -6 0 3 -3 0 6 2 4  -  Naslov uredništva: 68001 Novo mesto. Glavni 
lrg nL10®81 23 —606 -  Naslov uprave: Glavni trg 3,
p. p . 33, tel.(068) 2 3 -6 1 1  -  Naslov ekonomske propagande in malih 
o^asov: Glavni trg 5, p. p. 33, telefon (068) 2 2 -3 6 5  -  Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, filmi in 
prelom DITC. tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto — Barvni film 
in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

macije vsak dan popoldne. Jože 
Brodarič, Boginja vas 6, Gradac. 

RENAULT TLS, letnik 1978, vzelo  
dobrem  stanju, prodam. TeL 
23 -6 0 0 .

ZASTAVO 750, letnik 1978, pro
dam. TeL 2 5 -3 4 2 .

MERCEDES 1513 kiper, 8 ,5  t, mo
to r  generalno obnovljen, prodam. 
TeL (068) 2 3 -4 2 6 .

126 P, letnik 1980, prodam za
92.000 din. Naslov v upravi lista 
(660 /81).

FIAT 750, letnik 1978, prodam.
TeL 2 4 -2 4 5 .

126 P, letnik 1979, psodam . Srčič, 
Majde Šilc 4 , Novo m esto, teL 
2 5 -4 4 3 .

ZASTAVO 750, letnik 1975 pro
dam ali zamenjam za kosilnico 

( BCS. Brane Lazarevič, Sela 4, 
Škofljica p ri LjubljanL 

126 P, letnik 1979, prevoženih
14.000 km , prodam  za 8,5 M. 
TeL 2 2 -9 6 6 .

DVE ZASTAVI 101 m editeran, no 
vo neregistrirano in eno leto sta
ro , prodam. In formacije dopold
ne po teL 83—211, popoldne 
8 3 -4 8 0 .

SPAČKA, letnik 1975, prodam . 
Ogled po 15. uri. Naslov v upravi 
lista (6 6 3 /81).

R 12, karam bo liran, v  nevoznem 
stanju, m otor generalno obnov
ljen, prodam  lahko tudi po delih. 
Stane Žiidaršič, Jezero 5, T reb
nje.

KATRCO tri leta staro, prevoženih
50.000 km , kovinsko m odro, pro
dam. Inform acije po 15. uri na 
teL (068) 23—003 ali osebno na 
Mariana Kozine 39, N ovo mesto.

VRSTNI RED ZA navadnega fička 
oddam . te l. 2 2 -6 0 2 .

LADO SL 1500, staro 8 mesecev,
■ prevoženih 10.000 km  in Z 750 

speciaL letnik 1976, prodam. 
Ogled možen v soboto po 15. u r i  
Silvo Prpar, Dobrnič 9, 68211
D obrnič.

  \Kmetijski stroj«j

KOSILNICO BCS, širine 127, staro 
3 leta, prodam. M ačkovec 4, No
vo m esto.

TRAKTOR DEUTZ, 35 KS s kabi
no , zelo dobro ohranjen, prodam. 
Rabze^, Sm ednik 10, 68274 Ra
ka pri Krškem.

PRODAM več mlajših brejih ovac 
jezersko solčavske pasme, večjo 
količino volne in ovčjega gnoja. 
Ogled po 15. urL Janez Gliha, 
2iizemberk 125. -t

ZMRZOVALNO SKRINJO G orenje 
220 L avtoradio stereo s kaseto
fonom in prenosni tranzistor 
Grundig, ugodno prodam. Jož,e 
Škof^anc, Mrtvice 4 4, 68273 Les
kovec p ri Krškem.

ČRPALKO ZA GNOJNICO na elek
trični pogon in lajto v dobrem 
stanju, ugodno prodam. Adolf 
Urajnar, Hudeje 8, Trebnje.

PRIKOLICO ZA OS EBNI AVTO in 
štedilnik na trda goriva Gorenje 
(levi) prodam. Vinko Avsec, G ot
na vas 63, Novo mesto. -

KRAVO, staro 5 let in brejo 5 
mesecev, prodam. Franc Koiclič, 
Gor. Kamenoe 20, Novo mesto.

SEDEŽNO GARNITURO, hladilnik 
(8 0  1), zmrzovalno skrinjo Goren
je  (400 1), prodam . Petrovič, C. 
brigad 41, Nevo mesto, teL 
2 5 -1 3 3 .

12-, 13-, 14-, 15- in 16-coIske gumi 
vozove, nove, prodam  za konjsko, 
volovsko ali trak torsko  vprego. 
Delam o tudi vse vrste t r a k to r j ih  
prikolic in osovine za traktorske 
prikolice. Dostava na dom po 
dogovoru. Priporoča se STANE 
BULC, Jurčkova pot 73, Ljublja
na-R akovnik!

5000 kg sena prodam Franc Kaste
lic, Jama 2, Novo mesto.

PRIKOLICO za osebni avto pro
dam. Srebrniče 5, Novo mesto.

MALO RABLJEN KOMAT za konj
sko vprego prodam. Mirna peč 8.

RABLJENO DIATONIČNO HAR
MONIKO Melodija (duri Be, Es, 
As) prodam. Drago Tratnik, Irča 
vas 5, Novo mesto.

DOMAČE VINO po ugodni oeni 
prodam . Emil Bajec, S molenja vas 
71 , Novo mesto.

SNOPOVEZALKO, dobro ohranje
no, prodam. A nton Zupančič, 
Cerovi log 2, Šentjernej.

GLOBOK OTROŠKI VOZIČEK, 6 
mesecev star, prodam. Marjan Ko
vačič, Cerovi log 50, Šentjernej.

NOVO MOTORNO ZAGO S tihi 
045 prodam. Franc Kastelic, V in- 
ja vas 28, Novo mesto.

1000 1 VINA (belo, rdeče) po ugod
ni ceni, 3000 kg mrve in 3000 kg 
detelje prodam  ali zamenjam za 
prašiča, 150 kg težkega. Ogled o b 
nedeljah. Naslov v upravi lista 
(6 5 9 /8 1 ).

SKORAJ NOVO TERMOAKUMU
LACIJSKO PEČ Elind 2 prodam. 
Janez T u rk , DoL Toplice 27.

VEC TON DOBREGA SENA p ro 
dam. Sim ončič, Sela 2, 68310 
Šentjernej.

KINOPROJEKTOR (8 mm), dobro 
ohranjen. TeL (068) 76—164.

KOM BINIRANO PEC za kopalnico 
(drva-e lek trika). Alojz Androjna, 
Gor. Radulje 16, Škoq'an.

TRAKTOR do 25 KM. Ponudbe z 
opisom  pošljite na naslov: A nton 
Vimpolšek, 68280 Brestanica 95.

PODS TREŠJE v Novem mestu, pri
m erno za preureditev v stanovan
je , kupim za gotovino. Ponudbe 
pod šifro „DOG OVO R".

MANJŠO STARO POSEST v okolici 
Novega mesta kupim. Cenjene po
nudbe pod šifro „ 2 0  SM takoj, 
ostalo po dogovoru".

KUPIM rabljen Ferguson 35 ali 
Ursus 35. Ponudbe z opisom de
lovnih ur in ceno pošljite na 
naslov: Karel Stopar, DoL Sušice 
13, Do L Toplice.

KUPIM FIAT ZASTAVO 620, lah-
. ko neregistriran in okvarjen. Po- 

n udbe z opisom in oeno na na
slov: Henrik Baumkirher, Pleter- 
snikova 3, 68250 Brežice.

KUPIM tovorni avto 1 ,5 -2  t, mo- 
žen vožnje zB  ka tegorijo, kaso - 
nar, diesseL Jo že  Lupšina, Pleter- 
snikova 3, 68250  Brežice.

DAM V NAJEM z možnostjo kas
nejšega odkupa vinograd na  Rjg- 
‘J^-L avrič, Sela 15 pri DoL Topih

V DO L. TOPLICAH PRODAM NJI
VO 33 a in travnik 80 a. Štefka 
Gorenc, DoL Toplice 52.

PRODAM od 15—20 a vinograda na 
lepi sončni legi, dovoz po asfaltni 
poti v Smavru. Cena po dogovo
ru . Ana H u č , Mirna peč 33.

TRAVNIK v Podhosti, vinograd na 
Starih žagah in železni plug, pro
dam. Meniška vas 1, DoL Toplice.

VINOGRAD 20 arov v Vin jem  vrhu 
p i  Beli cerkvi na Hribu (Volčja 
gorica), prodam . Dostop z vsakim 
v ozilom . Franc Krhin, DoL Gra
dišče 4, 68310 Šentjernej.

ZAZIDLJIVO PARCELO v bližini 
Novega mesta prodam  po ugodni 
cenL Naslov v upravi lista 
(6 6 1 /8 1 ).

VIKEND v H rastju jjri Vinici, dogra
jen  do prve plosce, ugodno p ro 
dam. Asfaltna cesta in elektrika 
na paroelL Šakič, Črnomelj, Graj-

ZAZIDLJIVO PARCELO v Mokro
nogu (700 m 2), prodam . Karl 
Vitman, Mokronog.

GOSPODARSKO POSLOPJE 7 x 4 ,

O D L IČ E N ____________________
sodobno stanovanjsko hišo, klet
jo, garažo, v okolici Krškega, pro
dam. E lek trika  in vodovod v hiši. 
Naslov v upravi lista (6 6 5 /8 1 ).

PRODAM 6 a vinograda (potreben 
obnove). Voda, elektrika in tele
fon na parceli. Mirna peč 8.

PRODAM 2 ha gozda (prve klase). 
Mirna peč 8.

PRODAM 1 / 2  vinograda in prostor 
za zidanico v VeL Plešivici Janez 
Cvitkovič, T ribuče 55, Črnomelj.

VINOGRAD (20 arov) z zidanico ali 
brez nje na Ljubnu pri DoL Topli
cah, oddaljeno iz Novega mesta 
12 km , sončna lega, prodam. 
Vinograd se lahko razdeli na več 
parček dostop z avtom . Jakše, Ob 
Težki vodi 21, N ovo me sto.

V ŠUTENSKEM VRHU UGODNO 
PRODAM vinograd (30 arov) z 
z idan ica  Dostop z vsemi vozili. 
Jože Barbič, Šutna 17, Podbočje.

UGODNO PRODAM eno vinograd
niško parcelo v A lbancu pri DoL 
Toplicah. D ostop možen z vsakim 
vozilom. A nton  Ravbar, Vavta 
vas 17, Straža.

VINOGRAD dam brezplačno v na
jem, izkušenemu in skrbnemu vi
nogradniku. Ponudbe na oglasni 
oddelek pod šifro „OKOLICA 
MA LK OVCA".

PROD AM 12 aro v vinograda nad 
Drganjimi selL Blizu elektrika in 
asfalt. Ogled ob sobotah in ne de E 
jah . Marjan Škufca, Vrh pri Ljub
nu 5, Novo mesto.

DNE 12. 2. 1981 med 9. uro in 9,30 
dopoldne sem na Glavnem trgu v 
Novem mestu izgubila žensko za
pestno uro. Poštenega najditelja 
prosim, da mi jo  p roti nagradi 
vrne na upravo Dolenjskega lista, 
Novo mesto.

V VARSTVO vzainem otroka. Kli
čite  v dopoldanskem  času na teL
2 3 -6 9 8 .

V nedeljo, 8. februarja, je  bila po
zabljena potovalka na avtobusu, 
ki vozi na relacjji DoL Toplice — 
Novo mesto ob 13. urL Je modre 
barve s črtam i, v njej so bife 
kopalke, brisače in drugo. Pošte
nega najditelja prosim, da mi io 
vrne proti n&gradu TeL 2 2 -4 6 0 .

O T O J C t ^
JO ŽE SENJUR iz Petrušnje vasi, 

Šentvid, preklicujem obsodbo in 
neresnične besede zoper 
ALOJZA PERKA iz V rtače 6, da 
mi je ukradel 2.700 din. Z a h v a l 
jen i se m u, da je  odstopil od 
tožbe.

ANA KAPUŠIN, Po t na Veselico 8, 
Metlika, izjavljam, da sem lastnik 
vseh premičnin in nepremičnin. 
Prepovedujem vsako prodajo sinu 
Ivanu Kapušinu.

ALOJZ CERNIC, CBE 84, Metlika, 
prepovedujem hojo po m ojem  
z emljišču. Kdor tega ne bo upo
števal, ga bom  sodno preganjaL 

STANKO POVŠE iz Uršnih sel 53 
prepovedujem pašo kokoši in ho
jo po mojem vinogradu in parce
lah pod zidanico. Opozarjam , da 
bom  za strupljeval proti voluhar
ju . Kdor tega n e  bo upošteval,ga 
bom sodno preganjaL 

JO ŽEFA BULC z V rhov 17, S to p i 
če, prepovedujem  vsakršnjo vož
njo po m oji parceli na Vrdunu. 
Kdor tega ne  bo upošteval, ga 
bom  sodno preganjala.

TEREZIJA R IF E U , Ceglenica 49, 
Novo mesto, prepovedujem vož
njo in dejanje acode po m oji 
paroeli št. 3 0 0 /3 0 6 . Kdor tega ne 
b o upoštevaL g a  bom sodno pre
ganjala.

V nedeljo 22. 2 . 'bo praznovala ^ 4  
rojstni dan draga in dobra ma®*} 
PEPCA MRGOLE iz Zbur.K1̂  
mo ji  še na mnoga zdrava 
hčerki Pepca in Marica z moz®* 
sinova Franci in Janez z zeaaB j 
vseh 6 vnukov in pravnik

DRAGEMU M O Ž U  ALOJZU |<§ 
VAČIČU iz Birčne vasi 23 83. 
ro jstn i dan iskreno čestitajo 
obilo zdravja in z a d o v o l j i  tj 
družinskem krogu želijo 
nova in hčere z  družmami. Ctsnffe 
k i se p rid ružile  15 vnukov, H ; 
pravnukov, mala N mika mu

d  fU  g  Em u ' j o ž k u  m o ž e t u , u
Služi vojaški rok v Zrenjanim , *¥■ 
20. rojstni dan in god mnogo 
sreče, posebno p a  zdravja in da bi 
mu dnevi hitro minevali, želijo 
mami, a tek  in Dušan. Enako zelh, 
mo JO ŽETU  ŽAGARJU, k i je 
j r i  vojakih v Som boru. MOŽfcc 
TO VI.

DRAGIM STARŠEM JANEZU W 
MARIJI BUČAR iz Bušanca 5 pri
DoL Toplicah iskrene čestitke z4 
50-fetnioo skupnega živfenja vsi 
n ju n i: Janez, Jože, Avgust, Mari
ca in R ozika z d ružinam i Kliče
mo jim a še na runo ga feta.

KM ETOVALO IN GRADITELJI. 
POZOR! Izdelujem t ip ič n e  sušil
nike za sušenje sena in centralne 
peči po sistem uFero term  35 000 
k kal z boj lenem  in izotacjo, po 
zelo nizki oeni 20.000 din in z 
10-fetno garancijo. V inko Papež, 
Malkovec 22, 68295 Tržišče.

OBVEŠČAMO STRANKE, da lahko 
dobijo vsak dan od  12. ure dalje 
piščance v valilnici Cegelnica 20, 
Novo m esto, teL 2 3 -  384.

CENJENE STRANKE OBVEŠ
ČAM, da lahko vprašajo oziroma 
d o b jo  vse informacije po teL 
ž'*- 556. Brivdco—frizerski salon 
Jožica Mavsar, Mah S b tn ik .

OF^ A V L JA M VSA VODOINŠTA
LATERSKA DELA po konku
renčnih  cenah. V odo in sta la-
terstvo MARTIN BEDE K  Reger- 
ča  vas 170, N ovo m esto.

I
Ob In leči izgubi našega dragega 
očeta, starega o če ta , tasta  d  

pradeda

i f f f V M  u l - JANEZA PEN CAA® 5vj I 9 I l \  Di 12 DoL Mokrega polja 9
   1 se iskreno zahvaljujemo vsem

sorod nikom, znancem  in prija
teljem- Posebno zahvalo smo dolžni 
vsem sosedom in  vaščanom z* 
n eseb ičn o  pom oč. Hvala vsem, ki 
ste ga spremili na njegovi zadnji
P044, Žalujoči: vsi njegovi

LJUBLJENIMA MAMICI IN ATKU 
DARINKI IN MIRU PAVLIHA 
za njuno 15. obletnioo poroke 
iskreno čestitajo  in jim a želijo 
veliko medsebojne ljubezni in ra
zumevanja njuni otroci: Gregor, 
Rom an in Miriiam.

Z A H V A L A
Ob boleči izgubi (juhe 

mame

KRISTINE 
ZORAN

iz Šmaije&ih Toplic 26

se iskreno zahvaljujemo sosedom , prijateljem, znancem, 1MV 
Smarjeta in OŠ Smarjeta. Posebej se zahvaljujemo župniku in 
vsem, k i ste pokojno tako številno spremili na njeni zadnji p o t i

Žalujoči: sin Ivan in Drago z ženama, hčerka Mimi, 
Lojzka, Jožica z družinami, vnuki ter ostalo sorodstvo

a  *'*' ***• " Z A H V A L A
i lk  j Š t  j  I V 72. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče, ded, brat in stric

JANEZ DRAGAN
T R  ♦  R P H  z Dolža 68, oz. Črmošnjic 54, kjer je preživjal

zadnja leta pri sinu
Iskreno se zahvaljujemo zdravniškemu osebju, sorodnikom , sosedom in sovaščanom iz Č rm ošnjic in 
Dolža, prijateljem, znancem , DPO, društvom  in delovnim  organizacijam za nesebično pom oč v težkih 
trenutkih, za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje ter za skrbno organizacijo ob  pogrebni slovesnosti 
Posebna zahvala OO ZZB NOV Novo mesto, ZZB Stopiče, Podgrad, M aliSlatnik, Bru snice in Gabrje,O O  
ZKS Stopiče, KO K ZKS Novo mesto, GD D olz in Stopiče, SGP Pionir Novo mesto, OŠ Janez Trdina v 
Stopičah, Trgovskemu podjetju Em ona -  Dolenjka iz Novega m esta, pevcem iz S topič, godbi na  pihala 
ter govornikom T ranču Zorcu, Jožetu Klobčarju in Draganu-Gajiču za poslovilne besede. Hvala vsem, k i 
ste se poslovili o d  pokojnika na dom u in ga spremili na njegovi zadnji potu

Žilujoči: vsi njegovi

DOLENJSKI UST Št. 8  (1645) 19. februarja 1 981
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Z A H V A  L A

V 44. letu starosti nas je zavedno  
zapustil naš dragi, nenadomestljivi 

mož, očka, b ra t, stric in svak

IVAN 
KOŠAK

iz Vavpče vasi pri Dobrniču

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnkom , vaščanom, prijateljem 
In znanoem, ki ste nam kakorkoli pomagali v naših težkih 
trenutkih. Hvala za cvetje in izrečeno sožalje ter župniku za 
opravljeni obred. Zahvaljujemo se sindikalni podružnici Litostroja 
in sodelavcem za izkazano čast na pokojnikovi zadnji poti ter 
poslovilni govor ob odprtem  grobu. Vsem še enkrat prisrčna 
hvala!

V si njegovi

Z A H V A L A

Po dolgi in m učni bolezni nas je  za 
vedno zapustil dragi mož, b rat, stric

MILAN 
MERZDOVNIK

z Obrha pri Šmarjeških Toplicah

Jskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste z nami sočustvovali, nam 
Izrekli sožalje, pokojnemu darovali vence in cvetje ter ga v tako 
velikem številu spremili k  zadnjem u počitku . Iskrena hvala IMV 
Srnarjeta, tov. Žiri za poslovilne besede, pevoem, kolektivom 
Šmarješke Toplice, Prinovec ter župniku za opravljeni obred. Še 
enkrat vsem iskrena hvala.

Žalujoči: žena, sestre z družinami in vsi njegovi 

Obrh, Ljubljana, Dravograd, Maribor, Črnomelj

Z A H V A L A

V 87. letu nas je nenadom a zapustil 
naš dragi stric

NIKOLAJ 
GRABRIJAN

vojaški vojni invalid 
iz Mia dice 8 pri Se niču

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, prijateljem in znancem za 
Krečeno sožalje. Zahvalo smo dolžni tudi Zvezi borcev Semič, 
8pvorniku za poslovilne besede, župniku za opravljeni obred. 
Hvala vsem sosedom za nesebično pomoč in vsem, ki ste dragega 
P°kojnika spremili na njegovi zadnji p o ti

Ža lujoči: n ečakinje z družinami in družina Vlašič 

Mladica, Jankoviči, 4 .2 .1 9 8 1

Z A H V A L A

Ob nenadni izgubi našega dragega 
mož a, o če ta  in starega očeta

ALOJZA
ŽIBERTA

iz  S m ed n k a  5

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom , znancem in 
prijateljem , posebno pa sovaščanom, k i so nam v težkih dneh stali 
ob strani in nam pomagali. Zahvaljujemo se tu d i kolektivom  
Hoja, Kom unalnem u podjetju in Transjugu Ljubljana te r  vsem 
ostalim za darovano cretje in vence, izraze sožalja ter spremstvo 
na njegovi zadnji p o t i  H v ala tud i župniku za opravf eni obred.

Žalujoči: žena Pepca, sinovi Lojze in Jože z družinami, 
Stanko, hčerki Justina s Kathryn ter Anica

Z A H V A L A

Ob smrti naife drage mame, stare 
mame

NEŽE 
IVANETIČ

iz Semiča 2
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam  stali ob  strani in nam 
kakorkoli pomagali. Posebno zahvalo smo dolžni sosedom, Iskri 
Semič, Beltu -  Č rnom elj, Novolesu iz Straže, ZZB Semič ter 
vsem darovalcem vencev. Najlepša hvala tud i dekanu Kocjanu za 
opravljeni obred in vsem, k i so drago pokojno sprem ili na  njeni 
zadnji p o t i

Žaluj oči: hčerke Malka, Nežka, Mirna in Anica z 
družinami, sin Ivan in Jože z družinama ter ostalo 
sorodstvo

Semič, Avstralija, Novo mesto, Straža, Črnomelj,

14. 2 . 1981

Z A H V A L A

Po dolgi in težki bolezni nas je  v 80. 
letu starosti zapustil b ra t in stric

JANEZ 
NOSAN

iz Prigorice 101

Zahvaljujemo se vsem, k i so nam pomagali v težkih trenutkih, 
pokojnega spremili na zadnjo pot, pevcem „Lončarja”  iz Dolenje 
vasi ter župniku za večkratni obisk in zadnji obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

Ob mnogo prerani in težki izgubi 
naše nadvse ljubljene žene in mame

MILKE 
STRAJNAR
iz Dečje vasi pri Trebnjem

se iskreno zahvaljujeva vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem, k i so nama v teh  težkih trenutkih ločitve stali ob  strani, 
nudili pom oč in z nama sočustvovali Hvala delovnim 
o r^ n iz ic ijam  ŽTO postaja Novo mesto in Mercator — tozd 
Gradišče Trebnje ter vsem, k i ste naši mami darovali vence In 
cvetje ter jo  v tako velikem številu spremljali na njeni zadnji 
p o t i  Lepa hvala župniku za opravljeni obred in pevcem za 
ganljive žabstinke. Prisrčno se zahvaljujeva zdravnikom in 
strežnemu osebju bolnice Novo mesto za vso pomoč med njeno 
težko boleznijo.

Žriujoči: mož Ludvik in hčerka Mira

Z A H V A L A

V 83. letu starosti nas je zapustil naš 
dobri oče, b rat, stric in stari oče

JOŽE
PAVLIC

s Hriba 6

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem  in 
znanoem , k i ste nam pomagali, darovali vence ter pokojnika 
spremili na zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo kolektivu IMV, 
pevcem ter župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Angelca z družino, Mici z družino, Jože z 
družino, Gustelj ter Fani z družino

m  m

Z A H V A L A

O b boleči izgubi drage sestre in tete

MARIJE BAJUK
iz Radoviče

se iskreno zah valj uj emo vsem , k i ste sočustvovali z nami in 
pokojno spremili na zadnji po ti. Posebna zahvala sosedom, 
sorodnikom  in znancem za pom oč pri negi v času bolezni, ZZB in 
KS R adoviča za organizacijo pogreba, govorniku za poslovilne 
besede in duhovniku za opravljeni obreil.

Žalujoči: sestri Bariča in Ivanka, brat Maiko z družinami 
in ostalo sorodstvo

pomlad na vrt bo tvoj prišla, 
. akala bo, da prideš ti, 
ja sedla bo na rosna tla 
m zajokala, ker te n i.

V S P O M I N

18. fehruarja je  minilo 10 let, odkar 
nas je  zapustil mož, oče in stari oče

FRANC
NOSAN
iz Dol. Suhadola 2

Daleč si, vendar živiš z nami. Tvoj grob nemo priča, d a  si se za 
vedno poslovil od  nas. Lepo je bilo, ko smo te imeli, in tako 
boleče, ko smo te izgubili.

Za hvaljujemo se vsem tistim , ki se ga spominjate, prižigate 
svečke in prinašate cvetje na njegov grob.

Žalujoči: žena Marija, sinovi Ivan in Frar.ci z družino ter 
Tone in Slavko

A

Z A H V A L A

V 80. letu starosti nas je  zapustil naš 
dragi mož, oče, b rat, stric in stari 

ata

ALOJZ
LUKEŽlC

s Sel pri Vrčicah

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom in sosedom, k i so nam 
stali ob strani v težkih trenu tk ih , nam nudili pom oč, darovali 
cvetje ter nam izrazili sožalje, govornikoma za poslovilne besede, 
kolektivu Iskra Semič za izkazano pozornost, trgovskemu 
podjetju Dolenjka ter UJV Ljubljana za podarjene vence.

Žalujoči: žena Marija, sinovi Ivan, Tine, Lojze z 
družinami, hčerke Tončka, Milena, Mimica, Lojzka, 
Martina, Francka z družinami, Anica, 21 vnukov in ostalo 

sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega ata

IVANA
LOVŠETA

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom Rakovnika in 
Slovenske vasi, prijateljem in znancem za izraze sožalja, 
podarjeno cvetje in za spremstvo na zadnji poti. Iskrena hvala 
zdravnikom ZD Trebnje, vsem družbenim  in političnim  
organizacijam, govornikoma za poslovilne besede, duhovnikom, 
obema pevskima zboroma in go d b i na pihala. Posebna hvala 
sodelavcem Dane z Mirne za tolikšno razumevanje in pom oč, 
sodelavcem Gradbinca (Kranj) in Bresta -  Cerknica.

Vsi njegovi 

Slovenska vas 9. 2 .1981
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ponijema- V
3 it e v jahalne

Blaž je trdno zidal
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Ko se je Pahuljevim v 
Prigorici pri Ribnici rodil 
sedmi otrok, sin Blaž (za 
njim so prišli še trije), 
rojenice niso imele težkega 
dela, ko so mu določile, da 
bo zidar, gradbinec. Oče 
Pahulje je bil znan zidarski 
mojster in Blažu sta bila kela 
in kladivo od najnežnejših 
otroških let najljubši igrači 
In da se rojenice res niso 
napačno odločile, potrdi 
danes 70-letni Blaž Pahulje, 
upokojeni direktor črno
maljskega Begrada, ko pravi: 
„Če bi se še ne kolikokrat 
rodil, vedno bi bil gradbi
nec,

Oče pa svojim otrokom ni 
vcpil le veselja do dela, ni jih 
le izučil poklica, marveč jim  
je tudi pokazal, kako je 
treba iti skozi življenje, Ta 
njegov način pa pred vojno 
ni bil prav n ič  všeč 
takratnim oblastnikom, zato 
so klerikalci prepričevali 
ljudi, naj ne dajo zidati 
Pahuljevim, tem brezvercem, 
češ da ne bo sreče. ,JPa so 
vse hiše, k i smo jih mi 
sezidali, še kako trdno 
stale," se danes zasmeje 
B lat
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Prvič je bil sedanji Črno
maljec Blaž Pahulje v Beli 
krajini med vojno, ko  so ga 
kot ranjenega partizana cele 
štiri dni vozili iz domačih 
krajev, kjer je bil ranjen, v 
partizansko bolnišnico v 
Žumberak. Po vojni, 1948, 
je bil premeščen v Črnomelj, 
kjer je  prevzel dolžnost 
partijskega sekretarja okraj
nega komiteja. In tako se je  
začel belokranjski del njego
vega življenja. Ka sneje je bil 
na črnomaljskem okraju 
poverjenik za lokabto gospo
darstvo, od 1952 do upoko
jitve pa je bil direktor 
Begrada.

„Ko sem prišel v takratno 
Belokranjsko gradbeno po
djetje, je bilo zaposlenih 42 
delavcev, po 14 letih, ko 
sem šel v pokoj, pa nas je 
bilo že  okoli 300, pripove
duje Pahulje. „Begrad se je 
moral razvijati sam, brez 
p omoči V tistih časih je  
bila pomembna industrija, 
ne pa kako majhno obrtno 
podjetje. Kot gradbinci smo 
se najprej uveljavili v sosed
njih hrvaških občinah, to pa 
smo lahko dosegli le z 
dobrim in kvalitetnim de
lom, disciplino in strokov
nostjo. Beg rad je od tistih 
časov v teh krajih vseskozi 
na dobrem glasu in velja za 
solidno in zanesljivo gradbe
no podjetje.”

Vendar Pahulje ni bil 
nikoli tiste vrste direktor, k i 
ne bi hotel poprijeti tudi za 
težko fizično delo. Od prvih 
otroških igrač -  kele in 
'kladiva se ni nikoli več ločil 
Marsikdo se še dobro spomi
nja, kako zagreto je poprijel 
za delo pri gradnji planinske
ga doma na Mirni gori Ne 
samo da je kot tajnik 
črnomaljskega Planinskega 
društva ogromno naredil po 
organizacijski plati, tisto 
leto 1954 je tudi tako rekoč 
v es prosti čas z dopustom 
vred preživel na gradbišču in 
trdo delal Dolga leta je bil 
tudi predsednik Planinskega 
društva in še sedaj je  v 
odboru društva.

Čeprav so bili v začetku 
Belokranjci do Pahulje mal
ce nezaupljivi so se, ko t 
pravi, najbolje in najhitreje 
spoznali pri delu in so ga kaj 
hitro „vzeli z a . svojega”. 
Pred dvema letoma so mu, 
Belokranjcu z ribniškim £ 
n aglasom, podelili tudi naj
večje občinsko priznanje, 
plaketo občine Črnomelj. *
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Potok mu d a je  tudi luč
S ta r  g e n e ra to r  iz S ta r ih  žag j e  zaživel v S t in e to v e m  m linu  

o b  T e ž k e m  p o to k u  — Priva rčevana  d r o b t in ic a  to k a

Medtem k o  se drugi obdani 
zaskrbljeno sprašujejo, ali bo prišlo 
do redukcij električnega to k a , pa 
A nton  Štine, čigar mlin se že 
desetletja vrti na Težkem  potoku  v 
Novem m estu, ve, da mu bo tudi ob 
popolnem  elek tričnem  mrku v m li
ni'. svetila žarnica. Njegov m lin je  
namreč nekaj posebnega. Težki 
potok mu ne v rti le mlinskih 
kamnov, marveč poganja tud i star 
generator za enosm erni električni 
tok, k i  napaja žarnice, po po treb i pa 
daje energ jo  tud i infra pečici za 
ogre varje.

»Zamisel n i nova.”  je povedal 
A nton  Štine. „Pred 20 leti sem 
poskušal narediti nekaj podobnega z 
avtomobilskim dinam om , a je  luč 
slabo svetila. Ko pa sem predlani 
odkril v Starih žagah opuščen 
generator, se mi je  zanim aije  
povrnilo. Od lastnice sem napravo 
odkupil, jo  najprej temeljito osušil, 
očistil, nato sam naredil m aijkajoče 
dele in tak o  spravil nazaj k živjjenju. 
Letos sem še preračunal prenose, 
izdelal potreben mehanizem in janu
arja generator p rik ju č il na mlinsko

kolo. Kaj posebnega ni, sveti mi pa 
te!”

V sedanjem energetskem  položa
ju , k i se tu d i v bodoče bistveno ne 
more izboljšati, sta tud i takšna 
spodbuda in zgled nekaj vredna. Če 
bi bik) več ljudi s Štinetovo 
dom iselnostjo, bi obrem enjeno elek
tričn o  om režje vsaj malo lažje 
zadihalo.

»Kar škoda se mi zdi, ko  vidim, 
kako neizkoriščeni so dobri po tok i 
in Krka. Č e b i jaz imel mlin ob  
Tem enici ali, denim o, na Krki, bi se 
zadeve lotil b o j  širokopotezno. Res 
škoda, da nihče ne pomisli na jezove 
na Krki in jih  koristno ne uporabi za 
pogon elektrarnic, k i  bi napajale vsaj 
majhno nase je ,”  premišlja Štine. 

Zrno resnice je  v njegovih bese
dah!

Berite 
»Dolenjski list«

KtisjcteACUA INA KUINJ5KJŠM HRBTU -  Hotel Grad Otočec ima na Strugi 
katere skrbi družina Petra Prešerna. (F o to : J . P.)

šest jahalnih konj, za

ST?

K rka p o n  uja novo  m o ž n o s t  za rek reacijo  -  N a č r t i  uč i te l ja  ja h a n ja  P. P re še rn a
Konjeniški šport dobiva v zadnjih 

nekaj letih tu d i na Dolenjskem vse 
več pristašev. Iz anonim nosti prihaja 
nova pobuda delovne organizacij e 
K rke—tozd O točec, k i  si je  v gradu 
Struga že pred le ti uredila konjski 
h lev  in  pod vodstvom znanega 
konjeniškega strokovnjaka Mira Špi- 
carja pričela gojiti konjeniški šport 
za tu ristične in rekreativne namene. 
Žal je  bilo prva leta premalo zani
manja za to zvrst športa, m orda je  
bila napaka tu d i k je  drugje, z jaha
njem so se le občasno bavili o tošk i 
gostje, k i  so tam  preživljali oddih.

Z velikimi načrti in vnemo pa so 
na Strugi pričeli delati lansko polet
je, k o  je  H otel O to čec  redno zapo
slil Petra Prešerna, k i je  na Strugo 
prišel iz Gorenjske. S seboj je  p ri
peljal še dva konja in ko t dolgoletni 
tekm ovalec KK Komenda se je  dela 
lotil z^vsem srcem- „S k o n jije  treba 
živeti,” pravi danes, ko  je  za ta  šport 
že našel nekaj pristašev. V hlevu 
skrbi za konje in č is točo  kar vsa 
Prešernova družina. Na Strugi je  
sedaj šest konj, že letos pa naj bi 
hlev obogatili z dvema 
načrtu  pa je  tudi

PREDAVANJE O 
V O LČJEM  POT OKU

H ortikulturno društvo Novo mes
to vabi na predavanje ing. Mihe 
Ogorevca »A rboretum  -  V olčji po
tok  v vseh letnih časih” , k i  bo v 
torek, 24. februarja, ob 17. uri v 
novom eškem  sindikalnem d o m u  
Zanimivo predavanje bo še popestre
no z barvnim i diapozitivi.

steze v okolici gradu. Peter in H otel 
O točec upata, da bo  v  spomladan
skem času poraslo zanimanje za 
jahalni šport tudi med Novomešča- 
n l  »Da človek lahko obvlada konja 
za sam ostojno ježo , je  potrebno 
najmanj 20 šolskih ur v prostoru, ki 
se v konjeniškem  športu imenuje 
maneža. Vsak, kdor uspešno opravi 
ta  program, je  sposoben za samo
stojno jahanje  na terenu s krajšimi 
izleti v bližnji oko lic i,"  pove Peter 
in doda, da je  za začetnike in manj 
vešče na razpolago tu d ijahalna  šola. 
V maneži velja 120 din na uro, 
terenska ura z vodičem  150 din, za

KAMERA ODKRIVA -  Malce 
kvantašk o b i zvenelo, č e  b i zapisali, 
da so se osli začeli voziti z avti šele 
zdaj, ko  je  bencin (pre)drag. Prva 
oslička, k i ju  cena bencina zagotovo 
ne zanima, pa smo pred kratkim  
odkrili v Zastav inem kom biju na 
O točcu . Ne vemo, ali je  njun lastnik 
v bifeju pil na veselje ali žalost, ker 
je  za živali blizu Sa mo bora odštel 
sedem tisočakov. O tem , da bodo 
rom ski o troci veseli potrpežljivih 
b itij, pa ne dvom im o. (Fo to : D. R .)

Za luč je  -  Novomeški mlinar Anton Štine pri svoji »elektrami-
ci.

individualno učenje pa je  potrebno 
odšteti 200 dinarjev na uro.

V sak, kdor se bo v teh  dneh  želel 
poizkusiti v konjeniškem  športu, naj 
se o d p e fe  na Strugo p ri O točcu. 
Konji bodo na voljo vsak dan, razen 
ponedeljka, med 9. in 11. uro in 
med 15. in 18. uro popoldan. V 
poletnem  času  se bo t a č a s  nekoliko 
premaknil na hladnejše ju tran je  in 
popoldanske ure. Jahanje je  šport za 
vse leto, v zim skem  času pa ima še 
poseben čar.

JANEZ PAVLIN

Poltonska guma 
mu je padla 

na nogo
S p e t  d v e  d e lo v n i  n e z g o d i

Kar dvema hujšima delovnima 
nesrečama smo bili priča prejšnji 
teden.

11. februarja dopodlne se je  pri 
delu najprej poškodoval 34-letni 
Franc C onta s Tolstega vrha, 
z aposlen na posestvu KZ Krka na 
Draškovcu. Conta je  okoli 14.30 
pritol v m ehanično  delavnico, da b i 
izklopil akum ulator, k i  se je  polnil 
že od  ju tra . Na njegovo nesrečo pa 
je bila na delovno  mizo prislonjena 
tudi traktorska gum a, težka kar 
okoli 500 kilogramov. Da bi prišel 
do akum ulatorja, jo  je  C onta  dcušal 
p ftm akniti, p ri tem  pa se je guma 
spodmaknila in padla C onti na 
nogo. Z z lom jeno  kostjo je  končal 
v novomeški bo ln išn ic i

Istega dne p a  je prišlo do 
nezgode tu d i pri SGP Pionir. 
28-letni Lado Petrič, klepar pri SG P 
Pionir, se je  tistega dne z brusilko 
polotil popravila strehe na kom biju. 
Takrat se je  brusilna plošča 
zdrobila, d robci pa so mu poškodo
vali oko, čeprav je  nosil zaščitna 
očala. Zavoljo poškodb je  moral 
Petrič o sta ti na zdravljenju v 
novomeški bo ln išn ic i

USODNA ŠKATLA 
S PEPELOM

V ponedeljek oko li 4.40 je  
izbruhnil požar v sobi Ivanke 
Sim čič v Č rnom lju. Preiskovalci so 
ugotovili, da  je  Sim čičeva p re jš ij i  
dan popoldne čistila litoželezno 
peč, pepel in ogorke pa odložila v 
kartonsko škatlo.

Mlada roparji 
za rešetkami 
v dveh dneh

P red rzen  r o p  v BršljinU 
— 2 7 .0 0 0  d in v drvarnici

Minulo sredo v večernih urah 
sta neznanca napadla 52-letneg* 
Antona Kraševca iz Noveg» 
mesta. Do ropa je  prišlo p r i  

kolodvorski restavraciji v Bršlji- 
nu, storilca pa sta Kraševca 
pretepla in mu vzela 27.000 Za 
roparjem a so takoj organizirali 
obsežno akcijo, k i j e  k m a l u  dala 
prve rezultate.

Iz novomeške UNZ so nam 
nam reč  sporočili, da so že  v 
petek priprli 20-letnega Milana 
Novaka iz Kočevja, ki je
utemeljeno osumljen, da je
skupaj s 17-letnim Z. P. storil 
uvodoma opisano dejanje. Tako 
se je  izredno uspešno končala 
akcija, k i  so jo  takoj po ropu 
vodili novom eški kriminalisti in 
m iličn ik i Našli so namreč tudi 
vseh 27.000 din, k i so bili
odvzeti Kraševcu pri ropu. 
Odkrili so jih  skrite v drvarnici 
pri Novakovih sorodnikih v 
Velikem Gabru.

Vedno na cesti
S a m o  za d ialize  2 .0 0 0  kr 

na te d e n  — Novi vozili

V v rtincu  naše zaščitene avtomo 
bilske industrije se ne znajdejo 
težko le zasebni kupci, temveč tudi 
take službe, ko t je  reševalna. 
Sevnici so nedavnim le uspeh: 
po težavnem terenu že brzita dva 
nova opla.

Pravzaprav to nista prava opla, saj 
ju krasi velik IDA, kar pomeni 
Industrijo delova autom obila, v 
resnici pa je  to kikinška Livarna.

Dolgoletni voznik sevniških rešilcet 
Janez Starič, k i ju  je pripeljal, je 
zadovoljen s to p ridobitv jo  * 
primerjavi s tistim , kar še je* 
oziroma se vsemu navkljub ne dobi 
na našem trgu.

»Dva tisočkubičn i m otor s skoraj 
sto konji je  je dovolj živ za našo 
službo. Okrepljene so signalne
naprave, avto ima dodatne p renosn i
luči, mesto za kisikovo jek le n k o  'v 
še vrsto izboljšav,”  našteva S tarih

Stari opel je  v primerjavi s tem i t* 
pravi veteran, saj ima za seMI 
500.000 kilom etrov. T udi novi j*?' 
bodo očitno  kar p o ž ira li Sevn»**l 
reševalci imajo sedaj na spisku z* 
sedem bolnikov, vezanih na umetn- 
ledvice v L ju b ljan i Novem mestu n* 
Celju. »Tedensko prevozimo sanj9 
zato 2.000 km , kar je  za št#* 
voznike huda obremenitev. T ri k**l 
stari volvo im a tud i že 150.000J®  
za seboj,”  opisuje razmere sevniš**, 
službe, k i j e  oddaljena od  zdrav stve* 
nih centrov. .

A. *•

H ELIKOPTER 
REŠEVAL ŠOFERJA 

GORJANCEV
Franca Škrbca, 23-let nega šo

ferja Gorjancev z Rateža, ki se je 
hudo ponesrečil v p rom etn i ne
sreči pri Slovenskem Brodu, so v 
torek prepeljali s helikopterjem 
slovenskega republiškega sekre
tariata za notranje zadeve & 
Slavonskega Broda na k i r u r š k i  

oddelek ljubljanskega kliničnega 
centra. V helikopterju sta bila 
poleg pilota še zdravnik in m e d i
cinska sestra.

V mesnici Ilegalna kavarna?
In špek to r j i  pregledali g o s t iš č a  na č rn o m a l j s k e m  in t r e b a r^ sk e m  k o n c u  — L ak  za 

- lase d a ,  m  ilo ne  — Zakaj so n a  M irni pili d raž jega  b e lo k ra n jc a ?

Tržni, veterinarski in sani
tarni inšepktoiji uprave in
špekcijskih služb Novo mesto 
so se minuli teden bliskovito 
oglasili v črnomaljski in 
trebanjdci občini ter si veliko 
manj hitro ogledali nekq' 
gostinskih in drugih lokalov.

Objavljamo nekatere ugoto
vitve. Nekomu v opozorilo, 
drugemu v poduk, tretjem 
morda v sramoto.

vitrinah, ki niso delovale, smeti in

Med p e g  ledom  bifeja Kol- 
bezen v Č rnom lju so inšpek
torji m ed drug im našli v hladilnih

fribor za  čiščenje. Za shrambo 
istilnih sredstev je prav prišel 

tudi hladilnik ob točiln i m iz i 
Okolica poslopja, v katerem  
posluje gostinski lokal, je neureje
na. zasmetena, om et razpada.

Poglavje zase so bila stranišča: 
zanemarjena, brez papirja, brisač, 
tekoče vode. Sanitarna inšpekcija 
je  lastniku, G o lf- tu ris tu —tozd 
Gostinstvo Bela krajina, februarja 
lani glede stranišč izdala ureditve
no od ločbo . Na posebno jxošnjo 
so ro k  podaljšali do začetka 
decem bra la n i vendar so stranišča 
še naprej taka, ko t so bila pred 
enim letom. Glede na omejene in 
še druge pom anjkljivosti k i jih  
nismo navedli, je  inšpekcija

prepovedala uporabo bifeja Kolbe- 
zen. Zaprt ne bo samo nekaj dni.

Obiska inšpektorja niso bili 
veseli tud i v KZ Črnom elj, 
ozirom a v njeni mesnici in 
delikatesi Nekaj »ocvirkov” : pod 
nastavkom za nože so bile 
shranjene m etlice za čiščenje tal, 
stekla vitrine za suhomesnate 
izd e k e  polna prstn ih  odtisov. 
Talni sifon v razsekovalnici je  bil 
zamašen s ciagretnnni og o rk i na 
pultu za  zasekovanje so zalotili 
prazne steklenice, skodelice in 
posodo sk u h a n o  kavo, telefonski 
imenik, štedilnik, pekač in odprto 
škatlo piškotov. Nad um ivalnikom 
so našli glavnic, lak za lase, zobno 
pasto in k r ta č k o , kremo za nohte 
-  mila in brisače pa ne. Mesnica, 
kavarna, k o zm etičn i salon?

Precej žalostno je  bilo tudi na 
trebanjskem koncu. V gostilni 
Marije Pavlin v Trebnjem  je  bilo 
higiensko stanje v gostinskem 
lokalu še zadovoljivo, za kuhinjo 
in sanitarije pa je  inšpe k c |a  
odredila generalno čiščenje in 
lokal zaprla.

V gostilni Šeljgo v Trebnjem  jo 
bilo splošn o stanje gostinskega 
objekta  tak šn o , da je  po besedah 
inšpekcije obstajala nevarnost za 
zdravje gostov. Lokal so začasno 
zaprli Enako usodo je  doživel 
tudi bife Dunje Paunovič, kjer v 
stranišču zaradi p o čen e  cevi ni 
bilo vode. , .

Na Mirni je  inšpekcaa pregleda
la bife met liSce Kmetijske zadru
ge. Opraviti so imeli s cenami. 
Kapljica v tem  gostišč u je  namreč 
tekla po grlu dražja, kot je  
dovoljeno. Belokranjec, namizno 
rdeče in »radost” , j e  bil pri litru 
z a 10 d in  d raž ji žgane pijače pa 
od 30 do 60. Poslovodja Bogdan 
Novak seje  zagovaijal d a j e  dražje 
oene določil odgovorni predstav
nik vinske k le ti Jože Sever. Naj se 
pogovorita. ^  R


